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Η SPORTS
ΠΡΟΕΤΟΙΜΑΣΙΑ: Αναλόγως τσέπης   ΕΘΝΙΚΗ: Κρίνονται πολλά στην Ανδόρα   ΜΕΤΑΓΡΑΦΕΣ: Το παρασκήνιο

Κερδισμένη 
η Κύπρος 
από τις εξελίξεις στη FIFA

Κόντρα στον Μπλάτερ και στο πλευρό του Πλατινί  

τάχθηκε η ΚΟΠ στις πρόσφατες εκλογές

Η παραίτηση Μπλάτερ και η κυριαρχία Πλατινί  

θα φέρoυν πολλαπλά οφέλη στην Κύπρο

Οι Κωστάκης Κουτσοκούμνης και  

Μάριος Λευκαρίτης μίλησαν στην «Κ»

24ΩΡΟ 
LE MANS 
Ιεροτελεστία 

που καθηλώνει

ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΙ 
ΑΓΩΝEΣ

Με 23 αθλητές 
η Κύπρος
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ΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑ ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.00 

Ο γάμος τον Σεπτέμβριο 

και ο νέος της ρόλος

«ΘΕΛΩ ΝΑ ΓΙΝΩ 
ΜΑΝΑ» 

Mindy
€55.20

 Oasis 
€59.90

Marks&Spencer 
€55

 Surfgypsy 
€85

 Sun Screen 
Velvet 
€23,05

Just Cavalli 
€157

ΤΟ ΑΛΜΠΟΥΜ 
ΤΟΥ ΓΑΜΟΥ 

ΤΟΥΣ! 

ΚΟΒΕΙ ΑΝΑΣΕΣ 
ΣΤΗΝ ΠΑΦΟ
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Mango 
€39.99
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«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΤΗΝ «ΚΑΘΗ«ΚΑΘΗΜΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» Τ«ΚΑ«ΚΑΝ «ΚΑΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ΤΜΕ ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» Τ«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» Τ«ΚΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΗΣ ΚΑΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑ Σ ΚΑΙ ΜΕΤΑ ΕΤΑ ΤΑ Σ ΚΑΙ ΜΕΤΑ Α ΑΚΗΣ ΚΑΙ ΜΣΚ ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.ΤΑ ΠΕΡΑ ΠΕΡΠΠΕΡΣΤΑ ΠΕΡΙΠΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.0ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.0ΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.0Α ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €Α ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.0ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.0ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.0ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.0ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ με €2.0ΙΠΕΡΙΠΤΕΡΑ 00 0 0 0

μ μβρΟ γάμος τον Σεπτέμβριο 

ι ο νέος της ρόλος

«Θ«Θ«Θ«ΘΘΕΕΕΛΩΛΛΛΩΝΑ ΓΛΩΛΩΝΑΑ ΝΑΓΓΙΙΝΩ ΝΩ 
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 Oasis
€59.90

Marks&Spencer 
€55

 Surfgypsy
€85

 Sun Screen 
Velvet 
€23,05

Just Cavalli
€157

ΚΟΒΕΙ ΑΚΟΚΟΟΒΒΕΒΕΙ ΕΙΑΝΑΣΕΣΑΝΑΑΝΑΣΝΑΑΣΑΣΣΕΣΕΣΣ ΕΣ
ΣΤΗΣΤΣΤΣΤΤΗΤΗΝ ΠΝ ΠΠΑΑΑΑΑΦΟΦΦΟΦΟΦΟ

Mindy
€55.20

€157
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ K SPORTS

ΓΗΠΕΔΟ ΛΕΜΕΣΟΥ

Ετοιμάζονται
οι μπουλντόζες
Το νερό μπήκε στο αυλάκι σε ό,τι
αφορά την ανέγερση του νέου
ποδοσφαιρικού σταδίου της πα-
ραλιακής πόλης μετά τη σύσκε-
ψη στο Προεδρικό.

ΑΠΟΕΛ ΣΕ ΟΜΟΝΟΙΑ

«Σέρι» όπως
λέμε «Βάκου»
Ο Κίλιαν Σέρινταν είναι η μετα-
κίνηση αριθμός δέκα από τον
ΑΠΟΕΛ στην Ομόνοια, με την πε-
ρίπτωσή του να θυμίζει Γιώργο
Βακουφτσή. 

ΠΟΔΟΣΦΑΙΡΟ

«Μνημονιακές»
μεταγραφές
Σε ρηχά νερά το μεταγραφικό πα-
ζάρι με πρώτιστη έγνοια τη μεί-
ωση των προϋπολογισμών τους.
Μόνο ο ΑΠΟΕΛ πλήρωσε για παί-
κτη, 100.000 για τον Βάντερ.ΕΡΧΕΤΑΙ...

Σελ. 21

Όλοι προ
των ευθυνών τους 

Οι εξελίξεις γύρω από όλες τις υποθέσεις
που αφορούν τη Διοικήτρια της Κεν-
τρικής Τράπεζας Χρυστάλλα Γιωρκάτζη,
αναμένεται να είναι ραγδαίες στο αμέσως
επόμενο διάστημα. Την Τρίτη, η Επι-
τροπή Θεσμών αναμένεται να καταλήξει
στο τελικό της πόρισμα, τη δική τους
όμως βαρύνουσα σημασία έχουν και
τα προκαταρκτικά αποτελέσματα της
Επιτροπής βάσει των οποίων η χώρα
βρίσκεται σε επισφαλή θέση κυρίως
στις υποθέσεις που αφορούν την πρώην
Λαϊκή. Είναι χωρίς υπερβολή η στιγμή
που υποχρεώνει όλους τους εμπλεκό-
μενους ν’ αναλάβουν τις ευθύνες τους
πράττοντας για το συμφέρον της χώρας
και όχι με γνώμονα την ατομική υστε-
ροβουλία. Αναλαμβάνω την ευθύνη ση-
μαίνει, όμως, και παραιτούμαι του αξιώ-
ματός μου, όποιο και να είναι αυτό, ως
δείγμα ευθυκρισίας και όχι αβελτηρίας
για εκείνους τους ελάχιστους που μέχρι
σήμερα το έχουν κάνει πράξη. Ανάλογα
παραδείγματα στο μέλλον, μόνο καλές
υπηρεσίες δύναται να προσφέρουν.

Επενδυτικός
νόμος ενόψει
Από το 2016 η εφαρμογή

Μέχρι τέλος Ιουλίου αναμένεται να κατα-
θέσουν τις προκαταρκτικές συστάσεις τους
οι ξένοι εμπειρογνώμονες για τη διενέργεια
μελέτης σχετικά με τη διευκόλυνση των
στρατηγικών επενδύσεων. Η τελική μελέτη
αναμένεται να ανοίξει τον δρόμο για τη δη-
μιουργία νομικού και διαδικαστικού πλαι-
σίου, το οποίο θα τεθεί σε εφαρμογή μέχρι
τις αρχές του 2016. Οικονομική, Σελ. 3 

Στους αγωγούς
το ΦΑ του «Αφροδίτη»

Βάσει του πλάνου της Noble

Καθοριστικό βήμα προς την κατεύθυνση
εμπορικής εκμετάλλευσης του κοιτάσματος
«Αφροδίτη» αποτελεί το πλάνο που κατέθεσε
στο Υπ. Ενέργειας η Noble και αποκάλυψε
η Οικονομική «Κ». Οι κατευθυντήριες γραμ-
μές που δίνει η διαχειρίστρια εταιρεία του
τεμαχίου 12, εκτός από το οικονομικό σκέ-
λος, εξυπηρετούν και τις γεωστρατηγικές
επιδιώξεις της Λευκωσίας. Σελ. 7

Μεταξύ συμφωνίας και ρήξης κινείται από
χθες η Ελλάδα, καθώς το πλήρες αδιέξοδο
στη διαπραγμάτευση απεφεύχθη μετά την
τηλεφωνική επικοινωνία του Έλληνα Πρω-
θυπουργού με τον Πρόεδρο της Κομισιόν
προχθές το απόγευμα, αλλά οι διαφορές με-
ταξύ της κυβέρνησης και των εκπροσώπων
των δανειστών δεν έχουν γεφυρωθεί. Ση-

μαντικότερη παρέμενε έως και χθες η πα-
ράμετρος του χρέους, αφού η Αθήνα εμφα-
νίζεται να δέχεται αύξηση του ύψους του
πρωτογενούς πλεονάσματος στο 1% του
ΑΕΠ για το 2015.Στο περιθώριο της Συνόδου
Κορυφής της Ε.Ε., οκ. Τσίπραςεμφανίσθηκε
έτοιμος να συζητήσει αύξηση του πρωτο-
γενούς πλεονάσματος. Σελ. 18, 20

Τελευταία ευκαιρία για συμφωνία
Tο ζήτημα του χρέους η σημαντικότερη διαφορά Ελλάδας και δανειστών 

Η ΤΣΑΛΙΓΟΠΟΥΛΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Το έντεχνο
τραγούδι χρειάζεται
ανανέωση 

Η ερμηνεύτρια με την
αγγελική φωνή, που ερ-
μήνευε δημοτικά και
σμυρναίικα, με τον δί-
σκο της «Αλλάζει κάθε

που βραδιάζει» το 1999 να δίνει μία
νέα πνοή στο έντεχνο, σήμερα επανα-
προσδιορίζεται και δηλώνει στην «Κ»
πως είναι αναγκαία η ανανέωση του
έντεχνου τραγουδιού. Αυτό ακριβώς
έπραξε και η ίδια, έπειτα από χρόνια
πορείας στο τραγούδι, και έτσι μας συ-
στήνεται σήμερα εκ νέου και στην Κύ-
προ μέσα από δύο συναυλίες σε Λευ-
κωσία και Λεμεσό. Η Ελένη Τσαλιγο-
πούλου εισέρχεται πια σε μία νέα καλ-
λιτεχνική περίοδο ως η Τσαλιγοπού-
λου και οι Bogaz Musique. Ζωή, Σελ. 1 

Το νέο πολιτικό σκηνικό στην
Τουρκία, μετά τις εκλογές, γεν-
νά ερωτήματα για τη σταθερό-
τητα της χώρας, τις προοπτικές
για την οικονομική της ανάπτυ-
ξη και θέτει υπό αμφισβήτηση
την παντοδυναμία του Ταγίπ
Ερντογάν. Παράλληλα, προκα-
λεί έναν εύλογο προβληματι-
σμό για την πορεία των ελληνο-
τουρκικών σχέσεων καθώς η
ιστορία διδάσκει ότι, σε περιό-
δους πολιτικής αβεβαιότητας
στη χώρα, η Ελλάδα και η Κύ-
προς προσφέρονται για εξαγω-
γή τριβών και εντάσεων. Σελ. 22 

ΓΡΑΦΟΥΝ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ 
Της δικαιοσύνης ήλιε ανόητε...

ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ
Γιατί δεν σε σώζουν τα συνέδρια

ΕΛΕΝΗ ΞΕΝΟΥ
Από κάπου μπάζει νερά

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ
Στο δημόσιο από τον
ιδιωτικό τομέα 

ΕΡΑΤΩ ΚΟΖ. ΜΑΡΚΟΥΛΛΗ
Συναπάντημα φιλίας
και συμφιλίωσης

ΜΕΛΑΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ
Όταν οι πράξεις αφίστανται
της λογικής

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 
Νιρβάνα: Ψηφιακή Vs κουμπαρική 

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ
Γεωπολιτικές προκλήσεις

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ 
Το ασύμβατο Ν.Δ. και ΠΑΣΟΚ

Σε περιβάλλον ακυβερνησίας η Τουρκία
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

«Θέλω τελικό
στο Ρίο»
«Έχω σβήσει τα πάντα από το
μυαλό μου εκτός από το Ρίο», λέ-
ει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο Κυριάκος Ιωάννου, λίγες μέρες
μετά το 2,29μ.

Τέσσερις προκλήσεις για την ΚΤΚ
Θα καθορίσουν το μέλλον και της Χρυστάλλας Γιωρκάτζη
Ασφυκτικά είναι πλέον τα χρονικά
περιθώρια στην Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου και για την ίδια τη Δι-
οικήτρια Χρυστάλλα Γιωρκάτζη για
μια σειρά από ανοιχτά ζητήματα, τα
οποία χρήζουν άμεσης και σοβαρής
διαχείρισης από την Κεντρική Τρά-

πεζα, ώστε να εξέλθει η Κύπρος με
καθαρό πρόσωπο από τις εξελίξεις.
Η κατάσταση στην Ελλάδα, η δια-
χείριση της FBME και της πρώην
Λαϊκής αλλά και οι υποθέσεις Αντρέα
Βγενόπουλου δεν αφήνουν περιθώ-
ρια για περισπασμούς. Σελ. 10

Αναστασιάδης και Ακιντζί στη Σαλαμίνα

Στα βαθιά εισέρχονται από την ερχόμενη
εβδομάδα οι δυο υποθέσεις που αφορούν
τον Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα Ρίκκο Ερω-
τοκρίτου. Η αρχή θα γίνει από το Ανώτατο
την Δευτέρα με την αίτηση του Γενικού
Εισαγγελέα για παύση του Βοηθού Γε-
νικού. Την σκυτάλη του νομικού μαρα-

θωνίου θα πάρει την Τετάρτη το Κα-
κουργιοδικείο Λευκωσίας. Σε ό,τι αφορά
την απαγγελία των κατηγοριών και αν
αυτές θα γίνουν όπως έχει ορισθεί, θα
διαφανεί από το κατά πόσο η υπεράσπιση
του Ρίκκου Ερωτοκρίτου θα υποβάλει
προδικαστικές ενστάσεις. Σελ. 11

Με καθαρά 
χέρια προχωρά
το ΑΚΕΛ
Αντρος Κυπριανού: Ξεκαθαρίσαμε
στον Πρόεδρο τις κόκκινες γραμμές

Το ΑΚΕΛ είναι καθαρό κόμμα και
στο πλαίσιο αυτό διερεύνησε ζη-
τήματα στα οποία εμπλέκονταν
στελέχη του και πήρε αποφάσεις
τιμωρητικές, τονίζει σε συνέντευξη
στην «Κ» ο Γ.Γ. του κόμματος Αν-
τρος Κυπριανού. Παραδέχεται ότι
επιδείχθηκαν αντικομματικές συμ-
περιφορές, τονίζοντας, ωστόσο,
ότι θα ξεπεραστούν και το κόμμα
θα λειτουργήσει με καθαρά χέρια.
Ο Αντρος Κυπριανού ασκεί έντονη
κριτική στην κυβέρνηση και την
επικρίνει ότι ετοιμάζεται να προωθήσει αντιλαϊκά μέτρα,
ενώ προειδοποιεί για μετωπική σύγκρουση με τον ΔΗΣΥ για
τα θέματα της οικονομίας. Υποστηρίζει ακόμα ότι ΔΗΚΟ και
ΕΔΕΚ ασκούν πολιτική στη βάση μικροκομματικών συμφε-
ρόντων. Για το κυπριακό τονίζει ότι το ΑΚΕΛ θα εργαστεί
για λύση. Απορρίπτει τα περί σύμπλευσης με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας και τονίζει ότι το ΑΚΕΛ συμπλέει με τα
συμφέροντα του κυπριακού λαού. Σελ. 6

Προειδοποιεί για
μετωπική σύγκρουση
με τον ΔΗΣΥ.

Μετά το «Κύπρος: Πικράθηκα στα ελληνικά, πληγώθηκα στα τούρκικα», που παρακολούθησαν οι Αναστασιάδης-Ακιντζί
στο Ριάλτο, η πρόσκληση αντιστρέφεται με το έργο του Ευριπίδη «Ιππόλυτος», που είναι έτοιμο να ανεβεί το φετινό καλο-
καίρι από τον ΘΟΚ. Ιδιαίτερο όμως στοιχείο αποτελεί το θέατρο που θα φιλοξενήσει μια τέτοια παράσταση,  εφόσον όπως
ελέχθη στην «Κ», «δεν μπορούσε να είναι άλλο από το αρχαίο θέατρο της Σαλαμίνας». Σελ. 15  

Θερμό καλοκαίρι για τον Ρίκκο
Αρχή δικαστικού μαραθωνίου με Ανώτατο και Κακουργιοδικείο
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1 Στους κακόβουλους. Μας ευθύ-
μησε ο... Ευθύμιος με τον μεγαλο-

πρεπή του γάμο ο οποίος (αυθόρμη-
τα) εξελίχθηκε σε παλαιικό προσκύ-
νημα, τέτοιο που είχε να ζήσει η Λε-
μεσός από τον θάνατο του στρατηγού
Γεωργίου Γρίβα Διγενή. 

2 Στον κουμπάρο. Σε μια τέτοια
λαϊκή έξαρση αγάπης δεν θα μπο-

ρούσε να λείπει η Healthy προεδρία
η οποία κάνει grassroots politics. Με
λίγα λόγια, όπου γάμος και χαρά η
Βασίλω πρώτη. 

3 Στο ναό. Μπορεί να έκλεισε ο να-
ός της Αφροδίτης αλλά ο ναός της

Δημοκρατίας μια χαρά δουλεύει τε-
λευταία. “Θύμα” των βουλευτών η κα
Διοικήτρια. Η αδικία σε όλο της το
μεγαλείο. 

4 Στο θύμα. Πάντως βρήκαμε το
σάκο του μποξ για την ασυλία του

Αντρέα Βγενόπουλου. Για όλα φταίει
η κυρά Crystal, και τσουφ βγάζουμε
όλοι την ουρά μας απ’ έξω. Για όσο
μετρά, σας ενημερώνω πως το συμ-
παθητικό αυτάκι της Crystal δεν
ιδρώνει στις απειλές της Βουλής.

Mission accomplished που λένε και
στα ξένα.

5 Στο κεφάλι. Του άλλου του οποί-
ου παίζεται το κεφάλι του είναι

του Κωστάκη του Εισαγγελέα. Οι
έρευνες για την οικονομία τρέχουν
τόσο γρήγορα που βασικά είναι ακί-
νητες. Του Κωστάκη όμως ιδρώνει το
αυτί του, μαθαίνω μάλιστα πως μια
νευρικότητα κατέβαλε το γνώριμο
αετίσιο του βλέμμα.

6 Στο σοκ. Είναι γεγονός πάντως
πως τελευταία υπάρχει ένα μπέρ-

δεμα με το όπιο του κυπριακού λαού.
Μετά την εκλογή Ακκιντζί παρατη-
ρούνται αλλαγές φύσεων που θα ζή-
λευε ακόμη και το pride parade. 

7 Στο parade. Ο «Φιλελέυθερος», η
πάλαι ποτέ εφημερίδα του ορθο-

λογιστικού Τασισμού, σε λίγο θα βά-
λει την φάτσα Ακκιντζί στο πρωτοσέ-
λιδο όπως είχε η αδελφή «Απογευ-
ματινή» τον Μακάριο στις ένδοξες
μέρες της ελεύθερης δημοσιογρα-
φίας. Στον «Πολίτη» ο Σενέρ Λεβέντ
βγήκε από δεξιά σχεδόν εναντίον
της λύσης (και του Ναμί), το Μέγκα
και ο Αρχιεπίσκοπος ψάχνουν τα κο-
τσιάνια στα κατεχόμενα, και ο Λουκ
σαν ψεκασμένο χαριτωμένο  κοτο-
πουλάκι παραπατεί μεταξύ της αγά-
πης του στο Παπαδοπουλλέικο και
του έρωτά του με τον Νίκαρο. 

8 Στην σταθερά. Εκεί που όλα πή-
γαιναν να γίνουν εποικοδομητικά

ασαφή, ήρθε ο Κωστής Χατζηκωστής
να χωρίσει τους αμνούς από τα ερί-
φια κραυγάζοντας στο πρωτοσέλιδο
της «Σημερινής»: Θάνατος στους ναι-
ναίκους (θα μας κοστίσει η λύση)!

9 Στη δημιουργικότητα. Οταν λοι-
πόν Ακκιντζί και Healthy Πρό-

εδρος τα βρήκαν σκούρα από την
ανάλυση της “Σ” πως θα μας “στοιχί-
σει” 39 δισ. η λύση, ο πραγματιστής
Μουσταφά έδρασε.  Η συζήτηση για
τον τρόπο ανοικοδόμησης της Αμμο-
χώστου φρονώ πως παίρνει σιγά σι-
γά τέλος. 

10 Στα ποντίκια. Βέβαια με τη
φωτιά στο Βαρώσι καθαρίζει

και η πόλη από τα ποντίκια για την
καταστροφή των οποίων θα χρειαζό-
μασταν πέντε δισ., σύμφωνα με τους
“αναλυτές”.  Δεν ξέρω ποια τρωκτικά
είναι πιο επικίνδυνα, τα τετράποδα ή
τα ανθρωπόμορφα. 

ΑΡΙΣΤΟΙ ΤΩΝ ΑΡΙΣΤΩΝ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Ένας γάμος και παρ’ ολίγον τρεις κηδείες...
Το τελευταίο μήνυμα από τον Ντράγκι
για την πολύκροτη υπόθεση της Διοι-
κήτριας Χρυστάλλας αν και ζητά - σύμ-
φωνα με όσα ακούω- να μην πειρα-
χτούν, ούτε να ελεγχθούν τα έγγραφα
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας,
δεν φαίνεται να σκιάζεται για τα έγ-
γραφα της Κεντρικής Τράπεζας της
Κύπρου... Αυτό στην πράξη σημαίνει
ότι οι έρευνες μπορούν να συνεχι-
στούν από εκεί που σταμάτησαν και
ότι η Χρυστάλλα Διοικήτρια δεν έχει
πια άλλο στήριγμα που να ρίχνει πάγο
στις έρευνες. 

Όλα αυτά βεβαίως εναπόκεινται στην
διακριτική ευχέρεια του Γενικού Ει-
σαγγελέα, ο οποίος μπορεί να κρίνει
ότι με την δεύτερη επιστολή Ντράγκι
θα πρέπει το στρώμα πάγου γύρω από
την υπόθεση της Χρυστάλλας να εν-
δυναμωθεί...

Αληθεύει ότι τις τελευταίες ημέρες η
Χρυστάλλα Διοικήτρια έχει πυκνώσει
τα τηλεφωνήματα προς τον Αρχηγό
της Αστυνομίας Ζαχαρία Χρυσοστό-
μου; 

Πολλά επενδύει ο Νίκαρος στην επί-
σημη επίσκεψή του στο Ισραήλ. Πλη-
ροφορούμαι ότι πρόκειται για μια από
τις πιο οργανωμένες επισκέψεις που
έχουν γίνει στη θητεία του και υπάρ-
χει η προσδοκία τα αποτελέσματα, εί-
τε ανακοινωθούν, είτε όχι, να είναι
ανάλογα. Και ο Νίκαρος αλλά και ο Κα-
σουλίδης, και ο Λακκοτρύπης και ο
Κυβ. Εκπρόσωπος που τον συνο-
δεύουν θα έχουν σημαντικές συναν-
τήσεις στα Ιεροσόλυμα. 

Αναταραχή επικρατεί στον ΔΗΣΥ από
την έκθεση προόδου του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου για την Τουρκία. Παρά
το γεγονός ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του κόμματος Νίκος Τρονα-
ρίτης δήλωσε πως ο ΔΗΣΥ θεωρεί ικα-
νοποιητική την έκθεση κάποια άλλα
στελέχη του κόμματος έχουν σαφέ-
στατα άλλη άποψη.  Υπενθυμίζουν
μάλιστα πως οι δύο ευρωβουλευτές
του κόμματος ήταν αντίθετοι με τις
πρόνοιες της έκθεσης γι’ αυτό και η
Ελένη Θεοχάρους την καταψήφισε
ενώ ο Λευτέρης Χριστοφόρου τήρησε
αποχή. 

Στέλεχος με το οποίο μίλησα την Πα-
ρασκευή διερωτήθηκε γιατί τόση
σπουδή από τον κ. Τροναρίτη να “παι-
νέψει” την έκθεση κι αν έχει κάνει μια
μικρή έρευνα για να δει πόσοι αξιω-
ματούχοι του κόμματος συμφωνούν
με τη θέση αυτή. “Ας ρωτήσει και τον
Πρόδρομο Προδρόμου, συμφωνεί με
όσα καταγράφονται στην έκθεση”,
ρώτησε.

Αναστάτωση προκάλεσε στους κόλ-
πους της Αστυνομίας η τελευταία με-
γάλη επιτυχία της Δύναμης. Εκεί που
όλοι χάρηκαν γιατί με συντονισμένες
προσπάθειες αποτράπηκαν οι δολο-
φονίες τριών ατόμων, οι εμπλεκόμε-
νοι και καταζητούμενοι κατάφεραν να
διαφύγουν στα κατεχόμενα ή στο
εξωτερικό. Το κακό δεν θα ήταν τόσο
μεγάλο, εξάλλου συνέβηκε ξανά να
φύγουν εγκληματίες μέσα από τα χέ-
ρια της Αστυνομίας, εάν δεν υπήρχε η
πληροφορία ότι οι μαφιόζοι το έσκα-
σαν γιατί ενημερώθηκαν έγκαιρα από
αστυνομικούς... Όπως μαθαίνω από
έντιμο στέλεχος της Αστυνομίας, ο
Αρχηγός Ζαχαρίας Χρυσοστόμου
άστραψε και βρόντηξε. Προειδοποί-
ησε πως δεν πρόκειται να ανεχθεί
επίορκους και βρίσκονται σε εξέλιξη
συγκεκριμένες οδηγίες που έδωσε...

Πάντως και κάποιοι από τους ανώτε-
ρους αξιωματικούς τα έχουν πάρει
στο κρανίο και έχουν βάλει ως άμεσο
στόχο την διερεύνηση των πληροφο-
ριών για εμπλοκή αστυνομικών.

Πολύ έχει σχολιαστεί ο γάμος του Δί-
πλαρου στα ΜΜΕ, ιδιαίτερα για τα
προσκλητήρια...  Τώρα θα σχολιαστεί
και για το εξάλεπτο βίντεο που κάνει
θραύση στα κοινωνικά δίκτυα. Παρου-
σιάζει το ζεύγος Δίπλαρου, τον καθέ-
να στο πολυτελέστατο σπίτι του. Ξεκι-
νούν να ετοιμάζονται από το πρωί με
τον Δίπλαρο να ντύνεται, να βάζει το
ρολόι του, την κολόνια του και να
τρώει αυγά με ένα κομμάτι φλαούνα
(!). Η κυρία Δίπλαρου τρέχει ανέμελη
με το σκυλί της σε μιαν έπαυλη. Το
σκηνικό θυμίζει έντονα Χόλιγουντ αλ-
λά και κυπριακό χωριό ταυτόχρονα.
Στη συνέχεια οι δυο τους γνωρίζονται
σε μια καφετέρια και τσακώνονται
γιατί ο βουλευτής δίνει σημασία στο
κινητό του και όχι στην κοπέλα.  Είναι
ένα βίντεο που θυμίζει πολύ κυπριακή
σειρά! Ομολογώ πως προσωπικά μου
άρεσε και θα ήθελα να δω και νέο
επεισόδιο. Ειδικά αυτό στο υπνοδω-
μάτιο. Ελάτε τώρα που δεν γυρίσατε
και εκεί σκηνές... Άντε δώστε τις σκη-
νές στον λαό! 

Πάντως ήταν ο μόνος θρησκευτικός
γάμος που στην ουσία ήταν...  πολιτι-
κός! Με κουμπάρους τον Πρόεδρο Νί-
καρο και τρεις υπουργούς δεν τον λες
θρησκευτικό, πολιτικό τον λες τον γά-
μο. Και με κοσμοσυρροή εννιά χιλιά-
δων ατόμων δεν τον λες γάμο, μάλλον
προς πανηγύρι του κατακλυσμού
έφερνε...  Όπως ανέφερε ενοχλημέ-
νο στέλεχος του ΔΗΣΥ σχολιάζοντας
τις σκηνές που εκτυλίχθηκαν στον πο-
λύβουο γάμο: “Αν ο Δίπλαρος περίμε-
νε ακόμη λίγο να παντρευτεί δεν θα
υπήρχε καλύτερη προεκλογική εκδή-
λωση. Μπορεί όμως να ανατυπώσει
την γαμήλια φωτογραφία του με τον
Νίκαρο και τον Φούλη να την μοιράζει
στους ψηφοφόρους”... Βίον ανθό-
σπαρτο εύχομαι, εκ βάθους καρδίας.

Ο Φούλης όπου σταθεί κι όπου βρεθεί
τον τελευταίο καιρό ταλαντούχο ανε-
βάζει, χαρισματικό κατεβάζει τον
υφυπουργό Κωνσταντίνο Πετρίδη.
Άτομο παρά τω Φούλη, το οποίο γνω-
ρίζει πολλά, με ενημέρωσε ότι ο πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ έχει εντυπωσιαστεί
από το όραμα του Πετρίδη για τομές
και ουσιαστικές αλλαγές στη δημόσια
υπηρεσία. 

Πρότυπο και των δύο φαίνεται να εί-
ναι η Εσθονία, αφού σε πρόσφατο τα-
ξίδι που είχαν στην χώρα γνώρισαν
από κοντά τις τεράστιες αλλαγές που
έχουν γίνει στην κοινωνία της, ιδιαίτε-
ρα στον τομέα της ηλεκτρονικής δια-
κυβέρνησης. “Οι Εσθονοί τα κάνουν
σχεδόν όλα από το τηλέφωνό τους.
Γιατί να μην τα κάνουν και οι Κύπριοι”
επαναλαμβάνει ο Φούλης, θεωρών-
τας καταλληλότερο να αναλάβει το
έργο της ηλεκτρονικής αναβάθμισης
της κοινωνίας, τον φέρελπι, νεαρό
υφυπουργό.

ΚΟΥΪΖ:  Ποιος υπουργός φαίνεται να
δυσφορεί σφόδρα από τις συχνές -
όπως λέει- επικρίσεις του Φούλη για
“υπουργούς διεκπεραιωτές; Είναι αυ-
τός που προχθές, μετά την έκφραση
ικανοποίησης από το ΑΚΕΛ για τις πα-
ραδοχές του Φούλη περί ανεπάρκειας
της κυβέρνησης, δήλωσε σε φιλικό
του πρόσωπο πως ελπίζει τώρα ο
Φούλης να πήρε ένα μάθημα...

Με άριστα 
το 10

Μου είναι δύσκολο
να κατανοήσω  πώς
ένας υπουργός Δι-
καιοσύνης μπορεί
να δηλώνει δημο-
σίως, όπως έπραξε

την Κυριακή 31 Μαΐου ο κ. Ιωνάς
Νικολάου, ότι «η Νομική Υπηρεσία
αναμένεται να δώσει το πράσινο
φως για έκδοση ενταλμάτων σύλ-
ληψης σε σχέση με τα προνομιακά
δάνεια που παραχωρήθηκαν από
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα». Τις
δηλώσεις ο κ. Νικολάου τις έκαμε
έξω από την εκκλησία στην Έμπα
της Πάφου όπου μίλησε σε μνη-
μόσυνο και πρόσθεσε μάλιστα:
«Aνάμεσα στα  άτομα που πρό-
κειται να συλληφθούν είναι πρώην
υψηλόβαθμα στελέχη χρηματο-
πιστωτικών ιδρυμάτων». Στις σο-
βαρές ευρωπαϊκές χώρες, όπου
για να υπάρξει αστυνομική ανα-
κοίνωση θα πρέπει να φωτογρα-
φηθούν οι συλληφθέντες και να
έχουν γίνει όλα τα διαδικαστικά,
αν ο υπουργός Δικαιοσύνης έκανε
τέτοιες δηλώσεις θα τον έπαιρναν
με τις πέτρες και προφανώς ο Πρό-
εδρος θα τον έστελνε σπίτι του.
Εδώ πέρασαν 15 μέρες από τις
υπουργικές δηλώσεις και συλλή-
ψεις δεν είδαμε. Και διερωτάται
κανείς ποιος κοροϊδεύει ποιον; Η
Νομική Υπηρεσία τον υπουργό
Δικαιοσύνης ή ο υπουργός τον
φορολογούμενο πολίτη ο οποίος
όντως περιμένει να δει πότε επι-
τέλους θα φτάσει «το μαχαίρι στο
κόκκαλο», όπως διακήρυξαν τόσες
φορές οι κυβερνώντες; Η πλάκα
είναι ότι κατά κανόνα βγαίνουν
στα ΜΜΕ και τα λένε χωρίς να
τους ρωτήσουν. Μόλις δούνε μπρο-
στά τους κάμερα ανοίγουν το στό-
μα τους κι ό,τι βρέξει ας κατεβάσει.
Ιδιαίτερα τις Κυριακές μετά τα
μνημόσυνα η κατάσταση είναι
ιλαροτραγική καθώς εκείνο που
έμεινε πια είναι να μοιράζουν και
τα κόλλυβα.  

Προχθές Παρασκευή, ο ίδιος
υπουργός είπε  στο «Πρωινό Δρο-
μολόγιο» του Τρίτου Προγράμμα-
τος του ΡΙΚ ότι τον τελευταίο χρό-

νο γίνονται συχνές επιχειρήσεις
για πάταξη του ηλεκτρονικού τζό-
γου και πρόσθεσε: «Έγιναν πολλές
προσπάθειες και οι Αρχές κατά-
φεραν να περιορίσουν τη δράση
των φατριών. Από τα 196 υποστα-
τικά παράνομων ηλεκτρονικών
στοιχημάτων, αυτή τη στιγμή λει-
τουργούν μόνο 16». Λέω, «δεν
είναι δυνατόν κάποιο λάθος θα
έγινε και θα βγει να το διορθώσει
ο υπουργός. Κι όμως από το πρωί
μέχρι το βράδυ τα δελτία επέμεναν
στο ίδιο μοτίβο. Είναι όμως δυνα-
τόν να λειτουργούν έστω και 16
υποστατικά παράνομων ηλεκτρο-
νικών στοιχημάτων και αυτό να
ακούγεται από τα χείλη υπουργού; 

Το ότι μας πήραν πρέφα και
στο εξωτερικό επιβεβαιώνεται και
από τη δεύτερη επιστολή της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
προς τις κυπριακές αρχές σε σχέση
με την υπόθεση των ερευνών στην
Κεντρική Τράπεζα, από τους ανα-
κριτές της αστυνομίας, για τη διαρ-
ροή λίστας των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων βουλευτών. Φαί-
νεται ότι ο Μάριο Ντράγκι, μετά
την επιστολή του της 1ης Ιουνίου,
δεν είναι ευχαριστημένος με τον
τρόπο αντίδρασης της Νομικής
Υπηρεσίας και δυο βδομάδες μετά
απέστειλε δεύτερη. Τι γίνεται καλέ,
στη Νομική Υπηρεσία δεν ακούει
κανείς; Ξέρουμε σας έπεσαν πολλά
και πολύ βαριά ζητήματα κ. Κλη-
ρίδη αλλά δεν γίνεται να μένουν
ανοικτές τόσες πληγές.  Μεγάλη
πληγή η υπόθεση του Β.Γ. Εισαγ-
γελέα Ρ. Ερωτοκρίτου που αν δεν
κλείσει το συντομότερο θα κάνει
μεταστάσεις. Μεγάλη πληγή και
η υπόθεση της σύγκρουσης συμ-
φερόντων της Διοικήτριας της
ΚΤΚ Χρυστάλλας Γιωρκάτζη, που
αν δεν κλείσει θα κακοφορμίσει
και θα καταρρεύσει το οικοδό-
μημα της ΚΤ. Έχετε και τις ανα-
κρίσεις για το σκάνδαλο της οι-
κονομίας. Αυτό κι αν είναι πληγή.
Βάλτε μια σειρά επιτέλους κι αρ-
χίστε τις τομές. 

Της δικαιοσύνης ήλιε
ανόητε...

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

Βρε Μουσταφά, θα λύσουμε το
Κυπριακό, ή θα γίνουμε κριτικοί
θεάτρου;

@Anastasiadescy

paraschosa@kathimerini.com.cy

Όπου γάμος και χαρά...

“Τα γαλάζια σου γράμματα κάθομαι και διαβάζω και με παίρνουν χαράματα,
καθώς πίσω κοιτάζω...”

AP
XE

IO
Φ

ΙΛ
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Π
Ο

Σ 
ΧΡ

Η
ΣΤ

ΟΥ

Δικαίωμα συμμετοχής έχουν οι εγεγγραμμένοι χρήστες στο site της «Κ»
www.kathimerini.com.cy

H άποψήσας

“ Η Ελληνική κυβέρνηση θα πρέπει να
αποδεχθεί οποιαδήποτε συμφωνία της 
προταθεί από τους δανειστές;

Να την αποδεχθεί

Να αποχωρήσει από το ευρώ

Να πιέσει για νέα συμφωνία

Να τη θέσει σε δημοψήφισμα

Να την απορρίψει

43,2%

18,0%

15,0%

14,6%

9,1%

Υπέρ της συμφωνίας της Ελλάδας με
τους Θεσμούς τάσσεται η πλειοψη-
φία των πολιτών που κλήθηκαν να λά-
βουν μέρος στην διαδικτυακή ψηφο-
φορία της ηλεκτρονικής «Κ» και να
τοποθετηθούν στο θρίλερ που δια-
δραματίζεται στις Βρυξέλλες με τις
προσπάθειες που καταβάλλονται για

επίτευξη συμφωνίας. Ωστόσο, σημαντικά είναι και τα ποσοστά των πο-
λιτών που υποστηρίζουν ότι η ελληνική κυβέρνηση πρέπει να επιμεί-
νει με τον ένα ή τον άλλο τρόπο στις θέσεις της είτε με στόχο μια νέα
συμφωνία είτε με αποχώρηση από τη ζώνη του ευρώ.  

Σύνολο Ψήφων: 991
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Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ 

Την περασμένη Κυριακή, οι Τούρκοι ψη-
φοφόροι έθεσαν τέλος στην αυτοδυναμία
του Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανάπτυ-
ξης (ΑΚΡ). Από το βράδυ της 7ης Ιουνίου,
η Τουρκία έχει εισέλθει σε  περίοδο πο-
λιτικής αστάθειας με μεγάλες ανατροπές
στο πολιτικό σκηνικό. Σε συνέχεια του
ρεπορτάζ της προηγούμενης εβδομάδας,
η «Κ» θέτει επί τάπητος τα αποτελέσματα
των τουρκικών εκλογών με τη βοήθεια
τριών έμπειρων δημοσιογράφων από
την Τουρκία και την τουρκοκυπριακή
κοινότητα. Σήμερα εστιάζουν στις επι-
πτώσεις που θα έχει το εκλογικό απο-
τέλεσμα στις προσπάθειες για εξεύρεση
λύσης στο Kυπριακό. Οι δημοσιογράφοι
Αλί Τοπούζ, Φεχίμ Τάστεκιν και Αϊσού
Μπασρί Ακτέρ αναλύουν τα πιθανά σε-
νάρια για τη λύση του γόρδιου δεσμού
τα οποία συζητά σήμερα η Τουρκία. Κα-
ταθέτουν επίσης την άποψή τους για
τις ενδεχόμενες επιπτώσεις στο Κυπρια-
κό. Οι τουρκικές βουλευτικές εκλογές
περνούν στη σύγχρονη ιστορία της
Τουρκίας ως η πρώτη μεγάλη εκλογική
ήττα του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν και
της παράταξής του. Αυτό επισημαίνει
ο κ. Τοπούζ, ο οποίος τονίζει ότι με το
αποτέλεσμα των εκλογών η τουρκική
κοινωνία έδειξε ότι δεν εγκρίνει το σχέδιο
του Ερντογάν για αλλαγή του συντάγ-
ματος και τημετάβαση σε ένα προεδρικό
σύστημα. «Πέραν του προεδρικού συ-
στήματος, ο Τούρκος ψηφοφόρος απέρ-
ριψε και τη διαρχία στην ηγεσία του
ΑΚΡ. Επίσης, δεν ενέκρινε τησκλήρυνση
της γραμμής της κυβέρνησης στο Κουρ-
δικό Ζήτημα», επισημαίνει ο κ. Τοπούζ.
Κατά την άποψή του, η σκλήρυνση της

γραμμής της κυβέρνησης στο Κουρδικό
είχε ως αποτέλεσμα την ενίσχυση των
ποσοστών του Κόμματος Εθνικιστικής
Δράσης (ΜΗΡ), δηλαδή της εθνικιστικής
παράταξης.

Την άποψη του κ. Τοπούζ σχετικά
με την ιστορική ήττα του Προέδρου
Ερντογάν συμμερίζεται η κ. Ακτέρ, η
οποία τονίζει ότι η Τουρκία εισέρχεται
σε μια νέα περίοδο, στην οποία το ΑΚΡ
βλέπει τα ποσοστά του να συρρικνώ-
νονται, ενώ ταυτόχρονα στην τουρκική
πολιτική σκηνή αναδύεται μια νέα αρι-
στερή, πολιτική δύναμη, το Δημοκρατικό
Κόμμα των Λαών. «Οι Τούρκοι πολίτες
είπαν όχι στον αυταρχισμό του Ερντο-
γάν», αναφέρει η κ. Ακτέρ. Σύμφωνα με
την ίδια, στις βουλευτικές εκλογές, η
δεύτερη μεγαλύτερηηττημένη πολιτική
δύναμη της Τουρκίας υπήρξε η αξιωμα-
τική αντιπολίτευση. Το Ρεπουμπλικανικό
Λαϊκό Κόμμα δεν κατάφερε να δελεάσει
τους ψηφοφόρους με μια εναλλακτική
πρόταση διακυβέρνησης και να κερδίσει
την εμπιστοσύνη και την ψήφο τους.

Βραχύβια συνεργασία
Πού οδηγεί την Τουρκία η αποδυνά-

μωση του ΑΚΡ; Τι είδους εξελίξεις ανα-
μένουν στη γειτονική Τουρκία τη νέα
περίοδο; «Οδηγούμαστε σε κυβερνήσεις
συνεργασίας», αναφέρει ο κ. Τοπούζ, ο
οποίος τονίζει ότι οι κύκλοι των Τούρκων
επιχειρηματιών επιθυμούν να δουν στη
νέα περίοδο το ΑΚΡ να συνεργάζεται
με το CHP. Εντός του ΑΚΡ, μια σημαντική
μερίδα δεν συμφωνεί με αυτή την προ-
οπτική. Ωστόσο, στην πρόσφατη συ-
νάντηση του Προέδρου Ερντογάν με
τον Ντενίζ Μπαϊκάλ, ο Τούρκος Πρόεδρος
ενέκρινε το εν λόγω σενάριο με τηβασική

προϋπόθεση ότι η νέα κυβέρνηση συ-
νεργασίας δεν θα θέσει υπό αμφισβήτηση
τη νομιμοποίησή του. Πλέον, όλα εξαρ-
τιούνται από την τελική απόφαση του
CHP. Σε περίπτωση που το δεύτερο με-
γαλύτερο κόμμα δεν συμφωνήσει με
αυτό το μοντέλο συνεργασίας, το ΑΚΡ
θα επιχειρήσει να έρθει σε συνεννόηση
με το ΜΗΡ. Εάν δρομολογηθεί αυτό το
μοντέλο συνεργασίας, αυτό θα σημαίνει
το τέλοςτων συνομιλιών για το Κουρδικό
ζήτημα. Σύμφωνα με τον κ. Τοπούζ, μια
κυβέρνηση μειοψηφίας θα είναι βραχύβια
και δεν θα λύσει κανένα πρόβλημα. Στη
νέα περίοδο, μοντέλα συνεργασίας, τα
οποία δεν συμπεριλαμβάνουν το ΑΚΡ

δεν έχουν προοπτική επιτυχίας. Εφόσον
το ΑΚΡ δεν καταφέρει να έρθει σε συ-
νεννόηση με το CHP ή το MHP, η Τουρκία
θα οδηγηθεί σε επαναληπτικές εκλογές.
Τη συγκεκριμένη άποψη συμμερίζεται
και η κ. Ακτέρ, η οποία καταλήγει στο
συμπέρασμα ότι αργά ή γρήγορα η τουρ-
κική κοινωνία θα εστιάσει εκ νέου την
προσοχή της σε μια νέα εκλογική ανα-
μέτρηση.

Πολλά ανοικτά μέτωπα
Ανεξάρτητα από το μοντέλο συνερ-

γασίας και τη σύνθεση της νέας κυβέρ-
νησης συνεργασίας, η νέα διακυβέρνηση
της χώρας θα πρέπει να εστιάσει την
προσοχή της στην ανασυγκρότηση της
τουρκικής εξωτερικής πολιτικής. Αυτή
την άποψη υποστηρίζει ο κ. Τάστεκιν.
Κατά την άποψήτου, όποιες και αν είναι
οι πολιτικές εξελίξεις στην Άγκυρα, οι
ηγεσίες των τεσσάρων κομμάτων, τα
οποία εκπροσωπούνται στη νέα βουλή,
δεν πρέπει να αγνοήσουν το γεγονός
ότι η τουρκική εξωτερική πολιτική βρί-
σκεται αντιμέτωπη με πολλά ανοιχτά
μέτωπα. Στα σύνοράτης, η Τουρκία έχει
βρεθεί αντιμέτωπη με μεγάλες απειλές
και προκλήσεις εξαιτίας των λαθών των
προηγούμενων διακυβερνήσεων του
ΑΚΡ. Η νέα κυβέρνηση θα πρέπει να
εστιάσει την προσοχή της σε αυτή την
πραγματικότητα. Για την εξομάλυνση
της κατάστασης η Τουρκία θα πρέπει
να αναζητήσει νέες οδούς επικοινωνίας
με τους γείτονές της. Οι διπλωμάτες
της Τουρκίας θα πρέπει να επιστρέψουν
στις πρωτεύουσες των γειτονικών χω-
ρών έτσι ώστε να αποκατασταθούν οι
σχέσεις της Τουρκίας με τις γειτονικές
της χώρες.

Της ΜΕΛΑΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Μεστή μηνυμάτων αλλά και ουσίας η διήμερη
επίσημη επίσκεψη του Προέδρου Αναστα-
σιάδη στο Ισραήλ που αρχίζει σήμερα. Σε
μια κρίσιμη περίοδο για τη γείτονα χώρα,
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης θα είναι ο πρώτος
ηγέτης χώρας μέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που θα έχει συνάντηση με τον επανε-
κλεγέντα Πρωθυπουργό του Ισραήλ Βενιαμίν
Νετανιάχου, με τον οποίο και θα συζητήσουν
αύριο την στρατηγική συνεργασία των δύο
χωρών στη βάση της αξιοποίησης της Κύ-
πρου ως οικονομική προέκταση του ζωτικού
χώρου του Ισραήλ. Στο πλαίσιο αυτό, θα
συζητηθεί η προοπτική της οικονομικής
σύνδεσης των δύο χωρών μέσω της καθόδου
και δραστηριοποίησης εταιρειών ισραηλινών
συμφερόντων στην Κύπρο.

Μια εξέλιξη που αξιολογείται ότι θα απο-
δειχτεί αμοιβαία επωφελής, αφού, από τη
μία, θα δώσει ανάσα στη διψασμένη για
ανάπτυξη κυπριακή οικονομία και, από την
άλλη, θα προσφέρει στο ισραηλινό εμπόριο
την πύλη εισόδου του στις ευρωπαϊκές αγο-
ρές. Ψηλά στην ατζέντα της αυριανής συ-
νάντησης του Προέδρου Αναστασιάδη με
τον Ισραηλινό Πρωθυπουργό θα βρεθεί,
επίσης, εκτός από το εμπόριο και την οικο-
νομία, και ο τουρισμός με επίκεντρο της
συζήτησης την προοπτική περαιτέρω ενί-
σχυσης της αεροπορικής σύνδεσης των
δύο χωρών, καθώς και της δημιουργίας κοι-

νών πακέτων προς τουρίστες προερχόμενους
από τις ΗΠΑ και άλλες μεγάλες ευρωπαϊκές
χώρες. Ως εξαιρετικά σημαντική αξιολογείται
και η συζήτηση που αναμένεται να έχουν
οι Αναστασιάδης και Νετανιάχου στον τομέα
της ενέργειας μετά και τις τελευταίες εξελίξεις
στην Κύπρο με την κήρυξη της εμπορευ-
σιμότητας του κοιτάσματος «Αφροδίτη»,
την πρόταση της ισραηλινής εταιρείας Delek
προς την Noble για αύξηση του ποσοστού
των μετοχών της στον 19,9% από το 15%
που διαθέτει σήμερα, καθώς και την πρό-
σφατη κατάθεση του σχεδίου ανάπτυξης
του κοιτάσματος «Αφροδίτη» από το αμε-
ρικανο-ισραηλινό κονσόρτιουμ.

Η Λευκωσία, σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ», θα επιδιώξει συγκεκριμενοποίηση
της συνεργασίας Κύπρου – Ισραήλ στον το-
μέα της ενέργειας, θέτοντας επί τάπητος
τους τρόπους αξιοποίησης των υδρογοναν-
θράκων που έχουν εντοπιστεί στις ΑΟΖ των
δύο χωρών συμπεριλαμβανομένης και της
κατασκευής υποθαλάσσιων αγωγών, αλλά
και της ανάγκης προώθησης της σύναψης
συμφωνίας συνεκμετάλλευσης μεταξύ Κύ-
πρου – Ισραήλ, δεδομένης της στασιμότητας
που παρατηρείται στον υπό εξέλιξη μεταξύ
τους διάλογο.

Οι συζητήσεις για τα θέματα διμερούς
ενδιαφέροντος θα επεκταθούν με την αν-
ταλλαγή θέσεων στο πλαίσιο της προετοι-
μασίας της τριμερούς συνόδου κορυφής Κύ-
πρου, Ισραήλ και Ελλάδας, η οποία αναμένεται
να πραγματοποιηθεί εντός του ερχόμενου
φθινοπώρου πιθανότατα στην Λευκωσία.
Ήδη, η Αθήνα, όπως πληροφορείται η «Κ»,
έχει δώσει το πράσινο φως στη Λευκωσία
για να προχωρήσει, θέση η οποία επαναβε-
βαιώθηκε και στην προχθεσινή συνάντηση
του Υπουργού Εξωτερικών, Ιωάννη Κασου-
λίδη, με τον έλληνα ομόλογο του, Νίκο Κοτζιά,
στην ελληνική πρωτεύουσα. 

Σε μια περίοδο πάντως όπου το Ισραήλ
βρίσκεται σε αντιπαράθεση με την παρα-
δοσιακή σύμμαχο του, τις ΗΠΑ, λόγω των
αντιδράσεων του Τελ Αβίβ στην αναμενό-

μενη συμφωνία των έξι μεγάλων δυνάμεων
με το Ιράν για το πυρηνικό του πρόγραμμα,
τις συνεχείς τριβές στις σχέσεις της με την
Ευρωπαϊκή Ένωση ως αποτέλεσμα των οι-
κονομικών πιέσεων που ασκεί η δεύτερη
στο Ισραήλ για τις παραβιάσεις του πρώτου
στην Παλαιστίνη, συμπεριλαμβανομένου
και του συνεχιζόμενου εποικισμού στα Πα-
λαιστινιακά εδάφη, καθώς και τους κινδύνους
ασφάλειας που αντιμετωπίζει λόγω της αυ-
ξανόμενης αστάθειας στην περιοχή, η νε-
οεκλεγείσα ισραηλινή Κυβέρνηση που εσω-
τερικά στηρίζεται σε μια εύθραυστη πλει-

οψηφία προσβλέπει στη στήριξη και μεσο-
λάβηση της Κύπρου σε περιφερειακό,ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο. Οι σχέσεις
της Κύπρου με τις ΗΠΑ, η ιδιότητα της ως
χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά
και οι αναβαθμισμένες συνεργασίες της με
Αραβικές χώρες και ιδιαίτερα με την Αίγυπτο,
μετατρέπουν την Λευκωσία σε σημαντική
γέφυρα για μεσολάβηση των Ισραηλινών
συμφερόντων από την Κύπρο στο εξωτερικό.
Η μακρά, άλλωστε, τηλεφωνική επικοινωνία
που είχε ο Πρόεδρος Αναστασιάδης με τον
Πρόεδρο της Αιγύπτου, Φατάχ Αλ Σίσι, το

απόγευμα της Παρασκευής και το μήνυμα
που κλήθηκε να μεταφέρει ο κ. Αναστασιάδης
στον κ. Νετανιάχου είναι ενδεικτική του
μεσολαβητικού ρόλου που έχει αναλάβει η
Κύπρος για την ανάπτυξη ευρύτερων συ-
νεργασιών στην περιοχή. Όχι τυχαία, σχο-
λιάζοντας την επίσημη επίσκεψη του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας στο Ισραήλ ο εκ-
πρόσωπος τύπου του Ισραηλινού Πρωθυ-
πουργού χαρακτήρισε την Κύπρο ως ένα
καλό γείτονα και στενό φίλο της χώρας του.
Προσβλέπουμε, είπε ο Μαρκ Ρετζέβ στο
ΚΥΠΕ, ότι αυτή η επίσκεψη θα δώσει την
ευκαιρία «για περαιτέρω ενδυνάμωση του
συνεταιρισμού μας», υποστηρίζοντας πα-
ράλληλα πως η συνεργασία μεταξύ των δύο
χωρών τις καθιστά «πιο ασφαλείς και πιο
ευημερούσες».

Στο πλαίσιο της διήμερης παραμονής
του στα Ιεροσόλυμα, ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης εκτός της συνάντησης του με τον
Ισραηλινό Πρωθυπουργό θα τύχει επίσημης
υποδοχής από τον Πρόεδρο του Ισραήλ,
Ρεουβέν Ρίβλιν, ενώ θα συναντηθεί και με
τον αρχηγό της αξιωματικής αντιπολίτευσης,
Γιτζάκ Χέρτζογκ. 

Τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στο Ισραήλ
θα συνοδεύουν ο Υπουργός Εξωτερικών,
Ιωάννης Κασουλίδης, ο Υπουργός Ενέργειας,
Γιώργος Λακκοτρύπης και ο Κυβερνητικός
Εκπρόσωπος Νίκος Χριστοδουλίδης. 

Η Κύπρος
ως προέκταση
του ζωτικού
χώρου του Ισραήλ
Στρατηγική συνεργασία με αιχμή
του δόρατος την οικονομία και την ενέργεια

Έναρξη ουσιαστικών διαπραγματεύσεων
Τις πολύωρες συναντήσεις τους θα συνε-
χίσουν και αύριο οι διαπραγματευτές Αν-
δρέας Μαυρογιάννης και Οζντίλ Ναμί στο
πλαίσιο της προετοιμασίας του εγγράφου
με τις συγκλίσεις και αποκλίσεις των θέ-
σεων των δύο πλευρών στα διάφορα κε-
φάλαια του κυπριακού. Το έγγραφο
«Αναστασιάδης – Ακκιντζί» όπως έχει
ονομαστεί θα αποτελέσει τη βάση των
ουσιαστικών διαπραγματεύσεων που
αναμένεται να αρχίσουν ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης και ο Τουρκοκύπριος ηγέ-
της Μουσταφά Ακκιντζί στην επόμενη

συνάντηση που θα έχουν στις 17 Ιουνίου.
Στην συνάντηση των δύο ηγετών θα πα-
ρευρίσκεται και ο ειδικός σύμβουλος του
Γενικού Γραμματέα των ΗΕ, Έσπεν
Μπαρθ Άιντε, ο οποίος καθ’ οδόν για την
Κύπρο θα περάσει αύριο από την Αθήνα
για επαφές στο ελληνικό Υπουργείο Εξω-
τερικών. Σχετική με αυτή την εξέλιξη
ήταν και η επίσκεψη-αστραπή του
Υπουργού Εξωτερικών Ιωάννη Κασουλί-
δη την περασμένη Παρασκευή στην Αθή-
να και η συνάντηση που είχε με τον Έλ-
ληνα Υπουργό Εξωτερικών, Νίκο Κοτζιά.

Η αξιοποίηση της Κύπρου ως οικονομική προέκταση του ζωτικού χώρου του Ισραήλ θα τεθεί στην αυριανή συνάντηση των Αναστασιάδη – Νε-
τανιάχου στα Ιεροσόλυμα.

<<<<<<<

Αναστασιάδης και Νετανιάχου
θα συζητήσουν την προοπτική
της οικονομικής σύνδεσης
των δύο χωρών μέσω της κα-
θόδου και δραστηριοποίησης
εταιρειών ισραηλινών συμφε-
ρόντων στην Κύπρο. 

<<<<<<<

Στο Κυπριακό τα τρία
μεγαλύτερα κόμματα
πιστεύουν ότι η μη λύση
του προβλήματος αποτελεί
την καλύτερη λύση.

Ο αντίκτυπος της ήττας του Ερντογάν στο Κυπριακό
Δεν αναμένεται
ανάληψη πρωτοβουλιών
Ο κ. Τοπούζ  συμμερίζεται την προαναφερόμενη άποψη
του κ. Τάστεκιν. Ωστόσο, προσθέτει το εξής σημαντικό
σημείο. Δεν πρέπει να αγνοούμε το γεγονός ότι σε
διάφορα ζητήματα της εξωτερικής πολιτικής, εκτός
από το HDP, τα υπόλοιπα τουρκικά κόμματα έχουν
υιοθετήσει παρόμοιες θέσεις. Το Κυπριακό αποτελεί
ένα καλό παράδειγμα για αυτή την επισήμανση. Στο
Κυπριακό τα τρία μεγαλύτερα κόμματα πιστεύουν ότι
η μη λύση του προβλήματος αποτελεί την καλύτερη
λύση. Γι’ αυτό τον λόγο, στο άμεσο μέλλον δεν θα
πρέπει να αναμένουμε από την Άγκυρα να λάβει ση-
μαντικές πρωτοβουλίες στο Κυπριακό. Σύμφωνα με
τον κ. Τοπούζ σε αντίθεση με το Κυπριακό, τροποποίηση
της τουρκικής εξωτερικής πολιτικής θα δούμε στην
περίπτωση της κρίσης της Συρίας και των σχέσεων
της Τουρκίας με την Ε.Ε. Εάν επιτευχθεί συμφωνία
ανάμεσα στα δυο μεγαλύτερα κόμματα της Τουρκίας
τότε το CHP θα προσπαθήσει να διορθώσει πολλά
από τα λάθη του Προέδρου Ερντογάν στα συγκεκριμένα
πεδία. Τότε, ενδέχεται να δούμε τη σύσφιξη των αμε-
ρικανοτουρκικών σχέσεων. Ωστόσο, κάτι τέτοιο δεν
πρόκειται να συμβεί σε περίπτωση που το ΑΚΡ κατα-
φέρει να συνεργαστεί με το ΜΗΡ. Με την απαισιόδοξη
άποψη του κ. Τοπούζ για το μέλλον του Κυπριακού
συμφωνεί εν μέρει και η κ. Ακτέρ. Ωστόσο, η Τουρ-
κοκύπρια δημοσιογράφος υπογραμμίζει την σημασία
του ρόλου των δυο ηγεσιών στη νέα περίοδο. Μπορεί
η Τουρκία να μην είναι έτοιμη να συμβάλει στη λύση,
ωστόσο, με τη θετική στάση, την οποία θα τηρήσουν
στο τραπέζι των συνομιλιών, οι δυο ηγεσίες θα μπο-
ρούσαν να δώσουν συνέχεια στο περίφημο νέο μο-
μέντουμ. Επωφελούμενοι από την «απουσία» της Άγ-
κυρας από το Κυπριακό, οι δυο ηγεσίες θα μπορούσαν
να φέρουν στο τραπέζι των συνομιλιών ένα μοντέλο
λύσης, το οποίο, θα υποχρεωνόταν να αποδεχθεί η
νέα τουρκική κυβέρνηση συνεργασίας. 
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Οι ηγέτες θα δουν Ευριπίδη στη Σαλαμίνα  
Στο θαλασσοφίλητο αρχαίο θέατρο, μετά από 41 χρόνια, θα ανεβεί ξανά ελληνική αρχαία τραγωδία: Ο «Ιππόλυτος» από τον ΘΟΚ! 

Tου ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Η διακήρυξη του Προέδρου Αναστασιάδη,
την περασμένη Δευτέρα έξω από το
«Ριάλτο» στη Λεμεσό, ότι, «ναι, είναι
μέσα στα σχέδιά μου», να παρακολου-
θήσει δηλαδή και στο βόρειο τμήμα του
νησιού ένα θεατρικό έργο όπως το «Κύ-
προς: Πικράθηκα στα ελληνικά, πληγώ-
θηκα στα τούρκικα», ακούστηκε ως πρό-
κληση στα αυτιά ανθρώπων της Τέχνης
και δη της νεοσύστατης Τεχνικής Επι-
τροπής για τον Πολιτισμό αλλά και μελών
του Δ.Σ. του Θεατρικού Οργανισμού Κύ-
πρου (ΘΟΚ) που ήταν το βράδυ εκείνο
στη Λεμεσό. Όταν άκουσαν τον Πρόεδρο
Αναστασιάδη να απαντά στη σχετική

ερώτηση εξηγώντας ότι και το βόρειο
τμήμα, όπως το νότιο είναι πατρίδα και
για τον ίδιο όπως και για τον κ. Ακιντζί
και συνεπώς σκοπεύει να πάει για να
δει μια παράσταση, το πρώτο πράγμα
που σκέφτηκαν ήταν η τραγωδία του
Ευριπίδη «Ιππόλυτος», που είναι έτοιμη
να ανεβεί το φετινό καλοκαίρι από τον
ΘΟΚ. Το δεύτερο που αυτονόητα ήρθε
να συνδυαστεί με το έργο ήταν το θέατρο
που θα φιλοξενήσει μια τέτοια παρά-
σταση και που, όπως ελέχθη στην «Κ»,
«δεν μπορούσε να είναι άλλο από το αρ-
χαίο θέατρο της Σαλαμίνας».   

Εκείνο που πια μένει ανοικτό και εμ-
πίπτει στις συνεννοήσεις μεταξύ των
επιτελείων των δύο ηγετών, είναι η ημε-
ρομηνία που θα γίνει η παράσταση στη
Σαλαμίνα. Ως πρώτη επιλογή μάλλον θα
εξετασθεί το ενδεχόμενο η πρεμιέρα του
«Ιππόλυτου» που είναι προγραμματι-
σμένη για τις 8 Ιουλίου, να πραγματο-
ποιηθεί στο αρχαίο θέατρο της Σαλαμίνας,
ΘΟΚ συναινούντος και των δύο ηγετών

συμφωνούντων. Όπως γλαφυρά μας
ελέχθη από μέλος του Δ.Σ. του ΘΟΚ, που
θέλησε προς το παρόν να τηρήσει την
ανωνυμία του, «αν όλα πάνε κατ’ ευχήν
και τελικά πάμε στη Σαλαμίνα, Αναστα-
σιάδης και Ακιντζί στην προκειμένη συγ-
κυρία ή που θα επικυρώσουν ή που θα
διαψεύσουν το απόφθεγμα του Ευριπίδη
που θα ακουσθεί από τον Χορό: «Τις

ιστορίες των μεγάλων αξίζει να τις κλαις
και να τις λες – για πάντα»...  Κι αυτό
γιατί ο μεγάλος τραγικός ενώ δεν ασχο-
λείτο με την πολιτική, αυτή διαπερνούσε
τα έργα του καθώς μέσω αυτών ασκούσε
σφοδρή κριτική στην άκρατη οχλοκρατία
και παράλληλα επιτίθετο κατά των ιταμών
δημαγωγών που παρέσερναν στον όλεθρο
τα πλήθη. 

Ο Ευριπίδης μετά την πρεμιέρα που έκαμε το
1960 με τις «Ικέτιδες» του Παναγιώτη Σέργη,
επιστρέφει με τον «Ιππόλυτο» του Νεοκλή
Νεοκλέους εκεί στην αρχαία Σαλαμίνα 55 χρό-
νια μετά. Λες κι οι άνθρωποι ξανάπιασαν «τον
παλιό δόλο των θεών» κι η «Ελένη» του Ευρι-
πίδη, 24 αιώνες μετά (παίχτηκε το 412 π.Χ.
στα Διονύσια) φιλοξενεί στο χώρο που ο με-
γάλος τραγικός εκτυλίσσει μια πτυχή του
δικού της δράματος, τους «πρωταγωνιστές»
μιας άλλης, σύγχρονης τραγωδίας, τους Νίκο
Αναστασιάδη και Μουσταφά Ακιντζί… 

Κατά τον Ευριπίδη, ο Ιππόλυτος, γιος του
Θησέα, τιμούσε μόνο τη θεά Άρτεμη, γεγονός
που εξόργισε την Αφροδίτη και κάρφωσε στην
καρδιά της μητριάς του Φαίδρας, έρωτα σφο-
δρό. Ο Ιππόλυτος αντιστάθηκε στον έρωτα
της Φαίδρας που για να τον εκδικηθεί, τον
συκοφάντησε στον πατέρα του ότι την κα-
κοποίησε. Ο Θησέας παρακάλεσε τον Ποσει-
δώνα να τιμωρήσει τον «ένοχο» κι έτσι ο θεός
αναποδογύρισε το άρμα του Ιππόλυτου. Όταν
η αλήθεια βγαίνει στο φως, είναι πια αργά. Ο
Ιππόλυτος, θανάσιμα τραυματισμένος, πεθαίνει
στα χέρια του απαρηγόρητου Θησέα.  Το έργο
παρουσιάστηκε για πρώτη φορά το 428 π.Χ,
κατά τα Μεγάλα Διονύσια, αποσπώντας το
πρώτο βραβείο.  

Στην «Ελένη» του, ο Ευριπίδης πραγμα-
τεύεται την εκδοχή ενός μύθου που λέει ότι
η Αφροδίτη δεν έδωσε στον Πάρη την πραγ-
ματική Ελένη, αλλά ένα ομοίωμά της. Την
Ελένη τη μετέφερε ο Ερμής, με εντολή της
Ήρας, στην Αίγυπτο, στο παλάτι του βασιλιά
Πρωτέα, όπου τη συνάντησε ο Μενέλαος επι-
στρέφοντας από την Τροία. Στην τραγωδία
συναντάει την Ελένη στην Αίγυπτο και ο Τεύ-
κρος, που περνάει από κει ταξιδεύοντας για
την Κύπρο (κατά ένα δεύτερο μύθο) εκδιωγ-
μένος από τον πατέρα του βασιλιά της Σαλα-
μίνας Τελαμώνα που τον κατηγόρησε ότι δεν
συμπαραστάθηκε αρκετά στον αδελφό του
Αίαντα, ο οποίος αυτοκτόνησε. Ο Τεύκρος

τότε, υπακούοντας σε χρησμό του Απόλλωνα,
ήρθε εδώ, ίδρυσε πόλη και της έδωσε το όνομα
Σαλαμίνα ως ανάμνηση της πατρίδας του και
κατά τον Ευριπίδη αναφώνησε: «Ες γην εναλίαν
Κύπρον, ου μ’ εθέσπισεν οικείν Απόλλων,
όνομα νησιωτικόν Σαλαμίνα θέμενον της εκεί
χάριν πάτρας».

Καθόλου τυχαία ο Σεφέρης παίρνει και
τους δύο αρχαίους μύθους και τους μεταφέρει
στην εποχή του, την τραγικότατη, που τον
τραυμάτισε ως παιδί ξεριζώνοντας τον από
τη Σμύρνη στη μικρασιατική καταστροφή

και τον  «πλήγωσε» βαθιά ως ενήλικα με το
δεύτερο παγκόσμιο πόλεμο και τον εμφύλιο
στην Ελλάδα κι έτσι γράφει τη δική του «Ελένη»
και δια αυτής μας νουθετεί σήμερα διερωτώ-
μενος: «αν είναι αλήθεια πως κάποιος άλλος
Τεύκρος, ύστερα από χρόνια, ή κάποιος Αίαντας
ή Πρίαμος ή Εκάβη ή κάποιος άγνωστος, ανώ-
νυμος, που ωστόσο είδε ένα Σκάμαντρο να
ξεχειλίζει κουφάρια, δεν το ‘χει μες στη μοίρα
του ν’ ακούσει μαντατοφόρους που έρχονται
να πούνε πως τόσος πόνος τόση ζωή, πήγαν
στην άβυσσο για ένα πουκάμισο αδειανό για
μιαν Ελένη»… Ίσως όμως κάποιοι το ‘χουνε
σήμερα στη μοίρα τους να ακούνε τους μαν-
τατοφόρους που έρχονται; Ίσως Νίκος Ανα-
στασιάδης και Μουσταφά Ακιντζί έχουν ώτα
ακούειν ακουέτω; Ίσως το επόμενο έργο που
θα ανέβει στη Σαλαμίνα να είναι η «Ειρήνη»
του Αριστοφάνη;

<<<<<<<

Ίσως όμως κάποιοι το ‘χουνε
σήμερα στη μοίρα τους να
ακούνε τους μαντατοφόρους
που έρχονται; Ίσως Νίκος Ανα-
στασιάδης και Μουσταφά Ακιν-
τζί έχουν ώτα ακούειν ακουέτω;

<<<<<<<

Πιθανή ημερομηνία η 8η
Ιουλίου, με τον ΘΟΚ να κάνει
πρεμιέρα στη Σαλαμίνα! 

Ο «Ιππόλυτος» συναντά τις «Ικέτιδες»
κι ο Ευριπίδης τον Σεφέρη! 

Από τον Σέργη στον Κοτσώνη
Η «Αγία Τηλλυρία», το έργο του συνθέτη Γιώργου Κοτσώνη, σε ποίηση του Σπύρου Πα-
παγεωργίου ήταν το τελευταίο ελληνικό έργο που παρουσιάστηκε στο αρχαίο θέατρο
της Σαλαμίνας, τον Αύγουστο του 1973. Την ορχήστρα του ΡΙΚ διηύθυνε ο συνθέτης και
τραγούδησαν ο Κώστας Καμένος και η Άννα Βίσση.  Η πρώτη παράσταση μετά την απο-
κάλυψη του θεάτρου στις ανασκαφές που άρχισαν το 1952 από τον Δρα Βάσο Καρα-
γιώργη, δόθηκε το 1960 από το Ελληνικό Γυμνάσιο Αμμοχώστου. Ήταν οι «Ικέτιδες» του
Ευριπίδη (!) σε σκηνοθεσία Παναγιώτη Σέργη. Το θέατρο της Σαλαμίνας χτίστηκε κατά
τον 2ο αιώνα μ.Χ. και είναι το μεγαλύτερο αρχαίο θέατρο της Κύπρου με χωρητικότητα
20.000 θεατές. 
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Ο Άντρος Κυπριανού στην «Κ»

«Προχωράμε με καθαρά χέρια»
Δεν θα τοποθετηθεί δημόσια για το θέμα Νίκου Κατσουρίδη ξεκαθαρίζει ο Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ

Συνέντευξη στις
ΜΑΡIΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜIΔΟΥ
και ΜEΛΑΝΗ ΑΝΤΩΝIΟΥ

Λίγα μόλις 24ώρα μετά την ολοκλή-
ρωση του 22ουΣυνεδρίου του ΑΚΕΛ
και την εκ νέου ανάδειξη του στην
Γ.Γ. του κόμματός του, ο Άντρος Κυ-
πριανού μιλά στην «Κ» για όλους
και για όλα. Έχουμε ξεκαθαρίσει τις
κόκκινες γραμμές μας στον Πρόεδρο
Αναστασιάδη προκειμένου να τον
στηρίξουμε στις συνομιλίες για το
κυπριακό αναφέρει ο κ. Κυπριανού.
Στη συνέντευξη, ο Γ.Γ. του ΑΚΕΛ
αναφέρεται στις καταγγελίες για νε-
ποτισμό στο κόμμα του, την καθο-
δηγούμενη ψήφο στο Συνέδριο, για
τις πιθανές συνεργασίες με φόντο
τις Προεδρικές του 2018, για τον Β.
Γενικό Εισαγγελέα, ασκεί καυστική
κριτική σε ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ και προ-
ειδοποιεί για μετωπική σύγκρουση
με τον ΔΗΣΥ. 
-Με τη λήξη του 22ου τακτικού
συνεδρίου, το ΑΚΕΛ εισέρχεται
σε μία νέα περίοδο δράσης. Τι ν’
αναμένουμε τις πρώτες 100 μέρες
από την επανεκλογή του Άντρου
Κυπριανού; 

-Η ηγεσία του ΑΚΕΛ είναι συλ-
λογική. Δεν θα έχουμε δηλαδή τις
100 μέρες του Άντρου Κυπριανού
αλλά τις πρώτες 100 μέρες της νέας
Κ.Ε, και η προσπάθειά μας θα είναι
πρώτα και κύρια στο κυπριακό. Το
πώς θα συμβάλουμε ώστε το θετικό
κλίμα που έχει διαμορφωθεί να με-
τουσιωθεί σε πράξη στο τραπέζι των

διαπραγματεύσεων. Το δεύτερο,
είναι το πώς θα καταφέρουμε να αν-
τιμετωπίσουμε τα προβλήματα στον
οικονομικό τομέα. Έχουμε εκ δια-
μέτρου αντίθετες απόψεις και φιλο-
σοφία από την κυβέρνηση καθώς
είναι ένα πράγμα να ευημερούν οι
αριθμοί και άλλο να ευημερούν οι
άνθρωποι. 
-Ν’ αναμένουμε συνεπώς μία πιο
δυναμική αντιπολίτευση και με-
τωπική ρήξη σε θέματα οικονο-
μίας; 

-Από τον καιρό που το ΑΚΕΛ βρέ-
θηκε στην αντιπολίτευση έχει ξε-
κάθαρη πολιτική στα θέματα οικο-
νομίας. Εκείνο που επιχειρούμε να
κάνουμε είναι να κτίζουμε συνερ-
γασίες με τα υπόλοιπα κόμματα στη
βουλή. Είναι ξεκάθαρο για μας ότι
τα άλλα κόμματα της αντιπολίτευσης
δεν έχουν ξεκάθαρο στόχο σε ζη-
τήματα οικονομίας. Ούτε το ΔΗΚΟ
ούτε η ΕΔΕΚ και έχει φανεί σε μερικές
περιπτώσεις σήμερα. Για εκείνους
επικρατούν περισσότερο μικροκομ-
ματικά συμφέροντα πάνω από τα
συμφέροντα των πολιτών. Ανεξάρ-
τητα από αυτό, εμείς θα συνεχίσουμε
τις προσπάθειες να έχουμε συνερ-
γασία μαζί τους. Το ΑΚΕΛ και προ-
ηγουμένως και τώρα θα βρίσκεται
απέναντι στην κυβέρνηση και τα
αντιλαϊκά μέτρα που ετοιμάζεται να
προωθήσει. 
-Στην εναρκτήρια ομιλία σας εξα-
πολύσατε δριμεία επίθεση στον
Πρόεδρο Αναστασιάδη η οποία
σχολιάστηκε ποικιλοτρόπως.
Ήταν αναγκαία; Ήδη κάποιοι κά-
νουν λόγο για τάσεις ρεβανσισμού. 

-Όλα όσα έχω πει τα είπαμε κατά
διαστήματα, απλώς αυτή τη φορά
ήταν μαζεμένα. Θα ήταν υποκριτικό
από μέρους μου απλά και μόνο επειδή
παρευρισκόταν ο Πρόεδρος στο συ-
νέδριο να αλλοιώσω τις θέσεις του
ΑΚΕΛ. Δεν χρησιμοποίησα χαρα-
κτηρισμούς, ύβρεις ή ψέματα και

προκαλώ οποιοδήποτε να αναφέρει
τι είναι εκείνο που είπα και δεν αν-
ταποκρίνεται στην πραγματικότητα.
Από ‘κει και πέρα είναι γεγονός ότι
3-4 θέματα θα μπορούσαν να λεχθούν
διαφορετικά. Μπορεί να θυμηθεί ο
καθένας πως ο ΔΗΣΥ και ο κ. Ανα-
στασιάδης τοποθετούνταν εναντίον
του Δημήτρη Χριστόφια. Παρόλο
που εκείνοι δυσκόλεψαν αφάνταστα
τον Δημήτρη Χριστόφια και δεν του
επέτρεψαν να προχωρήσει στο κυ-
πριακό, εμείς δεν πρόκειται να λει-
τουργήσουμε ρεβανσιστικά. 
-Θέσατε ζητήματα εκσυγχρονι-
σμού του κόμματος, δεχθήκατε
κριτική ωστόσο, για νεποτισμό,
καθώς αποχώρησαν τα παλιά στε-
λέχη αλλά μπήκαν στην Κεντρική
Επιτροπή τα παιδιά τους. 

-Αν αξίζει κάποιος, θα είναι στην
Κεντρική Επιτροπή για τις ικανότητες
που διαθέτει, την αφοσίωσή του στο
κόμμα. Αν κυριαρχούσε ο νεποτισμός
τα δικά μου παιδιά θα έπρεπε να
είναι στην Κεντρική Επιτροπή. Δεν
είναι. Έχουν όμως εκλεγεί άνθρωποι
βάσει προσφοράς και όχι γιατί προ-
έρχονται από τη μία οικογένεια ή
την άλλη. 
-Έχετε πει πως το ΑΚΕΛ είναι το
πιο δημοκρατικό κόμμα. 

-Και επιμένω
-Η καθοδηγούμενη ψήφος είναι
στοιχείο δημοκρατικό;

-Σε ένα συνέδριο όπου υπάρχουν
σύνεδροι από όλες τις πόλεις και
επαρχίες, δε μπορεί να ξέρει ο ένας
τον άλλο ούτε να γνωρίζει ποιες είναι
οι ικανότητές του. Αντί να κάνουμε
ότι κάνουν οι άλλοι, που στήνουν
επιτελεία και τρέχουν να προωθή-
σουν τον εαυτό τους προωθώντας
τον παραγοντισμό και τις πελατειακές
σχέσεις που όλοι τις καταγγέλλουμε
αλλά όλοι τις προωθούν με εξαίρεση
το ΑΚΕΛ –παρόλο που έχει εισχω-
ρήσει και στις δικές μας τάξεις αυτό
το ζήτημα- εμείς έχουμε μία επιτροπή

που ξέρουν όλους τους υποψήφιους,
τους αξιολογούν και προτείνουν άτο-
μαμε αντικειμενικά κριτήρια. Η από-
φαση άλλωστε δεν είναι δεσμευτική.
Για παράδειγμα ούτε εγώ ακολού-
θησα την πρόταση επειδή ήξερα
σχεδόν όλους τους υποψήφιους, ψή-
φισα εκείνους που θεωρώ καταλλη-
λότερους. 
-Στα πλαίσια επανάκτησης της
εμπιστοσύνης, είχατε αποφασίσει
να διερευνήσετετο σκάνδαλο της
Δρομολαξιάς, μέσω της Επιτροπής
Ελέγχου του κόμματος. Μια επι-
τροπή κόμματος, έχει τους κα-
τάλληλους μηχανισμούς για να
αθωώνει στελέχη που καταδικά-
στηκαναπό δικαστικές αρχές και
να καταδικάζει άλλα που αθωώ-
θηκαν; 

-Είναι γενικότερη η προσπάθειά
μας για επανάκτηση της εμπιστο-
σύνης του κόσμου και θεωρώ ότι
αποδίδει καρπούς. Η επιτροπή ελέγ-
χου του ΑΚΕΛ διεξάγει έρευνες βάσει
του καταστατικού του κόμματος και
των κανονισμούς λειτουργίας του.
Δεν λειτουργεί ως δικαστικό σώμα
ούτε ως ανακριτική αρχή. Διερεύ-
νησαν την υπόθεση, βάσει κατα-
στατικού, μίλησαν με 36 άτομα που
γνώριζαν το θέμα και κατέληξαν σε
κάποια συμπεράσματα. Το αποτέ-
λεσμα της έρευνας συγκεντρώθηκε
μέσα σε πέντε μεγάλους φακέλους.
Δεν είμαστε δικαστήριο, είμαστε
πολιτικό κόμμα, αποφασίζουμε πο-
λιτικά για κάποια πράγματα. Από
‘κει και πέρα αν υπαινίσσεστε ότι
το δικαστήριο έκρινε τον Βενιζέλο
Ζαννέτο ένοχο και επειδή έτσι έκρινε
σημαίνει ότι είναι ένοχος να μου
επιτρέψετε να έχω τις έντονές μου
αμφιβολίες. Και αμφισβητώ πολύ
έντονα την απόφαση του δικαστη-
ρίου. Όποιος σοβαρός νομικός με-
λετήσει την υπόθεση καταλήγει στο
συμπέρασμα ότι είναι διάτρητη.
Εμείς καταγγείλαμε τον Βοηθό Γενικό

Εισαγγελέα ότι είχε διαδραματίσει
ρόλο. Νομίζω ότι οι ίδιες οι εξελίξεις
αφήνουν πολλά ερωτηματικά για το
πώς λειτούργησε σε διάφορες περι-
πτώσεις ο Βοηθός Γενικός Εισαγγε-
λέας. 
-Από το πόρισμα της Επιτροπής
Ελέγχου προκύπτουν κι άλλες αν-
τικομματικές συμπεριφορές πέ-
ραν του Νίκου Κατσουρίδη; 

-Μα δεν είπα ότι προκύπτουν για
κανένα αντικομματικές συμπεριφο-
ρές. Αποφασίσαμε ότι το θέμα θα
μείνει καθαρά εσωτερικό και αυτό
δυσκολεύει στο να επιχειρηματο-
λογήσω και να πω εκείνα που ενδε-
χομένως αν έλεγα να έπειθαν τον
κόσμο όλο. Δεν το κάνω επειδή είμαι
ηλίθιος ή αντιδημοκράτης το κάνω
επειδή το επιβάλλει η απόφαση που
πήραμε. Δεν πρόκειται να τοποθε-
τηθώ δημόσια. Ξέρω ότι τα κομμα-
τικά μέλη έχουν καταλάβει πλήρως
τι έγινε και από τη στιγμή που ξέρουν
τα κομματικά μέλη θεωρώ ότι είναι
αρκετό. 
-Ένας ψηφοφόρος του ΑΚΕΛ δεν
δικαιούται να γνωρίζει αν βου-
λευτές του ΑΚΕΛ εμπλέκονται σε
σκάνδαλα; 

-Αν ένας ψηφοφόρος στηρίζει το
ΑΚΕΛ επειδή είναι καθαρό κόμμα
πρέπει να χαίρεται γιατί διερεύνησε
ένα ζήτημα στο οποίο εμπλέκονταν
στελέχη του και πήρε αποφάσεις τι-
μωρητικές. Να χαίρεται γιατί αυτό
δείχνει πως το ΑΚΕΛ έχει πρόθεση
να ξεκαθαρίσει κάποια πράγματα
και να λειτουργήσει με καθαρά χέρια. 
-Στην ομιλία σας υπήρχε το στοι-
χείο της αυτοκριτικής. Κάνατε
λόγο για αντικομματικές συμπε-
ριφορές και εσωστρέφεια. Αυτά
τα φαινόμενα τα έχει αποβάλει
πλέον το κόμμα; 

-Θεωρώ πως έχουν περιοριστεί
σε ένα μεγάλο βαθμό και είμαι αι-
σιόδοξος ότι θα τα ξεπεράσουμε.
Έχω σταθεί όμως και σε αδυναμίες
πουέχουμε επιδείξει. Στην ικανότητα
να διαγνώσουμε πλήρως τα προβλή-
ματα της οικονομίας και να διαμορ-
φώσουμε πολιτική αντιμετώπισής
τους. Αυτό δεν ήταν μόνο δική μας
αδυναμία οφειλόταν και στο γεγονός
ότι οι τράπεζες έδιναν εσφαλμένα
στοιχεία σε κόμματα και κυβέρνηση. 

-Με την επανέναρξη των συ-
νομιλιών στο κυπριακό είχατε
δηλώσει ότι ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης θα έχει τη στήριξή
σας, διευκρινίζοντας ταυτό-
χρονα πως δεν προσφέρετε
λευκή επιταγή. Ποιες είναι οι
προϋποθέσεις που έχετε θέσει
για τη στήριξη που προσφέρε-
τε;

-Να διευκρινίσω πως το ΑΚΕΛ
στηρίζει τη διαδικασία της λύσης
του κυπριακού και όχι πρόσωπα
γιατί ξέρει πάρα πολύ καλά ότι
δίχως λύση δεν μπορούμε να ελ-
πίζουμε σε ένα καλύτερο μέλλον
για την Κύπρο και τον κυπριακό
λαό. Δίχως λύση θα έχουμε συνεχή
ανασφάλεια και αστάθεια που εί-
ναι καταστροφικές συνταγές για
μια κοινωνία. Αντίθετα, αν κατα-
φέρουμε να έχουμε μια σωστή
λύση τότε θα υπάρχει η ασφάλεια
και η σταθερότητα που είναι η
συνταγή για να έχουμε ευημερία
για το σύνολο του λαού και αυτό
είναι το ζητούμενο για εμάς. Οπότε
μας ενδιαφέρει να φτάσουμε σε
λύση. Είναι στόχος διαχρονικός.
Όχι την όποια λύση, αυτό το έχου-
με πει κατ’ επανάληψη, αλλά λύση
όπως την έχουμε συναποφασίσει
διαχρονικά στο Εθνικό Συμβούλιο.
Με αυτή την έννοια, λοιπόν, θα
εργαστούμε και θα επιδιώξουμε
να συμβάλουμε για την επίτευξη
λύσης. Θα είμαστε συνεπείς σε
αυτή μας τη δέσμευση έναντι του
συνόλου του κυπριακού λαού γιατί
το ΑΚΕΛ είναι κόμμα που νοιάζε-
ται για τα συμφέροντα των Ελλη-
νοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μα-
ρωνιτών, Αρμένιων και Λατίνων.
Αν λοιπόν ο κ. Αναστασιάδης προ-
χωρήσει με συνέπεια, εμείς δεν
έχουμε καμία αναστολή να στη-
ρίξουμε τις προσπάθειες. Και θα
το πράξουμε όσο και αν κάποιοι
επιχειρούν να παρουσιάσουν μια
ψευδή εικόνα στον κυπριακό λαό
ότι υπάρχει σύμπλευση ΑΚΕΛ με
Αναστασιάδη. Το ΑΚΕΛ θα συμ-
πλεύσει με τα συμφέροντα του
κυπριακού λαού. 
-Στήριξη, λοιπόν, με καθορι-
σμένες τις κόκκινες σας γραμ-
μές…

-Έχουμε κατ’ επανάληψη συ-
ζητήσει στο Εθνικό Συμβούλιο γι’
αυτά τα ζητήματα. Ξέρει ο κ. Ανα-
στασιάδης ποιες είναι οι θέσεις
του ΑΚΕΛ για σημαντικές πτυχές
της λύσης του κυπριακού. Πέραν
τούτου όμως πρόθεσή μας είναι
να επεξεργαστούμε ένα κείμενο
το οποίο θα περιλαμβάνει αυτά
τα ζητήματα τα οποία θα δώσουμε
όχι μόνο στον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, αλλά ενδεχομένως και
στα υπόλοιπα πολιτικά κόμματα. 
-Προϋπόθεση είναι και η πλή-
ρης ενημέρωσή σας από τον
Πρόεδρο;

-Η στήριξη προς τη διαδικασία
προϋποθέτει ότι ο κ. Αναστασιά-
δης θα λειτουργεί πρώτα και κύρια
με προσήλωση στις αρχές λύσης
του κυπριακού. Με σοβαρότητα
και υπευθυνότητα και σίγουρα
συλλογικότητα. Αν ο κ. Αναστα-
σιάδης επιχειρήσει να διαπραγ-
ματευτεί κάτι, να το ολοκληρώσει
και μετά να το φέρει και να μας
πει ότι αυτό είναι ψηφίστε το, αν-
τιλαμβάνεστε ότι δεν πρόκειται
να το δεχτούμε. Θέλουμε, λοιπόν,
να είμαστε κοινωνοί του τι συζη-
τιέται, να έχουμε ρόλο και λόγο
για το ποιο θα πρέπει να είναι το
πλαίσιο που θα διαμορφωθεί και
αν αυτό το πλαίσιο μας ικανοποιεί
τότε θα έχει τη στήριξή μας.
-Σας ανησυχεί να βρεθείτε
μπροστά στο ενδεχόμενο ΔΗΣΥ
και ΑΚΕΛ να στηρίζουν μια λύ-
ση σε δημοψήφισμα και απέ-
ναντί σας να βρίσκονται όλοι
οι άλλοι;

-Δεν υπάρχει τέτοια περίπτωση.
Επιμένω. Το ΑΚΕΛ θα συμπλεύσει

με τα συμφέροντα της πλειοψη-
φίας του κυπριακού λαού. Ψηφο-
φόροι από όλους τους κομματικούς
χώρους θέλουν και αγωνιούν για
την επίτευξη λύσης. Αν λοιπόν
καταφέρουν οι δύο ηγέτες μαζί
με τον ΟΗΕ, την Τουρκία και άλ-
λους παράγοντες να διαμορφώ-
σουν μια πρόταση η οποία θα ικα-
νοποιεί τις βασικές προσδοκίες
των Ε/κ είμαι βέβαιος ότι ψηφο-
φόροι από όλους τους κομματικούς
χώρους θα στηρίξουν τη λύση.
Οπότε το ΑΚΕΛ θα συμπλεύσει
με όλους αυτούς. 
-Εμφανίζεται χάσμα μεταξύ
ΑΚΕΛ και ΔΗΣΥ στο θέμα του
μελλοντικού συστήματος ασφά-
λειας με δεδομένο ότι θέση σας
είναι η πλήρης αποστρατικο-
ποίηση, ενώ στόχευση της Κυ-
βέρνησης Αναστασιάδη είναι
η ένταξη της Κύπρου στο ΝΑ-
ΤΟ, όπως τουλάχιστον υποστη-
ρίζετε στην πολιτική απόφαση
του Συνεδρίου σας.

-Γιατί η Κύπρος, μια χώρα μέλος
της Ε.Ε., να χρειάζεται πρόσθετες
εγγυήσεις; Εγώ δεν μπορώ να κα-
ταλάβω. Και μάλιστα από τρίτες
χώρες. Και μάλιστα εντός ενός
οργανισμού στον οποίο η Τουρκία
έχει πρωταγωνιστικό ρόλο. Νομίζω

ότι πρέπει να σταθούμε στην ου-
σία. Και η ουσία λέει ότι η Κύπρος
είναι χώρα μέλος της Ε.Ε., δεν
χρειάζεται εγγυήσεις με αυτή την
έννοια και σίγουρα δεν μπορούν
να υπάρχουν μονομερή επεμβα-
τικά δικαιώματα. Αυτή είναι η ξε-
κάθαρη θέση του ΑΚΕΛ. Σε ό,τι
αφορά την αποστρατικοποίηση,
η θέση του ΑΚΕΛ είναι ξεκάθαρη.
Δεν χρειαζόμαστε στρατεύματα
στην Κύπρο, τα οποία προσθέτουν
στο κόστος και δεν προσφέρουν
στην ασφάλεια. Θέλω να υπενθυ-
μίσω και το εξής. Το ΝΑΤΟ ξεκά-
θαρα λέει ότι δεν μπορεί να εγ-
γυηθεί την ασφάλεια καμιάς χώρας
- μέλους του. Αυτό το ζήσαμε και
στην περίπτωση με τα Ίμια. Γιατί
κάποιοι λοιπόν θεωρούν ότι το
ΝΑΤΟ θα εγγυηθεί την ασφάλεια
της Κύπρου; 
-Συνεπώς, δεν υπάρχει περί-
πτωση να αποδεχτείτε λύση
που θα προνοεί ένα νέο σύστη-
μα ασφάλειας υπό την ομπρέλα
του ΝΑΤΟ…

-Αυτό το ξεκάθαρο μήνυμα το
δώσαμε στον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας και προς κάθε κατεύθυν-
ση.
-Από τη μέχρι τώρα ενημέρωσή
σας από τις εν εξελίξει διαπραγ-
ματεύσεις διαπιστώνετε να
υπάρχουν εκείνα τα στοιχεία
που να αιτιολογούν την ελπί-
δα;

-Οι ουσιαστικές διαπραγμα-
τεύσεις θα ξεκινήσουν στις 17
Ιουνίου. Να περιμένουμε να γίνουν
οι πρώτες συναντήσεις, να δούμε
πως εξελίσσονται τα ζητήματα
και τότε θα διαφανούν. Εκείνο
που μπορώ να πω είναι ότι όταν
συνάντησα τον κ. Ακιντζί στα
πλαίσια της θεατρικής παράστα-
σης, τον είδα πολύ αποφασισμένο
για λύση στο κυπριακό. Αυτό μπο-
ρώ να το πω. 

Αποφασισμένος
για λύση ο Ακκιντζί

“Αν ο κ. Αναστασιάδης
επιχειρήσει να δια-
πραγματευτεί κάτι, να
το ολοκληρώσει και μετά
να το φέρει και να μας
πει ότι αυτό είναι,
ψηφίστε το, δεν πρόκει-
ται να το δεχτούμε.

“Η απόφαση (για καθοδη-
γούμενη ψήφο) δεν είναι
δεσμευτική. Για παρά-
δειγμα, ούτε εγώ ακολού-
θησα την πρόταση. Επει-
δή ήξερα σχεδόν όλους
τους υποψήφιους, ψήφι-
σα εκείνους που θεωρώ
καταλληλότερους.

“Αν κυριαρχούσε ο νεπο-
τισμός στο ΑΚΕΛ τα δικά
μου παιδιά θα έπρεπε
να είναι στην Κεντρική
Επιτροπή. Δεν είναι.

Για την επικράτηση μικροκομματικών συμφερόντων πάνω από τα συμφέροντα των πολιτών και για μη ξεκάθαρους
στόχους στα ζητήματα της οικονομίας εκ μέρους του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ κάνει λόγο ο Γ.Γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού
στη συνέντευξη του στην «Κ»

Ανατροπή σκηνικού μέχρι τις Προεδρικές 

-Με βάση την πολιτική απόφασή σας
στο 22ο Συνέδριο, στόχος του ΑΚΕΛ
είναι η αλλαγή της παρούσας διακυ-
βέρνησης Αναστασιάδη. Αν υποθέ-
σουμε ότι μέχρι τις επόμενες προ-
εδρικές εκλογές δεν θα μεσολαβήσει
η επίλυση του κυπριακού, τότε με
ποιους θα επιδιώξετε συνεργασία,
δεδομένης και της θέσης σας ότι θα
επιχειρήσετε να δημιουργήσετε πο-
λιτικό κόστος στις δυνάμεις της μη
λύσης;
-Στην πολιτική δεν πρέπει να
απαντάς σε υποθέσεις. Στην πολι-
τική πρέπει να απαντάς στη βάση

συγκεκριμένων δεδομένων. Ελπί-
ζω και εύχομαι ότι το κυπριακό θα
επιλυθεί πολύ πριν από το 2018.
Αν μέχρι τότε δεν επιλυθεί, άστε
να συζητήσουμε και να πάρουμε
τις αποφάσεις μας τότε. Στην πολι-
τική απόφαση θέσαμε το στόχο
μας. Δεν αναλύουμε αυτό το θέμα.
Απλώς λέμε ότι η διακυβέρνηση
Αναστασιάδη -ΔΗΣΥ δεν μπορεί να
ικανοποιεί το ΑΚΕΛ και θα πρέπει
να αλλάξει. Με ποιο τρόπο θα τα
καταφέρουμε αυτό άστε να το
δούμε το 2017. Έχουμε πολύ χρό-
νο μέχρι τότε. 
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Ωράριο λειτουργίας υποκαταστημάτων: 
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www.rcbcy.com

800 00722 
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RCB Bank Ltd. Ιδιωτική Εταιρεία.  
Αριθμός εγγραφής: 72376. Εγγεγραμμένη έδρα: 
Αμαθούντος 2, 3105, Λεμεσός, Κύπρος.

Δάνεια από την RCB για 
κυπριακές επιχειρήσεις
Υλοποιώντας τα σχέδια σας

 · Εξειδικευμένη ομάδα συμβούλων
 · Πλήρης γκάμα δανειοδοτικών λύσεων 
και τραπεζικών υπηρεσιών
 · Ελάχιστο ποσό δανειοδότησης 500.000 Ευρώ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η κατάθεση του εμπορικού πλάνου εκμε-
τάλλευσης του κοιτάσματος Αφροδίτη από
την Noble στο Υπουργείο Ενέργειας που
αποκάλυψε την περασμένη Τετάρτη η «Οι-
κονομική», κάνει ορατή και υλοποιήσιμη
την φιλοδοξία της Λευκωσίας να ανοίξει
ένα νέο κεφάλαιο στην σύγχρονη ιστορία
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Δέκα περίπου
χρόνια μετά τα πρώτα βήματα, εν μέσω
προκλήσεων και απειλών από πλευράς Τουρ-
κίας, το όνειρο η Κύπρος να καταστεί πα-
ραγωγός χώρα φυσικού αερίου (ΦΑ) αργά,
αλλά σταθερά, λαμβάνει σάρκα και οστά.

Παρά το γεγονός ότι απαιτείται δρόμος
για να γίνει ορατό το διά ταύτα, που είναι
η εξόρυξη, Noble και Υπουργείο Ενέργειας
πραγματοποίησαν ένα σημαντικό βήμα, το
οποίο, πέρα από την εμπορική πτυχή, προσ-
λαμβάνει πολιτικές και γεωστρατηγικές δια-
στάσεις. Η επιλογή το ΦΑ του κοιτάσματος
Αφροδίτη να οδεύσει προς περιφερειακές
αγορές και όχι σε Ευρώπη και Ασία, επιλογές
που υπήρχαν στους αρχικούς σχεδιασμούς,
ενισχύει το γεωπολιτικό status της Κύπρου
στην περιοχή και από την άλλη αναμένεται
να έχει θετική επίδραση στον ενδοκοινοτικό
διάλογο προς επίλυση του πολιτικού προ-
βλήματος. Το θέμα της ενέργειας, επίσης,
θα είναι ένα από τα βασικά  θέματα της πο-

λιτικής ατζέντας της επίσκεψης του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας στο Ισραήλ. Πέρα
από την εμπορική παρουσία της Κύπρου
σε αγορές της περιοχής, όπως η Αίγυπτος
αλλά και η Ιορδανία, το άλλο σημαντικό
κομμάτι που αναδείχθηκε από το πλάνο
που εκπόνησε η Noble, είναι το δίκτυο των
υποθαλάσσιων αγωγών που θα δημιουργη-
θούν με αφετηρία το κοίτασμα  «Αφροδίτη».
Υποδομές με οικονομικές προεκτάσεις και
στην τοπική οικονομία αλλά κυρίως στην
ενεργειακή σκακιέρα της νοτιοανατολικής
Μεσογείου. Η κατάληξη των αγωγών φυ-
σικού αερίου νότια προς την Αίγυπτο, ανα-
τολικά προς την Ιορδανία και την Κύπρο
θα ενισχύσει τις συνεργασίες σε οικονομικό
επίπεδο αλλά και τις στρατηγικές συμμαχίες
που χτίζονται στην περιοχή. Συνάμα η κα-
τάθεση του εμπορικού πλάνου ξεκλειδώνει
και μια χρονίζουσα εκκρεμότητα που υπήρχε
με την ενδιάμεση λύση προμήθειας ΦΑ για
σκοπούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
έως ότου ξεκινήσει η παραγωγή  στο τεμάχιο
12 της ΑΟΖ. Μια διαδικασία που θα καλύψει
σε πρώτη φάση τις ανάγκες της εσωτερικής
αγοράς της Κύπρου μέχρι το 2019 – 2020
όπου με βάση το εμπορικό πλάνο θα ξεκι-
νήσει η εξόρυξη από το κοίτασμα «Αφρο-
δίτη». Ήδη το Διοικητικό Συμβούλιο της
Δημόσιας Επιχείρησης Φυσικού Αερίου (ΔΕ-
ΦΑ) ολοκλήρωσε την αξιολόγηση των προ-

τάσεων που είχε ενώπιοό του από τις 25 Ια-
νουαρίου 2014 για προμήθεια ΦΑ.

Το πλάνο της Noble
Το Σχέδιο Ανάπτυξης Παραγωγής (Σ.Α.Π.)

που αποκάλυψε η «Οικονομική» και επιβε-
βαίωσε την περασμένη Τετάρτη με ανάρτηση
στον προσωπικό του λογαριασμό στο Twe-
eter ο Υπουργός Εμπορίου, Γιώργος Λακ-
κοτρύπης,  αποτελείται από 250 σελίδες και
σε αυτό περιγράφονται αναλυτικά, το έργο
που επιτελέσθηκε  από τις πρώτες έρευνες
μέχρι και τις προτάσεις που έχουν εκπονηθεί,
για το πώς θα προχωρήσει η εμπορική εκ-
μετάλλευση του ΦΑ. Οι πρόνοιες του Σ.Α.Π.
για το κοίτασμα «Αφροδίτη» κωδικοποιούνται
ως εξής:

• Ιστορική αναδρομή. 
• Περίληψη έργου.
• Περιγραφή του κοιτάσματος.
• Χαρακτηριστικά του κοιτάσματος.
• Σχέδιο γεωτρήσεων ανάπτυξης στο

τεμάχιο 12.
• Λειτουργία και διαχείριση κοιτάσμα-

τος.

• Περιβάλλον, Υγεία, Ασφάλεια.
• Εμπορική εκμετάλλευση.
-Οικονομική μελέτη έργου.
Από τις σημαντικές πρόνοιες του Σ.Α.Π.

είναι ότι κλειδώνει ως χρόνος παράδοσης
των πρώτων φορτίων από το «Αφροδίτη»
το 2019 – 2020. Προκαθορίζονται η Αίγυπτος,
η Ιορδανία και η Κύπρος ως οι αγορές εκείνες
στις οποίες μπορεί να διοχετευθεί το ΦΑ
του «Αφροδίτη». Επίσης, ξεκαθαρίζει το
πλαίσιο των υποδομών που απαιτούνται
για την εμπορική εκμετάλλευση του κοιτά-
σματος που είναι ένα δίκτυο αγωγών από
το τεμάχιο 12. Η επιλογή του δικτύου των
υποθαλάσσιων αγωγών οριστικοποιήθηκε
στη βάση τεσσάρων προϋποθέσεων, που
είχαν τεθεί, όταν το κοίτασμα «Αφροδίτη»
είχε κηρυχτεί εμπορεύσιμο.

1. Ύπαρξη επαρκών ποσοτήτων.
2. Οι ποσότητες των κοιτασμάτων να

είναι ανακτήσιμες.
3. Η ύπαρξη αγορών.
4. Βιώσιμος τρόπος μεταφοράς του ΦΑ.
Τα βήματα που θα πρέπει να γίνουν και

που θα οδηγήσουν στην πηγή αφορούν

στην παρούσα φάση συγκεκριμένες ενέρ-
γειες, που θα πρέπει να γίνουν από πλευράς
κυβέρνησης με αποκορύφωμα την παρα-
χώρηση άδειας εκμετάλλευσης στις εται-
ρείες οι οποίες έχουν τα δικαιώματα του
τεμαχίου 12 ( Noble Delek Avner)  από το
Υπουργικό Συμβούλιο.

Συγκεκριμένα ο οδικός χάρτης που έχει
τεθεί περιλαμβάνει: 

• Κατάθεση του Σ.Α.Π. σε Λευκωσία και
Τελ Αβίβ. 

• Κατάθεση σχολίων επί του Σχεδίου
από ΥΠ.ΕΝ. εντός 90 ημερών.

• Διαβουλεύσεις ΥΠ.ΕΝ. με Noble.
• Απόφαση από Υπουργικό Συμβούλιο

για άδεια εκμετάλλευσης.
• Υπογραφή εμπορικών συμβολαίων.
• Λήψη τελικής επενδυτικής απόφασης

από Noble.
• Παραγωγή και πώληση ΦΑ 2019 - 2020 
Στο πλάνο που κατατέθηκε από την Noble

υπάρχει πρόνοια για επιπλέον γεωτρήσεις
επί του τεμαχίου 12, καθώς και επιβεβαι-
ωτικών γεωτρήσεων με στόχο τον εντοπισμό
νέων κοιτασμάτων. 

Το εμπορικό
πλάνο της Noble
βάζει στoν αγωγό
το φυσικό αέριο 
Σε πέντε χρόνια αναμένονται τα πρώτα φορτία
που θα καταλήξουν σε περιφερειακές αγορές

Το 2019 – 2020 θα ξεκινήσει η παραγωγή Φυσικού Αερίου από το κοίτασμα «Αφροδίτη» Η πλατφόρμα που θα στηθεί θα διοχετεύει την παρα-
γωγή σε τρείς περιφερειακές αγορές.
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Η Ελένη Θεοχάρους δεν είναι χθε-
σινή στην πολιτική ζωή του τόπου.
Έχοντας να επιδείξει αξιοζήλευτο
έργο σαν γιατρός και σαν επιστή-
μονας, συνεπικουρούμενο από τις
συγγραφικές της ικανότητες που
είναι ομολογημένες, είναι πρόσω-
πο αγαπητό σε πολλούς κύκλους
και βασική ομιλήτρια σε κατ’ ιδίαν
πηγαδάκια. Της αρέσει να δίνει
τον τόνο των εξελίξεων και να
σχηματίζει μικρούς κύκλους αν-
ταλλαγής απόψεων ακόμη και δη-
μοσίως, έστω και αν ευκαιρία συ-
νάθροισης μπορεί ν’ αποτελεί μια
απλή παρουσίαση βιβλίου. Η με-
τατόπιση του κέντρου βάρους και
η διείσδυση στις συζητήσεις της

παρέας και σε κλίμα φιλικό, το-
νώνει το χάρισμα που φέρει σε
διαπροσωπικό επίπεδο με αποτέ-
λεσμα να έχει στηθεί με ευκολία
γύρω της μια ανατροφοδοτούμενη
ομάδα που πατάει σε Λευκωσία
και Βρυξέλλες με ευκολία, ελέω
και της ιδιότητάς της ως Ευρω-
βουλευτής. Μέσα σε αυτό το πλαί-
σιο, και στην ομάδα που βρίσκεται
κοντά στην Ευρωβουλευτή, δε-
σπόζουν ονόματα της δημοσιο-
γραφίας της Κύπρου με παρουσία
στις Βρυξέλλες που δίνουν συχνά
πυκνά και το δικό τους στίγμα
στον ημερήσιο Τύπο της χώρας.
Από την άλλη, επιφανείς συνοδοί
και αρωγοί της μέχρι σήμερα πο-

λιτικής πορείας, εν είδει απογοή-
τευσης από το ξαφνικό της δυνα-
μικής της ρητορικής και όντας
εβρισκόμενοι σε δημόσια αξιώ-
ματα, κάνουν βήματα πίσω προ-
σπαθώντας να ρίξουν στη λήθη
την όποια προηγούμενη σύνδεση
μαζί της. Όπως ανέφερε χαρακτη-
ριστικά ενημερωμένη πηγή στην
«Κ», που υπήρξε στο παρελθόν εκ
των δεξιών της, «δεν είναι ότι δια-
φωνώ στον πυρήνα των όσων μπο-
ρεί να λέει, όσο το ότι κανείς δεν
περίμενε τέτοια αντίδραση απέ-
ναντι στο πολιτικό της σπίτι που
είναι ο ΔΗΣΥ. Τι την έπιασε από
τη μια μέρα στην άλλη;», πρόσθεσε
η ίδια πηγή. 

Βαλς Ελένης για τα σαλόνια της Προεδρίας
Η Ευρωβουλευτής του ΔΗΣΥ αναστατώνει το πολιτικό γίγνεσθαι, με το βλέμμα στραμμένο προς τις επόμενες προεδρικές εκλογές

Του ΜΙΧΆΛΗ ΤΣΙΚΑΛΆ

Έκλεισε το τηλέφωνο με τόση έν-
ταση, που παραλίγο να σπάσει το
ακουστικό. Τριγύρω επικράτησε
πάραυτα απόλυτη σιωπή από τους
παριστάμενους, αναμεμιγμένη με
μια ανομολόγητη προσμονή για το
ποιο θα ήταν το επόμενο βήμα. Ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας, δεν
είχε βρεθεί σε παρόμοια θέση στο
παρελθόν και από το πρωί της 6ης
Ιουλίου 2014, προσπαθούσε να
γίνει ο ίδιος η βαλβίδα αποσυμπίε-
σης που δημιουργήθηκε μετά την
ανταλλαγή ανακοινώσεων στα όρια
του θεμιτού μεταξύ της ευρωβου-
λευτού Ελένης Θεοχάρους και του
τότε Αντιπροέδρου της Ελληνικής
Κυβέρνησης Βαγγέλη Βενιζέλου. 

Αιτία της έντασης ήταν, κατά
την Ελένη Θεοχάρους, η στάση
της Ελληνικής Προεδρίας του Συμ-
βουλίου της Ε.Ε. έναντι των τουρ-
κικών προκλήσεων και συγκεκρι-
μένα του εγγράφου που κατατέθηκε
στο οποίο γινόταν λόγος για «εκλι-
πούσα Κυπριακή Δημοκρατία».
«Κατανοώ ότι ο Έλληνας Πρωθυ-

πουργός Αντώνης Σαμαράς, τον
οποίο εκτιμώ βαθύτατα, βρέθηκε
σε δύσκολη θέση λόγω της στάσης
του κ. Βενιζέλου, όμως, σε πολύ
πιο δύσκολη θέση βρίσκεται η Κυ-
πριακή Δημοκρατία, την οποία πει-
σματικά η Τουρκία επιδιώκει να
διαλύσει και είμαστε υποχρεωμένοι
να υπερασπιστούμε. Και αυτό πράτ-
τουμε» δήλωνε τότε η κ. Θεοχάρους.
Η Ελλάδα ανταπάντησε με ρημα-

τική διακοίνωση, τα δημοσιεύματα
και στις δυο χώρες προσπαθούσαν
να περιγράψουν τα όσα ελάμβαναν
χώρα, ενώ τα τηλέφωνα μεταξύ
Αθήνας-Λευκωσίας είχαν πάρει φω-
τιά. «Οι συνεργασίες που αναπτύσ-
σουμε με τρίτες δυνάμεις, πολύ πε-
ρισσότερο με τη μητέρα πατρίδα,
είναι άψογες και άριστες», δήλωσε
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας επα-
ναφέροντας ουσιαστικά τον πήχη
μεταξύ των δυο χωρών, στην πρό-
τερή του θέση.

Ήταν, μια από τις φορές εκείνες
που κανείς δεν μπορούσε να συγ-
κρατήσει την Ελένη Θεοχάρους,
όπως έλεγαν οι πληροφορίες εκεί-
νων των ημερών από τις Βρυξέλλες,
με την ίδια να βγαίνει και δορυφο-
ρικά στο Sigma την ίδια νύχτα με
εμφανή την έντασή της, ώστε να
δώσει τη δική της οπτική των πραγ-
μάτων. Η γιατρός Ελένη Θεοχάρους,
από την Αρμενία και το Ναγκόρνο
Καραμπάχ μεταξύ άλλων περιοχών
ανά τον πλανήτη που έδωσε τις
υπηρεσίες της θεραπεύοντας ασθε-
νείς, προκαλεί πονοκεφάλους με
τη ρητορική της. 

<<<<<<<

«Εύχομαι η λύση να εί-
ναι καλή, αλλά αν είναι
κακή και την εγκρίνει ο
λαός, δεν θα κάνω εμφύ-
λιο, μην ανησυχείτε.
Εσείς θα δρέψετε τις
δάφνες της διάσωσης της
πατρίδας και της επανέ-
νωσής της», έγραψε
η Ευρωβουλευτής
σε κοινωνικό δίκτυο.

Χτίζει το ηγετικό της προφίλ με γνώμονα τις Βουλευτικές και μετέπειτα τις προεδρικές εκλογές. 

Η Ευρωβουλευτής δεν αφήνει κανένα δημοσίευμα να περάσει αναπάντητο. 

Το άνοιγμα του ΣεπτεμβρίουΠρώτος σταθμός οι βουλευτικές

Αλλαγές προσώπων και ρόλων

Πρώτος σταθμός στην πορεία προς
την αξιολόγηση της δυναμικής
της κυρίας Θεοχάρους θα είναι οι
βουλευτικές εκλογές του 2016 που
θα αποτελέσουν στην ουσία τον
μπούσουλα για τις όποιες μελλον-
τικές κινήσεις. Πηγές από το κυ-
βερνητικό στρατόπεδο σημείωσαν
στην «Κ» πως «μέχρι τότε θα δούμε
αν θα έχει πραγματοποιηθεί η
ίδρυση ενός Παγκύπριου Πολιτι-
κού Ανατρεπτικού Κινήματος,
όπως είχε η ίδια αναγγείλει μέσα
από το Mega, μαζί με τις όποιες
εξελίξεις θα φέρει». Υπενθυμίζεται
πως σε χρόνο αδρανή, τον περα-
σμένο Μάρτιο, η Ελένη Θεοχάρους
έκανε τηλεφωνική παρέμβαση
στο κανάλι ανάμεσα σε δυο ειδή-
σεις του εξωτερικού δελτίου για
να δηλώσει ότι «υπάρχει η ανάγκη
για τη δημιουργία ενός Παγκύπρι-
ου Πολιτικού Ανατρεπτικού Κι-

νήματος». Σε ερώτηση μάλιστα
του κατά τα άλλα ξαφνιασμένου
δημοσιογράφου που παρουσίαζε
εκείνη την ώρα το κεντρικό δελτίο
του σταθμού για το αν θα είναι η
ίδια επικεφαλής αυτής της κίνη-
σης, η ίδια απάντησε: «δεν είναι
θέμα προσώπων. Αν δεν είμαι εγώ
θα είναι κάποιος άλλος». Η στιγμή
που επελέγη από την Ελένη Θεο-
χάρους για τη συγκεκριμένη πα-
ρέμβαση δείχνει σύμφωνα και με
κύκλους από την Πινδάρου «προ-
ετοιμασία και στόχευση ως προς
τι θέλει η ίδια και πού το πάει».
Οι ίδιες πληροφορίες πάντως ότι
πλέον πολλά είναι τα στελέχη της
κυβερνώσας παράταξης που δεί-
χνουν να κάνουν δεύτερες σκέψεις
ως προς την κατά το παρελθόν
υποστήριξη που είχαν δείξει στο
πρόσωπό της. Από την άλλη, σε
συνέντευξή της που ακολούθησε

την επόμενη μέρα πάλι στο Mega,
σε μεσημεριανή όμως εκπομπή
αυτή τη φορά, η κυρία Θεοχάρους
έβαλλε ανοιχτά κατά του ΔΗΣΥ
λέγοντας ότι «μέσα στον Δημο-
κρατικό Συναγερμό υπάρχουν υγι-
είς δυνάμεις αλλά υπάρχουν άν-
θρωποι με τους οποίους έχω σο-
βαρές διαφωνίες και είναι αυτοί
που με πολεμούν και ουδέποτε
στήριξαν τις προσπάθειές μου».
Το τελευταίο σημείο, σύμφωνα με
πηγή που γνωρίζει καλά το παρα-
σκήνιο στον ΔΗΣΥ, αποτελεί και
το εφαλτήριο για την ίδια και τις
όποιες κινήσεις της. «Βγάζει μια
πικρία για πολιτικές του κόμματος
που την αφορούσαν κατά το πα-
ρελθόν, όπως στις προηγούμενες
βουλευτικές εκλογές, και η ίδια
πλέον νιώθει ότι είναι η ώρα της
επιστροφής της έχοντας το πάνω
χέρι». 

Η Ελένη Θεοχάρους και οι κινήσεις
της στην πολιτική σκακιέρα απο-
τελούν θέμα συζήτησης στα πολι-
τικά πηγαδάκια σχεδόν σε όλα τα
κόμματα του λεγόμενου ενδιάμεσου
χώρου με πρώτο αλλά και τελευταίο
συνάμα αποδέκτη τον ΔΗΣΥ. Αυτό
που σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ» φαίνεται ως το επικρατέστερο
σενάριο αυτή την ώρα, είναι ότι
από τον ερχόμενο Σεπτέμβριο θα
γίνουν ακόμη πιο ξεκάθαρες οι
προθέσεις της Ελένης Θεοχάρους
ως προς την κούρσα των επόμενων
Προεδρικών. Ήδη η ένταση της
ρητορικής της διακρίνεται από
έναν αύξοντα αριθμό, και μέσω Fa-
cebook για την ώρα, όπου εκεί η
ίδια δεν αφήνει κανένα δημοσίευμα
εφημερίδας που φέρει το όνομά
της να περάσει αναπάντητο ή ασχο-
λίαστο. Κύριος άξονας της επιχει-
ρηματολογίας της είναι το κυπρια-
κό, δείχνοντας με τα γραφόμενά
της ότι δεν συμπράττει με τις κι-
νήσεις του Προεδρικού από τη μια
αλλά ούτε και με τη στήριξη που
δείχνει το ΑΚΕΛ από την άλλη. «Εύ-

χομαι η λύση να είναι καλή, αλλά
αν είναι κακή και την εγκρίνει ο
λαός, δεν θα κάνω εμφύλιο, μην
ανησυχείτε.

Εσείς θα δρέψετε τις δάφνες της
διάσωσης της πατρίδας και της
επανένωσής της», έγραψε σε μια
από τις τελευταίες της αναρτήσεις,
ενώ τα σχόλια βρίθουν κάτω από
την ανάρτηση ως προς το ότι «ήρθε
η σειρά της». Ήδη, όπως προκύπτει
από το ρεπορτάζ και σε ΔΗΚΟ και
ΕΔΕΚ, αν και δεν υπάρχει σαφής
αναφορά προσμετρείται η δυναμική
της κυρίας Θεοχάρους ταυτόχρονα
με τις όποιες απώλειες αναμένεται
να υπάρξουν στα ποσοστά των δυο
κομμάτων στην περίπτωση που
κατέλθει η ίδια σαν υποψήφιος για
την Προεδρία με βασικό επιχείρημα
το κυπριακό. Τόσο η ΕΔΕΚ όσο και
το ΔΗΚΟ, σκληραίνουν κλιμακωτά
τις τελευταίες ημέρες τη στάση
τους απέναντι στους χειρισμούς
του Προέδρου και στις συναντήσεις
φιλικού επιπέδου που υπάρχουν
μεταξύ Αναστασιάδη και Ακιντζί,
σε μια προσπάθεια να συσπειρώ-
σουν τη βάση τους αλλά και να
προσομοιάσουν στη ρητορική της
κ. Θεοχάρους.

«Υπάρχουν όμως και οι χιλιάδες
των μελών και φίλων του κόμματος
που αντιπροσωπεύουν τον κλασικό
έντιμο Κύπριο ευπατρίδη, τον νοι-
κοκύρη και αγωνιστή, τον μαχητικό
και εργατικό, τον υπομονετικό και

στωικό, που πάντα με στήριζαν»,
δήλωσε η ίδια σε συνέντευξή της,
δείχνοντας και τον χώρο στον οποίο
κινείται αντλώντας δυναμική. Στο
ΑΚΕΛ από την άλλη, αντιμετωπί-
ζουν σύμφωνα με τις πληροφορίες
στωικά το όλο ζήτημα και θεωρούν
ότι είναι νωρίς για την όποια αν-
τίδραση. «Το κόμμα βαίνει προς
αλλαγή σελίδας μετά από μια πε-
ρίοδο εσωστρέφειας. Δεν είναι ώρα
τώρα για ονομαστικές επιθέσεις»,

δήλωσε στην «Κ» στέλεχος του
κόμματος, τονίζοντας επιπλέον ότι
δεν υπάρχει χώρος για ανάλωση
και εκ νέου φθορά μετά και το συ-
νέδριο. Στον ίδιο παρανομαστή αλ-
λά για εντελώς διαφορετικούς λό-
γους βρίσκεται και ο ΔΗΣΥ, με το
κόμμα να αντιμετωπίζει όμως δί-
λημμα ως προς την αντιμετώπιση
της όλης υπόθεσης εφόσον από τη
μια δεν υπάρχει διάθεση για σκλη-
ρές αποφάσεις που θα προσμε-
τρούνταν ανασταλτικά από την
εκλογική βάση του κόμματος, απα-
ξιώνοντας στην ουσία την ιστορική
προσφορά της κ. Θεοχάρους στο
κόμμα, από την άλλη όμως δεν θέ-
λουν να δουν τη δυναμική της να
αυξάνεται με το όποιο κόστος κυ-
ρίως για τις Προεδρικές εκλογές.
Αυτό το δίλημμα ενδυναμώνεται
για την Ελένη Θεοχάρους από την
«ανέξοδη κριτική» όπως λένε κύκλοι
της κυβέρνησης ότι ασκεί εφόσον
η ίδια μπορεί να επιχειρηματολογεί
απέναντι στους πάντες και τα πάν-
τα, χωρίς δεύτερη σκέψη δίχως να
αντιμετωπίζει τον φόβο της φθοράς
που αντιμετωπίζουν οι πολιτικοί
αρχηγοί». Εξού, συμπληρώνει η
ίδια πηγή, και η ελαφρά αντιμετώ-
πιση του θέματος για την ώρα από
τον ΔΗΣΥ αν και διαφαίνεται πως
υπάρχει σχεδιασμός επί του θέμα-
τος ο οποίος θα ανακύψει όταν οι
συνθήκες θεωρηθούν ως κατάλ-
ληλες. 

Η ρητορική
του « Όχι» 
Βασικός πυλώνας επιχειρημα-
τολογίας της Ελένης Θεοχάρους
είναι το κυπριακό. Με αυτό σαν
γνώμονα, η δυναμική της μετα-
φράζεται στο «σκούπισμα» απο-
γοητευμένων από την εσωστρέ-
φεια των κομμάτων τους, ψηφο-
φόρων του μεσαίου χώρου αλλά
και του ΑΚΕΛ όπως και του ΔΗΣΥ.
Η στόχευση για ένα καλό ποσο-
στό που ίσως τη φέρει κοντά με
αντιπάλους της για την Προ-
εδρία, είναι εκ των ων ουκ άνευ,
βάση και σχετικού αθροίσματος
που φέρεται ήδη ως γενόμενο
και ικανό ώστε να χτιστεί πάνω
του η πολιτική ρητορική που επι-
θυμεί η ίδια η Ευρωβουλευτής.  

Με ενδιαφέρον αναμένεται και η αντίδραση από πλευράς ΔΗΣΥ.

<<<<<<<

Να εξαργυρώσει την
επιρροή που έχει στον
ψηφοφόρο θέλει η Ελένη
Θεοχάρους, αντλώντας
δυναμική από
τον ενδιάμεσο χώρο.
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ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ δεν πάνε διακοπές 
Ο Νικόλας Παπαδόπουλος αξιοποιεί τη Focus και ο Μαρίνος Σιζόπουλος δοκιμάζεται στο κυπριακό 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Νικόλας Παπαδόπουλος και Μαρίνος Σιζό-
πουλος δεν πάνε διακοπές αυτό το καλο-
καίρι. Αντίθετα, ο καθένας έχει να δώσει
τη δική του προσωπική μάχη εντός του
κόμματός του και να καθορίσει μια και
καλή το πολιτικό του βάρος στη σκακιέρα.
Ο Πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδό-
πουλος γνωρίζει πως οι βουλευτικές του
‘16 θα καταδείξουν το μέγεθος της ηγετικής
του φυσιογνωμίας, ανοίγοντάς ή κλείνοντάς
του αναλόγως τις πόρτες για το ‘18. Αρχίζει
συνεπώς δυναμικά την προεκλογική εκ-
στρατεία δείχνοντας τα δόντια του στο δί-
πολο ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ στο ζήτημα της Focus,
κατηγορώντας αμφότερα τα κόμματα για
«πρωταθλητισμό στη διαφθορά και κου-
κούλωμα της διαπλοκής».

Αφορμή ήταν η απόφαση των δύο κομ-
μάτων να διορίσουν στη θέση του βοηθού

εφόρου φορολογίας άτομο που προέρχεται
από το ελεγκτικό γραφείο Kyprianides Ni-
colaou& Partners, που φέρεται να εμπλέ-
κεται στην υπόθεση Focus. «Τα δύο κόμματα
συνεργάζονται στη διαπλοκή και τώρα στο
κουκούλωμα», ανέφερε χαρακτηριστικά ο
Νικόλας Παπαδόπουλος ξεκαθαρίζοντας
έτσι τις προθέσεις του για ολική ρήξη. Πα-
ράλληλα, ο ίδιος συνεχίζει μία μακρά πε-
ριοδεία ανασύστασης των σχέσεών του
με τη βάση και ενημέρωσής της για οικο-
νομία και κυπριακό. Ο Μαρίνος Σιζόπουλος,
από την άλλη, δίνει την πρώτη του εξέταση
ως κομματικός ηγέτης της ΕΔΕΚ, καθώς
το σημερινό καταστατικό συνέδριο θα κα-
ταδείξει κατά πόσο η πρώτη του σοβαρή
απόφαση, αυτή της απόρριψης της Διζω-
νικής Δικοινοτικής Ομοσπονδίας, θα περάσει

ή όχι. Το σίγουρο είναι πως η προεκλογική
περίοδος έχει αρχίσει για τα καλά, με φόντο
καταρχήν τις βουλευτικές της επόμενης
χρονιάς και οι εξελίξεις αναμένονται ρα-
γδαίες στον χώρο του Κέντρου.

Εστιάζει στη FOCUS 
Αναμφίβολα η ηγεσία του ΔΗΚΟ θέλει

με κάθε τρόπο να κεφαλαιοποιήσει το σκάν-
δαλο FOCUS. Πρώτα και κύρια επειδή το
βασικό επιχείρημα είναι ότι το κόμμα του
κέντρου δεν αναμειγνύεται στις δαιδαλώδεις
διαδρομές ύποπτων χρημάτων και δευτε-
ρευόντως επειδή στο σκάνδαλο φαίνεται
να εμπλέκονται ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ. Πληρο-
φορίες της «Κ» κοντά στο επιτελείο Παπα-
δόπουλου αναφέρουν πως είναι εις γνώση
του το συναίσθημα που επικρατεί στην
κοινή γνώμη, «η οποία χάνει ολοένα την
πίστη της εν μέσω σκηνικού όπου θεσμοί
βυθίζονται στον βάλτο της διαπλοκής»,
όπως λένε χαρακτηριστικά και αυτός είναι
ο λόγος που εστιάζει στη Focus και επα-
ναφέρει συνεχώς την ανάγκη άμεσης διε-
ρεύνησης του θέματος. Οι λάβρες δηλώσεις
του Νικόλα Παπαδόπουλου ωστόσο και η
ρητορική του πολέμου ενάντια στη δια-

πλοκή, προκαλούν μειδιάματα σε πολιτικούς
και κομματικούς κύκλους και αυτό γιατί,
όπως αναφέρουν επιτελεία του ενδιάμεσου
χώρου, «το ΔΗΚΟ, το οποίο είχε αναγάγει
το ρουσφέτι σε επιστήμη και αποτελούσε
χρόνια μέρος της εξουσίας και συνεπώς
του κατεστημένου που πλέον κατακεραυ-
νώνει, δεν μπορεί να κάνει μαθήματα κατά
της διαπλοκής». Άλλωστε, σημειώνουν οι
ίδιες πηγές, υπάρχουν ανοιχτές πληγές
που συνδέουν το δικηγορικό γραφείο του
Τάσσου Παπαδόπουλου με παρελθούσες
υποθέσεις και διαδρομές χρημάτων, κάτι
που δυσχεραίνει τον κεντρώο πρόεδρο να
πείσει για τη διαφάνεια του κόμματος. Πάν-
τως τόσο ο ΔΗΣΥ όσο και το ΑΚΕΛ σήκωσαν
το γάντι που έριξε ο Νικόλας Παπαδόπουλος.
Ο γ.γ του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού αρνείται
με κάθε τρόπο την εμπλοκή του στο σκάν-
δαλο Focus και έκανε λόγο για «θλιβερό
κατάντημα του Προέδρου του ΔΗΚΟ». Στο
διά ταύτα και παλαιότερες τοποθετήσεις
του Άντρου Κυπριανού στις οποίες προ-
σπαθούσε να υπενθυμίσει στον Νικόλα
Παπαδόπουλου τις πηγές εσόδων του Τάσ-
σου Παπαδόπουλου το 2003. Ακελικά στε-
λέχη αναφέρουν μάλιστα με νόημα στα

πηγαδάκια επί του θέματος πως «δεν είναι
το ΑΚΕΛ ή ο ΔΗΣΥ που μετέφεραν φοιτητές
να ψηφίσουν εντελώς δωρεάν».  Από την
πλευρά του και ο ΔΗΣΥ, ο οποίος μέχρι
τώρα κρατούσε χαμηλούς τόνους στο ζή-
τημα Focus εντείνοντας τις προσπάθειές
του για ενίσχυση της διαφάνειας, δεν άφησε
αναπάντητες τις βολές Νικόλα Παπαδό-
πουλου επισημαίνοντας πως «δεν είναι ο
ΔΗΣΥ που κυβερνούσε με το ΑΚΕΛ». 

Η αλλαγή φρουράς
«Εμείς είμαστε μία νέα ηγεσία, είμαστε

νέα άτομα στην πολιτική και είμαστε απο-
φασισμένοι να πατάξουμε φαινόμενα δια-
πλοκής», αναφέρουν στην «Κ» ανώτατα
στελέχη σε μία προσπάθεια να διαχωρίσουν
τη θέση τους από τις ενδεχόμενες αμαρ-
τωλές πρακτικές αλλοτινών εποχών του
ΔΗΚΟ. Μάλιστα, στα περί Μιλόσεβιτς που
ακούστηκαν τις προηγούμενες μέρες, επι-
σημαίνουν πως όποιος έχει τα οποιαδήποτε
στοιχεία που εμπλέκουν κάπως το κόμμα,
να τα καταθέσουν. «Εμείς διαγράψαμε τον
Σάββα Βέργα όταν αποκαλύφθηκε η εμ-
πλοκή του στο σκάνδαλο ΣΑΠΑ. Δεν του
κάναμε συναυλίες έξω από τα κρατητήρια»,
ανέφερε χαρακτηριστικά κομματική πηγή.
Ως εκ τούτου, πέραν της προσπάθειας του
Νικόλα Παπαδόπουλου να διαχωρίσει τη
θέση του ΔΗΚΟ από ζητήματα διαφθοράς
κατακεραυνώνοντας για τις πρακτικές τους
ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ, επιδιώκει ισχυρό ρόλο σε
κυπριακό και οικονομία. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα, το ταξίδι του στις Βρυξέλλες
όπου θα προχωρήσει σε επαφές με τον Ευ-
ρωπαίο Επίτροπο Οικονομικών Υποθέσεων
Πιέρ Μοσκοβισί, τον Επίτροπο Μετανά-
στευσης Δημήτρη Αβραμόπουλο, τον Επί-
τροπο Ανθρωπιστικής Βοήθειας και Πολι-
τικής Προστασίας Χρίστο Στυλιανίδη και
τον επικεφαλής του κόμματος των Σοσιαλ-
δημοκρατών Αντρέας Σίντερ. Στην επι-
στροφή του θα συνεχίσει την παγκύπρια
περιοδεία που έχει ξεκινήσει -αυτή τη φορά
σε επαρχίες της Κύπρου- σε μία προσπάθεια
σύσφιξης των σχέσεων της ηγεσίας με τη
βάση του κόμματος.

Τεστ ηγεσίας
για τον Σιζόπουλο
Πραγματοποιείται σήμερα το καταστατικό
συνέδριο της ΕΔΕΚ στο οποίο θα συζητη-
θούν, μεταξύ άλλων, η θέση του κόμματος
στο ζήτημα της Διζωνικής Δικοινοτικής
Ομοσπονδίας αλλά και το θέμα περιορι-
σμού του ορίου των θητειών. Το ζήτημα,
ωστόσο, που θα καθορίσει το πολιτικό μέλ-
λον της ΕΔΕΚ δεν είναι άλλο από τη στάση
που θα κρατήσει το κόμμα στο κυπριακό.
Θα ψηφίσει δηλαδή η Κεντρική Επιτροπή
απόρριψη της Διζωνικής Ομοσπονδίας ή
θα μείνει στη θέση περί σωστού περιεχο-
μένου και όχι ονοματολογίας; Ο Πρόεδρος
της ΕΔΕΚ επιμένει πως η απόφαση για
απόρριψη της Διζωνικής Ομοσπονδίας
πάρθηκε επί προηγούμενης ηγεσίας και
τώρα απλώς υλοποιείται. Η ηγεσία της
ΕΔΕΚ τονίζει μάλιστα πως με την απόρρι-
ψη της Διζωνικής Δικοινοτικής Ομοσπον-
δίας η θέση της ΕΔΕΚ είναι ξεκάθαρη και
παύει να κρύβεται πίσω από «ερμαφρόδι-
τες προσεγγίσεις». Από την άλλη η μετριο-
παθής τάση αντιδρά κρούοντας τον κώδω-
να του κινδύνου, πως κάτι τέτοιο ενδεχο-
μένως να ταυτίσει την ΕΔΕΚ με ακραίες τά-
σεις που δεν θέλουν λύση του κυπριακού.
Ο Πρόεδρος της Βουλής Γιαννάκης Ομή-
ρου επιδιώκει να έχει ενεργό ρόλο στις
διαπραγματεύσεις για λύση του κυπρια-
κού. Πέραν των τοποθετήσεών του μέσω
twitter όπου διαχωρίζει τη θέση του από
αυτήν της ηγεσίας, η παρουσία του πλέον
στο Εθνικό Συμβούλιο, έχει τη δική της ση-
μειολογία. Ο Γιαννάκης Ομήρου ωστόσο
δεν είναι ο μόνος. Πρώτος ο οποίος διαχώ-
ρισε τη θέση του στη σκληρή γραμμή που
ακολουθεί ο Μαρίνος Σιζόπουλος  ήταν ο
πρώην Ευρωβουλευτής Σοφοκλής Σοφο-
κλέους ο οποίος κάνει λόγο για τους κινδύ-
νους που ελλοχεύουν αν η ΕΔΕΚ απορρί-
ψει τη δεδομένη στιγμή τη ΔΔΟ. Διαχωρί-
ζουν πλέον τη θέση του ο Βουλευτής Λε-
μεσού Νίκος Νικολαϊδης και το μέλος της
Κεντρικής Επιτροπής Γιώργος Σταματίου
μέσω ανακοινώσεων και αρθρογραφίας
στον τύπο. Το ερώτημα που εγείρεται είναι
κατά πόσο η άποψη της «μετριοπαθούς τά-
σης» θα υπερισχύσει στο καταστατικό συ-
νέδριο. Αν τα μέλη διαφωνήσουν με τη θέ-
ση της ηγεσίας, αυτό θα προκαλέσει και
την πρώτη βαριά ήττα του Μαρίνου Σιζό-
πουλου θέτοντας καθαρά ζήτημα ηγεσίας.  

<<<<<<<

Ο Πρόεδρος του ΔΗΚΟ
γνωρίζει πως οι βουλευτικές
του ‘16 αποτελούν στοίχημα
για τις προεδρικές του ‘18. 

Ο Ν. Παπαδόπουλος συνεχίζει την περιο-
δεία του στα χωριά.

Την πρώτη του δοκιμασία, ως κομματικός
αρχηγός, περνά σήμερα ο Μ. Σιζόπουλος.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Ασφυκτικά είναι πλέον τα χρονικά
περιθώρια στην Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου, για μια σειρά από ανοι-
χτά ζητήματα τα οποία χρήζουν
άμεσης και σοβαρής διαχείρισης
από την Κεντρική Τράπεζα, ώστε
να εξέλθει η Κύπρος με καθαρό
πρόσωπο από τις εξελίξεις. Το πρώ-
το άπτεται της κατάστασης όπως
διαμορφώνεται ώρα με την ώρα
στην Ελλάδα. Με την αβεβαιότητα
να μεσουρανεί και να συνεχίζεται
μέχρι να υπάρξει σαφής συμφωνία
μεταξύ της χώρας και των Θεσμών,
η ευρωπαϊκή αλλά και η παγκόσμια
οικονομία, τείνει στο προσκήνιο
αλλά και στο παρασκήνιο να «χτί-
ζει» προστατευτικά μέτωπα προ-
σπαθώντας να αντιμετωπίσει τις
όποιες απευκταίες, δυσάρεστες
εξελίξεις. Η πληροφόρηση από το
οικονομικό επιτελείο της Κύπρου
ήταν και παραμένει καθησυχαστική
ως προς τις κινήσεις που ήδη έχει
κάνει η χώρα. Τονίζεται μέσα σε
αυτά τα πλαίσια, σε όλους τους τό-
νους, ότι η πορεία της οικονομίας

της Ελλάδας δεν συμβαδίζει πλέον
με αυτή της Κύπρου και πως η χώρα
μας είναι σε ετοιμότητα. Στο ίδιο
μήκος κύματος και ο επιχειρημα-
τικός κόσμος που σταθμίζει με τη
σειρά του όλα τα δεδομένα. Παρ’
όλα αυτά, όπως προκύπτει και από
πληροφορίες που έρχονται από τις

Βρυξέλλες, διαπιστώνεται αντί-
στοιχη κινητικότητα και από τα
κράτη μέλη της Ευρωζώνης ώστε
να υπάρχει ένα επίπεδο ετοιμότη-
τας απέναντι σε όλα τα ενδεχόμενα,
μην αφήνοντας κανένα περιθώριο
για εφησυχασμό. Παράλληλα στην
Κύπρο, η ΚτΚ έχει οδηγηθεί σε πε-
ρίοδο έντονης εσωστρέφειας εφό-
σον η Διοικήτρια Χρυστάλλα Γιωρ-
κάτζη είναι αντιμέτωπη με μια σει-
ρά από θέματα κυρίως επί προσω-
πικού. Το συμβόλαιό της και οι
σκιές στη διαμόρφωση αυτού, η
σχέση των υποθέσεων του Ανδρέα
Βγενόπουλου με τη Δημοκρατία
που έτυχαν διαχείρισης από το
γραφείο του πρώην συζύγου της,
η διαχείριση της FBME με την από-
φαση για πάγωμα των εργασιών
στην Κύπρο από το ΔΕΕ και τα πε-
ριουσιακά στοιχεία της πρώην Λαϊ-
κής με το ΣΥΚΑΛΑ να μην βρίσκει
κοινό έδαφος με τον Κρις Παύλου,
μαζί με τις προαναφερόμενες εξε-
λίξεις στην Ελλάδα, δημιουργούν
ένα ενιαίο μέτωπο εξελίξεων το
καθένα με τη δική του βαρύνουσα
σημασία για την Κύπρο. 

Παγκ. Τηλ.: 77 78 78 78

Περισσότερα τaξίδια, πληροφορίες & κρατήσεις:

ΕΞΩΤΙΚΗ 
ΤΑΥΛΑΝΔΗ
10 ΜEΡΕΣ

ΑΠΟ €1295

ΚΛΑΣΣΙΚΗ
ΚΙΝΑ

11 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €1529

ΚΛΑΣΙΚΗ 
ΙΤΑΛΙΑ

8 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €965

7 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €1039

ΓΥΡΟΣ
ΙΣΠΑΝΙΑΣ

7 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €819

ΠΑΝΟΡΑΜΑ
ΤΣΕΧΙΑΣ

7 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €689

ΒΙΕΝΝΗ

ΟΡΓΑΝΩΜΕΝΕΣ ΕΚΔΡΟΜΕΣ

ΛΕΥΚΑΔΑ
8 ΜEΡΕΣ

ΑΠΟ €495

ΣΑΝΤΟΡΙΝΗ
5/8 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €429

8 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €435

XANIA
8 ΜEΡΕΣ

ΑΠΟ €495

ΣΚΙΑΘΟΣ
4/5/8 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €467

ΜΥΚΟΝΟΣΠΑΚΕΤΑ 
ΔΙΑΚΟΠΩΝ
με απευθείας 
πτήσεις  

ΚΡΟΥΑΖΙΕΡΕΣ ΠΟΛΥΤΕΛΕΙΑΣ

MSC MUSICA 
κάθε Πέμπτη, από Πειραιά

Πειραιάς - Κέρκυρα - Κότορ - Βενετία - Μπάρι - Κατάκολο - 
Σαντορίνη - Πειραιάς

MSC POESIA
κάθε Κυριακή, από Κατάκολο

Κατάκολο - Σμύρνη - Κωνσταντινούπολη - Ντουμπρόβνικ - 
Βενετία - Μπάρι - Κατάκολο

Περιλαμβάνει δωρεάν διανυκτέρευση στην Αθήνα & μεταφορές 
Αθήνα - Κατάκολο - Αθήνα

Και στις δύο κρουαζιέρες περιλαμβάνονται τα αεροπορικά εισιτήρια 
για Αθήνα, φόροι αεροδρομίων, λιμενικοί φόροι & πλήρης διατροφή.

8 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €819

9 ΜEΡΕΣ
ΑΠΟ €819

Τέσσερα μέτωπα
καθ’ οδόν για το
μέλλον της Κεντρικής
Εξελίξεις στην Ελλάδα, διαχείριση FBME και πρώην Λαϊκής και 
η υπόθεση Βγενόπουλου δεν αφήνουν περιθώρια για περισπασμούς

Σκέλος της ίδιας εξίσωσης απο-
τελεί και το τι μέλλει γενέσθαι
πλέον με τα περιουσιακά στοιχεία
της πρώην Λαϊκής και τη διαχεί-
ρισή τους. Προηγήθηκε μια επί
μακρόν περίοδος αβεβαιότητας
μετά και τη ρήξη της πρώην δια-
χειρίστριας Άντρης Αντωνιάδου
με τη Διοικήτρια της Κεντρικής
Χρυστάλλα Γιωρκάτζη. Ακολού-
θησε ο διορισμός του Κρις Παύλου
ως νέου διαχειριστή, στο ενδιά-
μεσο όμως δεν επιβεβαιώθηκαν
οι πληροφορίες που ήθελαν την
ύπαρξη έντονου ενδιαφέροντος
εκ μέρους επενδυτικών ταμείων
για τα περιουσιακά στοιχεία της
πρώην Λαϊκής.

Το ζήτημα έφτασε και σε επί-
πεδο κομμάτων όταν σε επίπεδο
αντιπολίτευσης υπήρξε υποστή-
ριξη προς το αίτημα των κουρε-
μένων καταθετών για αυτοδιαχεί-
ριση των περιουσιακών στοιχείων,
χωρίς η υπόθεση όμως να προχω-
ρήσει. Το ήδη τεταμένο κλίμα επι-
βάρυνε ακόμη περισσότερο η ρήξη
η οποία επήλθε στην πρώτη κιόλας
συνάντηση μεταξύ του νέου δια-
χειριστή Κρις Παύλου και των με-
λών του ΣΥΚΑΛΑ. Ενώ, όπως δή-
λωσε ο διαχειριστής αποκλειστικά
στην «Κ» επρόκειτο για μια φιλική
συνάντηση και δεν υπήρχε πρό-
θεση να παρευρεθούν και νομικοί
εκπρόσωποι, τα μέλη του ΣΥΚΑΛΑ
που επίσης επικοινώνησαν με την
«Κ» δηλώνουν πως ο κ. Παύλου
είχε ενημερωθεί μια εβδομάδα
πριν για τους παρόντες στη συ-
νάντηση καθώς και για τις ιδιό-
τητες αυτών.

Ως εκ τούτου, προέκυψε έντονη
διαφωνία και αποχώρηση του ΣΥ-
ΚΑΛΑ ενώ δεν διαφαίνεται επί
του παρόντος πρόθεση για νέα
συνάντηση μεταξύ των μερών γε-
γονός που «παγώνει» για την ώρα
την όποια διαδικασία η οποία κα-
ταληκτικά, είναι υπό την ευθύνη
της Κεντρικής Τράπεζας ως Αρχή
Εξυγίανσης. Συνακόλουθα, εφόσον
πρόκειται για μια υπόθεση η οποία

έχει επί μακρόν διάρκεια, δεν φαί-
νεται να υπάρχει και σαφής προ-
σανατολισμός για τον σχεδιασμό
και την κατάληξη της υπόθεσης,
εφόσον σε αυτή εμπλέκονται και
υποκαταστήματα της πρώην Λαϊ-
κής που λειτουργούν στο εξωτε-
ρικό, με τις Κεντρικές Τράπεζες
στις οποίες υπάγονται να έχουν
και εκείνες λόγο στο τι πρόκειται
να γίνει. 

Επιπρόσθετα, μια υπόθεση η
οποία είναι υπό την ευθύνη της
Κεντρικής Τράπεζας ως Αρχή Εξυ-
γίανσης είναι αυτή της FBME. Τις
εργασίες εξυγίανσης διέκοψε η
απόφαση από το Διεθνές Εμπορικό
Επιμελητήριο (ΔΕΕ) στο Παρίσι
σύμφωνα με την οποία η ΚτΚ δεν
μπορεί να προχωρήσει σε πώληση
των εργασιών της FBME στην Κύ-
προ. Στην πορεία, προέκυψαν
σύμφωνα και με κύκλους από την
τράπεζα, προβλήματα διαφορετι-
κής φύσεως με τον τότε διαχειρι-
στή Ντίνο Χριστοφίδη που είχε
διορίσει η ΚτΚ και τα οποία έφτα-

σαν εν γνώσει και του Γενικού Ει-
σαγγελέα. Η Κεντρική με τη σειρά
της, μετά την παραίτηση Χριστο-
φίδη προχώρησε σε διορισμό νέου
διαχειριστή, του κ. Andrew Αν-
δρονίκου ενώ παράλληλα έλαβε
χώρα και έρευνα στα κομπιούτερ
και στα έγγραφα της FBME Bank
Ltd καθώς και της FBME Card Ser-
vices Ltd. Η περιρρέουσα της τρά-
πεζας ατμόσφαιρα, προκρίνει ότι
ο κύριος Ανδρονίκου είναι στην
ουσία εκκαθαριστής, ενώ πηγή
κοντά στην FBME υπενθυμίζει
πως ήταν ο ίδιος που ανέλαβε την
εκκαθάριση του Ορφανίδη, ως
γνώστης του αντικειμένου. Ως εκ
τούτου, σύμφωνα με τις ίδιες πλη-
ροφορίες, εγείρονται ερωτήματα
για το αν και κατά πόσο θα φέρει
εις πέρας και αυτό το έργο, βασι-
ζόμενος πάνω στις γνώσεις του
περί των τραπεζικών. Πάντως, η
υπόθεση αυτή την ώρα βρίσκεται
σε αναμονή εφόσον η Κεντρική
Τράπεζα καλείται να απέχει από
τη λήψη μέτρων. 

Η Επιτροπή Θεσμών αναμένεται να
καταλήξει την ερχόμενη Τρίτη στα
τελικά της συμπεράσματα αναφο-
ρικά με το ασυμβίβαστο της Διοι-
κήτριας της Κεντρικής ως προς τη
διαχείριση από το δικηγορικό γρα-
φείο του πρώην συζύγου της των
υποθέσεων εκ μέρους του Ανδρέα
Βγενόπουλου κατά της κυπριακής
Δημοκρατίας. Σύμφωνα με το προ-
σχέδιο συμπερασμάτων της Επι-
τροπής, η Διοικήτρια της Κεντρικής
εφόσον γνώριζε για την επαγγελ-
ματική σχέση του πρώην συζύγου
της με τον επιχειρηματία και πα-
ράλληλα προτάθηκε στην ίδια η θέ-
ση της επικεφαλής της Αρχής Εξυ-
γίανσης, θα έπρεπε να είχε αρνηθεί
την πρόσληψή της. 

Οι μέχρι στιγμής πληροφορίες
της «Κ» σε αντιστοιχία με όσα προ-
κύπτουν από το ρεπορτάζ της βου-
λής, κάνουν λόγο για πάγωμα της
αγωγής που έχει καταθέσει η Κύπρος
στα δικαστήρια της χώρας εναντίον
τουΑντρέα Βγενόπουλου. Αυτό προ-
κύπτει και από τα 19 συμπεράσματα
που έδωσε η Επιτροπή Θεσμών και
πιο συγκεκριμένα στο 15ο όπου η
Επιτροπή «εκφράζει την τεράστια

ανησυχία της αναφορικά με τις πλη-
ροφορίες που περιήλθαν στην αν-
τίληψη των μελών της περί από-
συρσης της δικαστικής αγωγής της
πρώην Λαϊκής Τράπεζας εναντίον
προσώπων, από την οποία έχει δια-
ταχθεί το πάγωμα περιουσιακών
στοιχείων μεγάλης αξίας.

Αλλά και των όσων αφέθηκαν
να νοηθούν για το θέμα αυτό από
τη Διοικήτρια ενώπιον της επιτρο-
πής ότι ουσιαστικά δεν προκρίνει
τη συνέχιση αυτής της αγωγής. Κατ’
επέκταση, η επιτροπή κρούει τον
κώδωνα του κινδύνου ότι κάτι τέτοιο
ενδεχομένως να οδηγήσει σε νέα
οδυνηρά μέτρα εις βάρος των Κύ-
πριων πολιτών».

Υπενθυμίζεται ότι σε δική του
ανακοίνωση ο Ανδρέας Βγενόπουλος
δήλωσε ότι συνεργαζόταν με το δι-
κηγορικό γραφείο του πρώην συ-
ζύγου της Διοικήτριας της Κεντρικής,
δυο χρόνια πριν αναλάβει η ίδια τη
θέση. Αυτό που επηρεάζει όμως
άμεσα τα συμφέροντα της χώρας
είναι το αν θα συνεχιστεί ή όχι η
αγωγή εκ μέρους της Δημοκρατίας
στα κυπριακά δικαστήρια, με τις
πληροφορίες να επιμένουν πως όχι,

ενώ από την άλλη μένει επίσης να
διαφανεί και ποιο θα είναι μετά από
όλα αυτά το αποτέλεσμα στο Διεθνές
Διαιτητικό Δικαστήριο της προσφυ-
γής της Marfin Investment Group
κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας.

Ο Ανδρέας Βγενόπουλος και 18
ακόμη μέτοχοι διεκδικούν αποζη-
μίωση όπως υποστηρίζουν για την
απαλλοτρίωση των επενδύσεών
τους ως μετόχων της Λαϊκής Τρά-
πεζας, καθώς και για άλλες συναφείς
παραβιάσεις εκ μέρους της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας της διμερούς σύμ-
βασης που, όπως υποστηρίζουν,
απαξίωσαν πλήρως τις επενδύσεις
τους. Διεκδικούν μάλιστα αποζη-
μίωση για τα ανωτέρω ύψους περί-
που 1,1 δισ. ευρώ, εκ των οποίων η
αξία της επενδύσεως της MIG ανέρ-
χεται σε 824 εκ. ευρώ. Αν η υπόθεση
χαθεί στο Διεθνές Διαιτητικό Δικα-
στήριο, το λογαριασμό θα κληθεί
να τον πληρώσει ο Κύπριος φορο-
λογούμενος διαμέσου του κράτους,
την ώρα μάλιστα που δεν θα έχει
καν προχωρήσει η αγωγή εκ μέρους
της Δημοκρατίας κατά του Ανδρέα
Βγενόπουλου στα δικαστήρια της
ίδιας της Κύπρου. 

<<<<<<<

«Σύμφωνα με το προσχέ-
διο συμπερασμάτων της
Επιτροπής Θεσμών, η Δι-
οικήτρια εφόσον γνώριζε
για την επαγγελματική
σχέση του πρώην συζύ-
γου της με τον Α. Βγενό-
πουλο και παράλληλα
προτάθηκε στην ίδια η
θέση της επικεφαλής της
Αρχής Εξυγίανσης, θα
έπρεπε να είχε αρνηθεί
την πρόσληψή της».

Προς πάγωμα οι υποθέσεις Βγενόπουλου
Προς τέσσερα μέτωπα κινείται η Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας, που ζητούν άμεσες λύσεις. 

Πολλαπλές οι πιέσεις στη Διοικήτρια της Κεντρικής

Κάτω από πίεση είναι πλέον η Χρυστάλλα Γιωρκά-
τζη εφόσον μέσα στην εβδομάδα αποκαλύφθηκε
ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος Αναστα-
σιάδης απέστειλε επιστολή με το αίτημα της παύ-
σης προς τη Νομική Υπηρεσία. Επιπρόσθετα, την
ερχόμενη Τρίτη η Επιτροπή Θεσμών αναμένεται

να καταλήξει αναφορικά με τα όσα αφορούν το
ασυμβίβαστο της Διοικήτριας. Στην εξίσωση μπαί-
νει και η ανταλλαγή επιστολών μεταξύ της Δημο-
κρατίας και του Διοικητή της ΕΚΤ Μάριο Ντράγκι
με γνώμονα τις έρευνες γύρω από τη λίστα για τα
δάνεια των βουλευτών. 

Οι παράγοντες πρώην Λαϊκή-FBME

Η υπόθεση με την αγωγή κατά του Ανδρέα Βγενόπουλου είναι μια από αυ-
τές που θα έχουν κόστος για τη Δημοκρατία. 

10-POLITIKI_Master_cy  12/06/15  19:14  Page 10



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗΚυριακή 14 Ιουνίου 2015

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η τρίτη εβδομάδα του Ιουνίου ση-
ματοδοτεί την ουσιαστική έναρξη
δυο πρωτόγνωρων για τα νομικά
πράγματα του τόπου διαδικασιών
με βασικούς πρωταγωνιστές τον
Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα, Ρίκκο
Ερωτοκρίτου σε ρόλο κατηγορού-
μενου και τον Γενικό Εισαγγελέα
Κώστα Κληρίδη στη θέση του κα-
τηγόρου. Η αρχή σε δυο υποθέσεις,
που συγκεντρώνουν το έντονο εν-
διαφέρον τόσο του νομικού κό-
σμου, όσο και της κοινής γνώμης,
ξεκινά τη Δευτέρα 15 Ιουνίου στο
Ανώτατο. Το Δικαστικό Συμβούλιο,
που απαρτίζεται από δεκατρείς
εφέτες δικαστές (εξαιρέθηκε ο εν-
τιμότατος Δικαστής κ. Παμπαλλής)
καλείται να λύσει το πειθαρχικό
σκέλος του γόρδιου δεσμού, που
έχει δημιουργηθεί στην κορυφή
της Νομικής Υπηρεσίας με την αί-
τηση που υπέβαλε ο Γενικός Ει-
σαγγελέας για παύση του Βοηθού
Γενικού λόγω ανάρμοστης συμ-
περιφοράς.

Το άλλο κομμάτι της δικαστικής
διαμάχης των δυο κορυφαίων αξιω-
ματούχων της Νομικής Υπηρεσίας
θα κριθεί στην αίθουσα του Κα-

κουργιοδικείου Λευκωσίας και
αφορά την ποινική υπόθεση που
έχει καταχωρήσει και πάλι ο Γε-
νικός Εισαγγελέας κατά του Βοη-
θού Γενικού. Δυο υποθέσεις, που,
όπως εκτιμάται από νομικούς κύ-
κλους, θα ανεβάσουν σε υψηλά
επίπεδα το δικαστικό θερμόμετρο
με άγνωστο τον χρονικό παράγον-
τα ολοκλήρωσης, αλλά και απο-
τελέσματος.

Της εκκίνησης των δυο διαδι-
κασιών την εβδομάδα που έρχεται
προηγήθηκε μια ήρεμη περίοδος,
με τις δυο πλευρές να ρίχνουν κα-
τακόρυφα τους υψηλούς τόνους,
που επικρατούσαν το προηγούμενο
διάστημα στη δημόσια αντιπαρά-
θεσή τους. Νηνεμία, που, όπως
εκτιμάται, αποφόρτισε μερικώς
το τεταμένο κλίμα και εντός της
Νομικής Υπηρεσίας, αλλά και που
ενδεχομένως να αποτελέσει βάση
να μην πληγωθεί περισσότερο το
κύρος δυο κορυφαίων θεσμών.
Παρά το γεγονός ότι από νομικής
φύσεως οι δυο υποθέσεις δεν σχε-
τίζονται μεταξύ τους, καταγρά-
φονται απόψεις ότι υπάρχει κίν-
δυνος η κατάληξη της μιας υπό-
θεσης να επηρεάσει την άλλη, εάν
και εφόσον η εκδίκασή τους προ-

χωρήσει παράλληλα. Ωστόσο, ένα
τέτοιο ενδεχόμενο, όπως υποστη-
ρίζεται, θα εξαρτηθεί από το πρό-
γραμμα εκδίκασης της ποινικής
υπόθεσης, το οποίο επί του πα-
ρόντος είναι άγνωστο. Ένας άλλος
παράγοντας που θα διαδραματίσει
σημαντικό ρόλο στο πεδίο στρα-
τηγικής που χαράσσουν οι δυο
πλευρές θα είναι ο χρόνος έναρξης
ακρόασης της υπόθεσης στην ποι-
νική υπόθεση, κάτι που θα ξεκα-
θαρίσει, όταν θα απαγγελθούν οι
κατηγορίες κατά του Ρίκκου Ερω-
τοκρίτου και τους άλλους τρεις
συγκατηγορουμένους του στο Κα-
κουργιοδικείο Λευκωσίας. Η πρώτη
εμφάνιση είναι ορισμένη για την
Τετάρτη 17 Ιουνίου, ωστόσο είναι
άγνωστο, αν το δικαστήριο θα
προχωρήσει την ημερομηνία εκεί-
νη στην απαγγελία του κατηγο-
ρητηρίου και στον καθορισμό προ-
γράμματος εκδίκασης της υπόθε-
σης. Ένας άλλος παράγοντας που
συντείνει στο ρευστό τοπίο που
φαίνεται να υπάρχει είναι και η
αλλαγή φρουράς στις συνθέσεις

των δικαστηρίων μέσα στο καλο-
καίρι. Κάτι, που πρακτικά σημαίνει
ότι εάν η υπόθεση π.χ. στο Κα-
κουργιοδικείο Λευκωσίας μπει στα
βαθιά με την παρούσα σύνθεση,
ή θα πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι
τον ερχόμενο Σεπτέμβριο ή η έναρ-
ξη της εκδίκασης θα ορισθεί μετά
το καλοκαίρι με τη νέα σύνθεση
του Κακουργιοδικείου. Ωστόσο,
καταγράφονται και εκτιμήσεις που
θέτουν επί τάπητος και άλλους
παράγοντες που ενδεχομένως να
διαδραματίσουν καθοριστικό ρόλο
στην έκβαση της δικαστικής δια-
μάχης και να συντείνουν στη λύση
του γόρδιου δεσμού.

Την Τετάρτη
Και αν στην περίπτωση του Δι-

καστικού Συμβουλίου φαίνεται ότι
το «νερό έχει μπει στο αυλάκι»,
δεν συμβαίνει το ίδιο με την ποι-
νική υπόθεση επίσης κατά του
Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα. Το
Επαρχιακό Δικαστήριο Λευκωσίας
έχει παραπέμψει την υπόθεση στο
Κακουργιοδικείο Λευκωσίας με

την Τετάρτη 17 Ιουνίου να έχει
ορισθεί η εμφάνιση για απαγγελία
του κατηγορητηρίου. Ωστόσο, το
τοπίο είναι θολό τόσο για έναρξη
της προδικαστικής διαδικασίας,
όσο και για τη συνέχεια. Σε ό,τι
αφορά την απαγγελία των κατη-
γοριών και αν αυτές θα γίνουν
όπως έχει ορισθεί, θα διαφανεί
από το κατά πόσο η υπεράσπιση
του Ρίκκου Ερωτοκρίτου θα υπο-
βάλει προδικαστικές ενστάσεις
ή θα εγείρει άλλα ζητήματα για
τα οποία θα πρέπει να υπάρξει
απόφαση. Ένα ζήτημα το οποίο
επί του παρόντος τίθεται υπό τη
μορφή προβληματισμού είναι το
κατά πόσο μπορούν να «τρέχουν»
παράλληλα οι δυο υποθέσεις σε
Ανώτατο και Κακουργιοδικείο και
αν η μία διαδικασία επηρεάζει
την άλλη. Όλα αυτά τα διαδικα-
στικά ζητήματα αναμένεται να
ξεκαθαρίσουν στις αρχές της ερ-
χόμενης εβδομάδας, αφού μέχρι
την ερχόμενη Τετάρτη η πλευρά
του Ρίκκου Ερωτοκρίτου θα έχει
ανοίξει τα χαρτιά της.

Στα βαθιά
η πειθαρχική
και η ποινική
κατά Ρίκκου
Αρχή του δικαστικού μαραθώνιου από
το Ανώτατο και έπεται το Κακουργιοδικείο

Εκκίνηση
στο Ανώτατο
Μετά την προσπάθεια της υπεράσπισης
του Ρίκκου Ερωτοκρίτου να «εκτροχιά-
σει» την αίτηση του Γενικού Εισαγγελέα
για παύση του Βοηθού Γενικού, προτού
η εκδίκαση της αίτησης μπει στην ουσία,
οι δικηγόροι του κ. Ερωτοκρίτου προχώ-
ρησαν στην κατάθεση ένστασης επί της
αίτησης του Γενικού Εισαγγελέα, κάτι
που βάζει την όλη υπόθεση στα βαθιά.
Στο 16έλιδο κείμενο οι δικηγόροι του
Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα μεταξύ άλ-
λων ζητούν η αίτηση Κληρίδη να θεω-
ρηθεί άκυρη για λόγους που σχετίζον-
ται με την υποβολή της, απορρίπτουν
ότι ο κ. Ερωτοκρίτου «εξύβρισε» ή «κα-
τηγόρησε» τον προϊστάμενό του, Γενικό
Εισαγγελέα, υποστηρίζοντας ότι δεν
υπάρχει υπαλληλική σχέση. Στο σημείο
αυτό υποστηρίζουν ότι ο ορθός τίτλος
του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα είναι
Αναπληρωτής. Χαρακτηρίζουν αποσπα-
σματική και με επιλεκτικό τρόπο τη δη-
μοσιοποίηση του πορίσματος Παναγιώ-
τη Καλλή που είχε ως στόχο να καταρ-
ρακώσει τη δημόσια και ιδιωτική εικόνα
του Βοηθού Γενικού και να τον υποχρε-
ώσει σε παραίτηση. Οι αντιδράσεις του
Ρίκκου Ερωτοκρίτου δεν έγιναν  σε αντι-
περισπασμό, όπως αναφέρεται, αλλά
για να υπερασπιστεί τον εαυτόν του.
Αμφισβητείται η εγκυρότητα του πορί-
σματος Καλλή, ενώ αναφορά γίνεται για
δημόσια αντινομική και ανάρμοστη
συμπεριφορά του Γενικού Εισαγγελέα
κατά τη δημοσιοποίηση του πορίσματος
Καλλή σε συνάρτηση με τον διορισμό
αργότερα του Ηλία Στεφάνου ως δικη-
γόρου του Γενικού Εισαγγελέα, για να
συμπληρώσει το ανακριτικό έργο. Δευ-
τέρα και Τρίτη η πλευρά του Αιτητή θα
παρουσιάσει την υπόθεση και με δεδο-
μένη την εκφρασμένη θέση της για όσο
το δυνατόν ταχύτερη εκδίκαση της υπό-
θεσης, δεν αναμένεται να απαιτηθεί
επιπλέον χρόνος. Από την παρουσίαση
της πλευράς του Αιτητή θα εξαρτηθεί εν
πολλοίς, εάν η εκδίκαση της υπόθεσης
στο Δικαστικό Συμβούλιο θα περιορι-
σθεί στο πρόγραμμα που έχει θέσει το
Δικαστικό Συμβούλιο και έχει ως κατα-
ληκτική ημερομηνία ακρόασης την 25η
Ιουνίου. 

«Καυτό» αναμένεται το καλοκαίρι στις δυο υποθέσεις που αφορούν το Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα. Η πειθαρχική
στο Ανώτατο ξεκινά τη Δευτέρα, ενώ η ποινική στο Κακουργιοδικείο έχει ορισθεί για την Τετάρτη.
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Στο δημόσιο από τον ιδιωτικό τομέα 

Δεσμεύτηκε 
Με το τέλος του έργου «Κύπρος: Πικράθη-
κα στην Ελληνική,  πληγώθηκα στην Τουρκι-
κή» της Φαϊζέ Οζντεμιρτζιλέρ, η ποιήτρια
και συνάδελφος η οποία κατάγεται από τον
Άγιο Θεόδωρο Λάρνακας και μιλά ελληνικά,
κουβέντιαζε πάνω στη σκηνή με τον Νίκο
Αναστασιάδη, όταν επενέβη ο Μουσταφά
Ακιντζί διαμαρτυρόμενος διότι δεν μπορού-
σε να καταλάβει τι έλεγαν μεταξύ τους οι
δύο συνομιλητές. Γέλασαν όλοι και ο κ. Ανα-
στασιάδης εξήγησε στον κ. Ακιντζί, ότι έλε-
γε στην ποιήτρια πως είπε στον υπουργό
Παιδείας ότι το έργο θα πρέπει ν’ ανέβει
παντού στην Κύπρο, σε όλα τα σχολεία και
πως το μήνυμα είναι αρκετά ισχυρό. Είναι η
παραδοχή των λαθών μας, είναι η παραδοχή
όλων των πλευρών όπως και των παρεμβά-
σεων τρίτων μερών». Πρόεδρε δεσμεύεσαι
ότι θ’ ανεβεί στα σχολεία; Είπαμε κρατάμε
μικρό καλάθι… 

••••
Οι ανησυχίες 
Υπήρξε μια ανησυχία το απόγευμα της πε-
ρασμένης Δευτέρας που θα πήγαινε ο Μου-
σταφά Ακιντζί στο Ριάλτο, στη γενέτειρα του
Λεμεσό, η οποία προέκυψε αρκετά αργά για
να γίνει έστω η όποια διακριτική παρέμβα-
ση. Η ανησυχία ήταν αν το «προεδρικό» αυ-
τοκίνητο του Ακιντζί θα έφερε τη σημαία
του ψευδοκράτους. Όταν το αυτοκίνητο πέ-
ρασε το Λήδρα Πάλας, όλες οι ανησυχίες
εξαφανίστηκαν.  

••••
Δημοσκόπηση 
Συμφώνα με πληροφορίες της στήλης σε
κάποια υψηλά δώματα της εξουσίας υπάρ-
χει μια δημοσκόπηση με μεγάλο μάλιστα
δείγμα σχετικά με τις προθέσεις του κόσμου
για τη λύση του Κυπριακού. Ένα 57% υπο-
στηρίζει λύση, ένα 20 % θέλει πρώτα να δει
ποια λύση θα του προταθεί και ένα 23% δεν
θέλει λύση. Στα κατεχόμενα που πολύ πρό-
σφατα το 60% και πλέον ψήφισε λύση στο
πρόσωπο του Μουσταφά Ακιντζί, το πιο
ισχυρό στοιχείο  παρόμοιας δημοσκόπησης
είναι ότι η πλειοψηφία είναι υπέρ των τουρ-
κικών εγγυήσεων, ενώ τώρα άρχισε να κυ-
κλοφορεί πολύ η επιλογή των ευρωπαϊκών
εγγυήσεων. Πάντως ενδεχόμενη συμμετοχή
των εθνικιστών σε κυβέρνηση συνεργασίας
στην Τουρκία θα αυξήσει την πιθανότητα πα-
ρεμβάσεων της Άγκυρας προς τον Ακιντζί,
ενώ δημιουργεί προβλήματα στη συζήτηση
των εγγυήσεων, όπου σίγουρα οι εθνικιστές
θα τηρήσουν σκληρότερη στάση.

••••

Η τουρκική παράμετρος
Λένε, «να μην συμβεί αυτό που εύχεσαι».
Κι ίσως αυτό ισχύει στην περίπτωση του
αποτελέσματος των τουρκικών εκλογών,
που υποχρεώνει τον Ταγίπ Ερντογάν και το
κυβερνών AKP είτε να σχηματίσει κυβέρνη-
ση συνεργασίας (ακούγεται με τους εθνικι-
στές), είτε μέσα σε 45 μέρες να προκηρύξει
νέες εκλογές, με εξίσου αβέβαιο αποτέλε-
σμα, αφού από τη μια μπορεί να ασκήσει βία
και νοθεία, από την άλλη όμως ο κόσμος ξέ-
ρει ότι δεν είναι ανίκητος. Δεν υπάρχει αμ-
φιβολία ότι υπάρχει καθολικό αίσθημα χα-
ράς κι ικανοποίησης σε Ελλάδα και Κύπρο
από το αποτέλεσμα των τουρκικών εκλογών.
Όμως διαχρονικά, τα χειρότερα μας έχουν
συμβεί σε περιόδους πολιτικής αστάθειας
στην Τουρκία. Κι ένας απρόβλεπτος κι αλλο-
πρόσαλλος Ερντογάν, ίσως αποδειχθεί προ-
τιμότερος από μία κυβέρνηση συνεργασίας.

••••
Το πάει ανάποδα
Για το κυπριακό, τα άσχημα νέα είναι πως
ήδη άρχισε να ξαναμπαίνει στην επικαιρό-

τητα στην Τουρκία. Ίσως ο Ερντογάν να
προγραμμάτιζε από καιρό την έξοδο του
«Μπαρμπαρός», όμως το ότι εκδόθηκε νέα
NAVTEX αμέσως μετά τις εκλογές, δεν εί-
ναι και το καλύτερο νέο. Πάντως για όσους
προσέχουν τις λεπτομέρειες των πραγμά-
των και πότε λέγεται τι, δεν θα πρέπει να
θεωρείται ασήμαντη η δήλωση Ακιντζί κα-
τά την επίσκεψη του προέδρου του Εμπο-
ρικού Επιμελητηρίου Σμύρνης, Εκρέμ Ντε-
μιρτάς, ότι, «Το φυσικό αέριο ακόμη δεν
βγήκε και αντί να στέλνουμε πλοία εκεί, εί-
ναι σημαντικό να κάνουμε σχεδιασμό για
το μέλλον».
Αυτή τη δήλωση Ακιντζί δεν τη σχολιάζει ο
πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Παπαδόπου-
λος, ο οποίος όμως έσπευσε να δηλώσει
ότι «οι κοινωνικές εκδηλώσεις (βλ. Ριάλτο)
δεν λύνουν το κυπριακό και ότι οι προθέ-
σεις της κάθε πλευράς θα διαπιστωθούν
στο τραπέζι των συνομιλιών. Μακάρι, είπε,
ο νέος ηγέτης των Τ/κ να αποδειχθεί καλύ-
τερος από τους προηγούμενους. Πάντως
εκείνο που ο Ιανός δυσκολεύεται να αντι-
ληφθεί Νικόλα μου είναι γιατί τον Φε-
βρουάριο έλεγες στον Αναστασιάδη ότι

πρέπει να βρει τρόπο να επιστρέψει στις
συνομιλίες και τώρα το πας ανάποδα; 

••••
Οι Αμερικανοί
Η Ουάσιγκτον δείχνει μάλλον ικανοποιημέ-
νη με το αποτέλεσμα, καθώς μπαίνει προ-
σωρινά ένας φραγμός στην απόπειρα του
Ερντογάν να γίνει παντοκράτωρ. Το κύριο
μέλημα των Αμερικανών είναι να παραμεί-
νει πρωθυπουργός ο Αχμέτ Νταβούτογλου,
που θεωρείται ο πλέον αξιόπιστος συνομι-
λητής κι εκεί φαίνεται ότι θα εστιάσουν την
προσοχή τους. Μία κυβέρνηση συνεργασίας
βλέπουν πως θα μειώσει τις επιθέσεις κατά
του Τύπου και της αντιπολίτευσης. Βέβαια,
υπάρχουν ανησυχίες για τη σκληρή στάση
που τηρεί το εθνικιστικό κόμμα έναντι των
Κούρδων κι αυτό μπορεί να προκαλέσει
προβλήματα στη Νοτιοανατολική Τουρκία.
Αντίθετα, ίσως βάλει φραγμό στη στενή συ-
νεργασία του ΑΚΡ με εξτρεμιστικές ισλαμι-
κές οργανώσεις.

••••

Κόψτε ρε το δούλεμα! 
Μετά από δεκαετίες δημοσίων διαγωνι-
σμών και χειραγώγηση προσφορών από με-
γάλες εργοληπτικές εταιρείες εμφανίστηκε
τώρα η κυρία ΕΠΑ (Επιτροπή Προστασίας
Ανταγωνισμού) τάχατες, να μας πει πως
έκαμαν αιφνιδιαστικούς ελέγχους σε 11
εταιρείες. Μάλιστα η συμπαθέστατη κατά τα
άλλα πρόεδρος της ΕΠΑ Λουκία Χριστοδού-
λου, είπε στο «επικίνδυνο» «Πρωινό Δρομο-
λόγιο» του ΡΙΚ, ότι τα στοιχεία που μάζεψαν
«θα αξιολογηθούν και θα διερευνηθούν στο
πλαίσιο του νόμου». Μα κυρία Λουκία μου
τόσα χρόνια γιατί δεν διερευνήθηκαν τόσες
υποθέσεις. Να σας πω μια που ήμασταν πα-
ρόντες στο Προεδρικό δημοσιογράφοι και
ήρθαν οι ιδιοκτήτες και απείλησαν τον μακα-
ρίτη τον Κληρίδη ότι θα άφηναν άνεργους
900 ανθρώπους αν δεν τους έδινε το έργο;
Μιλάμε για το δρόμο Λεμεσού-Πάφου που
είχαν κερδίσει την προσφορά οι Κινέζοι, οι
οποίοι τελικά έκαναν μόνο τις κοιλαδογέφυ-
ρες! Α, και κάτι άλλο. Περιμένουμε χρόνια
και χρόνια εκείνη την έρευνα για τα πετρε-
λαιοειδή, για το γάλα και αν δεν κάνω λάθος
και για την JCC. 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο Πρόεδρος δεσμεύθηκε επί σκηνής του Ριάλτο  

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Οι καλοί μάγειροι
ξέρουν ότι για να
φτιάξεις ένα εξαι-
ρετικό γλυκό, δεν
αρκεί να σπάσεις
αυγά και να εφαρ-

μόσεις κατά γράμμα τη συνταγή,
αλλά χρειάζονται και άλλα μυστι-
κά, τα οποία συνήθως δεν λέγον-
ται και έχουν να κάνουν με τις χη-
μικές αντιδράσεις, κατά την ανά-
μειξη των υλικών.

Ο Κωνσταντίνος Πετρίδης, ο Υφυ-
πουργός αρμόδιος για τη μεταρ-
ρύθμιση της Δημόσιας Υπηρεσίας,
εάν θέλει να φτιάξει ένα «καλό
γλυκό» μια σωστή μεταρρύθμιση
της Δημόσιας Υπηρεσίας, θα πρέ-
πει να ανακαλύψει το μεγάλο μυ-
στικό, το οποίο να είναι κατάλληλο
για την κυπριακή νοοτροπία.

Ο μέγιστος Ιωάννης Καποδίστριας,
για να μάθει τους Έλληνες να τρώ-
νε πατάτες και να αντιμετωπίσει
με αυτό τον τρόπο την πείνα και
την εξαθλίωση, εφάρμοσε το με-
γάλο κόλπο -μύθο για πολλούς- με
την τοποθέτηση φρουράς στις
αποθήκες πατατών και την ίδια
ώρα άφησε αφύλακτη την πίσω
πόρτα. Το κόλπο έπιασε, οι πει-
σματάρηδες και καχύποπτοι Έλλη-
νες, έκλεψαν τον «θησαυρό», τις
πατάτες και από τότε καθιερώθη-
κε και στην Ελλάδα η καλλιέργεια
του μοναδικού φυτού, που χορταί-
νει τόσο εύκολα τους πεινασμέ-
νους.

Διευθύντρια του Δημοσίου, πο-
λυαγαπημένη στους υφιστάμε-
νούς της, συνταξιούχους σήμερα,
με περγαμηνές στη διοίκηση, τόσο
στον ιδιωτικό τομέα, όσο και στον
δημόσιο, περιέγραφε, μεταξύ κα-

φέ και γλυκού, το πρόβλημα που
αντιμετώπισε όταν ανέλαβε για
πρώτη φορά καθήκοντα στο δημό-
σιο. Είχε στη διάθεσή της, σχεδόν
30 λειτουργούς και όμως κανένας
δεν δεχόταν να αναλάβει ένα πό-
στο, που είχε να κάνει με την επα-
φή με τους πολίτες.

Ξεκίνησε τότε τις συζητήσεις με
τις συντεχνίες, τον διάλογο με
τους υφιστάμενούς της, κατέθεσε
συμβιβαστική πρόταση, για ν’ ανα-
λαμβάνει ένας υπάλληλος, ανά
μήνα το συγκεκριμένο πόσο, άρα
κάθε 30 μήνες θα δούλευαν στη
«δύσκολη» θέση, χωρίς όμως απο-
τέλεσμα. Απελπισμένη και αγανα-
κτισμένη και σε συνεννόηση με
έναν τολμηρό Υπουργό, απείλησε
με απόλυση τους υπαλλήλους.
Όταν αντιλήφθηκαν ότι σοβαρολο-
γούσε, άρχισαν τα κλάματα, των
ανθρώπων «που και τι δεν πρό-
σφεραν» για τη μόνιμη θεσούλα.
Και από τότε άρχισαν να πηγαί-
νουν όλα μια χαρά και όλοι ήταν
ευχαριστημένοι.

Η σπουδαία κυρία συνηθίζει να λέ-
ει, ότι θα πρέπει να αποτελεί προ-
ϋπόθεση, η εργασία στον ιδιωτικό
τομέα, τουλάχιστον για δέκα χρό-
νια, πριν προσληφθεί ένας υπάλ-
ληλος στο δημόσιο. Επικροτεί και
την πρόταση του Κωνσταντίνου
Πετρίδη, οι θέσεις από τις κλίμα-
κες Α11 και άνω, να είναι πρώτου
διορισμού, άρα να διορίζονται Δι-
ευθυντές στο Δημόσιο και άτομα
που έχουν διευθυντική πείρα στον
ιδιωτικό τομέα.

Σημειώνει ότι τα καλά πανεπιστή-
μια της Αμερικής, για να δεχθούν
έναν φοιτητή σε μεταπτυχιακό
επίπεδο, απαιτούν επαγγελματική

εμπειρία, τουλάχιστον για δύο
χρόνια. Ακόμη οι σοβαροί επιχει-
ρηματίες, πριν παραδώσουν στα
παιδιά τους, τη διοίκηση της επι-
χείρησής τους, απαιτούν να δου-
λέψουν, προηγουμένως, από όλα
τα πόστα της εταιρείας, αρχίζον-
τας από το επίπεδο του κλητήρα. Η
πρώην καλή διευθύντρια, επιση-
μαίνει ότι η εργασία στον ιδιωτικό
τομέα, βοηθά και τους υπαλλή-
λους να εκτιμήσουν αυτά που απο-
λαμβάνουν στο δημόσιο, όπως η
μονιμότητα και ο καλός και σίγου-
ρος μισθός. Και το σημαντικότερο,
μειώνει τη μιζέρια και την γκρίνια,
που χαρακτηρίζει τους δημόσιους
υπαλλήλους, που δεν δούλεψαν
στον ιδιωτικό τομέα.

Η μεγάλη κυρία, υποδείκνυε ότι θα
πρέπει επιτέλους να εξισωθούν οι
μισθοί ανάμεσα στον ιδιωτικό και
τον δημόσιο τομέα. Αυτό δεν θα
γίνει με ευχολόγια, αλλά με την
αναγνώριση της εργασιακής εμ-
πειρίας, σε ομοειδή επαγγέλματα.
Στις πλούσιες χώρες, θεωρείται
θετική εξέλιξη να αλλάζει κάποιος
εργασία, πράγμα που συμβαίνει
πολλές φορές στην επαγγελματι-
κή του καριέρα.

Ακόμη οι μισθοί σε υπεύθυνες θέ-
σεις είναι υψηλότεροι στον ιδιωτι-
κό τομέα. Στην Κύπρο αποτελούσε
παλαιότερα κανόνα, να προσλαμ-
βάνεται κάποιος στα 20 ή στα 25
του, στο δημόσιο, με το τηλεφώ-
νημα του μπάρμπα και το μόνο
που σκεφτόταν, ήταν οι χρονιές
που θα λάμβανε προαγωγή, τις
αυξήσεις και τον χρόνο που θα
αφυπηρετούσε. Μια ζωή, όπως τα
καλοκουρδισμένα παιχνίδια, χω-
ρίς προκλήσεις και χωρίς εκπλή-
ξεις. Και όμως η ζωή είναι μικρή.

Ως Ιανός μου είναι δύσκολο να κατανοήσω γιατί αφού είναι αυτονόητο το δικαίωμα του καθενός να είναι αυτό που θέλει, έπρεπε στην εξέδρα
που στήθηκε στο Δημοτικό  Κήπο το Σάββατο 6 Ιουνίου, από όπου έγινε και η έναρξη της 2ης Πορείας Υπερηφάνειας Κύπρου, να ήταν «καττά-
ρι»  και να μιλήσουν όλοι οι αρμόδιοι… κυβερνητικοί αξιωματούχοι και μετά όλοι οι εκπρόσωποι των κομμάτων;  Τι γίνεται παίδες; Πάει και η
ΛΟΑΤ κοινότητα να ενταχθεί στο σύστημα; Γιατί δεν ρωτάτε, τον μόνο που θα έπρεπε να είχε μιλήσει εκείνο το απόγευμα, τον Αλέκο Μοδινό,
να σας πει για το σύστημα…

Η Φαϊζέ Οζντεμιρτζιλέρ, η Τουρκοκύ-
πρια ποιήτρια και δημοσιογράφος η
οποία έγραψε το συγκλονιστικό έργο
«Κύπρος: Πικράθηκα στην Ελληνική,
πληγώθηκα στην Τουρκική» που παρα-
κολούθησαν τη Δευτέρα και οι δύο ηγέ-
τες Αναστασιάδης και Ακιντζί.  

Στην Εσθονία τα πάν-
τα είναι ψηφιοποι-
ημένα. Η ταυτότητα
των Εσθονών, στο μέ-
γεθος των δικών μας
και στις προδιαγρα-

φές της Ευρώπης, που περιλαμβά-
νει όμως και ένα chip. Αν και η χρή-
ση της είναι προαιρετική, κανένας
δεν μπορεί να λειτουργήσει χωρίς
αυτήν. Δίνει πρόσβαση σε πέραν
των 4000 υπηρεσιών. Από τη φο-
ρολογική δήλωση, που γίνεται κυ-
ριολεκτικά σε πέντε λεπτά, μέχρι
την παραλαβή φαρμάκων από το
φαρμακείο και την αυτόματη εγ-
γραφή τους στην κάρτα νοσηλείας.
Από εκεί πληρώνονται οι λογαρια-
σμοί των τηλεφώνων και αγοράζον-
ται εισιτήρια για το μετρό και το λε-
ωφορείο. Η ηλεκτρονική υπογραφή
και η ηλεκτρονική ψηφοφορία θε-
ωρούνται δεδομένες και η φυσική
παρουσία δεν χρειάζεται. 

Μιλάμε για μια χώρα με πληθυσμό
1,3 εκ. που πριν από 25 χρόνια, όν-
τας κομμάτι της τότε Σοβιετικής
Ένωσης, είχε έλλειψη των βασικών
δομών και λειτουργιών ενός κρά-
τους. Βασικό συστατικό της επιτυ-
χίας αυτής ήταν η εξαρχής ενιαία
αντιμετώπιση των υπηρεσιών και
των υπουργείων. Δεν δημιούργη-
σαν ποτέ «μοναστήρια» και «χαλι-
φάτα» για να πρέπει να τα συντη-
ρούν. Ποτέ δεν συζήτησαν για δεύ-
τερο λογισμικό και ποτέ δεν χρει-
άστηκε να προσφύγουν σε αναθε-
ωρητική αρχή προσφορών για τη
χρήση και λειτουργία διαφορετικού
λογισμικού.

Πότε δεν μπήκαν στη λογική να μοι-
ράσουν τις προσφορές σε όλους
τους «ευεργέτες των κομμάτων
τους», και ποτέ δεν πέρασε από το

μυαλό τους η σκέψη για να κλέ-
ψουν ή να λαδώσουν το κράτος.
Απλούστατα γιατί όλες τους οι κινή-
σεις είναι καταγεγραμμένες  στο
ενιαίο ψηφιακό σύστημα και αρχείο
της χώρας. Το πιο «τραβηγμένο»
που διάβασα είναι πως φοβούνται
ακόμα και να κερατώσουν αφού αν
το έτερον ήμισυ έχει πρόσβαση
στον λογαριασμό σου μπορεί εύκο-
λα να σε ανακαλύψει από το ιστορι-
κό και μόνο των κλήσεών σου. 

Η επιτυχία της Εσθονίας στηρίζεται
σε δύο βασικότατες αρχές. Στην
οριζόντια αντιμετώπιση της χώρας,
των υπηρεσιών και των υπουργείων
της και στο γεγονός πως όλα πρέπει
να είναι στο φως. Την ίδια ώρα,
στην Κύπρο μας, ο υπουργός Υγείας
αναγκάζεται να καταγγείλει δημό-
σια πως η καθυστέρηση στο ΓΕΣΥ
οφείλεται στην εσκεμμένη κωλυ-
σιεργία του Οργανισμού Ασφάλισης
Υγείας για λειτουργία του λογισμι-
κού. Ενός λογισμικού που κανένας
δεν σκέφτηκε αν χρειάζεται να έχει
τις οποιεσδήποτε δυνατότητες εξυ-
πηρέτησης και άλλων υπηρεσιών. Ο
κάθε οργανισμός και η κάθε υπηρε-
σία στην Κύπρο έχει το δικό της λο-
γισμικό. Βολεύει πολλούς αυτό. Να
μοιράζουν παιχνίδι και μίζα, να
χρειάζεται συνεχώς η αλλαγή των
προγραμμάτων για να καταφέρου-
με στο μέλλον την ενοποίησή τους. 

Σωστά θα πρέπει να μιλήσουμε για
τις μεταρρυθμίσεις που πρέπει να
γίνουν. Για τις αλλαγές στην παι-
δεία, την υγεία, τον τουρισμό, τον
στρατό, τη δημόσια υπηρεσία, τις
τράπεζες, τους ημικρατικούς οργα-
νισμούς. Και συμφωνώ πως είναι
ένας πόλεμος με τα κατεστημένα.
Σε κάθε τομέα, σε κάθε πτυχή της
κοινωνίας και της οικονομίας υπάρ-

χει το κατεστημένο, που δεν του
αρέσουν οι μεταρρυθμίσεις. Και
χρειάζεται τόλμη από τους πολιτι-
κούς που θα είναι αποφασισμένοι
να προχωρήσουν σε αυτές τις με-
ταρρυθμίσεις.

Τόλμη όχι τόσο για να τσακωθούν
με όλα αυτά τα κατεστημένα, αλλά
περισσότερο για να απορροφήσουν
την πρόσκαιρη κομματική ζημιά
που θα προκύψει. Και δεν είναι
πολλές μικρές μάχες που πρέπει να
δοθούν αλλά ένας μεγάλος πόλε-
μος, που θα συμπαρασύρει όλες τις
μάχες και θα μεταρρυθμίσει όλα
όσα πρέπει. Και ο πόλεμος είναι πό-
λεμος αλλαγής νοοτροπίας και
στρατηγικής θεώρησης της πολιτεί-
ας, της λειτουργίας του τόπου. 

Το 2012 στην Εσθονία αποφάσισαν
να διδάσκουν κώδικα στα παιδιά
δημοτικού, από την ηλικία των
επτά. Φέτος, με το πρόγραμμα Pro-
geTiiger (Προγραμματίζοντας την
τίγρη) αναθεώρησαν και θα διδά-
σκουν από την ηλικία των πέντε
χρόνων. Εδώ δίνουμε, και δικαίως,
τα εύσημα στον υπουργό Παιδείας
γιατί κατάφερε να πείσει τις συντε-
χνίες των καθηγητών για αλλαγές
στα αναλυτικά προγράμματα και να
μειώσει τις ώρες της Τέχνης και της
Μουσικής και ν’ αυξήσει αυτές των
Νέων Ελληνικών. Δίνουμε μάχες,
χωρίς να ξέρουμε ποιος είναι ο τε-
λικός στόχος.

Αναλώνουμε δυνάμεις, χωρίς να
ξέρουμε πού θέλουμε να πάρουμε
αυτόν τον τόπο σε δέκα και σε είκο-
σι χρόνια. Αλλαγή νοοτροπίας και
χάραξη στρατηγικού πλάνου η συν-
ταγή της δικής μας επιτυχίας. 

dmdemetriou@me.com

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 
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Τα δύο αντίπαλα στρατόπεδα έχουν και πάλι
πάρει θέσεις μάχης. Το σύνθημα «άρξασθε
πυρ» δόθηκε με την επανέναρξη των συ-
νομιλιών στο κυπριακό. Οι «ενδοτικοί» που
εξακολουθούν να φέρουν βαρέως την ήττα
του δημοψηφίσματος του 2004 από τους

«απορριπτικούς», τώρα θέλουν να πάρουν τη ρεβάνς.
Πολύ περισσότερο που τώρα το «στρατηγείο» των «εν-
δοτικών» έχει στηθεί εκεί που το 2004 το είχαν οι «απορ-
ριπτικοί»: και φυσικά αναφέρομαι στο Προεδρικό Μέγαρο. 

Οι «ενδοτικοί» μάλιστα έχουν ετοιμάσει και στρατηγικό
σχέδιο, το οποίο συμπυκνώνεται στην ακόλουθη διαταγή:
Πλήρης συσκότιση για τα όσα διαδραματίζονται στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων. Ενημέρωση για τις όποιες
εξελίξεις θα έχουν μόνο όσοι από την οικονομικο-πολιτική
ελίτ της κυπριακής κοινωνίας και τους διαμορφωτές της
κοινής γνώμης είναι «δικοί μας». Το δε επιχείρημα αυτού
του αποστάγματος «ευφυΐας» είναι πως η συσκότιση επι-
βάλλεται για να προστατεύσουμε τις συνομιλίες, αλλά
και τον ίδιον τον Tουρκοκύπριο ηγέτη, Μουσταφά Ακιντζί,
από τα αδηφάγα δόντια των «απορριπτικών». Άντε και
από την Άγκυρα. 

Βέβαια, ο Tουρκοκύπριος ηγέτης και οι συνεργάτες
του που θα πρέπει να έχουν περισσότερη αυτοπεποίθηση
στους εαυτούς τους από αυτήν που εμείς τους πιστώνουμε,
προφανώς πράττουν διαφορετικά, αφού με καθημερινές
δηλώσεις τους στα τουρκοκυπριακά ΜΜΕ δίνουν ένα
στίγμα στους συμπολίτες τους για τα όσα βρίσκονται σε
εξέλιξη. Στην αντίπερα όχθη πάλι, οι «απορριπτικοί» σε
μια εναγώνια προσπάθεια να εξορκίσουν το «κακό» που
τους βρήκε με την επανέναρξη των συνομιλιών και
έχοντας ήδη προεξοφλήσει την επερχόμενη «καταστροφή»
δεν τους απασχολεί ιδιαίτερα η ορθή και πλήρης ενημέρωσή
τους. Στην πραγματικότητα σε αυτό το στρατόπεδο άλλες
είναι πλέον οι προτεραιότητες. Εκεί το μέγα πρόβλημα
είναι ο συνωστισμός που παρατηρείται στους υποψήφιους
διεκδικητές της θέσης του ηγέτη του «ανένδοτου αγώνα».
Βλέπετε, τα δεδομένα έχουν αλλάξει, αφού μετά την απώ-
λεια του «στρατηγείου» έχει παρεισφρήσει μια βαθιά δι-
χόνοια ως αποτέλεσμα της μεταξύ τους διαφωνίας για το
ποιος θα οριστεί ως ο επόμενος «αρχηγός».

Όλα τα πιο πάνω θα μπορούσαν να ήταν κωμικά, άντε
κωμικοτραγικά, αν δεν απέδιδαν τη δραματική πραγμα-
τικότητα που βιώνουν όσοι απέμειναν να σκέφτονται
στην «ελεύθερη» Κύπρο. Δυστυχώς, το μόνο που δεν
έχουν καταλάβει και οι «ενδοτικοί» και οι «απορριπτικοί»
είναι πως και οι δύο αποτελούν μέρος του κυπριακού
προβλήματος. Ένα πρόβλημα των τελευταίων 41, 52, 84
ή 137 χρόνων, ανάλογα με το πώς θέλει να το διαβάζει
κανείς. Και μιας και οι «απορριπτικοί» έχουν θέσει εαυτούς
εκτός μάχης θα εστιάσω στους «ενδοτικούς», οι οποίοι
στην παρούσα φάση έχουν και την ευθύνη της διακυ-
βέρνησης της «ελεύθερης» Κύπρου. 

Προφανώς, οι κυβερνώντες θα πρέπει να έχουν μπερ-
δέψει κάποιες βασικές αρχές που εφαρμόζονται σε όλα
τα σύγχρονα δημοκρατικά κράτη. Αρχές όπως αυτές της
διαφάνειας, της υπεύθυνης ενημέρωσης των πολιτών,
αλλά και της επιβαλλόμενης διαβάθμισης εμπιστευτικών
πληροφοριών για σκοπούς απόκρυψης απόρρητων δε-
δομένων. Βέβαια, στα σύγχρονα δημοκρατικά κράτη, η
διαβάθμιση των πληροφοριών δεν εφαρμόζεται αδιακρίτως.
Αντίθετα, έχει ως συγκεκριμένο στόχο την προστασία
συγκεκριμένων κρατικών συμφερόντων: ύψιστης σημασίας
δημόσιο συμφέρον ή ζήτημα εθνικής ασφάλειας. 

Μέσα από αυτό το πρίσμα, θα ήταν ίσως χρήσιμο, αν
οι έχοντες την ευθύνη της διακυβέρνησης αυτού του
τόπου επαναξιολογούσαν τη στρατηγική τους και επα-
νεξέταζαν τις προθέσεις τους. Το είδος και το εύρος της
συσκότισης που επιχειρούν στις συνομιλίες ενδεχομένως
να θίγει τον πυρήνα του δικαιώματος που έχουν οι πολίτες
στην πληροφόρηση σε ένα τόσο ζωτικής σημασίας για
τους ίδιους ζήτημα και για το οποίο στη συνέχεια θα κλη-
θούν μάλιστα να αποφασίσουν μέσω δημοψηφίσματος.
Εκτός βέβαια και αν εκείνο που κυριαρχεί στις σκέψεις
των «ενδοτικών» είναι η αναζήτηση του ευκολότερου
τρόπου χειραγώγησης της ψήφου των πολιτών.  

Όσοι σε αυτόν τον τόπο εξακολουθούν να σκέφτονται
έξω και πέρα από τα στεγανά του άγονου και αντιπαρα-
γωγικού δίπολου που έστησαν «απορριπτικοί» και «εν-
δοτικοί» και να δυσπιστούν απέναντι στις προθέσεις και
δράσεις των όποιων αυτόκλητων «σωτήρων» διεκδικούν
το δικαίωμά τους στην υπεύθυνη ενημέρωση. 

Όταν οι πράξεις αφί-
στανται της λογικής

ANAΔΙΑΤΑΞΕΙΣ / Tης ΜΕΛΑΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Το θέατρο ΡΙΑΛΤΟ της Λεμεσού, που στα παλιά χρόνια
ήταν το σημείο πολιτιστικής αναφοράς της πόλης,
πλήρως ανακαινισμένο σήμερα, ήταν κατάμεστο την
περασμένη Δευτέρα και φορτισμένο από συγκίνηση
και μνήμες άλλων εποχών. Δίπλα σου ποιος καθόταν
δεν ξεχώριζες, αν ήταν Ελληνοκύπριος ή Τουρκοκύ-

πριος, εκτός κι’ αν μιλούσε τη δική του γλώσσα. Ένα συναπάντημα
φιλίας και συμφιλίωσης γεμάτο έντονα βιώματα και συναισθήματα. 

Οι δύο ηγέτες, ο ένας δίπλα στον άλλο και πλαισιωμένοι από
τις συζύγους τους, έδωσαν ένα μήνυμα ελπίδας και μοιράστηκαν
μαζί μας το όραμα μιας κοινής πατρίδας που να αγκαλιάσει όλα
τα παιδιά της, οποιασδήποτε εθνικής καταγωγής, θρησκείας ή
γλώσσας. Εκείνο, όμως,  που είχε τη μεγαλύτερη σημασία ήταν
το θεατρικό έργο που παρουσίασε το Τουρκοκυπριακό Δημοτικό
Θέατρο Λευκωσίας, σε εξαίρετη σκηνοθεσία και ερμηνεία του
Γιασάρ Ερσόυ Mε Ελληνικούς υπότιτλους “Στον τόπο αυτό το κα-
λοκαίρι έχει ένα πρόσωπο θρυμματισμένο. Σ  ̀εμάς εδώ το καλοκαίρι
έχει χίλια πρόσωπα, μα οι άνθρωποι κανένα. Ακόμα και ο πολυ-
δόξαστος Ιούλιος, ντρέπεται να κοιτάξει το πρόσωπο του, οι
άνθρωποι καθόλου. Σ` εμάς εδώ, το καλοκαίρι είναι αβάσταχτο
απ` τις πολλές σημαίες και γιορτές. Αβάσταχτο και αδιάβατο.”και
τα πολλαπλά μηνύματα που εξέπεμψε τόσο εντός όσο και εκτός
Κύπρου. Το ποιητικό έργο της συμπατριώτισσάς μας Φαϊζέ Οζν-
τεμιρτζιλέρ με τίτλο «Κύπρος: Πικράθηκα στην Ελληνική, πληγώθηκα
στην Τουρκική», αποτελεί ένα μοιρολόι για τον πόνο και την οδύνη
που προκλήθηκε στην Κύπρο και το λαό της από χτυπήματα και
εγκλήματα τόσο των ιδίων των Κυπρίων, της μίας ενάντια στην
άλλη κοινότητα αλλά και ανάμεσα στις ίδιες τις κοινότητες, όσο
και τρίτων, ιδιαίτερα της Τουρκίας, που με την εισβολή και κατοχή
της ρήμαξε, σπάραξε και σκόρπισε το θάνατο και τη συμφορά.
Κοινός ο πόνος των μαυροφορεμένων μανάδων και συγγενών, που
έχασαν τα βλαστάρια τους και τα αγαπημένα τους πρόσωπα, τους
αδικοσκοτωμένους και τους αγνοούμενους των τελευταίων εξήντα
χρόνων, ο ξεριζωμός και απώλεια αγαπημένων τόπων καταγωγής
κοινός, η οργή και ο σπαραγμός από προδοσίες και λάθη που δια-
πράχθηκαν εκατέρωθεν κοινός, κοινές και οι πληγές που δεν επου-
λώνονται παρά το πέρασμα του χρόνου. Το μοιρολόι εκπέμπει ταυ-
τόχρονα και έντονα μηνύματα για την ειρήνη και τη συμφιλίωση,
που δεν ζήσαμε και που πρέπει να οικοδομήσουμε στην κοινή μας
πατρίδα. Έντονη η παρουσία των κατάλευκων περιστεριών στη
σκηνή, που ελεύθερα και ανέμελα περιφέρονταν και έκαναν τους
δικούς τους ειρηνικούς συνδυασμούς, την ώρα που ο ηθοποιός
Γιασάρ Ερσόυ θρηνούσε και πάλευε με τα συγκρουόμενα συναι-
σθήματα που ξεχείλιζαν μέσα από τις πληγές της ιστορικής πορείας
του νησιού. Εκείνα τα περιστέρια ήταν και το πραγματικό μήνυμα
που ήθελε να δώσει το έργο. Η ειρήνη βρίσκεται τόσο κοντά μας
και όμως δεν την έχουμε αξιοποιήσει, δεν την έχουμε θρέψει όσο
έπρεπε, δεν την έχουμε κάνει προτεραιότητα των στόχων μας.
Τραγική πραγματικότητα συνιστούν οι δύο κοινότητες που παρα-
μένουν βίαια διαχωρισμένες από την κατοχή και ζουν η καθεμία
κλεισμένη ερμητικά στον δικό της κόσμο, χωρίς ουσιαστικές επαφές
ή αλληλοεπιδράσεις μεταξύ τους, χωρίς να δείχνουν την απαραίτητη
αλληλοκατανόηση και συμπόνια για τον πόνο που προκάλεσε η
μια στην άλλη ή που προκλήθηκε από τρίτους. Με το τέλος της θε-
ατρικής παράστασης ένιωσα σαν ένα κοφτερό μαχαίρι να με είχε
κατασπαράξει, όπως κατασπάραξε ο πόλεμος και οι συγκρούσεις
το κορμί της πατρίδας μας και τις ψυχές των ανθρώπων της. Μια
πίκρα ταλάνιζε τη σκέψη από όλες τις αλήθειες που τόσο έντονα
κατάγραψε στο έργο της η Φαϊζέ και που, όμως, στις αντίστοιχες
κοινότητες υπάρχουν μόνο οι μισές και οι άλλες μισές είναι θαμμένες
στη λήθη και την επιλεκτική αμνησία. Αυτό που διαπιστώνει κανείς
έντονα από τη θεατρική αυτή παράσταση είναι το τραγικό γεγονός
ότι γνωρίζουμε τόσα λίγα για την πολιτιστική δημιουργία και δράση
της άλλης κοινότητας και πως είναι σημαντικό, τώρα ιδίως που οι
διακινήσεις διά μέσου των οδοφραγμάτων έχουν βελτιωθεί, να
ενημερωνόμαστε περισσότερο για καθετί που αφορά την άλλη κοι-
νότητα, μέσω κοινών πολιτιστικών και άλλων αθλητικών και επι-
στημονικών εκδηλώσεων. Η ώρα των κοινών δρώμενων όλων των
κοινοτήτων είναι τώρα. Το συναπάντημα της περασμένης Δευτέρας
στο Ριάλτο έδειξε το δρόμο, που η ηγεσία και η κοινωνία των
πολιτών πρέπει ν’ ακολουθήσουμε. Η Κύπρος διαθέτει ένα μοναδικό
πολυπολιτισμικό πλούτο, που όλα αυτά τα χρόνια δεν του έχουμε
προσδώσει την απαιτούμενη αξία. Ο Κυπριακός λαός, που αποτελείται
από Ελληνοκύπριους, Τουρκοκύπριους, Αρμένιους, Μαρωνίτες και
Λατίνους, συνθέτει ένα πολύχρωμο πολιτισμικό καμβά με μια
μοναδική ποικιλομορφία από κουλτούρες, ήθη και έθιμα. Μέσα
από τη μακρόχρονη συνύπαρξή τους, οι κοινότητες της Κύπρου,
ενώ διατηρούν τα δικά τους χαρακτηριστικά γνωρίσματα, ταυτόχρονα
έχουν αναπτύξει και κοινά χαρακτηριστικά και παραδόσεις που
διαγράφουν την κοινή κυπριακή ταυτότητα. Αυτά τα κοινά χαρα-
κτηριστικά που μας ενώνουν και αυτή την κοινή ταυτότητα έχουμε
υποχρέωση ν’ αναδεικνύουμε.

Συναπάντημα φιλίας
και συμφιλίωσης

ΜΕΤΑTΡΟΠΕΣ / Της Δρος ΕΡΑΤΟΥΣ ΚΟΖ. ΜΑΡΚΟΥΛΛΗ

erato@marcoullis.com

Μετά από μήνες και
αλλεπάλληλα δημο-
σιεύματα το σίριαλ
Γιωρκάτζη οδεύει
προς τη λήξη του. Η
Επιτροπή Θεσμών

της Βουλής τείνει στο συμπέρασμα
ότι η κ. Γιωρκάτζη δεν έπρεπε να
αποδεχθεί τον διορισμό της αφού
γνώριζε τη σχέση του γραφείου
του πρώην συζύγου της με τον Βγε-
νόπουλο.

Και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
αποφάσισε πως πρέπει να φύγει
από τη θέση της διότι υπάρχει σύγ-
κρουση συμφερόντων. Μάλιστα.
Αυτή είναι η κατάληξη του σίριαλ
που εδώ και μήνες προβάλλεται με
κακογραμμένο σενάριο και με ατά-
λαντους ηθοποιούς. Διότι αν θέ-
λουμε να διαβάζουμε πίσω από τις

λέξεις και αν πραγματικά θέλουμε
να έχουμε εποικοδομητικές απορίες
και όχι ανάλαφρα ερωτήματα τότε
καλό είναι να διαγνώσουμε ότι αυτή
η ιστορία από κάπου μπάζει νερά. 

Αναμφισβήτητα υπάρχει σύγ-
κρουση συμφερόντων όταν η κόρη
της Διοικήτριας εργάζεται στο δι-
κηγορικό γραφείο που ασχολείται
με υποθέσεις του Βγενόπουλου.
Να μην επαναλαμβάνουμε τα αυ-
τονόητα.

Εκείνο ωστόσο που επίσης θα
‘πρεπε να θεωρείται αυτονόητο αλ-
λά προφανώς δεν θεωρείται, είναι
ότι από τη στιγμή που υπήρχε αυτή
η σύγκρουση δεν θα ‘πρεπε να προ-
ταθεί στην κ. Γιωρκάτζη να ανα-
λάβει αυτή την τόσο κρίσιμη θέση,
από την οποία είδαμε και πάθαμε
να φύγει ο κ. Δημητριάδης και μά-

λιστα πληρώσαμε χοντρά (από τις
δικές μας ήδη τρύπιες τσέπες) την
αποχώρησή του. Το θέμα, λοιπόν,
δεν περιορίζεται μόνο στην ευθύνη
που ενδεχομένως έχει η κ. Γιωρ-
κάτζη στο να αποδεχτεί το διορισμό
της αλλά και στην ευθύνη που έχει
το Προεδρικό να της προτείνει
εξαρχής αυτή τη θέση.

Και μην μου πείτε τη γνωστή
δικαιολογία ότι ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας δεν γνώριζε περί της
θυγατέρας και του δικηγορικού και
ούτε κανένας από τους υπόλοιπους
αρχηγούς κομμάτων είχε αυτή τη
γνώση.

Διότι η εν λόγω «άγνοια» ως δι-
καιολογία, ακούγεται σαν ένα κα-
κόγουστο ανέκδοτο δεδομένου ότι
ζούμε σε μια χώρα στην οποία λόγω
μεγέθους όχι μόνο ξέρεις τι κάνει

ο γείτονάς σου αλλά και πώς το κά-
νει. Δεν βρέθηκε ένας άνθρωπος,
σύμβουλος ή έστω συγγενής ή γεί-
τονας να πει στον Πρόεδρο ότι ο
εν λόγω διορισμός είναι κομμάτι
προβληματικός;

Και άντε να το δεχτώ ότι δεν
βρέθηκε αυτός ο καλοθελητής και
αφέθηκε ο Αρχηγός του Κράτους
να ζει στον κόσμο του. Όταν απο-
καλύφθηκε η σύγκρουση συμφε-
ρόντων της κ. Γιωρκάτζη από τις
εφημερίδες (και συγκεκριμένα πρώ-
τα από αυτήν εδώ την εφημερίδα)
γιατί το Προεδρικό εξακολουθούσε
να συμπεριφέρεται λες και ζει σε
άλλο πλανήτη; Γιατί προσπεράστη-
κε αυτή η αποκάλυψη; Η ανανέωση
του συμβολαίου της κ. Γιωρκάτζη
έγινε από τον Πρόεδρο μετά τις
αποκαλύψεις για το δικηγορικό

γραφείο του συζύγου της και τη
συμμετοχή της θυγατέρας της και
μεσούσης της άσκησης κοινοβου-
λευτικού ελέγχου. Γιατί τώρα πρέπει
να φύγει η κ. Γιωρκάτζη και όχι
τότε που βγήκε στην επιφάνεια το
θέμα; Αυτή την ευθύνη ποιος θα
την αναλάβει; Εκτός κι αν πάλι θα
πέσουμε με τα μούτρα στο εθνικό
θέμα και στις συνομιλίες και θα ξε-
χάσουμε και πάλι τα εσωτερικά
μας προβλήματα. Θα ακολουθή-
σουμε δηλαδή την τακτική που
ακολουθούσαμε χρόνια και η οποία
μας οδήγησε στη σημερινή μας κα-
τάντια. Η τακτική ότι προέχει το
εθνικό και σε ό,τι αφορά τα εσω-
τερικά μας δικαιούνται όλοι αυτοί
που τα χειρίζονται να τα κάνουν
μπάχαλο με τις ευλογίες μας. Ο λό-
γος που θέτω τα συγκεκριμένα ερω-

τήματα δεν είναι γιατί ενστερνί-
ζομαι τις αντιπολιτευτικές εξάρσεις
των υπόλοιπων κομμάτων. Είναι
ήδη τόσο βεβαρημένο το παρελθόν
τους και χρωστούν ακόμα πολλές
εξηγήσεις για τα δικά τους διαπλε-
κόμενα συμφέροντα που δεν μπο-
ρούν προφανώς να είναι πειστικοί
για την καθαρότητα των προθέσεών
τους όταν δαχτυλοδείχνουν τις δια-
πλοκές άλλων.

Ο λόγος που θέτω αυτά τα ερω-
τήματα είναι γιατί όσο δεν υπάρ-
χουν οι αντίστοιχες απαντήσεις
τόσο αυτή η υπόθεση θα μπάζει
νερά. Και πολύ φοβάμαι ότι εμείς
θα είμαστε εκείνοι που θα κληθούν
(και πάλι) να τραβήξουν το κουπί
και αυτής της τρύπιας βάρκας.

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Μεγάλο θέμα ο ενδιάμεσος
χώρος. Αν είναι μεγάλος, παρ-
κάρεις με ευκολία. Αν είναι
μικρός μπορείς να παρκάρεις
και πάλι, αρκεί να πας μια πί-
σω και να βουλιάξει ο προ-

φυλακτήρας και μετά με ορμή να βάλεις
πρώτη και να πας μπροστά. Και έτσι μπαίνεις
και αλλιώς, όρεξη να υπάρχει και να μην
σε νοιάζει τι θα πει ο μπροστά και ο πίσω.
Για την ώρα, η όρεξή μας στον ενδιάμεσο
πολιτικά χώρο της Κύπρου αναλίσκεται σε
συνέδρια, σε μεταξύ μας γιορτές που θα
μας αποτινάξουν από την εσωστρέφεια
στην οποία μας οδήγησαν τα δικά μας λάθη.
Βάλε όπισθεν, μπαμ και μετά πρώτη ένα
πράγμα.

Έχει λογική. Και σαν άνθρωπος να κάνεις
λάθος, θέλεις το πεντάλεπτό σου, στην
ηρεμία σου, να έρθεις στα κανονικά σου.
Ολόκληρο κόμμα, να μην κάνει ένα συνέδριο
και να επαναπροσδιορίσει τον εαυτό του;
Αλίμονο. Έλα όμως που υπάρχει η εξής πα-
γίδα. Ότι οι σύνεδροι νομίζουν ότι αυτά
που λένε μέσα, αφορούν ταυτόχρονα και
τους έξω. Τους έξω τους αφορά τόσο το τι
γίνεται μέσα στο συνέδριο, όσο αφορά τον
οπαδό αν πήγε καλά η προπόνηση της ομά-
δας και αν την έβγαλαν καθαρή όλοι οι παί-
κτες. Από αυτό, άλλο τίποτα στα συνέδρια.
Όλοι οι παίκτες καθαροί, φορτωμένοι με
ιδέες σαν μινιατούρες του Αγίου Βασιλείου,
βοήθειά μας, έτοιμοι να μεταδώσουν τη
φλόγα της αλλαγής στο κόμμα μέσα από
πύρινους λόγους που τους περισσεύουν τα
μεγάλα λόγια αλλά στερούνται επαφής με
την πραγματικότητα.

Διότι η συνταγή του συνεδρίου είναι
καθορισμένη: Ολίγη αυτοκριτική για να
μην μας λένε αλαζόνες (αντί να βάλουμε λ
δεν βάζουμε μ;), μπόλικη εμπάθεια προς
τον πολιτικό αντίπαλο που «θέλει το κακό
μας», επαναφόρτιση μπαταριών και ψυχο-

λογικού μπολιάσματος σαν το πάμε, πάμε
που φωνάζει ο προπονητής στον παίκτη
που μπαίνει αλλαγή και όλα καλά. Δεν μέμ-
φομαι τα συνέδρια των κομμάτων. Μέμ-
φομαι τη μεταφορά όλων αυτών που λέ-
γονται και ακούγονται, στην πραγματικό-
τητα της καθημερινότητας. Αυτό, δεν είναι
εμπόδιο μόνο για τα κυπριακά κόμματα
αλλά και για όλα τα κόμματα ανά το παγ-
κόσμιο.

Εφόσον πολιτική είναι, μέρα μπαίνει,
μέρα βγαίνει να δούμε πώς θα χειριστούμε
το καθετί, είναι λίγο δύσκολο να πεις ότι
το συνέδριο είναι η απαρχή των πάντων,
η επανίδρυση του κόμματος, το πιάσιμο
του παλμού της κοινωνίας. Τουλάχιστον
ανεδαφικό. Από την άλλη, είπαμε αναγκαίο
αλλά και εκνευριστικό να θεωρεί το ΑΚΕΛ
ας πούμε ότι μπήκε στο συνέδριο εσωστρε-
φώς και βγήκε αλλαγμένο, έτσι σε δυο
μέρες. Το ζήτημα θέλει σκέψη και προπάν-
των καθαρό μυαλό. Από την άλλη και η
ΕΔΕΚ, που είναι στη μέση του δικού της
τούνελ που ακούει στο όνομα Διζωνική-
Δικοινοτική, δεν μπορεί αύριο Δευτέρα να
βγει και να ειπεί, «η ΕΔΕΚ απέθανε, ζήτω
η ΕΔΕΚ». Πώς θα γίνει;

Τι είναι το συνέδριο; Πλυντήριο αυτο-
κινήτων να ξεπλύνει τα λάθη και να μας
χαρίσει άφεση αμαρτιών ώστε να προχω-
ρήσουμε καθαροί σαν καινούργιοι και λευ-
κότεροι από το λευκό; Μπορεί ο φίλαθλος
να θέλει να ξέρει πως πήγε η ομάδα στην
προπόνηση, όπως ο φίλος του κόμματος
αν έγινε πραγματική δουλειά στο συνέδριο.
Ο φίλαθλος όμως, αν δει την ομάδα την
Κυριακή να σέρνεται, χωρίς φυσική κατά-
σταση, θα θεωρήσει ότι η προπόνηση ανα-
λώθηκε στο κρέμασμα παλτών με νούμερα
στην πλάτη. Ο φίλος του κόμματος, τι λέει
άραγε για το κόμμα του;     

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Γιατί δεν σε σώζουν τα συνέδρια

tsikalasm@kathimerini.com.cyantonioum@kathimerini.com.cy

Όποιος αισθάνεται πως έχει σωθεί, να σηκωθεί όρθιος….
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Η εκλογή Ακιντζί στην ηγεσία των
T/κ επανέφερε στη δημόσια
ατζέντα κλασικές ε/κ συνήθειες:

αυτό δεν σημαίνει τίποτα, για όλα
αποφασίζει η Τουρκία! Στη συνέχεια
η άποψη αυτή διαφοροποιήθηκε ελα-
φρώς: και να θέλει δεν θα μπορέσει,
αφού η Άγκυρα ελέγχει τα πάντα! Η
πραγματικότητα είναι πως η Άγκυρα
ελέγχει τα πάντα και παντού, η τ/κ
κοινότητα δεν μετρά τίποτα, είτε Ακιν-
τζί, είτε Έρογλου όλα είναι ίδια. 

Μια αναφορά στο χθες είναι χρή-
σιμη και σήμερα. Είναι η Τουρκία υπό
την ηγεσία των Ερτογάν-Γκιουλ που
έθεσε στο περιθώριο τον Ρ. Ντενκτάς.
Στη συνέχεια η Άγκυρα στήριξε πλή-
ρως τη λύση που πρότεινε το αριστερό
ΡΤΚ με τον ηγέτη του Μ. Α. Ταλάτ.
Τον στήριξε πλήρως και μόνο όταν
βούλιαξε δημοσκοπικά τότε αποδέχ-
θηκε τη λύση Έρογλου. Στην ψηφο-
φορία του 2010 δήμαρχοι εκ Τουρκίας
που ανήκαν στο κόμμα του Ερντογάν
ήρθαν ανεπίσημα στην Κύπρο και ερ-
γάστηκαν υπέρ του Ταλάτ. Ο ίδιος ο
Τ. Ερντογάν την παραμονή της ψη-
φοφορίας (17 Απριλίου 2010) «ψήφισε»
δημόσια Ταλάτ -έστω και αν οι προ-
βλέψεις δεν ευνοούσαν την υποψη-
φιότητά του. Ο Τ. Ερντογάν δήλωσε
ότι «επί της περιόδου του Μεχμέτ Αλί
Ταλάτ έγιναν πολλά. Αυξήθηκε το
κατά κεφαλήν εισόδημα, βελτιώθηκε
η θέση των Τ/κ στη διεθνή κοινότητα,
ο Τ/κ ηγέτης είχε επαφές στο εξωτερικό
με ξένους ηγέτες».   

Στην αναμέτρηση Ακιντζί-Έρογλου
το 2015 η Τουρκία δεν έκανε καμία
κίνηση να στηρίξει τον «ντενκτασικής»
κοπής Έρογλου, αντίθετα άφησε τις
εξελίξεις να κυλήσουν και αυτό ευ-
νόησε τον άγνωστο στα παραδοσιακά
κέντρα εξουσίας της Τουρκίας μετριο-
παθή σοσιαλδημοκράτη Μ. Ακιντζί.  

Η Τουρκία με τον στρατό κατοχής
ελέγχει ισχυρά τμήματα της εξέλιξης
των Τ/κ όπως ασφάλεια, αστυνομία,

έλεγχος διόδων. Επιπρόσθετα συν-
τηρεί με απευθείας οικονομική στήριξη
το λεγόμενο δημόσιο τομέα (μισθούς,
συντάξεις). Κατά συνέπεια, τα στοιχεία
αυτά αποτελούν τμήμα μιας ανάλυσης
που οφείλει κανείς να λάβει σοβαρά
υπόψη του, αν θέλει να καταλήξει σε
πραγματικά συμπεράσματα. Αυτή η
ιδιόμορφη κατάσταση, δημιουργεί σε
ορισμένους τομείς καθορισμένα πλαί-
σια εξέλιξης της τ/κ κοινότητας τα
οποία αποτελούν συστατικό στοιχείο
της σημερινής κατάστασης πραγμά-
των. Ωστόσο, η σχέση Τουρκίας-Τ/κ
δεν είναι ευθύγραμμη, πίσω από το
παραβάν υπάρχουν αναζητήσεις, οι
Τ/κ αξιοποιούν τις ποσότητες αυτο-
νομίας που διαθέτουν απέναντι στην
Άγκυρα, ψηφίζουν, καταψηφίζουν,
δημιουργούν ειδήσεις, επηρεάζουν
εξελίξεις, άλλοτε περισσότερο και άλ-
λοτε λιγότερο. 

Για παράδειγμα, η πρωτοβουλία
για να ανοίξει σημείο διέλευσης στην
Οδό Λήδρας, απαιτούσε να κατεδα-
φιστεί η γέφυρα –ως τρόπος για να
ανοίξει το οδόφραγμα. Αυτό προσέ-
κρουσε στις αντιδράσεις του Γενικού
Επιτελείου Στρατού στην Άγκυρα. Με
μια δημόσια παρέμβασή του το τουρ-
κικό Γ.Ε.Σ. διευκρίνισε ότι το οδό-
φραγμα γύρω από την οδό  Λήδρας
«βρίσκεται υπό τον έλεγχο των τουρ-
κικών ενόπλων δυνάμεων σύμφωνα
με το άρθρο 10 του συντάγματος της
ΤΔΒΚ…». Ο Μ. Α. Ταλάτ υποχρεώθηκε
να πάει για δύο ώρες στα γραφεία του
Γ.Ε.Σ. στην Άγκυρα (5 Ιανουαρίου
2007, ώρα 9.30 με 11.30 π.μ.) «για να
ενημερωθεί για τις απόψεις των στρα-
τιωτικών» σύμφωνα με την επίσημη
ανακοίνωση του Γ.Ε.Σ. Ο τότε ΥΠΕΞ
Α. Γκιουλ συνόδευσε τον Ταλάτ στη
συνάντηση αυτή. Το σημείο διέλευσης

τελικά άνοιξε. 
Άλλο παράδειγμα συνδέεται με το

σχεδιασμό του «Χάρτη Ανάν» στο
εδαφικό. Ενώ η τουρκική ηγεσία ζη-
τούσε μια πιο «ευθύγραμμη» τ/κ ζώνη,
είναι η τ/κ ηγεσία που επέβαλε τις
δύο γραμμές προς το Πέργαμος και
τη Λουρουτζίνα με το επιχείρημα «έτσι
ενώνουμε την τ/κ ζώνη με δύο περιο-
χές που διαβιούν αγωνιστές του 1964». 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο η τ/κ κοι-
νότητα αξιοποιεί το εύρος των δυνα-
τοτήτων της για να δώσει ώθηση στις
επιδιώξεις της. Η ψήφος στον Μ. Ακιν-
τζί αποτελεί το συγκριτικά πιο δυνατό
μήνυμα αλλαγής, καθώς ο νέος Τ/κ
ηγέτης είναι ένας συνεπής υπερασπι-
στής του «κυπριωτισμού» ως βασικού
συστατικού στην προσπάθεια για την
επανένωση της νήσου. Μέσα σε συγ-
κεκριμένα δεδομένα καταθέτει μια
πρόταση που κερδίζει το 60% των Τ/κ
με μια Τουρκία που παρακολουθούσε
ουδέτερα ή και με απορία την εξέλιξη
της ψηφοφορίας. Αν όλα είναι η Τουρ-
κία και αν όλα είναι ακίνητα, τότε
γιατί έχασε ο Έρογλου; 

Σε πολύπλοκα διαμορφωμένες συν-
θήκες, η ρεαλιστική ανάγνωσή της
πραγματικότητας βοηθά να κατανοή-
σουμε πού βρισκόμαστε και πώς θα
προχωρήσουμε. Η ανατροπή αυτής
της κατάστασης πραγμάτων που συν-
δέεται με την ιδιόμορφη σχέση Τουρ-
κίας-Τ/κ, μπορεί να γίνει μόνο μετά
την επίλυση του κυπριακού. Κάθε
άλλη ανάλυση, απλώς θέτει την άμαξα
πριν από το άλογο και περιπλέκει τις
δυνατότητες επίλυσης. Η σημερινή
κινητικότητα στο κυπριακό προκύπτει
από την απόφαση των Τ/κ να απορ-
ρίψουν τις υποκριτικές αναφορές Έρο-
γλου σχετικά με την επίλυση του κυ-
πριακού και να δώσουν πολιτική ισχύ
στον συνεπή υποστηρικτή της επί-
λυσης Μ. Ακιντζί. 

www.larkoslarkou.org.cy

Tι  Έρογλου, τι Ακιντζί;
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Κατηραμένη  Έκθεση
Του ΤAΚΗ ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓIΟΥ 

Σ χεδόν με αυτά τα λόγια απέρριψε
ο κος Μποσκίρ την Έκθεση που
ψήφισε το Ευρωπαϊκό Κοινο-

βούλιο για την Τουρκία. Μια Έκθεση
που όσον αφορά την Κύπρο περιέχει
πολύ σημαντικά στοιχεία. Ζητά από-
συρση στρατευμάτων, επιστροφή της
Αμμοχώστου, τερματισμό του εποι-
κισμού, ομαλοποίηση των σχέσεων
της Τουρκίας με την Κύπρο, άνοιγμα
αεροδρομίων και λιμανιών προς τη
χώρα μας, επικύρωση της σύμβασης
για τη θάλασσα, αποφυγή νέων ενερ-
γειών στην κυπριακή  ΑΟΖ, ουσιαστική
συμβολή για την ανεύρεση των αγνο-
ουμένων, περιγραφή της επιδιωκό-
μενης λύσης κ.λπ, κ.λπ.

Γιατί τηρήσαμε αποχή; Πιστεύω
καταρχάς πως θα μπορούσα να δικαιο-
λογήσω και την υπερψήφιση με όσα
ανέφερα προηγουμένως. Θεωρώ όμως
πως η αποχή μπορεί και να θεωρηθεί
ως μια πολιτική στάση που λέει πως
την ώρα που η Τουρκία καταράται την
Έκθεση, δεν βγάζεις τίποτα αν εσύ
την ίδια ώρα αρχίζεις τους πανηγυρι-

σμούς. Νομίζω όμως πως η πιο ειλι-
κρινής απάντηση είναι πως φοβόμαστε
ακόμα να φανούμε θετικοί σε κάτι.
Δεν καταφέραμε να μπορούμε να αι-
σιοδοξούμε. Έχουμε μια αναπηρία στη
χαρά. Αναφέρομαι εδώ σε μια γενικευ-
μένη ιδιοσυγκρασία. Μπορεί αυτό να
δικαιολογείται από την ιστορία και τις
εμπειρίες, αλλά θεωρώ ότι σύντομα
πρέπει να προσεγγίσουμε και να προ-
σπεράσουμε το χρονικό εκείνο σημείο
που θα μας οδηγεί σε μια άλλη εποχή.
Η Έκθεση περιέχει και πολλά άλλα
που δεν αφορούν την Κύπρο. Κι αυτό
γιατί είναι μια Έκθεση για την Τουρκία.
Δεν είναι μια Έκθεση για την Κύπρο.
Είναι γι’ αυτό το λόγο που υποστηρίζω
πως, αν είναι δίκαιο το ερώτημα γιατί
αποχή, πολύ περισσότερο είναι δικαιο-
λογημένο το ερώτημα γιατί καταψή-
φιση και βεβαίως τελείως ανεξήγητη
ως θέση.

Η Έκθεση περιέχει επίσης έντονες
αναφορές για την ανάγκη γρήγορης
επίλυσης του Κουρδικού, έντονες ανα-
φορές για τα ανθρώπινα δικαιώματα.

Παρ’ όλα αυτά η Έκθεση είναι επι-
κουρικής σημασίας στην προσπάθεια
της λύσης. Όλα είναι στο τραπέζι των
διαπραγματεύσεων.  Οι ηγέτες μπο-
ρούν να κινηθούν γρήγορα στη σύγ-
κλιση πάνω στην εσωτερική πτυχή
του κυπριακού έτσι ώστε να μπορέ-
σουμε στη συνέχεια ν’ αυξήσουμε τη
διεθνή πίεση πάνω στην Τουρκία, για
τις εγγυήσεις, τη γρήγορη αποχώρηση
του στρατού, τον εποικισμό.

Οι εκλογές στην Τουρκία; Δεν νο-
μίζω ότι μπορούν να επηρεάσουν την
ιστορική πορεία των πραγμάτων. Να
κινηθούν λοιπόν, οι Αναστασιάδης
και Ακιντζί , γρήγορα μεν αλλά και
σταθερά. Η Τουρκία έχει οφέλη από
τη λύση (μεγάλο εμπράγματο βάρος
μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενερ-
γειακές διαδρομές, κλπ.) αλλά μπορεί
κοντόφθαλμα να δει και οφέλη από
το ναυάγιο. Μπορεί να σκεφτεί ότι
ένα ναυάγιο αφήνει υπό την κατοχή
της για ένα απρόβλεπτο βάθος χρόνου,
όσα παρανόμως κατέλαβε με τα όπλα.
Είναι γι’ αυτό το λόγο που έχει τερά-

στια σημασία η ανάδειξη του Μου-
σταφά Ακιντζί στην ηγεσία των Τουρ-
κοκυπρίων. Γιατί απλούστατα σπρώ-
χνει το μοχλό της Τουρκίας προς την
κατεύθυνση της λύσης.

Προσεκτικά βήματα λοιπόν και
ομοψυχία. Γιατί το άνοιγμα νέων οδο-
φραγμάτων, η κοινή τηλεφωνία, η συ-
νεργασία στον ηλεκτρισμό και άλλα,
χωρίς λύση θα σημάνουν την αρχή
της καλής, λειτουργικής και βιώσιμης
διχοτόμησης.

Σημειώνω καταλήγοντας ότι ως εκ-
πρόσωπος της Ομάδας της Αριστεράς,
συμμετείχα σε όλες τις διαβουλεύσεις
για την Έκθεση, (μαζί με άλλους επτά
συναδέλφους, εκπρόσωπους των υπό-
λοιπων πολιτικών Ομάδων) και οργά-
νωσα ή παρευρέθηκα σε δεκάδες συ-
ναντήσεις για την υπό συζήτηση Έκ-
θεση, η οποία επιμένω έχει επικουρική
μόνο συμβολή στα τεκταινόμενα.

Ο Τάκης Χατζηγεωργίου είναι Ευρωβουλευ-
τής, Αντιπρόεδρος της Μικτής Κοινοβουλευ-
τικής Επιτροπή ΕΕ-Τουρκίας.

Γιατί το Κυπριακό θα πρέπει να λυθεί τώρα
Του ΝΙΚΟΥ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗ

Η χρόνια εκκρεμότητα του κυ-
πριακού προβλήματος μας
δημιουργεί την αίσθηση ότι

είναι ένα περίπου άλυτο πρόβλημα.
Αυτή η αίσθηση πήρε με τον καιρό
σχεδόν μεταφυσικές διαστάσεις.
Ο λαός μας, όχι άδικα, συχνά δυ-
σπιστεί για τις δυνατότητες επίλυ-
σής του, προσμετρώντας την εμ-
πειρία του παρελθόντος.

Όμως, αν θέλουμε να πάμε μπρο-
στά, θα πρέπει να αρχίσουμε να
αμφισβητούμε, να αλλάζουμε συ-
νήθειες και εύκολες απαντήσεις
στα σκληρά ερωτήματα που τίθεν-
ται μπροστά μας. Η διεθνής πραγ-
ματικότητα, οι συνθήκες στην πε-
ριοχή μας και οι εξελίξεις μέσα στην
ίδια μας την πατρίδα επιβάλλουν
να ξανασκεφτούμε και να δούμε
από την αρχή κάποια πράγματα.
Οι απαντήσεις που συνηθίζαμε να
δίνουμε σε όλα τα ερωτήματα δεν
αρκούν πια. Για παράδειγμα, δεν
αρκεί πια να λέμε ένα «φταίει η
τουρκική αδιαλλαξία» και να ξο-

φλάμε. Τα ίδια τα γεγονότα ζητούν
από εμάς βαθύτερη σκέψη. Πιστεύω
ότι το τελευταίο διάστημα έχουν
συμπέσει πολλοί παράγοντες που
αλλάζουν τα δεδομένα. Αποτελούν
σημαντική συγκυρία που μας καλεί
να την αξιοποιήσουμε, και ταυτό-
χρονα θέτουν μπροστά μας συγκε-
κριμένα πλαίσια για το μέλλον. Με
άλλα λόγια, καλούμαστε να αντι-
κρίσουμε διλήμματα: Την ίδια στιγ-
μή ανοίγεται μια πόρτα ευκαιρίας
για επίλυση του Κυπριακού και
κλείνουν όλα τα παράθυρα προσ-
δοκίας ότι, αν δεν αξιοποιήσουμε
το άνοιγμα, όλο και κάποιαν άλλη
ευκαιρία θα έχουμε. Γιατί κλείνουν
τα «παράθυρα» υπεκφυγής; Διότι
όλοι ξέρουμε πως αποτυχία επίλυ-
σης του Κυπριακού και αυτή τη φο-
ρά, θα αλλάξει ριζικά το σκηνικό:
Δεν θα ξανασυνομιλήσουμε με τους
Τουρκοκυπρίους, αλλά με τους εποί-
κους. Δεν θα ξαναμιλήσουμε για
επιστροφή εδαφών, αλλά για νομι-
μοποίηση της διαχωριστικής γραμ-

μής, που θα πασκίζουμε να την κά-
νουμε εμείς ένα «τείχος», για να
περιορίσουμε την εισβολή εποίκων
και μεταναστών στον Νότο. Δεν
θα μιλάμε για τέσσερις ελευθερίες
και δικαιώματα στον βορρά, αλλά
για την ανάγκη απλής επιβίωσής
μας στον νότο. Κάνουν λάθος όσοι
υποτιμούν την εκλογή Ακκιντζί
στην ηγεσία των Τουρκοκυπρίων,
αλλά και όσοι θεωρούν πως είναι
ο μοναδικός παράγοντας που αλ-
λάζει το σκηνικό σήμερα. Ας βά-
λουμε τα πράγματα κάτω, χωρίς
υπερβολές, αλλά και χωρίς παρω-
πίδες: Ο Μουσταφά Ακκιντζί είναι
ένας γνήσιος Κύπριος, συνεπής για
μιαν ολόκληρη ζωή στο όραμα για
μιαν ενωμένη πατρίδα, χώρα ειρή-
νης και ευημερίας για όλους τους
κατοίκους της. Δεν είναι μόνο θέμα
«θέσεων». Έχει βιώσει με αξιέπαινη
συνέπεια το όραμα. Θα συνεχίσει
να το κάνει; Ο καθένας δικαιούται
να έχει τα ερωτηματικά του. Κανέ-
νας όμως δεν δικαιούται να αμφι-

βάλλει ότι, αν κάποιος Τουρκοκύ-
πριος ηγέτης μπορεί να συνεχίσει
αυτόν τον αγώνα, αυτός είναι ο Ακ-
κιντζί. Και να μην ξεχνάμε τούτο:
Έχει εκλεγεί από το 60% των Τουρ-
κοκυπρίων, χωρίς να έχει πίσω του
ούτε κομματικό μηχανισμό, ούτε
τη στήριξη των ΜΜΕ.

Συνηθίσαμε να βολευόμαστε
στη θέση ότι «το κλειδί του Κυπρια-
κού είναι στην Άγκυρα». Ναι, η ει-
σβολή και η κατοχή είναι εκεί, η
αδιαλλαξία της Τουρκίας κόστισε
πολλά αδιέξοδα στο Κυπριακό μέχρι
σήμερα. Όμως, όπως στα πάντα
στη ζωή μας, έτσι και σε αυτήν την
περίπτωση οφείλουμε να βλέπουμε
τις διαφοροποιήσεις και να τις αξιο-
ποιούμε. Το κέντρο βάρους μετα-
τοπίζεται σιγά-σιγά στην Κύπρο.
Να μην το υποτιμήσουμε. Οι Ανα-
στασιάδης-Ακκιντζί βρίσκονται σε
ψηλά επίπεδα συνεννόησης και
συζήτησης της ουσίας του Κυπρια-
κού, σε μιαν εποχή που η Τουρκία
είναι σχεδόν ακυβέρνητη, και αφή-

νει χώρο να προχωρήσουν οι Κύ-
πριοι ηγέτες. Δεν δείχνει καμιά διά-
θεση να σκοντάψει στο Κυπριακό. 

Υπάρχει μια σειρά από άλλους
παράγοντες που συμβάλλουν θετικά
στη σημερινή συγκυρία: Η επιθυμία
όλων να αξιοποιηθεί το φυσικό μας
αέριο, σε μια περίοδο ενεργειακής
αστάθειας. Η απροσδόκητη πολιτική
αστάθεια στην περιοχή μας, που
μετατρέπει την Κύπρο σε εν δυνάμει
νησίδα σταθερότητας. Η επιθυμία
και τα περιθώρια της Ε.Ε – για πρώ-
τη φορά με δηλωμένη τη βούληση
και της τουρκοκυπριακής ηγεσίας
– να συμβάλει αποφασιστικά στη
λύση και στη μετά τη λύση διατή-
ρηση της ειρήνης και σταθερότητας
στην Κύπρο. Η δεδηλωμένη βού-
ληση της ελληνικής κυβέρνησης
να συμβάλει με ό,τι χρειαστεί στη
δημιουργία ενός πραγματικά ανε-
ξάρτητου και ενωμένου κυπριακού
κράτους. Ακόμη και η οικονομική
κρίση των τελευταίων ετών «δεί-
χνει» προς την κατεύθυνση της λύ-

σης ως μόνη διέξοδο για εντυπω-
σιακή αναζωογόνηση όλων των το-
μέων της οικονομίας.

Όλα αυτά, και πολλά άλλα, δη-
μιουργούν από μόνα τους μια διττή
πραγματικότητα. Βρισκόμαστε
μπροστά σε μιαν ανεπανάληπτη
συγκυρία ευνοϊκών συνθηκών για
επίλυση του Κυπριακού. Όμως,
αυτό δεν το διαπιστώνουμε μόνον
εμείς. Το διαπιστώνουν όλοι, από
τον ΟΗΕ μέχρι τον τελευταίο πολίτη
της Κύπρου. Έτσι, δημιουργείται
ένα σκηνικό όπου όλοι λένε: «Αν
δεν λυθεί τώρα, δεν θα λυθεί ποτέ».
Αυτό συνιστά ευκαιρία, αλλά ταυ-
τόχρονα και ένα είδος μονόδρομου.
Αν δεν λυθεί ούτε τώρα το Κυπρια-
κό, ο εφιάλτης της κήρυξής του σε
άλυτο πρόβλημα από τον ΟΗΕ, και
γενικά από τη διεθνή κοινότητα,
είναι μπροστά μας. Ευκαιρία, λοιπόν.
Ίσως ανεπανάληπτη.

Ο Νίκος Τορναρίτης είναι Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος ΔΗΣΥ

Ο μηδενισμός
δεν ωφελεί

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ Α. ΛΑΜΠΙΤΣΗ

Π ολλές από τις δηλώσεις που ακούγονται από με-
ρικούς των ηγετών είναι συχνά μηδενιστικές.
Αποπνέουν έντονη απαισιοδοξία και ίσως όχι

άδικα, αν υπολογίσει κανείς τις ουκ ολίγες φορές κατά
τις οποίες βρεθήκαμε σε διαδικασίες συνομιλιών για
επίλυση του εθνικού μας προβλήματος και διαψευ-
στήκαμε. Κύρια πηγή απαισιοδοξίας και φόβου για
αποτυχία των συνομιλιών είναι η άποψη πως τα πάντα
τα ελέγχει η Άγκυρα και πως χωρίς την έγκρισή της
δεν είναι δυνατόν οι Τουρκοκύπριοι να αποδεχθούν
ακόμα και μια συμφωνημένη μεταξύ των δύο πλευρών
λύση. Έτσι, ακόμα και το πολύ θετικό κλίμα που έχει
δημιουργηθεί με την εκλογή του Μουσταφά Ακιντζί
στην ηγεσία των Τουρκοκυπρίων από πολλούς μηδε-
νίζεται. 

Όμως, στις σημερινές συνθήκες υπάρχουν αρκετές
διαφορές από αυτές προηγούμενων ετών. Ο καθένας
μπορεί να διακρίνει το σαφώς θετικότερο κλίμα μεταξύ
των δύο πλευρών, που εξικνείται από την εκπεφρα-
σμένη θέση των δύο ηγετών να εργαστούν εποικο-
δομητικά για την εξεύρεση λύσης. Οι ενέργειές τους
είναι πολύ προσεκτικές και έχουν δημιουργήσει κλίμα
ευφορίας και ελπίδας, όπως η πρόσφατη παρακολού-
θηση θεατρικής παράστασης στο θέατρο ΡΙΑΛΤΟ στη
Λεμεσό. Όπως είναι γνωστό, οι δύο ηγέτες παρακο-
λούθησαν το θεατρικό έργο «Κύπρος: πικράθηκα στα
ελληνικά, πληγώθηκα στα τούρκικα». Το έργο ανε-
βάστηκε από το Τουρκοκυπριακό Δημοτικό Θέατρο
Λευκωσίας και ήταν μια θεατρική διασκευή ενός ποι-
ήματος της Τ/Κ Φαϊζέ Οζντεμιρτζιλέρ από τον Γιασάρ
Ερσόι. Μιλώντας μετά το τέλος της παράστασης ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας είπε, μεταξύ άλλων, και
τα εξής: «…Το μήνυμα είναι αρκετά ισχυρό. Είναι η
παραδοχή των λαθών μας, είναι η παραδοχή όλων
των πλευρών, όπως και των παρεμβάσεων τρίτων με-
ρών. Πρέπει να εργαστούμε άοκνα με τον αγαπητό
μου φίλο Μουσταφά για να φέρουμε την ειρήνη, για
να δώσουμε την ευκαιρία στις νέες γενιές να ζουν εν
ειρήνη με προοπτικές». Στο ίδιο μήκος κύματος ήσαν
και οι δηλώσεις του ηγέτη των Τουρκοκυπρίων: « …
Απόψε είμαι εδώ με τον αγαπητό φίλο Νίκο και πα-
ρακολουθήσαμε ένα έργο που μας έδωσε ένα δυνατό
μήνυμα. Το μήνυμα ότι δεν υπάρχει κανείς χωρίς
ενοχή, χωρίς λάθος. Σε αυτό το νησί κάναμε λάθη,
και οι Ελληνοκύπριοι και οι Τουρκοκύπριοι. Το θέμα
είναι να αντλούμε διδάγματα από αυτά τα λάθη και
να κτίσουμε ένα καλύτερο μέλλον για τις νεότερες
γενιές. Το μήνυμα που πήραμε απόψε πιστεύω είναι
αυτό, ότι το χρωστάμε αυτό στις νεότερες γενιές. …
Αυτό είναι το μήνυμα που θέλω να δώσω και εγώ, να
μη χάνουμε την ελπίδα μας. Αλλά για να το υλοποιήσουμε
αυτό πρέπει να δουλέψουμε πολύ σκληρά, πρέπει να
μην έχουμε εμπάθεια για να κατανοήσουμε ο ένας τον
άλλον και να δημιουργήσουμε ένα καλύτερο μέλλον
για όλους». Όλα αυτά μου θύμισαν ένα κείμενο που
έγραψα την 01/02/09, με τίτλο «Έχουν σχέση η ιστορία
και η συγγνώμη;». Η απάντηση, ασφαλώς ήταν και είναι
καταφατική. Έγραψα μεταξύ άλλων: «… αν δεν παρα-
δεχτούμε πως διαπράξαμε και εμείς τραγικά λάθη και
δείξαμε συμπεριφορές ανήκουστες για την εικόνα που
δυστυχώς έχουμε δημιουργήσει για τον εαυτό μας, πώς
αναμένουμε να μας εμπιστευθεί η άλλη πλευρά; Μπορεί
να υπάρξει αλλαγή χωρίς την αμοιβαία έκφραση συγ-
γνώμης;». Μόνο που πάνω σ’ αυτή τη θέση εισέπραξα
(λεκτική ευτυχώς) έντονη αντίθεση.  Είμαι της άποψης
πως ο καθένας μπορεί να διακρίνει την ωριμότητα που
έχει εν τω μεταξύ αναπτυχθεί μεταξύ των πολιτών και
στις δύο πλευρές, έτσι που παρόμοιες θέσεις σήμερα
να γίνονται περισσότερο κατανοητές και αποδεκτές.
Σε σημείο, μάλιστα, που η προτροπή του Προέδρου της
Δημοκρατίας προς τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού,
το έργο να ανεβεί σε όλα τα σχολεία της Κύπρου, να
έχει αυξημένες πιθανότητες να γίνει αμέσως πράξη
χωρίς σοβαρές αντιρρήσεις. Το κέρδος, πιστεύω, θα
είναι σημαντικό. Σ’ αυτό θα βοηθήσουν και οι πολιτικοί
ηγέτες και τα κόμματα, όταν με τις δηλώσεις τους δεν
μηδενίζουν. 

lampitsis.p@cytanet.com.cy
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Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Η Φαϊζέ Οζντεμίρτσιλερ ανήκει
στην γενιά εκείνη που βγήκε από
τις συμφορές και τις τραγωδίες της
Κύπρου με μια βαριά τραυματισμέ-
νη εφηβεία. Ξεριζωμένη από το
όμορφο παράλιο χωριό της, τον
Άγιο Θεόδωρο Λάρνακας, φύλαξε
βαθιά στην ψυχή της τις τραυμα-
τικές εκείνες αναμνήσεις δίπλα
στις παιδικές και ανέμελες μέρες,
τις φτωχές αλλά αγνές και καθάριες
όπως λέει συχνά. Κι όταν έπιασε
να γράψει την τραγωδία ήταν φυ-
σικό να κοιτάξει και να αποδώσει
και τις δύο όψεις του νομίσματος.
Και τις δύο όψεις της θλίψης, μόνο
που η ενοχή όπως κι ο θάνατος μια
όψη έχουν κι άμα είναι να την πεις
θα την πεις με όλη την αλήθεια
που κουβαλά μαζί της. Αυτό έκαμε
η Φαϊζέ Οζντεμίρτσιλερ στο έργο,
πραγματικά συγκλονιστικό έργο
της, «Κύπρος: Πικράθηκα στα Ελ-
ληνικά, Πληγώθηκα στα Τουρκικά».
Και γράφει με τέτοιο τρόπο που να
μένουν οι λέξεις γυμνές σαν τις
ντροπές και φαίνεται καθαρά πόσο
μοιάζουμε οι δύο κοινότητες στα
ψεύτικα τα λόγια τα μεγάλα !

Με την Φαϊζέ Οζντεμίρτσιλερ
γνωριζόμαστε κοντά δυο δεκαετίες
κι έτσι δεν ήταν δύσκολο να μιλή-
σουμε για τις δύο παραστάσεις του
έργου της που έγιναν σε Λευκωσία
και Λεμεσό. Στο ερώτημα μου, πώς
ένοιωσε μετά την παράσταση της
Λεμεσού, μου είπε: 

-Στη Λεμεσό το έργο ήταν πολύ
πιο φορτισμένο από ό,τι στη Λευ-
κωσία, κυρίως μάλλον λόγω της
παρουσίας των δύο ηγετών. Στην
προκειμένη περίπτωση το ενδια-
φέρον μάλλον δεν είναι πώς ένοι-
ωσα εγώ, αλλά πώς ένοιωσε ο κα-
θένας από τους ηγέτες ξεχωριστά. 
-Όταν σε συνάντησαν δεν σου
είπαν πώς ένοιωσαν;

-Όχι δεν μου είπαν. Αντίθετα
εκείνοι με ρωτούσαν διάφορα. Για
μένα όμως είναι ενδιαφέρον, για
παράδειγμα, γιατί χειροκροτούσαν; 
-Μα το είπαν ότι βγήκαν από το
θέατρο. Ότι πήραν το μήνυμα
που ήταν μάλιστα και πολύ ισχυ-
ρό. 

-Είναι ενδιαφέρον πάντως αν
συμφωνούσαν με αυτά που άκου-
γαν, έβλεπαν και χειροκροτούσαν.
Οι στίχοι μιλούσαν για ολόκληρη
την Κύπρο. Δεν μιλούσαν π.χ. για
διζωνική. Ένα ερώτημα που τίθεται
από τον ποιητή είναι, πότε (εσείς)
θα βρίσετε; Τους εγκληματίες, τους
αυτουργούς, την Αμερική; Άραγε
θέλουν να βρίσουν οι δύο ηγέτες;
Καλό θα ήταν να τους ρωτήσετε; 
-Δεν θεωρείται σημαντικό το γε-
γονός ότι κάθισαν μαζί και πα-
ρακολούθησαν ένα τέτοιο θεα-

τρικό έργο; 
-Είναι φυσικά σημαντικό που,

υπό τας περιστάσεις, συναντήθη-
καν οι δυο ηγέτες. Αν θεωρείται
ότι είναι πολύ σημαντικό και σο-
βαρό οι δύο ηγέτες να συναντώνται
για να παρακολουθούν θέατρο, ε,
δεν είναι! Τώρα βεβαίως υπάρχει
μια διαφορά με το παρελθόν. Αν
ήταν ο Ντενκτάς ή ο Έρογλου δεν
θα πήγαιναν. Γι’ αυτό και τώρα χαι-
ρόμαστε για κάτι που στον υπό-
λοιπο κόσμο είναι φυσιολογικό -
να πάνε δύο άνθρωποι στο θέατρο
έστω και πολιτικοί, κάτι που στην
Κύπρο φαίνεται κατόρθωμα. Σε αυ-
τή την κατάντια φτάσαμε σε τούτο
τον τόπο.  
-Πώς είδατε να εισπράττει ο κό-
σμος το έργο σας;

-Το έργο ανέβηκε στην Αμμό-
χωστο, στην Κωνσταντινούπολη,
στη Λευκωσία, όμως νομίζω ότι το
ελληνοκυπριακό κοινό στις παρα-
στάσεις της Λευκωσίας και ιδιαί-
τερα της Λεμεσού αντέδρασε πιο
έντονα, πιο ουσιατικά. Εισέπραξε
και τα λεπτά νοήματα του έργου
και αντιλήφθηκε και την ειρωνεία
που είναι διάχυτη. 
-Τι συνάγετε από αυτό;

-Στο έργο υπάρχει μια ισορροπία,
όλοι είναι φταίχτες και από τις δύο
πλευρές. Όταν είδα τόσο συνειδητή
αντίδραση κατάλαβα ότι οι Κύπριοι
είμαστε ειρηνόφιλα πλάσματα, δεν
επιζητούμε εκδίκηση, θέλουμε γα-
λήνη και ειρήνη. Αυτό φάνηκε κα-
θαρά και στις δύο παραστάσεις σε
Λευκωσία και Λεμεσό. Είμαστε ει-
ρηνόφιλοι κι εκείνοι που προσπα-
θούν να μας λύσουν το πρόβλημα,
να μας βρουν λύση όπως την αν-
τιλαμβάνονται οι ίδιοι, το μόνο που

κατορθώνουν είναι να ξηλώνουν
την ειρήνη.
-Πιστεύεις ότι θα βρεθεί μια λύ-
ση; 

-Είναι δύσκολο να πιστέψω ότι
θα γίνει κάτι τέτοιο. Ξέρετε ήμουν
κάποτε φιλοξενούμενη της Νεσιέ
Γιασίν στο Πανεπιστήμιο της Κύ-
πρου και οι φοιτητές με ρωτούσαν
τι σημαίνει για μένα ο Ιούλιος, επει-
δή έχω γράψει ένα βιβλίο με τίτλο
«Τρελός Ιούλιος». Το βρήκα πολύ
παράξενο που θεωρούσαν ότι για
μας ο Ιούλιος είναι ίσως μήνας
θριάμβου. Που δεν αντιλαμβάνον-

ταν –στο Πανεπιστήμιο ήδη- πόσο
πόνο φέρνει και για μας ο Ιούλιος… 
-Τώρα θα πας αλλού; Σε άλλο
ποίημα;

-Όταν πήγα στο χωριό μου, τον
Άγιο Θεόδωρο της Λάρνακας, ένοι-
ωσα πως εκεί πέθανε η Ιθάκη (!).
Τώρα πηγαίνοντας στη Λευκωσία
και τη Λεμεσό ένοιωσα ως να έγρα-
ψα μια επιστολή στον κόσμο, ο
οποίος την έλαβε, τη διάβασε και
την κατάλαβε. Τώρα θα πρέπει να
πάω σε άλλο ποίημα, όπως λέει ο
Καβάφης «μη προσδοκώντας πλού-
τη να σε δώσει η Ιθάκη». Εξάλλου,

η Ιθάκη ήταν αυτή που μου έδωσε
το ωραίο ταξίδι. Χωρίς αυτήν δεν
θα ’βγαινα στον δρόμο… (χαμογε-
λά) έτσι δεν είναι;  
-Νομίζεις ότι το νέο το ταξίδι
μπορεί να σου το δώσουν ο Ανα-
στασιάδης και ο Ακιντζί; 

-Όχι! Θα το βρω μόνη μου. Αν
μπορούσαν οι πολιτικοί να δώσουν
νέα ταξίδια στους ποιητές η χώρα
μας δεν θα ζούσε τόσες τραγωδίες.
Αντίθετα. Ελπίζω ότι οι ποιητές θα
καταφέρουν να δώσουν ένα εισι-
τήριο στους πολιτικούς για να δουν
τι είναι το ταξίδι…

Οι Ε/Κ αντέδρασαν πιο ουσιαστικά στο έργο 
Συνέντευξη με την ποιήτρια και συγγραφέα του έργου που παρακολούθησαν τη Δευτέρα οι Νίκος Αναστασιάδης και Μουσταφά Ακιντζί

<<<<<<<

Αν μπορούσαν οι πολιτι-
κοί να δώσουν νέα
ταξίδια στους ποιητές
η χώρα μας δεν θα ζούσε
τόσες τραγωδίες.

Ένοιωσα ότι το ε/κ κοινό εισέπραξε και τα λεπτά νοήματα του έργου και αντιλήφθηκε και την ειρω-
νεία που είναι διάχυτη σ’ αυτό, λέει στην «Κ» η Φαϊζέ Οζντεμίρτσιλερ. Στη φωτογραφία με τον σύν-
τροφό της Σενέρ Λεβέντ. Μάλιστα πολλοί Τ/Κ φίλοι της την λένε θηλυκό Σενέρ Λεβέντ.   

Μουσική για το έργο έγραψε ο  Ερσέν Σουρουρί, στο μέσο η συγγραφέας Φαϊζέ Οζντεμίρτσιλερ
και δεξιά με τα χέρια υψωμένα ο πρωταγωνιστής και σκηνοθέτης του έργου Γιασέρ Ερσόυ.  

Ο πρωταγωνιστής του έργου  Ερσέν Σουρουρί σε ένα χαρακτηριστικό στιγ-
μιότυπο με τους δολοφονηθέντες Τουρκοκύπριους  αγωνιστές της δημοκρα-
τίας Αϊχάν Χικμέτ, Αχμέτ Μουχαφέρ Γκιουρκάν και  Κουτλού Ανταλί . 
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  ίτε η κυβέρνηση καταλήξει
σε κάποια συμφωνία με
τους δανειστές, είτε η Ελ-

λάδα βρεθεί στα βαθιά χωρίς
περαιτέρω δάνεια, χωρίς εξω-
τερική στήριξη, σύντομα η χώρα
θα είναι αναγκασμένη να ζει με
πολύ λιγότερα χρήματα απ’ όσα
είχε έως τώρα. Το σημαντικό-
τερο ερώτημα τότε θα είναι πώς
θα συνεχίσουμε – ποιοι θα μπο-
ρέσουν να ενώσουν έναν πλη-
γωμένο και φοβισμένο λαό και
να τον οδηγήσουν στη σταθε-
ρότητα, τη σοβαρότητα και την
ευημερία; Ποιοι θα τολμήσουν
τις αλλαγές που χρειάζονται;
Οταν τις καλές εποχές αδυνα-
τούσαν να συνεννοηθούν οι πο-
λιτικές δυνάμεις για το καλό του
τόπου, θα μπορέσουν όταν οι
συνθήκες θα είναι απείρως πιο
δύσκολες;

Οσο απαραίτητη θα είναι η
ομόνοια αύριο, τόσο αποθαρρυν-
τικά είναι τα σημάδια σήμερα.
Η κυβέρνηση έχει την πρωτο-
βουλία κινήσεων και την ευθύνη
για όσα έχουν συμβεί τους τε-
λευταίους μήνες και όσα θα ακο-
λουθήσουν. Δεν έχει δείξει καμία
διάθεση για εθνική συνεννόηση,
ενώ εδώ και καιρό είναι φανερό
ότι βρίσκεται σε αδιέξοδο όσον
αφορά τις συζητήσεις με τους
εταίρους και δανειστές αφενός
και σε αμηχανία για το πώς θα
χειριστεί την κατάσταση στο
εσωτερικό της χώρας και τις δια-

φωνίες εντός του κυβερνώντος
κόμματος. Απειλώντας συνεχώς
τους δανειστές με ρήξη, κυβερ-
νητικά στελέχη την έχουν κάνει
πράξη στο εσωτερικό μέτωπο
εδώ και μήνες. Δεν είναι μόνο η
συντονισμένη προετοιμασία να
χρεωθεί η ενδεχόμενη αποτυχία
της διαπραγμάτευσης στους ξέ-
νους και στην αντιπολίτευση,
αλλά πολλά προβεβλημένα στε-
λέχη προσπαθούν συνειδητά να
κλιμακώσουν την ένταση. Με-
ταξύ αυτών είναι η πρόεδρος της
Βουλής.

Ο θυμός και η διχόνοια ίσως
ενθουσιάζουν και συσπειρώνουν
τους οπαδούς σήμερα, αλλά δεν
θα λύσουν κανένα από τα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζουμε.
Είτε εντός νέας συμφωνίας είτε
εκτός, φαίνεται εξαιρετικά δύ-
σκολο να παραμείνουν οι συν-
τάξεις στο σημερινό επίπεδο  η
αβεβαιότητα, καθώς και η εχθρι-
κή διάθεση αρμόδιων υπουργών,
υπονομεύει τη δυνατότητα επεν-
δύσεων από επιχειρήσεις, οι οποί-
ες θα απορροφήσουν ανθρώπους
που βρίσκονται στην ανεργία.
Και οι προνομιούχες ομάδες –
αυτές που χαίρουν της συμπά-
θειας και στήριξης του ΣΥΡΙΖΑ–
ίσως αναγκαστούν να ζήσουν με
λιγότερα χρήματα απ’ όσα περί-
μεναν. Είναι προφανές ότι η επι-
στροφή στην προμνημονιακή
εποχή, την οποία η κυβέρνηση
ευαγγελίζεται, δεν θα είναι η επα-

νάκτηση του χαμένου παραδεί-
σου. Οποιος κυβερνά τώρα πρέπει
να ταΐσει τα πλήθη με ελάχιστα
καρβέλια – με όσα παράγει ο τό-
πος. Αυτό που ζητούσαν οι δα-
νειστές θα το επιτάσσει η πραγ-
ματικότητα. Αυτό που κανένα
κόμμα δεν μπορούσε να πετύχει
θα παραμένει ζητούμενο.

Η λύση είναι γενναία μεταρ-
ρύθμιση στην οικονομία, εξυ-
γίανση των κρατικών δομών, δι-
καιοσύνη και ισονομία. Οι ταλαι-
πωρημένοι από τη λιτότητα πο-
λίτες πρέπει να αποκτήσουν βελ-
τιωμένες υπηρεσίες και συνθήκες
ζωής «ισοδύναμες» με τις απώ-
λειες που υπέστησαν. Αυτά τα
αγαθά η ελληνική πολιτική ελίτ
δεν κατάφερε να τα προσφέρει
στους πολίτες ούτε όταν το χρήμα
έρρεε άφθονο. Τα αντιπολιτευτικά
κόμματα αντιστέκονταν σε με-
ταρρυθμίσεις και εκσυγχρονισμό,
και, σε αρκετές περιπτώσεις, το
ίδιο έκαναν τα κυβερνώντα κόμ-
ματα – στελέχη των οποίων ήθε-
λαν να αποφύγουν το πολιτικό
κόστος που επισείει η υπεύθυνη
στάση.

Σε αυτήν τη δύσκολη συγκυ-
ρία, η χώρα μπορεί να κυβερνηθεί
μόνο με την ευρεία συνεννόηση
των πολιτικών δυνάμεων, με την
τήρηση των νόμων και με σεβα-
σμό προς τους θεσμούς. Χάθηκε
πολύς χρόνος και χρήμα και τώρα
απαιτείται εθνική προσπάθεια
για να αποφύγουμε τα χειρότερα.

Πριν από την κρίση δεν μπορού-
σαμε να συνεννοηθούμε, ενώ υπό
την πίεση των ξένων ξύπνησαν
άλλα ανακλαστικά και αδυνατού-
σαμε να λειτουργήσουμε. Οταν
θα βρεθούμε μόνοι, υπεύθυνοι
της τύχης μας, θα πρέπει να βρού-
με τη δύναμη να εξασφαλίσουμε
το μέλλον μας και να σταθούμε
όρθιοι, με δικές μας δυνάμεις.

Η επόμενη μέρα θα απαιτεί
μεγαλύτερο ψυχικό σθένος, κου-
ράγιο και σοβαρότητα απ’ ό,τι
έχουμε δείξει έως σήμερα. Θα
χρειαστεί νέος δίαυλος επικοι-
νωνίας με τους εταίρους μας,
ώστε να καταλάβουμε όλοι ότι
είμαστε ισότιμα μέλη της Ευρω-
παϊκής Ενωσης και ότι αυτή η
συμμετοχή είναι πολύτιμη και
για εμάς και γι’ αυτούς. Οπως και
αν καταλήξει η διαπραγμάτευση,
ο αγώνας δεν θα τελειώσει. Εντός
της χώρας θα πρέπει να βρούμε
πώς θα κάνουμε ό,τι χρειάζεται
για την επιβίωσή μας, για την
επανόρθωση. Στις σχέσεις με
τους άλλους θα πρέπει να δεί-
χνουμε αυτοπεποίθηση, τόλμη
και αποφασιστικότητα. Αλλά και
σεβασμό προς τους άλλους. Εγι-
ναν πολλά λάθη απ’ όλες τις πλευ-
ρές τα τελευταία χρόνια. Αλλά
εάν το υψηλό κόστος μας ξυπνή-
σει, τελικά θα είναι προς όφελος
των Ελλήνων και της Ευρώπης.
Δεν βλέπαμε πού πηγαίναμε, δεν
μας ενδιέφερε να δούμε. Ας ανοί-
ξουμε τα μάτια μας επιτέλους.

Ε

Οι ευθύνες για την επόμενη μέρα
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Γεωπολιτικές προκλήσεις
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  κλέγει σήμερα το ΠΑΣΟΚ νέο
πρόεδρο. Αδιαφορία παγερά
διακατέχει την κοινή γνώμη.

Το κόμμα που ίδρυσε ο Ανδρέας
Παπανδρέου και κυριάρχησε καθ’
όλην την περίοδο της μεταπολι-
τεύσεως έπαυσε να υφίσταται πο-
λιτικώς. Στελέχη του ΠΑΣΟΚ κυ-
ριαρχούν στον κρατικό μηχανισμό
και επιβίωσαν επί της κυβερνήσεως
συνασπισμού του κ. Αντώνη Σα-
μαρά, ως διαθέτοντα «τεχνογνω-
σία».

Αλλά όλοι διαπιστώσαμε πού οδη-
γήθη τελικώς η χώρα, υπό την κα-
θοδήγηση αυτής της έξοχης και πο-
λυπράγμονος «ελίτ», που προσπαθεί
να επιβιώσει και στη νέα τάξη πραγ-
μάτων, αν και οι Ευρωπαίοι εταίροι
μας -κυρίως οι Γερμανοί- εζήτησαν
κατ’ επανάληψη την πλήρη εξάρ-
θρωσή της.

Δεν ενδιαφέρουν συνεπώς οι εξε-
λίξεις στο ΠΑΣΟΚ. Εκπληξη όμως
προκαλεί μία φιλολογία που ανα-
πτύσσεται και έχει ως στόχο να πε-
ρισυλλέξει «πολιτικά ορφανά» του
ΠΑΣΟΚ στη Νέα Δημοκρατία. Αρνεί-
ται να δεχθεί ο μέσος κεντροδεξιός
ότι οι θεωρίες «διευρύνσεως» της
Ν.Δ. διοχετεύονται από τον κ. Σαμαρά
ή από τους επίδοξους «δελφίνους».
Η σχετική φιλολογία είναι έκφραση
μάλλον πολιτικής αμηχανίας και όχι
«στρατηγικός σχεδιασμός» μοιραίων
επιπτώσεων.

Τα επιφανή, άστεγα σήμερα, υπο-
λείμματα του πάλαι ποτέ κραταιού
κινήματος μπορούν αναπαλαιώσουν
ό,τι απέμεινε από το ΠΑΣΟΚ, να
δημιουργήσουν νέο πολιτικό φορέα,
να καταπλήξουν την κοινωνία, εν
τω συνόλω της. Προς τούτο διαθέ-
τουν υπεροψία σε υπέρτατο βαθμό,
ρητορική δεινότητα, τεχνογνωσία,
διεθνείς επαφές. Διαθέτουν όλα τα
προσόντα. Ας το επιχειρήσουν και
εν τελική αναλύσει καλή τους τύχη,
αλλά εκτός της Ν.Δ.

Η συντηρητική παράταξη ή κεν-
τροδεξιά, ή όπως επιλέξει κανείς
να την αποκαλέσει, έχει υποστεί
καίριο πλήγμα με την αποσκίρτηση

παραδοσιακών της ψηφοφόρων
στη Χρυσή Αυγή και στους ΑΝΕΛ
που απέσπασαν ποσοστό άνω του
10% στις τελευταίες εθνικές εκλογές.
Εάν η απώλεια αυτή υπολογισθεί
με βάση τον σκληρό ιστορικό πυ-
ρήνα της κεντροδεξιάς -γύρω στο
35% επί δεκαετίες- τότε δεν απο-
μένει παρά να περιπέσουμε σε μό-
νιμη κατάθλιψη.

Η προσχώρηση πρώην βουλευτών
του ΛΑΟΣ στη Νέα Δημοκρατία, την
κυβέρνηση της οποίας επί πρωθυ-
πουργίας του κ. Κώστα Καραμανλή
καθύβριζαν επί σειρά ετών, απλώς
δυσχέραινε την εκλογή παραδοσια-
κών βουλευτών της κεντροδεξιάς.
Αμφίβολο εάν συνολικώς το εγχεί-
ρημα απέφερε μερικές εκατοντάδες
ψήφων στην Ν.Δ. Παρά ταύτα εξα-
κολουθούν να δίδουν τον αντιπολι-
τευτικό τόνο ωσάν η κοινοβουλευ-
τική ομάδα να μην διαθέτει στελέχη
ικανά να αντιπαραταχθούν με ευ-
πρέπεια και επιχειρήματα στις επι-
θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ.

Αλλά η «διεύρυνση» της Ν.Δ. προς
τον ΛΑΟΣ θα μοιάζει με ασυναρτησία
ανώδυνη εάν κάτι ανάλογο επιχειρηθεί
και με «επιφανή» στελέχη του ΠΑΣΟΚ.
Δεκαετίας βαθύτατης αντιπαθείας και
αντιπαραθέσεως χωρίζουν τους ψη-
φοφόρους των δύο παρατάξεων. Πέ-
ραν τούτων, επί της κυβερνήσεως
του κ. Σαμαρά τα επιφανέστερα στε-
λέχη των δύο συστημικών κομμάτων
συγκρότησαν υπουργικό συμβούλιο
και τελικώς ο ΣΥΡΙΖΑ εκέρδισε τη
μάχη των τελευταίων εκλογών.

Νέο πολιτικό λόγο οφείλει να αρ-
θρώσει η Ν.Δ. και όχι να ενσωμα-
τώσει άτομα, που αφού επί δεκαετίες
ασέλγησαν πολιτικώς αναζητούν
σήμερα στέγη. Μαζεύοντας «φα-
σούλι το φασούλι», λέει η λαϊκή πα-
ροιμία, μπορεί κανείς να κάνει εν-
δεχομένως διάφορα πράγματα, αλλά
όχι κόμμα εξουσίας. Αλλως και εάν
τελικώς υπάρξει συμφωνία με τους
εταίρους μας ας πάρουμε απόφαση
πως θα διοικούμεθα για χρόνια από
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Οπως συ-
νέβη και επί ΠΑΣΟΚ.

Ε
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  η συνεδρία της Bουλής,
στις 5 του τρέχοντος Iου-
νίου το βράδυ, τη συγκά-

λεσε ο πρωθυπουργός. Hθελε
να έχει από τους αρχηγούς των
κομμάτων γνώμες, κρίσεις, προ-
τάσεις για την εξέλιξη των σχέ-
σεων της χώρας με τους δανει-
στές της. Tην κρισιμότητα του
θέματος τη συνειδητοποιούσε,
σίγουρα, κάθε πολίτης. Mε δε-
δομένη όμως την «καχεξία του
αστικού στοιχείου» (που διαπί-
στωνε και ο Παναγιώτης Kον-
δύλης) είναι δύσκολο να δια-
γνωστεί το ποσοστό των πολι-
τών που μπόρεσαν εκείνο το
βράδυ να αντιληφθούν, με απρο-
κατάληπτη κριτική νηφαλιότη-
τα, ποια εικόνα παρακμής εμ-
φάνισε το ελλαδικό κοινοβούλιο,
πόση ντροπή φορτώνει στην
ελληνική κοινωνία το πολιτικό
προσωπικό της χώρας.

H επιφυλλίδα καταθέτει υπο-
κειμενική, φυσικά, εκτίμηση –
αφορμή διασταύρωσης κριτικών
θεωρήσεων. Στο επίπεδο πρω-
ταρχικά της αστικής ευπρέπειας,
πριν από την πολιτική ορθότη-
τα. Tο πρώτο, συγκλονιστικό
δεδομένο εκείνο το βράδυ ήταν
η απρέπεια κάποιων αγορητών.

Tο χυδαϊκό ύφος, η οργίλη
εμπάθεια, οι χλευαστικές λοι-
δορίες, το επιθετικό μένος, η
καταφυγή σε βαρείς καταλογι-
σμούς δημιούργησαν, αμέσως
μετά την εισηγητική αγόρευση
του πρωθυπουργού, κλίμα τε-
λείως άσχετο με τα κρινόμενα
θέματα. Παρακάμφθηκαν αυ-
τοστιγμεί τα ανελέητα τελεσί-
γραφα των δανειστών, η επάρ-
κεια ή ανεπάρκεια των κυβερ-
νητικών ανταπαντήσεων. Kυ-
ριάρχησε ο πληγωμένος από
την εκλογική ήττα φτηνιάρικος
εγωισμός: «Tι είχαμε κατορθώ-
σει εμείς, ποια καταστροφή φέ-
ρατε εσείς... εμείς, εσείς... εμείς,
εσείς» – τίποτε άλλο.

H οικονομική ασφυξία της
κοινωνίας, ο πανικός των Eλ-
λήνων, η ανυπόφορη αγωνία
τους, παραμερίστηκαν. Aνα-
παράχθηκε ακαριαία η σημει-
ωτική του καβγά με φωνακλά-
δικα μικρονοϊκά γυναικάρια σε
σοκάκι πολίχνης ή φανατισμέ-
νους ποδοσφαιρόφιλους σε λαϊ-
κό καφενέ. Aποκαλυπτική και
η γλώσσα του σώματος: σπα-
σμωδικές, αυτιστικές χειρονο-
μίες, το κορμί κυρτό, αγκυλω-
μένο από την ένταση, το μο-
νότονο πάθος, σχεδόν υστερική

η εκφορά του λόγου, επιτεινό-
μενο το φορτσάρισμα στο μέ-
ταλλο της φωνής. «Eμείς, εσείς...
εσείς τα άθλια, εμείς τα κρείτ-
τονα». Ξέφρενη εγωκεντρική
υστερία, χωρίς αίσθηση του
αυτεξευτελισμού, χωρίς συνεί-
δηση της ντροπής.

Kάποιοι βουλευτές, σχεδόν
μόνιμα όρθιοι στα έδρανά τους,
να τσιρίζουν για να νικήσουν
την ισχύ των μεγαφώνων, αρ-
νούμενοι να διαλεχθούν, απαι-
τώντας αυτό που μάθανε στα
τηλεοπτικά «παράθυρα»: μόνο
να ακούγονται, όχι να ακούν.
Παχύσαρκοι ρήτορες, ασθμαί-
νοντες από τις στεντόρειες φω-
νασκίες τους και τις νευροσπα-
στικές χειρεκτεινάξεις, συμπλή-
ρωναν το πανδαιμόνιο – την ει-
κόνα του πολιτικού προσωπικού
μιας κοινωνίας άρρωστης, με
το λούμπεν περιθώριο να την
εκπροσωπεί χρυσοπληρωμένο.

Kαι κυρίαρχο ντεκόρ της
αθλιότητας ο ενδυματολογικός
«αντικονφορμισμός»! Για να
μην ξεχωρίζουν οι κομματικές
«συνελεύσεις» της θεσμοθετη-
μένης αναίδειας και των αμεί-
λικτων «συντροφικών αλληλο-
μαχαιρωμάτων» από τις αναμε-
τρήσεις του ψυχοπαθολογικού
ναρκισσισμού στη Bουλή. Mε
ελαχιστότατες εξαιρέσεις, η
ηρωική επανάσταση για την
εξάλειψη της γραβάτας αποκά-
λυψε τέτοιον αισθητικό πρω-

τογονισμό, τέτοια βάναυση κα-
κογουστιά και ακαλαίσθητη
«πόζα», ώστε ακόμα και η Bουλή
στο Eλλαδιστάν να κραυγάζει
την εθνική παρακμή – παρακμή
που ακκίζεται σαν «προοδευτι-
κή» πρωτοπορία. Mε κορυφαίον
του μετεμψυχωτικού μοντερ-
νισμού τον σοβιετικό κ. Kου-
τσούμπα.

Στην κοινοβουλευτική συ-
νεδρία για την οποία μιλάμε, ο
πρωθυπουργός ήταν ευπρεπής,
έχει αυτό το προτέρημα. Bαρύ-
νεται με σοβαρά λάθη και πολύ
περισσότερες παραλείψεις. Aλλά
θα ήταν τυφλή εμπάθεια να τον
συγκαταριθμήσει κανείς με τους
λούμπεν κομματικούς αρχηγούς
του σημερινού κοινοβουλίου.
Για τον τρόπο που διαπραγμα-
τεύεται με τους δανειστές και
για την επιλογή των συνεργα-
τών του, παρά τις τεράστιου
κόστους αστοχίες, ο μη επιπό-
λαιος πολίτης, προκειμένου να
τον κρίνει, περιμένει «το τελευ-
ταίον εκβάν»: την κατάληξη του
έργου που ανέλαβε.

Bέβαια, οι παραλείψεις του
προκαθορίζουν την κατάληξη
του έργου του. Aλλά δεν απο-
κλείουν την έκπληξη. Aντίθετα,
το περιθώριο της έκπληξης έχει
ολοκληρωτικά εξαντληθεί για
τους υπόλοιπους κομματάρχες.
Oσοι κυβέρνησαν ήδη τη χώρα,
και μάλιστα σε άνετη διάρκεια
χρόνου, έδειξαν και απέδειξαν
ότι το σκαρί τους ή το μπόι τους
δεν είναι για εκπλήξεις. Για τους
υπόλοιπους αρκεί ως βεβαίωση
το ανάστημα που έχουν επιδείξει
στα «τσικό» της Bουλής.

Aυτή την ώρα προέχει να

μπει χαλινάρι στις απαιτήσεις
που προβάλλουν οι δανειστές.
Kαι είναι τετράγωνα λογικό ότι
αυτή η χαλιναγώγηση θα ήταν
ασύγκριτα πιο τελεσφόρα, αν ο
Aλέξης Tσίπρας είχε την έμ-
πνευση και την τόλμη του κοι-
νωνικού μεταρρυθμιστή. Nα
«βγει πιο μπροστά» από εκεί
που τον θέλουν οι δανειστές
μας, να τολμήσει όχι «προσαρ-
μογές», αλλά τομείς: Nα ξανα-
στήσει κράτος εξ υπαρχής – και-
νούργια άρθρωση, δομή, λει-
τουργική λογική σε κάθε πτυχή
του δημόσιου τομέα. Tα top επι-
τελεία που χρειάζεται ένα τέτοιο
ηράκλειο εγχείρημα, μπορεί να
του τα προσφέρει η «άλλη» Eυ-
ρώπη: θεσμοί και οργανισμοί
που πρόφτασαν να τους στή-
σουν οι πολιτικοί οραματιστές
της ευρωπαϊκής ενοποίησης,
πριν παραδοθεί η Eυρώπη στις
ορντινάντσες των «Aγορών».

Aλλά δεν τολμάει ο Aλέξης
Tσίπρας: φοβάται την αξιοκρα-
τία, τον συνεχή έλεγχο της ποι-
ότητας, την άμιλλα, τα μέτρα
της αριστείας. Φοβάται, όχι
επειδή είναι «αριστερός», αλλά
γιατί είναι παγιδευμένος στα
μέτρα των σπιθαμιαίων που
προηγήθηκαν. Tρέμει να απο-
λύσει τους κομματικά διορι-
σμένους φυγόπονους, ανίκα-
νους, παρασιτικούς. Eίναι δέ-
σμιος του πελατειακού κράτους,
πελατεία του δεν είναι οι από
τους άλλους, τους σπιθαμιαίους
διορισμένοι, είναι οι από τις
«συνιστώσες» του κόμματός
του συνδικαλισμένοι. Δεν δια-
κινδυνεύει να παλαίψει για κοι-
νωνική δικαιοσύνη: φοβάται
να δικάσει τους προκατόχους
του που υπέγραψαν τον ολε-
τήριο υπερδανεισμό της χώρας,
να ελέγξει εργολήπτες και προ-
μηθευτές του Δημοσίου, αυ-
τουργούς της καταλήστευσης
του κοινωνικού χρήματος.

Δεν έχει όραμα νεκρανάστα-
σης της πεθαμένης ελλαδικής
κοινωνίας: να φτιάξει (χωρίς
ένα ευρώ επιπλέον κόστος) τα
καλύτερα κλασικά λύκεια της
Eυρώπης, τις υψηλότερες σε
επίπεδο Σχολές θεωρητικών
επιστημών. Eχει στο κόμμα του
τον Λαοκράτη Bάσση και επι-
λέγει για υπουργό Παιδείας τον
Aριστείδη Mπαλτά. Aυτή η επι-
λογή μετράει το ανάστημά του.

Aλλά είναι νέος. Kαι έχει την
ποιότητα να κυοφορήσει την
έκπληξη.

T

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Λούμπεν αρχηγοί και ο άτολμος

  εν χρειάζεται να είσαι Κί-
σινγκερ ή Μπρεζίνσκι για
να αντιληφθείς πως η Ελλάδα

αντιμετωπίζει εξαιρετικά περίπλο-
κες γεωπολιτικές προκλήσεις. Η
Ιστορία μάς διδάσκει πως όποτε
η Ελλάδα μπαίνει σε περιπέτειες
και περιόδους αστάθειας, η Τουρ-
κία το εκμεταλλεύεται δημιουρ-
γώντας τετελεσμένα. Η ασθένεια
του Παπάγου και το κενό εξουσίας
στην Αθήνα συνέπεσαν με τα Σε-
πτεμβριανά και τον διωγμό των
Ελλήνων της Πόλης. Τα πρώτα βή-
ματα της δικτατορίας έφεραν το
φιάσκο του Εβρου και την από-
συρση της μεραρχίας από την Κύ-
προ. Το τέλος της χούντας έφερε
την εισβολή. Και η μετάβαση από
τον Ανδρέα στον Σημίτη συνέπεσε
με τα Ιμια. Τώρα έχουμε μία Τουρ-
κία που εισέρχεται σε μεγάλη κρί-
ση. Η εξωτερική της πολιτική έχει
μόνο ήττες να μετρήσει, ο σουλ-
τάνος Ερντογάν είναι λαβωμένος
και αλαζόνας όσο ποτέ και οι πο-
λιτικές εξελίξεις απρόβλεπτες. Η
Αγκυρα -είναι η αλήθεια- δεν εκ-
μεταλλεύθηκε τα τελευταία χρόνια
την ελληνική κρίση.

Tο τελευταίο διάστημα, όμως,
δοκιμάζει συνεχώς «τα νερά», κλι-
μακώνει την πίεση και βάζει θέματα
στο τραπέζι. Γνωρίζει καλά τις ελ-
ληνικές δυσκολίες και τις ασυμμε-
τρίες που έχει γεννήσει η κρίση,
όπως και το γεγονός ότι η Ελλάδα
έχει ξοδέψει όλο της το πολιτικό
κεφάλαιο στη διαπραγμάτευση. Θέ-
λει μεγάλη προσοχή από εδώ και
πέρα. Τα Ιμια μας δίδαξαν ότι το
δύσκολο είναι να αποφεύγεις την
αχρείαστη κλιμάκωση χωρίς να πα-
ραχωρείς κυρίαρχα δικαιώματα.
Μέχρι στιγμής δείχνουμε να έχουμε
μάθει από τα λάθη του περελθόντος.
Θα απαιτηθεί αυτοπειθαρχία και
ψυχραιμία παρ’ όλα αυτά.

Δεν είναι, όμως, μόνο η Τουρκία
γεωπολιτικός πονοκέφαλος. Στις
μέρες μας οι γεωπολιτικές απειλές
έχουν μεταλλαχθεί και διευρυνθεί.
Το τεράστιο κύμα παράτυπων με-
ταναστών αποτελεί μία μεγάλη και
καθόλου εύκολη απειλή. Εχει ση-

μαντικό οικονομικό κόστος, το
οποίο μπορεί να εκτιναχθεί αν πλη-
γεί καίρια ο τουρισμός σε ορισμένες
περιοχές. Και κανείς δεν μπορεί
να προβλέψει αν μέσα στο κύμα
των καραβανιών της ανθρώπινης
δυστυχίας κρύβονται τζιχαντιστές
που βλέπουν την Ελλάδα είτε ως
πέρασμα είτε ως περιοχή με ευά-
λωτους δυτικούς στόχους.

Και τέλος έχουμε την πολύ πε-
ρίεργη επιχείρηση τουρκικής δι-
είσδυσης στα Βαλκάνια, κυρίως
στην Αλβανία, αλλά και αλλού. Πρό-
κειται για συστηματική προσπάθεια
που θα δημιουργήσει προβλήματα
στο μέλλον.

Ολα αυτά συμπίπτουν με μία
δομική ανακατάταξη δυνάμεων
στην περιοχή. Οι Αμερικανοί έχουν
απαγκιστρωθεί από την Ανατολική
Μεσόγειο, αν και ο κίνδυνος της
ισλαμικής τρομοκρατίας τους ξα-
ναφέρνει στην περιοχή. Η Ευρώπη
δεν έχει εξωτερική πολιτική, μη-
χανισμούς άντλησης και ανάλυσης
πληροφοριών και δεν διαδραματίζει
ουσιαστικό ρόλο στη γεωπολιτική
σκακιέρα, πέραν της οικονομίας.
Η Ρωσία δοκιμάζει να διευρύνει
την επιρροή της στα Βαλκάνια και
τη Νότια Ευρώπη, αλλά δεν έχουν
ωριμάσει οι συμμαχίες και το σχέδιό
της. Περισσότερο ενδιαφέρεται να
δημιουργήσει «αγκάθια» για τη Δύ-
ση παρά για τίποτα άλλο. Αν κάτι
συμβεί στο Αιγαίο πάντως δεν είναι
καθόλου σαφές (α) ποιος θα πα-
ρέμβει και (β) ποιος θα είναι απο-
τελεσματικός, αν παρέμβει.

Μέσα σε αυτό το σκηνικό και
με το ελληνικό κράτος σε πολύ κα-
κή κατάσταση καλούμεθα να αν-
τιμετωπίσουμε τις γεωπολιτικές
προκλήσεις γύρω μας. Το καλό
είναι πως υπάρχει συνέχεια στην
εξωτερική πολιτική και την άμυνα.
Δεν άλλαξαν βασικές παράμετροι,
ακόμη και σε πολύ ευαίσθητα θέ-
ματα, όπως είναι η στρατηγική συ-
νεργασία με το Ισραήλ. Παρά τις
κραυγές και τις φανφάρες το κράτος
δείχνει μια συνέχεια, γεγονός που
υποδηλώνει ότι έχουμε ωριμάσει
σαν χώρα. Κάτι είναι και αυτό.

Δ

<<<<<<

Xωρίς όραμα, 
αδύνατη η ανάκαμψη.
Mαταιοπονούμε.
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Το ασύμβατο Ν.Δ. και ΠΑΣΟΚ

ΣΚΙΤΣΟ
 ΤΟΥ ΑΝ

ΔΡΕΑ Π
ΕΤΡΟΥΛΑΚΗ
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ΦΑΛΗΡΕΥΣ / Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  εκαπλασιάστηκαν οι νέοι επι-
στήμονες που φεύγουν στο
εξωτερικό, διάβασα στην εφη-

μερίδα την περασμένη Πέμπτη. Για
να το πω διαφορετικά, οι καλύτεροι
εγκαταλείπουν πια τη χώρα με ρυθμό
δεκαπλάσιο. Οτι πρόκειται για τους
καλύτερους δεν χωρεί αμφιβολία.
Κατ’ αρχάς, επειδή έχουν τα τυπικά
προσόντα που τους ανοίγουν επαγ-
γελματικές προοπτικές σε αγορές
πολύ πιο ανταγωνιστικές. Επιπλέον,
επειδή έχουν και τα ουσιαστικά
προσόντα: την τόλμη, πρώτα απ’
όλα, αλλά και ό,τι άλλο χρειάζεται
για να αφήσεις την ασφάλεια του
γνώριμου και να διεκδικήσεις σε
άλλους ορίζοντες την αξιοπρέπεια
που πιστεύεις ότι σου αξίζει.

Βέβαια, μέσα στην κλειστοφοβία
της επαρχιακής-ελληνοκεντρικής
νοοτροπίας που επικρατεί στον
Υπαρκτό Ελληνισμό, η αξία της τόλ-
μης να αποχωριστείς το γνώριμο
και να δοκιμάσεις το καινούργιο
κάθε άλλο παρά αναγνωρίζεται. Εδώ,
σε γενικές γραμμές, είτε φεύγεις για
τη φάμπρικα ή το ανθρακωρυχείο
στη μεταπολεμική Γερμανία είτε
φεύγεις για να δουλέψεις γιατρός
στο σημερινό Βερολίνο ή τραπεζικός
στο Λονδίνο, για τους περισσότερους
από αυτούς που μένουν είναι ένα
και το αυτό: ξενιτιά, όπως την έχει
τραγουδήσει ο Καζαντζίδης...

Η αναντιστοιχία ευνοεί την καλλιέρ-
γεια της συνωμοσιολογίας –μαζί με
της φαιδράς πορτοκαλέας, πάντα.
Ο βέρος εκπρόσωπος του εξυπνό-
τερου λαού στον κόσμο δεν μπορεί
να καταλάβει γιατί δεν μπορεί να
βρει δουλειά ανάλογη της αξίας και
των προσδοκιών του στον τόπο του,
που είναι ο ιδανικός. Και επειδή ποτέ
δεν φταίει αυτός –ούτε πολύ περισ-
σότερο ο τόπος του όπως τον έχει
κάνει–, φταίει κάποιος άλλος, στο
εξωτερικό. Στην απλοϊκή σκέψη του,
για την οποία λαϊκιστές πολιτικοί

τον έμαθαν να είναι περήφανος και
να μην ντρέπεται, το αποτέλεσμα
που βιώνει ο ίδιος γίνεται αυτομάτως
η ανομολόγητη πρόθεση εχθρών
της Ελλάδας. Οι εχθροί θέλουν να
μας διώξουν από τον τόπο μας, επει-
δή είναι ο ωραιότερος και πλουσιό-
τερος του κόσμου και τον θέλουν
οι ίδιοι. Τόσο απλά...

Αυτοί που φεύγουν, όμως, είναι οι
καλύτεροι Ελληνες. Και επειδή ξέρω
ότι ο όρος ενοχλεί σφοδρά εδώ στον
Υπαρκτό Ελληνισμό, όπου η ισοπέ-
δωση είναι το ιδεώδες της κοινω-
νικής οργάνωσης, δεν εννοώ ότι
υπερτερούν ως εκπρόσωποι της
εθνικής ταυτότητας. Τους θεωρώ
καλύτερους, επειδή αυτή την ώρα,
αυτού του είδους οι άνθρωποι χρει-
άζονται στη χώρα. Είναι εκείνοι που

έχουν την αυτοπεποίθηση να στα-
θούν έξω ως ίσοι προς ίσους, επειδή
νοερά έχουν εικόνα του εαυτού τους
μέσα στον κόσμο. Τέτοιοι άνθρωποι
θα έπρεπε να μένουν και από αυτούς
να ανανεώνονται οι κοινωνικές ελίτ,
μέσω μηχανισμών κοινωνικής ανέ-
λιξης με αξιοκρατικά κριτήρια. Φεύ-
γουν, όμως. Και καλά κάνουν για
τον εαυτό τους.

Ποιοι μένουν πίσω για να φτιάξουν
το μέλλον της χώρας; Εδώ, σταματώ,
καθαρίζω τον λαιμό και φοράω το
πιο ψεύτικο χαμόγελό μου – αυτό
που έχω για στιγμές απελπισίας.
Επειτα, απαντώ: ο πρωθυπουργός
μας... Να το τέλειο παράδειγμα μιας
ολόκληρης χαμένης γενιάς. (Κόμιξ
και μαρξισμός, θαυμάστε τώρα τα
αποτελέσματα...)

Μολονότι προέρχεται από οικογέ-
νεια με οικονομική άνεση, ο Αλέξης
Τσίπρας δεν έμαθε μια ξένη γλώσσα
– χρειάστηκε να γίνει αρχηγός της
αντιπολίτευσης για να μάθει αγ-
γλικά. Ούτε όμως πήγε ένα χρονάκι
(εννέα μήνες το πολύ) σε ένα πα-
νεπιστήμιο του εξωτερικού, για να
πάρει μια ιδέα πώς είναι τα πράγ-
ματα εκεί που ζουν οι ξενέρωτοι.
Η μόρφωσή του είναι βασικά οι κα-
ταλήψεις, η ΚΝΕ και, φαντάζομαι,
η τελευταία φορά που πρέπει να
δούλεψε σκληρά ήταν για τις εισα-
γωγικές εξετάσεις στο Πολυτεχνείο.
Τα υπόλοιπα τα έφερε ο καιρός, το
κόμμα (ήθελα να πω, ο αγώνας) και,
φυσικά, οι αναμφισβήτητες ικανό-
τητες που τον έκαναν πρωθυπουρ-
γό. Αν τον προσέξατε όμως στο
πρόσφατο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο,

την ώρα που έψαχνε τη θέση του
για την καθιερωμένη φωτογραφία,
θα βλέπατε ποιος πραγματικά είναι.
Εδειχνε ένας άνθρωπος μόνος και
αμήχανος, σε έναν κόσμο ξένο,
που δεν ενδιαφέρθηκε ποτέ του
να τον γνωρίσει και τώρα υποχρε-
ώνεται να τον μάθει με τον άγριο
τρόπο σε ένα crash course, ενώ το
μέλλον της χώρας εξαρτάται από
τις ιδεοληψίες κάποιων γραφικών.
Μαθαίνει μεν, αλλά μην περιμένετε
ποτέ να ισορροπήσει με αυτό τον
κόσμο.

Κοιτάζει αυτό τον «θαυμαστό νέο
κόσμο» με το μίγμα του δέους και
της αναίδειας του επαρχιώτη, που
έχει μόνο άξονα αναφοράς τον δικό
του μικρόκοσμο, για τον οποίο μέ-
χρι πρόσφατα νόμιζε ότι ήταν πα-

ραπάνω από αρκετός. Φαίνεται αυ-
τό, αν το έχετε προσέξει, από το
στερεότυπο που χρησιμοποιεί με
τους ξένους όταν θέλει να τους
πλησιάσει: «Εμείς οι δύο μοιάζου-
με». Το είπε στον Γκουρία, στον
Ρέντσι, αν δεν κάνω λάθος και στον
Γιουνκέρ. Και σχεδόν κάθε φορά,
το έλεγε με τρόπο που μάλλον προ-
σέβαλλε παρά κολάκευε τον συ-
νομιλητή του.

Ο Αλέξης Τσίπρας είναι ο τυπικός
εκπρόσωπος της εσωστρεφούς Ελ-
λάδας. Της Ελλάδας που ενώ ξέρει
ότι μειονεκτεί, αντί να κάνει την
ανάγκη φιλοτιμία για να αλλάξει
και να προσαρμοσθεί, κάνει τη μει-
ονεξία περηφάνια. Οπως ακριβώς
ο ΣΥΡΙΖΑ, στην πολιτική του, βα-
πτίζει αξιοπρέπεια την επιθετική
επαιτεία.

Το συμπέρασμα; Να το πω με το μα-
λακό... Λοιπόν, πρόσφατα, ένας καλός
φίλος ανέπτυσσε την πρωτότυπη
και εύλογη θεωρία του ότι ο φοίνικας
είναι τελείως ακατάλληλος για εθνικό
μας σύμβολο. «Η αναγέννηση του
φοίνικα από την τέφρα του προϋπο-
θέτει την ολοσχερή καταστροφή
του φοίνικα», έλεγε. «Δεν βλέπεις,
βρε παιδάκι μου, ότι πάντα μας δια-
σώζουν και δεν μας δίνεται η ευκαι-
ρία να αναγεννηθούμε;» Δεν είμαι
βέβαιος, ούτε και εκείνος. (Το χιού-
μορ, άλλωστε, είναι για να λες ακραία
πράγματα που ίσως τα νιώθεις κάπως,
αλλά δεν τα πιστεύεις απολύτως...)
Φοβάμαι ότι, εν αντιθέσει με αυτούς
που εγκαταλείπουν την Ελλάδα, οι
περισσότεροι από εκείνους που μέ-
νουν όχι μόνο δεν θα καταλάβουν
το χιούμορ του φίλου, αλλά τους έχω
ικανούς να πιστέψουν ότι για τον
λόγο αυτό πιέζουν τόσο πολύ οι Ευ-
ρωπαίοι για να μας σώσουν. Φο-
βούνται μην καταστραφούμε, γιατί
θα αναγεννηθούμε...

Δ
Οι καλύτεροι φεύγουν

kassimatis@kathimerini.gr
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Την Κυριακή 21 Ιουνίου μαζί με την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»»
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Της ανταποκρίτριάς μας 
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Με τις ώρες πλέον, ούτε καν τις ημέ-
ρες, να μετράνε αντίστροφα, από
χθες επρόκειτο να βρίσκονται στις
Βρυξέλλες οι εκπρόσωποι του Ελ-
ληνα πρωθυπουργού μαζί με τις
αντιπροτάσεις που προσδοκάται
ότι θα ικανοποιήσουν τους θεσμούς
και θα μπορέσουν –αν όλα πάνε
καλά– να δρομολογήσουν ραγδαίες
εξελίξεις και μία συμφωνία σε επί-
πεδο Eurogroup, την Πέμπτη.

Τα περιθώρια είναι πια τόσο
ασφυκτικά που για πρώτη φορά,
σύμφωνα με δύο Ευρωπαίους αξιω-
ματούχους, στο Εuroworking group
της περασμένης Πέμπτης συζητή-
θηκαν σενάρια χρεοκοπίας της χώ-
ρας και παροχής ανθρωπιστικής
βοήθειας, σε περίπτωση μη επίτευ-
ξης συμφωνίας μέσα στα χρονικά
πλαίσια. Ηταν η πρώτη φορά που
συζητήθηκε σε αυτό το υψηλό επί-
πεδο και ανοιχτά το ενδεχόμενο
μη συμφωνίας μέχρι το τέλος Ιου-
νίου, δηλαδή το σχέδιο Β΄. Εξετά-
σθηκε αν θα περιλαμβάνει ελέγχους
στην κίνηση κεφαλαίων (capital
controls), ποια θα είναι τότε η δη-
μοσιονομική προσαρμογή και ποια
η προσαρμογή του ισοζυγίου τρε-
χουσών συναλλαγών. Σε εκείνο το
σημείο, σύμφωνα με Ευρωπαίο
αξιωματούχο, αναφέρθηκε και η
πιθανή ανάγκη παροχής ανθρωπι-
στικής βοήθειας.

Παρά το γεγονός ότι η διαπραγ-
μάτευση έχει φτάσει στο πιο οριακό
της σημείο, το βασικό σενάριο που
επεξεργάζονταν οι εκπρόσωποι
των υπουργείων Οικονομικών της
Ευρωζώνης είναι αυτό της επίτευ-
ξης συμφωνίας μέσα στα χρονικά
πλαίσια, που θα επιτρέψουν εκτα-
μίευση κεφαλαίων μέσα στον Ιούνιο
και μαζί με τη συμφωνία επέκταση
του τρέχοντος προγράμματος. Σύμ-
φωνα με αυτό το «θετικό» σενάριο,
οι συγκεκριμένες ελληνικές αντι-
προτάσεις (που αναμενόταν να πα-
ραδώσουν οι κ. Παππάς, Δραγα-
σάκης και Τσακαλώτος στον εκ-

πρόσωπο του κ. Γιουνκέρ) έπρεπε
να είναι «πάνω» στην πρόταση των
θεσμών και όχι πάνω στην ελλη-
νική, η οποία «δεν ανταποκρίνεται
στην πραγματικότητα», όπως είπαν
χαρακτηριστικά.

Ποια είναι τα επόμενα βήματα:
Οι εκπρόσωποι των θεσμών και
μόνον αυτοί –καθώς για άλλη μία
φορά ξεκαθαρίστηκε ότι δεν μπο-
ρεί να επιτευχθεί συμφωνία σε
πολιτικό επίπεδο, αν δεν πάρει
πρώτα το «πράσινο φως» από το
τεχνικό επίπεδο και τους εκπρο-
σώπους των ΕΚΤ, ΔΝΤ και Ε.Ε.–
πρέπει να δεχτούν ότι η ελληνική
πρόταση είναι ικανοποιητική.
Πρέπει να είναι επί συγκεκριμένων
σημείων και στην περίπτωση της
αντικατάστασης μέτρων, όπως η
μείωση του ΕΚΑΣ ή η αύξηση του
ΦΠΑ της ΔΕΗ, θα πρέπει η πρό-
ταση της ελληνικής πλευράς να
φέρει το ίδιο δημοσιονομικό απο-
τέλεσμα.

Ενώ στη συζήτηση της Πέμπτης,
στο Εuroworking group, το μέγεθος
της επέκτασης του τωρινού προ-
γράμματος δεν καθορίστηκε, τρεις
διαφορετικοί αξιωματούχοι λένε
στην «Κ» ότι το σενάριο εννιάμηνης
επέκτασης που προτάσσει η ελλη-
νική πλευρά είναι μάλλον το πιο
δύσκολο να επιτευχθεί, καθώς χωρίς
νέα χρήματα δεν βλέπουν το νόημα
για τέτοια μακριά παράταση. Από
την άλλη, για να δοθούν καινούργια
χρήματα στην Ελλάδα, ακόμα και
με τη μορφή swap ανταλλαγής ομο-
λόγων –δηλαδή τα ελληνικά ομό-
λογα που έχει στην κατοχή της η
ΕΚΤ και λήγουν το καλοκαίρι να τα
ανταλλάξει με ομόλογα που λήγουν
αργότερα και με ευνοϊκότερο επι-
τόκιο– ώστε να φτάσει και η χρη-
ματοδότηση μέχρι τον Μάρτιο, δεν
είναι δυνατόν να γίνει χωρίς νέους
όρους και νέο πρόγραμμα, καθώς
θεωρείται νέα χρηματοδότηση.

Το πιο πιθανό σενάριο είναι αυ-
τό της τρίμηνης επέκτασης, μέχρι
τέλος Σεπτεμβρίου, που φτάνουν
και τα χρήματα, υπό τον όρο βέ-
βαια ότι πρώτα θα κλείσει η αξιο-
λόγηση. Σύμφωνα με αυτό το σε-

νάριο, η χρηματοδότηση της χώ-
ρας θα γίνει ως εξής: τα περίπου
11 δισ. που περίσσεψαν στο Τα-
μείο Χρηματοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας για τις ανάγκες ανακε-
φαλαιοποίησης των τραπεζών θα
επιστραφούν στη χώρα για τις
αποπληρωμές του καλοκαιριού
και του Σεπτεμβρίου προς ΕΚΤ
και ΔΝΤ, καθώς το τελευταίο, ακό-
μα και αν γίνει συμφωνία με τους
θεσμούς, σύμφωνα με πολύ καλά
πληροφορημένη πηγή, δεν πρό-
κειται να εκταμιεύσει το δικό του
κομμάτι της δόσης. Το ΔΝΤ ανα-
μένεται να προχωρήσει σε εκτα-
μίευση μόνο όταν έχει γίνει πλή-
ρης εφαρμογή του νυν προγράμ-
ματος και υπογραφή τρίτου, ώστε
να είναι εξασφαλισμένη η 12μηνη
χρηματοδότησή του, λέει αρμόδιος
αξιωματούχος. Τα 11 δισ., όμως,
δεν θα μπορούν να χρησιμοποι-
ηθούν όλα, καθώς ένα μέρος θα
πάει για την ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών και το ποσό θα κα-
θοριστεί από τον εποπτικό μηχα-
νισμό, την ΕΚΤ. Μαζί με αυτό το
ποσό θα εκταμιευθεί και η δόση
της Ε.Ε. αξίας 1,8 δισ. και τα κέρδη
των κεντρικών τραπεζών επί των
ελληνικών ομολόγων (Smp), αξίας
1,9 δισ.

Συγχρόνως, ενδεικτικό του κλί-
ματος στο Euroworking group της
περασμένης Πέμπτης και κατ’ επέ-
κταση του κλίματος και στο Euro-
group, που θα πρέπει να αντιμετω-
πίσει ο κ. Βαρουφάκης την Πέμπτη
στο Λουξεμβούργο, είναι ότι μια
σειρά από χώρες, κυρίως Σλοβακία
και Σλοβενία, αλλά και οι χώρες της
Βαλτικής, εκτός από τη Γερμανία,
εξέφρασαν την άποψη ότι η συμ-
φωνία που παραχωρήθηκε στην ελ-
ληνική πλευρά είναι ιδιαίτερα θετική.
Αποτελεί σημαντική «παραχώρηση
των θεσμών», καθώς δίνει πολύ μει-
ωμένα πρωτογενή πλεονάσματα,
δεν προχωράει σε μειώσεις μισθών
και «παγώνει» τις απαιτήσεις για
μεταρρυθμίσεις στα εργασιακά.
«Αυτά είναι αρκετά για να τα που-
λήσει ο κ. Τσίπρας ως επιτυχία στην
Ελλάδα» είπαν χαρακτηριστικά.

Της ανταποκρίτριάς μας 
στην ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΣΩΚΟΥ

O απόλυτος τρόπος με τον οποίο
εκφράσθηκε ο εκπρόσωπος του
Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου
(ΔΝΤ), Τζέρι Ράις, για τις αγεφύ-
ρωτες διαφορές με την Ελλάδα
σηματοδότησε με τον πλέον κα-
τηγορηματικό τρόπο ότι ο χρόνος
τελειώνει για την επίτευξη συμ-
φωνίας. Οπως εκτιμούν στελέχη
του οργανισμού, εδώ στην Ουά-
σιγκτον, τελευταία προθεσμία εί-
ναι το Eurogroup της Πέμπτης,
όπου θα βρεθεί και η επικεφαλής
του ΔΝΤ, Κριστίν Λαγκάρντ.

«Με την παρέμβαση Ράις έχου-
με δομική αλλαγή στάσης», έλεγε
χαρακτηριστικά έμπειρος αξιω-
ματούχος στον οποίο απευθύν-
θηκε η «Κ» για να αποκωδικοποι-
ήσει την εξέλιξη.

Στην πραγματικότητα, ο κ. Ράις
εξέφρασε δημοσίως επιχειρήματα
του Ταμείου για τις μεταρρυθμί-
σεις, τα οποία μέχρι πρότινος
ακούγονταν μόνο πίσω από κλει-
στές πόρτες, ενώ ακόμη πιο δυ-
σοίωνη ήταν η αξιολόγηση που
έκανε για το πόσο απέχουν οι δύο
πλευρές από μία συμφωνία.

Είναι ενδεικτικό ότι, μόλις την
περασμένη Τρίτη, ο εκτελεστικός
διευθυντής της Ιταλίας, Κάρλο
Κοταρέλι, εξέφραζε αισιοδοξία
για την επίτευξη συμφωνίας. Το
κλίμα, όμως, άλλαξε την Τετάρτη,
όταν αποφασίστηκε η επιστροφή
του τεχνικού κλιμακίου και το
ΔΝΤ βρέθηκε αντιμέτωπο με το
ενδεχόμενο να μην υπάρξει συμ-
φωνία. Παράλληλα με την επι-
στροφή των τεχνοκρατών του
ΔΝΤ, η κυρία Λαγκάρντ ανέβαλε
πολιτικά ευαίσθητα θέματα που
θα συζητούνταν το επόμενο διά-
στημα στο εκτελεστικό συμβούλιο
και αποφάσισε να αλλάξει επικοι-
νωνιακή στρατηγική.

Αλλαγή εικόνας
Οπως λέει στην «Κ» ο ερευνητής

του Peterson Institute Τζέικομπ

Κίρκεγκααρντ, την τελευταία εβδο-
μάδα άλλαξε η εικόνα για την Ελ-
λάδα: «Οι πιστωτές είναι ξεκάθαρο
ότι δεν θα αλλάξουν στάση, άρα
αυτό είναι ένα τελεσίγραφο προς
την ελληνική κυβέρνηση –αν και
δεν θα το πουν έτσι δημοσίως. Η
τελευταία ή θα συμφωνήσει ή θα
βρεθεί αντιμέτωπη με την άρση
του ELA μετά τις 30 Ιουνίου, κάτι
που θα οδηγήσει σίγουρα σε κε-
φαλαιακούς ελέγχους και προσω-
ρινά κλειστές τράπεζες» (bank
holiday).

Μπορεί να είναι μόνο μία στρα-
τηγική πίεσης προς την ελληνική
κυβέρνηση, ωστόσο τέτοιου είδους
αποφάσεις «τείνουν να λαμβάνουν
μια δική τους δυναμική», σημειώνει
ο οικονομολόγος της Berenberg
Bank Χόλγκερ Σμίντινγκ, ο οποίος
εκτιμά ότι η Αθήνα έχει περιθώριο
μόλις μέχρι αύριο, Δευτέρα, να φτά-
σει σε κάποια συμφωνία, ώστε να
γίνει εγκαίρως η τεχνική δουλειά
για το Eurogroup.

Περισσότερο χρόνο τής δίνει
ο αναλυτής της Eurasia Group
Μουτζντάμπα Ράχμαν, που εκτιμά
ότι η κυβέρνηση έχει περιθώριο
έως τις 21-22 Ιουνίου. Οπως λέει,
«δεν πρέπει να δίνει κανείς υπερ-
βολική σημασία στην αναχώρηση
του ΔΝΤ, υπάρχει ακόμη μία εβδο-
μάδα για συμφωνία, και σε αυτό
το δυναμικό περιβάλλον μία εβδο-
μάδα είναι σημαντικό διάστημα».

Οσο, δε, για την αναδιάρθρωση
του χρέους, την οποία επιμένει
να θέτει στο τραπέζι η ελληνική
κυβέρνηση, αυτή δεν πρόκειται
να ξεκινήσει προτού ολοκληρωθεί
η τρέχουσα αξιολόγηση, ενώ ακό-
μη και τότε θα είναι δύσκολη.
Σύμφωνα με αξιωματούχο του
ΔΝΤ, οι Ευρωπαίοι δεν προτίθεν-
ται να συζητήσουν το θέμα αν η
κυβέρνηση δεν συμφωνήσει στις
μεταρρυθμίσεις. Ούτε το Ταμείο,
όμως, πρόκειται να ζητήσει κάτι
τέτοιο μέχρι να γίνει γνωστή η
ακριβής κατάσταση της ελληνικής
οικονομίας, στο πλαίσιο μιας ολο-
κληρωμένης αξιολόγησης που θα
περιλαμβάνει και μια νέα ανάλυση

βιωσιμότητας του χρέους.
Για τους λόγους αυτούς «είναι

κρίσιμο η ελληνική κυβέρνηση να
δώσει στα τεχνικά κλιμάκια ακριβή
στοιχεία, όσο άσχημα και αν είναι
αυτά», τόνιζε στην «Κ» άλλη πηγή.
Οπως εξηγούσε, «η ελληνική κυ-
βέρνηση πρέπει να δώσει ιδιαίτερη
προσοχή στο θέμα, καθώς μόνο αν
το Ταμείο αποκτήσει πλήρη εικόνα,
θα πιέσει τους Ευρωπαίους για την
ελάφρυνση του χρέους».

Περί αναδιάρθρωσης
Το προσωπικό του Ταμείου συ-

νεχίζει να πιστεύει ότι το ελληνικό
χρέος θα χρειασθεί κάποιου είδους
αναδιάρθρωση –χωρίς απαραιτή-
τως «κούρεμα», που αποτελεί «κόκ-
κινο πανί» για την Ευρωζώνη, αλλά
με παράταση των λήξεων και μεί-
ωση των επιτοκίων. Από τη Ρίγα
και μετά, στελέχη του Ταμείου φέ-
ρονται να τονίζουν στους Ευρω-
παίους, σε κάθε επικοινωνία τους,
ότι όσο μικρότεροι είναι οι στόχοι
για τις μεταρρυθμίσεις, την ανά-
πτυξη και το πρωτογενές πλεόνα-
σμα τόσο μεγαλύτερη θα είναι η
χρηματοδοτική ανάγκη του προ-
γράμματος και η αναδιάρθρωση
του χρέους.

Πάντως, ο κ. Ράις αρνήθηκε
την Πέμπτη ότι υπάρχουν διαφο-
ρές του Ταμείου με την Ευρωζώνη
για το θέμα, σημειώνοντας ότι η
τελευταία πρόταση προς την Ελ-
λάδα έγινε από κοινού, και από
τους τρεις θεσμούς.

«Βεβαίως δεν είναι βιώσιμο το
χρέος», δήλωσε απερίφραστα ο
καθηγητής στο MIT και πρώην
κεντρικός τραπεζίτης της Κύπρου,
Αθανάσιος Ορφανίδης. Σε ομιλία
του, σε ημερίδα του AHI για την
ελληνική κρίση, ο κ. Ορφανίδης
εκτίμησε ότι «αν το ΔΝΤ έκανε
σήμερα την ανάλυσή του όπως
την κάνει για χώρες εκτός Ευρω-
ζώνης, χωρίς την επιρροή του Βε-
ρολίνου, θα ζητούσε αναδιάρθρω-
ση και “κούρεμα” του χρέους πριν
από ένα νέο πρόγραμμα. Αυτό
ίσχυε το 2010, και είναι ακόμη
πιο σημαντικό σήμερα».

Το σχέδιο Β΄ συζήτησαν για πρώτη
φορά στο Εuroworking group

Το Eurogroup της Πέμπτης
έθεσε ως προθεσμία το ΔΝΤ

Tου Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Μεταξύ συμφωνίας και ρήξης κινείται
από χθες η Ελλάδα, καθώς το πλήρες
αδιέξοδο στη διαπραγμάτευση απε-
φεύχθη μετά την τηλεφωνική επι-
κοινωνία του πρωθυπουργού, κ. Αλ.
Τσίπρα, με τον πρόεδρο της Κομι-
σιόν, κ. Ζαν-Κλοντ Γιουνκέρ, προχθές
το απόγευμα, αλλά οι διαφορές με-
ταξύ της κυβέρνησης και των εκ-
προσώπων των δανειστών δεν έχουν
γεφυρωθεί. Σημαντικότερη παρέμενε
έως και χθες η παράμετρος του χρέ-
ους, αφού η Αθήνα εμφανίζεται να
δέχεται αύξηση του ύψους του πρω-
τογενούς πλεονάσματος στο 1% του
ΑΕΠ για το 2015.

Σύμφωνα με πληροφορίες, κατά
τη συνάντηση που είχαν στο περι-
θώριο της Συνόδου Κορυφής της
Ε.Ε. την περασμένη Τετάρτη, ο κ.
Τσίπρας, η Γερμανίδα καγκελάριος
κ. Αγκελα Μέρκελ και ο Γάλλος πρό-
εδρος κ. Φρανσουά Ολάντ, ο πρω-
θυπουργός εμφανίσθηκε έτοιμος να
συζητήσει αύξηση του πρωτογενούς
πλεονάσματος και να προσεγγίσει
το 1% που ζητούν οι θεσμοί, με αν-
τάλλαγμα μια κίνηση ελάφρυνσης
του χρέους, μέσω της μεταβίβασης
στον ΕSM ομολόγων που διακατέχει
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα,
προκειμένου να επιμηκυνθούν με
χαμηλότερα επιτόκια. Ομως, οι κ.
Μέρκελ και Ολάντ απέρριψαν το αί-
τημα.

Κατά τις ίδιες πηγές, οι δύο ηγέτες
ζήτησαν από τον πρωθυπουργό να
ολοκληρωθεί η διαπραγμάτευση με
τους θεσμούς και η τρέχουσα αξιο-
λόγηση και ως αντάλλαγμα να δοθεί
στην Ελλάδα μια δήλωση ότι το ζή-
τημα του ελληνικού χρέους θα εξε-
ταστεί στο μέλλον, ανάλογη εκείνης
του 2012.

Υπ’ αυτή την έννοια, το ύψος του
πρωτογενούς πλεονάσματος για το
2015 και το ζήτημα του χρέους είναι
δύο δίδυμα κλειδιά, από τα οποία

θα εξαρτηθεί εάν στο Eurogroup
της 18ης του μήνα θα σφραγιστεί η
συμφωνία που θα τερματίσει το πεν-
τάμηνο της αβεβαιότητας ή εάν τα
σενάρια περί Grexit θα επανέλθουν
στο προσκήνιο απειλητικότερα από
ποτέ.

Δύο παραχωρήσεις
Σε κάθε περίπτωση, μετά το «τε-

λεσίγραφο» του Euroworking Group
της περασμένης Πέμπτης, που ου-
σιαστικά καλούσε την κυβέρνηση
να συζητήσει με βάση την πρόταση
των θεσμών, και έπειτα από μια πο-
λύωρη συνεδρίαση της Ομάδας Δια-
πραγμάτευσης στο Μέγαρο Μαξίμου,
στην οποία συζητήθηκαν ακόμη και
σενάρια ρήξης, μη πληρωμής του
ΔΝΤ και πρόωρων εκλογών, ο κ. Αλ.
Τσίπρας προέβη σε δύο κρίσιμες πα-
ραχωρήσεις:

Σε συμβολικό επίπεδο απεδέχθη
υπουργοί της κυβέρνησης να καθί-
σουν στο ίδιο τραπέζι με τους εκ-

προσώπους των θεσμών. Οι κ. Γ.
Δραγασάκης, Ν. Παππάς και Ευκλ.
Τσακαλώτος επρόκειτο να βρίσκον-
ται από χθες το πρωί στις Βρυξέλλες.
Στόχος είναι να μεταφέρουν τις νέες
ελληνικές προτάσεις σε εκπρόσωπο
του κ. Γιουνκέρ και εάν αυτές κριθούν
«αξιόπιστες», τα επόμενα εικοσιτε-
τράωρα να συναντηθούν με εκπρο-
σώπους του ΔΝΤ, της Κομισιόν και
της ΕΚΤ. Πρόκειται για μια σημει-
ολογική μεταστροφή μείζονος ση-
μασίας για το Μέγαρο Μαξίμου, κα-
θώς μόλις την περασμένη Δευτέρα,
με εντολή του πρωθυπουργού, οι κ.
Παππάς και Τσακαλώτος είχαν αρ-
νηθεί στη συνάντηση που είχαν με
τον κοινοτικό επίτροπο, κ. Π. Μο-
σκοβισί, να είναι παρόντες και μέλη
των θεσμών.

Σε πολιτικό επίπεδο, για πρώτη
φορά, η Αθήνα αποδέχεται να συ-
ζητήσει πλεόνασμα της τάξης του
1% για το 2015, που συνεπάγεται
όμως, όχι μόνο πρόσθετα εισπρα-

κτικά μέτρα, μέσω αυξήσεων στον
ΦΠΑ, αλλά κατά πληροφορίες και
παρέμβαση στο πεδίο των συντά-
ξεων, αν όχι με την εφαρμογή της
ρήτρας μηδενικού ελλείμματος, με
περικοπές στα υψηλά κλιμάκια.
Οπως αναφέρουν συνεργάτες του
κ. Τσίπρα, πάντως, προϋπόθεση
για να «δώσει» η Αθήνα το 1% στο
πλεόνασμα, είναι να ανάψουν οι
εταίροι το «πράσινο φως» για την
επαναφορά των συλλογικών δια-
πραγματεύσεων και βεβαίως να
πάρει ως αντάλλαγμα κάτι πέραν
μιας γενικόλογης δήλωσης για το
χρέος.

Τα χρονικά όρια
Υπ’ αυτή την έννοια, οι επόμενες

ώρες και ημέρες θα είναι κρίσιμες,
καθώς υπάρχει το κρίσιμο «ορόσημο»
του Eurogroup της 18ης του μήνα.
Οπως αναγνωρίζουν κυβερνητικά
στελέχη, ακόμη και εάν δεν επέλθει
τη συγκεκριμένη ημέρα τελική λύση,

η εκκρεμότητα δεν μπορεί να πα-
ραταθεί παρά για λίγες ακόμη ημέρες.
Και τούτο, διότι τουλάχιστον ένα
μεγάλο κομμάτι της συμφωνίας έχει
καταστεί σαφές από τους κ. Μέρκελ,
Ολάντ και Γιουνκέρ πως θα πρέπει
να έχει ψηφιστεί πριν από τις 30
Ιουνίου, ώστε η όποια παράταση
του ελληνικού προγράμματος –η
διάρκεια της οποίας είναι ακόμη μέ-
ρος της διαπραγμάτευσης– να εγ-
κριθεί από τα ξένα κοινοβούλια, πε-
ριλαμβανομένου του γερμανικού.
Πάντως, κατ’ ορισμένες πληροφορίες,
η κυβέρνηση συγκεντρώνει πόρους,
ώστε να μπορεί να αντεπεξέλθει,
ακόμη και εάν η εκκρεμότητα με
τους εταίρους παραταθεί μέχρι τον
Ιούλιο. Σε κάθε περίπτωση, εάν τε-
λικώς οι διαπραγματεύσεις ευοδω-
θούν, η επόμενη πράξη του «δρά-
ματος» θα παιχθεί εντός ελληνικού
εδάφους, δηλαδή στο εσωτερικό του
ΣΥΡΙΖΑ, στην Κεντρική Επιτροπή
του κόμματος και στη Βουλή. Κυ-

βερνητικά και κοινοβουλευτικά στε-
λέχη του ΣΥΡΙΖΑ αναγνωρίζουν πως
η εσωκομματική μάχη που θα κληθεί
να δώσει ο κ. Τσίπρας θα είναι σκλη-
ρή και με αβέβαιη έκβαση. Ομως,
θεωρούν πως τελικώς, έστω και εν
μέσω αναταράξεων, η όποια συμ-
φωνία θα εγκριθεί από την Κ.Ε. του
κόμματος, υπό την αίρεση ότι θα
υπάρχουν κάποια «κέρδη» από τη
διαπραγμάτευση σε επίπεδο εργα-
σιακών και χρέους, καθώς το όργανο,
ούτως ή άλλως, λειτουργεί με όρους
πλειοψηφίας και μειοψηφίας. Αντι-
θέτως, στην Κ.Ο. το τοπίο είναι πολύ
ρευστό. Ομως, ο κ. Στ. Θεοδωράκης,
που την Παρασκευή το πρωί είχε
τηλεφωνική επικοινωνία με τον κ.
Τσίπρα, ανέφερε το ίδιο βράδυ στην
Κ.Ο. του «Ποταμιού» πως «εμείς θέ-
λουμε λύση από αυτή τη Βουλή. Σή-
μερα, γιατί αύριο μπορεί να είναι
αργά. Θα επιμείνουμε, λοιπόν, στην
άποψή μας ότι ψηφίζουμε τη συμ-
φωνία».

Αλέξης Τσίπρας, Αγκελα Μέρκελ καιΦρανσουά Ολάντ, την περασμένη Τετάρτη, στις Βρυξέλλες. Στη συνάντηση, ο κ. Τσίπρας δέχθηκε να συζητήσει αύξηση του πρωτογενούς πλεονάσματος.

Τελευταία ευκαιρία για συμφωνία
Σημαντικότερη διαφορά μεταξύ κυβέρνησης και δανειστών παραμένει το ζήτημα του χρέους – Δέχεται πλεόνασμα 1% η Αθήνα
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Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Η ενσωμάτωση ή όχι σε ενδεχόμενη συμ-
φωνία δέσμευσης για αντιμετώπιση του
ζητήματος του χρέους απαντάει στο ερώ-
τημα πώς θα αντιδράσει το κόμμα στη
συμφωνία». Κομματικό στέλεχος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ συμπυκνώνει σε αυτή τη διατύπωση
τη σημασία που έχει για τον πρωθυπουργό
κ. Αλέξη Τσίπρα και την κυβέρνηση συ-
νολικά να εξασφαλίσει από τους εταίρους
και δανειστές «όχι απλά μια λεκτική, αό-
ριστη αναφορά στο χρέος, αλλά ένα δε-
σμευτικό πλαίσιο, με συγκεκριμένο χρο-
νοδιάγραμμα και ενδιάμεσα στάδια, που
θα αφορά τη διευθέτηση του χρέους».

Με απλά λόγια, ο κ. Τσίπρας, προκει-
μένου να καταφέρει να ξεπεράσει τις δια-
φαινόμενες ισχυρές ενστάσεις των κομ-
ματικών στελεχών στην προοπτική μιας
συμφωνίας με σημαντικές υποχωρήσεις
από το πρόγραμμα του ΣΥΡΙΖΑ, θα πρέπει
να έχει κάτι να τους δώσει ως αντάλλαγμα.

Να μπορεί να πει ότι δεν υποχώρησε
μόνο η κυβέρνηση στις απαιτήσεις της
άλλης πλευράς, αλλά και η άλλη πλευρά
αποδέχθηκε να μπει στη συμφωνία το
θέμα του χρέους.

Ο πρωθυπουργός και κορυφαία κυβερ-
νητικά στελέχη έχουν φροντίσει, ήδη
από την περασμένη εβδομάδα, να θέσουν
στο περιθώριο το προεκλογικό πρόγραμμα
του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς και το κυβερνητικό
πρόγραμμα, όπως αυτό παρουσιάσθηκε
στη συζήτηση για τις προγραμματικές
δηλώσεις, ενώ δείχνει να έχει φύγει τελείως
από την ορολογία τους το «πρόγραμμα
Θεσσαλονίκης». Ευσχήμως η υλοποίησή
του παραπέμπεται σε βάθος τετραετίας.
Στο επίκεντρο των αναφορών βρίσκεται
–μέχρι νεωτέρας– η πρόταση των 47 σε-
λίδων, που η κυβέρνηση παρουσίασε
στους θεσμούς ως προσχέδιο συμφωνίας
και έγινε δεκτή κάθε άλλο παρά με εν-
θουσιασμό από κυβερνητικά και κομμα-
τικά στελέχη. Η δυσκολία τους να την

υπερασπισθούν αποτυπώνεται στη μο-
νότονη επανάληψη ότι το εν λόγω κείμενο
δεν αποτελεί την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά το αποτέλεσμα των διαπραγματεύ-
σεων με τους εταίρους.

Τα κομματικά στελέχη, που θα κληθούν
να σηκώσουν το μεγαλύτερο βάρος μετα-
φοράς μιας συμφωνίας, που εφόσον προ-
κύψει θα είναι επώδυνη, προς την κομμα-
τική βάση εκφράζουν τη βεβαιότητα ότι,
όπως διαρκώς επαναλαμβάνει ο γραμματέας
του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Τάσος Κορωνάκης, ο κ. Τσί-
πρας δεν θα φέρει μια κακή συμφωνία. Το
ζητούμενο, πίσω από αυτή τη βεβαιότητα,
είναι η συμφωνία να έχει κάποια στοιχεία
που θα την καθιστούν υπερασπίσιμη, δη-
λαδή να συμπεριλαμβάνει το ζήτημα του
χρέους.

Οι Συμπληγάδες
Ολες οι πλευρές τηρούν στάση αναμονής

μέχρι την ολοκλήρωση των διαπραγμα-
τεύσεων. Ακόμη και η ισχυρότερη ομάδα
της εσωκομματικής αντιπολίτευσης, η
Αριστερή Πλατφόρμα, εμφανίζεται να το-
ποθετείται με ιδιαίτερη προσοχή στις συ-
νεδριάσεις της Πολιτικής Γραμματείας,
χωρίς, ωστόσο, να εγκαταλείπει τη στα-
θερή υπόμνηση των «κόκκινων» γραμμών.
Στην ηγεσία της κυβέρνησης και του κόμ-
ματος εκτιμούν ότι το υπουργικό συμ-
βούλιο και η Κεντρική Επιτροπή είναι οι
Συμπληγάδες, στις οποίες θα δοκιμαστεί
η όποια πρόταση. Εάν περάσει από εκεί,
εκτιμάται ότι δεν θα υπάρξει πρόβλημα

στην Κοινοβουλευτική Ομάδα και στην
ψηφοφορία στη Βουλή. Στο υπουργικό
συμβούλιο εκπροσωπούνται οι επιμέρους
ομαδοποιήσεις του κόμματος, με εξαίρεση
την ΚΟΕ, και εκτιμάται ότι, εφόσον οι
υπουργοί δώσουν τη συγκατάθεσή τους,
αυτή θα μεταφερθεί στους βουλευτές της
επιρροής τους. Οσον αφορά την Κεντρική

Επιτροπή, οι βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ δε-
σμεύονται, βάσει του κώδικα δεοντολογίας,
από τις αποφάσεις της, αν και η δέσμευση
αυτή είναι πολιτική και δεν έχει απτό αν-
τίκρισμα, δεν επισύρει, δηλαδή, πειθαρχικά
μέτρα. Από όλους, ωστόσο, αναγνωρίζεται
ότι υπάρχουν και οι suis generis περιπτώ-
σεις βουλευτών, όπως η Ζωή Κωνσταν-

τοπούλου, η Ραχήλ Μακρή, ο Γιάννης Μι-
χελογιαννάκης, που δεν συνδέονται με
κάποια από τις επιμέρους ομαδοποιήσεις
και η τελική στάση τους αποτελεί ερώτημα.
Αίσθηση προκάλεσε, επίσης, η κίνηση 22
βουλευτών στις αρχές της εβδομάδας να
ζητήσουν με επιστολή που απηύθυναν
προς τον κ. Τσίπρα η κυβέρνηση να προ-
χωρήσει άμεσα και κατ’ ουσίαν μονομερώς
στη νομοθέτηση της επαναφοράς των
συλλογικών συμβάσεων εργασίας και του
κατώτατου μισθού, αλλά και της μη εφαρ-
μογής περικοπών σε κύριες και επικουρικές
συντάξεις.

Την εικόνα συμπληρώνει ο μικρός κυβερ-
νητικός εταίρος, οι Ανεξάρτητοι Ελληνες,
που αποτελούν, επίσης, απρόβλεπτο παρά-
γοντα ως προς τη στάση τους σε μια ψηφο-
φορία στη Βουλή επί συμφωνίας που θα επι-
τευχθεί με τους εταίρους. Το στοιχείο του
απρόβλεπτου ενισχύεται από την κατηγο-
ρηματική αναφορά του κ. Πάνου Καμμένου
κατά την πρόσφατη συζήτηση σε επίπεδο
πολιτικών αρχηγών στη Βουλή, ότι η πρόταση
των 47 σελίδων περιλαμβάνει το έσχατο
όριο υποχωρήσεων, στις οποίες μπορεί να
προβεί η κυβέρνηση.

Οι πολύ λεπτές
ισορροπίες εντός
του ΣΥΡΙΖΑ
Ολες οι πλευρές τηρούν στάση αναμονής
μέχρι την ολοκλήρωση των διαπραγματεύσεων

<<<<<<

Πώς θα ξεπεράσει τις εσωκομ-
ματικές διαφωνίες ο πρωθυ-
πουργός της Ελλάδας.

Στην ηγεσία της κυβέρνησης και του κόμματος εκτιμούν ότι εάν η όποια συμφωνία περάσει από το υπουργικό συμβούλιο και την Κεντρική
Επιτροπή, δεν θα υπάρξει πρόβλημα στην Κοινοβουλευτική Ομάδα και στην ψηφοφορία στη Βουλή.

Στο 51% εντός 12μήνου η πιθανότητα για capital controls
Του ΛΕΩΝΙΔΑ ΣΤΕΡΓΙΟΥ

Η περιγραφή που ακολουθεί θα μπο-
ρούσε να ήταν πραγματική, εάν
συνεχίζονταν οι μαζικές εκροές
της περασμένης εβδομάδας:

ο διοικητής της Τράπεζας της
Ελλάδος τηλεφωνεί στον πρωθυ-
πουργό και τον ενημερώνει ότι
είναι θέμα ωρών οι τράπεζες να
ξεμείνουν από χρήματα λόγω των
μαζικών αναλήψεων. Ταυτόχρονα,
οι υπηρεσίες της ΤτΕ ειδοποιούν
το υπουργείο Οικονομικών. Ο πρω-
θυπουργός δίνει τη συγκατάθεσή
του και υπογράφει Πράξη Νομο-
θετικού Περιεχομένου, η οποία θέ-
τει περιορισμούς στην κίνηση κε-
φαλαίων (capital controls). Οι ελ-
ληνικές αρχές έχουν ήδη στείλει
τη σχετική αίτηση στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή από την οποία ζητούν
άδεια για την επιβολή capital con-
trols. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δίνει
άδεια με την υποσημείωση ότι οι
ελληνικές αρχές θα πρέπει να πά-
ρουν άμεσα όλα τα απαραίτητα
μέτρα ώστε σύντομα να άρουν τους
περιορισμούς στην κίνηση κεφα-
λαίων διότι αντιβαίνουν τη Συν-
θήκη. Παράλληλα, έχουν ενημε-
ρωθεί η ΕΚΤ και η εποπτεία του
Ευρωσυστήματος SSM.

Ολα αυτά ολοκληρώνονται μέσα
σε δύο ώρες. Τα καταστήματα των
τραπεζών έχουν ενημερωθεί. Οι
καταθέτες δεν μπορούν να κάνουν

ανάληψη μεγαλύτερη ενός ορίου
ημερησίως (π.χ. 100 ευρώ), δεν
μπορούν να στείλουν χρήματα στο
εξωτερικό π.χ. άνω των 1.000 ευρώ
κ.λπ. Οι διευθύνσεις μηχανοργά-
νωσης των τραπεζών έχουν ήδη
ρυθμίσει το κεντρικό σύστημα
ώστε τα ATM να μη μπορούν να
δίνουν περισσότερα από π.χ. 100
ευρώ ανά χρεωστική ή πιστωτική
κάρτα την ημέρα.

Ισως, μάλιστα, χρειαστεί να κλεί-
σουν οι τράπεζες μερικές ημέρες,
εάν διαπιστωθεί πανικός από την
επιβολή των capital controls.

Η πραγματικότητα
Ποια είναι η πιθανότητα να συμ-

βεί κάτι τέτοιο υπό τις σημερινές
συνθήκες; Η απάντηση έρχεται
από τον οίκο αξιολόγησης Moody’s,
ο οποίος την εβδομάδα που πέρασε
προειδοποίησε για κίνδυνο επιβο-
λής capital controls. Η «Κ» επικοι-
νώνησε με τον αντιπρόεδρο της
Moody’s και επικεφαλής αξιολο-
γήσεων τραπεζών, Νόντα Νικο-
λαΐδη, ο οποίος υπολογίζει την πι-
θανότητα γύρω στο 51% εντός
12μήνου. «Η αξιολόγηση Caa3 των
ελληνικών τραπεζικών καταθέσεων
για τις τέσσερις συστημικές τρά-
πεζες αντιστοιχεί σε πιθανότητα
για χρεοκοπία γύρω στο 51% εντός
των επομένων 12 μηνών, που πε-
ριλαμβάνει τον κίνδυνο για επιβολή
capital controls, κλείσιμο τραπεζών

(bank holidays) και κάθε είδους
«παγώματος» καταθέσεων. Ενα θε-
τικό αποτέλεσμα στις διαπραγμα-
τεύσεις της Ελλάδος με τους πι-
στωτές θα μπορούσε να μειώσει
τον κίνδυνο για capital controls,
καθώς αυτό θα ενισχύσει την επι-
στοσύνη των καταθετών και θα

αποκαταστήσει την εκροή κατα-
θέσεων. Στην αντίθετη περίπτω-
ση», προειδοποιεί ο κ. Νικολαΐδης,
«μία αρνητική εξέλιξη θα αυξήσει
τον κίνδυνο, αλλά και την ανάγκη
επιβολής περιορισμών στην κίνηση
κεφαλαίων για να μην καταρρεύσει
το τραπεζικό σύστημα από τις εκρο-

ές». Δεν υπάρχει μία συγκεκριμένη
συνταγή στο πώς εφαρμόζονται
τα capital controls.

Σύμφωνα με την Barclays, οι
πιο συνηθισμένες μορφές capital
controls που έχουν επιβληθεί σε
χώρες της Ευρωζώνης (Κύπρος,
Ισλανδία) περιλαμβάνουν ημερή-

σιο όριο αναλήψεων από κατα-
στήματα και ATM, επιμήκυνση
των προθεσμιακών καταθέσεων,
όριο για εμβάσματα προς το εξω-
τερικό και απαγόρευση ανοίγμα-
τος νέων λογαριασμών. Οι μετα-
φορές χρημάτων από τη μία τρά-
πεζα στην άλλη, π.χ. με internet
banking, εμβάσματα σε καταστή-
ματα ή ακόμα και με αγορές με
πιστωτικές κάρτες, μπορεί να επι-
τρέπονται, υπό την προϋπόθεση
ότι το χρήμα θα παραμένει εντός
του τραπεζικού συστήματος.

Τραπεζικά στελέχη αναφέρουν
ότι το μεγαλύτερο πρόβλημα στην
περίπτωση των capital controls
θα το αντιμετωπίσουν οι επιχει-
ρήσεις, παρά το ευρύ καταναλωτικό
κοινό. Για τους ιδιώτες, ένα ημε-
ρήσιο όριο αναλήψεων, π.χ. 100
ευρώ την ημέρα, σημαίνει 3.000
ευρώ τον μήνα. Μία επιχείρηση,
όμως, θα πρέπει να κάνει αίτηση
στην Τράπεζα της Ελλάδος για να
πληρώσει έναν προμηθευτή. «Η
Moody’s πιστεύει ότι η ΕΚΤ θα συ-
νεχίζει να παρέχει την απαραίτητη
ρευστότητα προς τις τράπεζες μέσω
ELA για όσο καιρό θα υπάρχει προ-
οπτική για ένα θετικό αποτέλεσμα
στις διαπραγματεύσεις με τους πι-
στωτές. Πιστεύουμε ότι η ΕΚΤ θέλει
να αποφύγει να γίνει ο καταλύτης
για το μέλλον της Ελλάδας στην
Ευρωζώνη», καταλήγει ο κ. Νικο-
λαΐδης.

Η στάση αναμονής που εμφανίζεται να τη-
ρεί η εσωκομματική αντιπολίτευση στα
κομματικά όργανα, προκειμένου να τοπο-
θετηθεί επί πραγματικών δεδομένων,
εφόσον προκύψει συμφωνία με τους εταί-
ρους, δεν αντικατοπτρίζεται στις δημόσιες
τοποθετήσεις, δηλώσεις και αρθρογραφία
των στελεχών της. Οι προσκείμενοι στην
Αριστερή Πλατφόρμα βουλευτές, καθώς
και τα κομματικά στελέχη, επιμένουν στη
διακριτή γραμμή, σε σχέση με τις επίσημες
κυβερνητικές θέσεις, όπως αυτές εκφρά-
ζονται από τα στελέχη του Μαξίμου. Η
εσωκομματική αντιπολίτευση ουδέποτε

εγκατέλειψε την υπεράσπιση της επιλογής
της ρήξης, που θεωρεί δεδομένο ότι πρέ-
πει να βρίσκεται διαρκώς στο τραπέζι. Τα
στελέχη της θεωρούν ότι δικαιώνονται τώ-
ρα για το γεγονός ότι αμέσως μετά τη συμ-
φωνία της 20ής Φεβρουαρίου καλούσαν
την κυβέρνηση να προετοιμάζεται για με-
τωπική σύγκρουση τον Ιούνιο. Εκτιμούν,
ειδικότερα, ότι οι εταίροι όλο αυτό το διά-
στημα υλοποίησαν συστηματικά μία πα-
ρελκυστική τακτική, με στόχο να εξαντλή-
σει η κυβέρνηση όλα τα περιθώρια που εί-
χε και όλα τα αποθέματα ρευστότητας,
ώστε στο τέλος, μην έχοντας άλλη επιλο-

γή, να παραδοθεί άνευ όρων, αποδεχόμε-
νη όλες τις απαιτήσεις που προβάλλονται
από την άλλη πλευρά. Τα στελέχη της εσω-
κομματικής αντιπολίτευσης επιμένουν ότι
υπάρχει εναλλακτική και δυνατότητες στην
αξιοποίηση άλλων συμμαχιών, αρκεί να
υπάρχει η απαραίτητη πολιτική βούληση.
Ενα βήμα πιο μπροστά βρίσκεται ο βου-
λευτής κ. Κώστας Λαπαβίτσας, ο οποίος
έχει επανέλθει τις τελευταίες ημέρες στην
αρθρογραφία με την οποία υποστηρίζει
την επιλογή επιστροφής σε εθνικό νόμι-
σμα ως μόνη ρεαλιστική εναλλακτική για
την κυβέρνηση και για τη χώρα.

Η εσωκομματική αντιπολίτευση στα κομματικά όργανα
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Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ 

Το νέο πολιτικό σκηνικόστην Τουρκία
μετά τις εκλογές της περασμένης
Κυριακής, γεννά ερωτήματα για
τη σταθερότητα της γειτονικής χώ-
ρας, τις προοπτικές για την οικο-
νομική της ανάπτυξη, και θέτει
υπό αμφισβήτηση την παντοδυ-
ναμία του Ταγίπ Ερντογάν. Παράλ-
ληλα, προκαλεί έναν εύλογο προ-
βληματισμό για την πορεία των ελ-
ληνοτουρκικών σχέσεων καθώς η
ιστορία διδάσκει ότι σε περιόδους
πολιτικής αβεβαιότητας στη γει-
τονική χώρα, η Ελλάδα και η Κύπρος
προσφέρονται για εξαγωγή εσω-
τερικών τριβών και εντάσεων.

Η απώλεια της αυτοδυναμίας
από το κυβερνών κόμμα Δικαιοσύ-
νης και Ανάπτυξης έπληξε τον πρό-
εδρο Ερντογάν, που με τον αυταρ-
χισμό του προκάλεσε την οργή με-

γάλου μέρους της κοινωνίας, όπως
φυσικά και τον πρωθυπουργό Αχμέτ
Νταβούτογλου, ο οποίος παραιτή-
θηκε έπειτα από μόλις δέκα μήνες
στο αξίωμά του στο οποίο αναρρι-
χήθηκε όταν ο Ερντογάν μεταπή-
δησε στην προεδρία.

Αντιμέτωπος με την ανατροπή
του πολιτικού σκηνικού που επί
δεκατρία χρόνια διασφάλιζε την
παντοδυναμία του, ο Ταγίπ Ερν-
τογάν επιχειρεί να διατηρήσει τον
έλεγχο των εξελίξεων, φορώντας
τον θεσμικό μανδύα της ουδετε-
ρότητας που επιβάλλει η θέση του
προέδρου, κάτι όμως που δεν είχε
κάνει στο διάστημα που βρίσκεται
στο κορυφαίο πολιτειακό αξίωμα.
Μετά την παραίτηση του Νταβού-
τογλου, ο Ερντογάν κάλεσε τα κόμ-
ματα να κινηθούν με υπευθυνότητα
και να σχηματίσουν κυβέρνηση
συνεργασίας. Οι πρώτες αντιδράσεις
της αντιπολίτευσης ήταν αρνητικές,
αλλά οι διαβουλεύσεις συνεχίζονται.
Αν αποβούν άκαρπες, θα προκη-
ρυχθούν νέες εκλογές εντός 45 ημε-
ρών.

Ενδεχόμενη συμμετοχή του κόμ-
ματος Εθνικιστικής Δράσης (ΜΗΡ)
στην κυβέρνηση θα δημιουργούσε
ένα δύσκολο περιβάλλον στις ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις καθώς εκ-
φράζει ακραίες θέσεις και συχνά
εκτοξεύει απειλές κατά της Ελλάδας
και της Κύπρου. Το ΜΗΡ υποστη-
ρίζει ότι η ευρωπαϊκή πορεία δεν
είναι αυτοσκοπός, ζητεί από την
Ε.Ε. να αναγνωρίσει τις «εθνικές
ευαισθησίες» της Τουρκίας, και
στο πλαίσιο αυτό απορρίπτει συμ-
βιβασμούς στο Κυπριακό και το
Αρμενικό.

Το θολό πολιτικό περιβάλλον
στη γειτονική χώρα εμφανίζεται
τη στιγμή που και στην Ελλάδα

επικρατεί μεγάλη αβεβαιότητα με
διχαστικού χαρακτήρα εσωτερικές
τριβές και την οικονομία να απει-
λείται με χρεοκοπία, σκηνικό που
δεν λειτουργεί αποτρεπτικά σε εν-
δεχόμενες επιθετικές βλέψεις συγ-
κεκριμένων κύκλων της Τουρκίας.
Επιπροσθέτως, ένα περιβάλλον
ακυβερνησίας στην Τουρκία θα
καθυστερήσει και πτυχές της συ-
νεργασίας της χώρας με την Ε.Ε.,
εξέλιξη που επίσης δεν λειτουργεί
υποβοηθητικά για τις ελληνοτουρ-
κικές σχέσεις και το Κυπριακό.
Μόλις, την περασμένη Πέμπτη, η
Κομισιόν εξέφρασε «σοβαρές ανη-
συχίες» για τη συμπεριφορά της
Τουρκίας έναντι της Ελλάδας και
της Κύπρου, και την κάλεσε να
αποφεύγει «κάθε είδους απειλή ή
ενέργεια στρεφόμενη κατά κρά-
τους-μέλους, ή αιτία τριβής ή ενέρ-
γειες, που θα μπορούσαν να βλά-
ψουν τις καλές σχέσεις γειτονίας
και την ειρηνική διευθέτηση δια-
φορών».

Σε μια κίνηση που από κάποιους
ερμηνεύθηκε ως «άνοιγμα» προς
τους κεμαλιστές, ο πρόεδρος Ερν-
τογάν συναντήθηκε με τον πρώην
ηγέτη του Ρεπουμπλικανικού Λαϊ-
κού Κόμματος (CHP), Ντενίζ Μπαϊ-
κάλ, ο οποίος είναι το παλαιότερο
μέλος της νέας εθνοσυνέλευσης
που προέκυψε από τις εκλογές της
περασμένης Κυριακής και ο προ-
σωρινός πρόεδρος του Σώματος
μέχρι την εκλογή του νέου προ-
έδρου. Στη συνάντηση συζητήθη-
καν πιθανά σενάρια συνεργασίας.

Το G20 στην Αττάλεια
Ο Ταγίπ Ερντογάν επιχειρεί να

εκπέμψει θεσμική ωριμότητα αλλά
και συνέχεια του κράτους, με στόχο
να μην πληγεί η δική του επιρροή,
αλλά και η εικόνα της Τουρκίας ως
ανερχόμενης οικονομικής δύναμης
-τον Νοέμβριο θα φιλοξενήσει στην
Αττάλεια τη σύνοδο κορυφής του
G20- στην οποία έχει οικοδομήσει
τις φιλοδοξίες του για έναν ηγεμο-
νικό περιφερειακό ρόλο. Στο πλαίσιο
αυτό θέλει να υπάρξει το ταχύτερο
δυνατό κυβέρνηση, προσβλέποντας
σε έναν αναβαθμισμένο ρόλο για
τον ίδιο, που θα απορρέει όχι από
την αναθεώρηση του συντάγματος,
την οποία προς το παρόν αδυνατεί
να επιβάλει, αλλά από τις εξισορ-
ροπητικές ανάγκες που γεννά το
νέο πολιτικό σκηνικό όπου κανένα
κόμμα δεν διαθέτει αυτοδυναμία.

Το ΑΚΡ απώλεσε 9% των ψήφων
και 69 έδρες (έλαβε 41% και 258
έδρες) και παρότι κέρδισε με δια-
φορά, είναι ο μεγάλος χαμένος.
Στους ηττημένους συμπεριλαμβά-
νεται και το CHP που δεν επωφε-
λήθηκε της πτώσης του ΑΚΡ και
περιορίσθηκε στο 25% και 132
έδρες. Μεγάλος νικητής ήταν το
φιλοκουρδικό HDP με 13% και 80
έδρες, ενώ στους κερδισμένους
συγκαταλέγεται και το ακροδεξιό
MHP που εισέπραξε μέρος των δυ-
σαρεστημένων ψηφοφόρων του
κυβερνώντος κόμματος και αύξησε
το ποσοστό του στο 16%.

Σε περιβάλλον ακυβερνησίας η Τουρκία
Τι σημαίνει για τις ελληνοτουρκικές σχέσεις αμφισβήτηση της παντοδυναμίας του Ερντογάν – Ενδεχόμενο νέων εκλογών 

«Στο σκοτάδι του πελάγους, ο Χασέμ
Αλσούκι δεν μπορεί να δει τους δι-
πλανούς του, αλλά μπορεί να τους
ακούσει να ουρλιάζουν. Εν μέρει
φταίει ο ίδιος. Είναι δύο Αφρικανές
(ίσως από τη Σομαλία, αλλά δεν
είναι η κατάλληλη ώρα για να ρω-
τήσει) και ο Χασέμ πατάει πάνω
τους. Τα πόδια του πιέζουν τα δικά
τους. Εκείνες θα ήθελαν να μετα-
κινηθεί, το ίδιο κι εκείνος, αλλά δεν
μπορεί. Πολλοί ακόμη άνθρωποι
είναι σωριασμένοι πάνω του και
ίσως υπάρχει άλλο ένα στρώμα από
πάνω τους. Δεκάδες είναι στοιβαγ-
μένοι στην ξύλινη βάρκα. Αν κά-
ποιος επιχειρήσει να κουνηθεί, ο
λαθρέμπορος τον κλωτσάει για να
επιστρέψει στη θέση του. Δεν θέλει
η φορτωμένη βάρκα να αναποδο-
γυρίσει και να ναυαγήσει».

Είναι μία από τις δραματικές πε-
ριγραφές ενός Σύρου πρόσφυγα, πα-
τέρα δύο παιδιών, ο οποίος προσπά-

θησε υπό αυτές τις άθλιες συνθήκες
να φτάσει από την Αίγυπτο στην
Ιταλία και στη συνέχεια να φέρει
μαζί και την οικογένειά του. Την
ιστορία του Αλσούκι και του ριψο-
κίνδυνου ταξιδιού του δημοσίευσε
ο «Γκάρντιαν» αυτήν την εβδομάδα
σε ένα συνταρακτικό ρεπορτάζ του
αρμόδιου συντάκτη της βρετανικής
εφημερίδας, Πάτρικ Κίνγκσλεϊ.

Σύμφωνα με το δημοσίευμα, στη
Σικελία ακτιβιστές δέχονται καθη-
μερινά τηλεφωνήματα από μετα-
νάστες που βρίσκονται παγιδευμέ-
νοι μεσοπέλαγα σε κάποιο κατά-
μεστο αλιευτικό, ζητώντας βοήθεια.
«Είμαστε 600 άτομα - 200 γυναίκες
και εκατό παιδιά. Εχουμε μείνει
τρεις ημέρες χωρίς νερό», είναι μία
από τις συνηθισμένες απέλπιδες
εκκλήσεις. Οι ανθρωπιστικές ορ-
γανώσεις ειδοποιούν το ιταλικό λι-
μενικό, το οποίο στη συνέχεια σπεύ-
δει να σώσει τους ναυαγούς.

Η Ε.Ε. προσπαθεί να εφαρμόσει
το σχέδιο επανεγκατάστασης 40.000
προσφύγων, καθώς οι αφίξεις σε
Ιταλία και Ελλάδα ανέρχονται φέτος
σε αριθμούς ρεκόρ (54.000 και
48.000 αντίστοιχα), με αποτέλεσμα
οι δύο χώρες να αδυνατούν να επω-
μισθούν μόνες τους το βάρος της
φιλοξενίας των δεκάδων χιλιάδων
μεταναστών. Συνολικά πάνω από
103.000 άνθρωποι έχουν διασχίσει
ήδη, το 2015, τη Μεσόγειο με προ-
ορισμό την Ευρώπη και εξ αυτών
2.000 έχουν χάσει τη ζωή τους ή
αγνοούνται. Ωστόσο η επιχείρηση
δικαιότερης κατανομής των προ-
σφύγων στις 28 χώρες–μέλη της
Ενωσης προσκρούει στις αντιδρά-
σεις πολλών από αυτές.

Η ισπανική κυβέρνηση απορρί-
πτει κατηγορηματικά την πρόταση
για φιλοξενία προσφύγων, με το
επιχείρημα ότι «το ζήτημα πρέπει
να καθοριστεί με βάση τις δυνατό-

τητες κάθε χώρας». Υπενθυμίζεται
πως τα κριτήρια που έχει θέσει η
Κομισιόν στους «28» για την υπο-
δοχή αιτούντων άσυλο είναι το μέ-
γεθος της οικονομίας, το ποσοστό
ανεργίας και ο πληθυσμός. Αρχικά
η Γαλλία είχε υποστηρίξει τη στρα-
τηγική, αλλά στη συνέχεια ανέ-
κρουσε πρύμναν καθώς η σοσιαλι-
στική κυβέρνηση δέχεται έντονη
κριτική από το ακροδεξιό Εθνικό
Μέτωπο και τη συντηρητική πα-
ράταξη ότι είναι ιδιαίτερα ανεκτική
στη μεταναστευτική της πολιτική.
Ετσι το Παρίσι ζητάει να συμπερι-
ληφθούν αναδρομικά στον αριθμό
των προσφύγων που του αναλογεί
κι εκείνοι που έχουν φτάσει ήδη
στη Γαλλία.

Διορθώσεις ζητάει και η Γερμανία,
η οποία σε γενικές γραμμές έχει
υιοθετήσει τις προτάσεις της Κομι-
σιόν, ενώ ο υπουργός Εσωτερικών
της χώρας, Τόμας ντε Μεζιέρ, ζήτησε

να περιλαμβάνονται στο σύστημα
«μόνο όσοι πρόσφυγες έχουν προ-
οπτικές μόνιμης διαμονής στην
Ε.Ε.». Παράλληλα ζήτησε για τους
υπόλοιπους μια δίκαιη διαδικασία
επαναπατρισμού, «ενδεχομένως με
κοινοτική βοήθεια», η οποία θα δρο-
μολογείται από τις χώρες όπου ζη-
τήθηκε πρώτη φορά άσυλο. Πολω-
νία, Τσεχία και Σλοβακία αντιτίθεν-
ται σθεναρά σε αυτό, ενώ η Βουλ-
γαρία αισθάνεται ότι παραμελήθηκε
από το πρόγραμμα μετεγκατάστα-
σης, από το οποίο ωφελούνται μόνο
Ιταλία και Ελλάδα.

Το προτεινόμενο σύστημα για
τη διανομή των προσφύγων στις
28 χώρες-μέλη έχει ως κριτήρια το
μέγεθος του πληθυσμού (με συν-
τελεστή 40%), της οικονομικής ανά-
πτυξης (επίσης 40%), της ανεργίας
(10%) και του ιστορικού υποδοχής
αιτούντων άσυλο στο παρελθόν
(10%).

Προτού φτάσουν στις ακτές της
Μεσογείου, οι πρόσφυγες έχουν
βιώσει μυθιστορηματικές οδύσσειες
τόσο στην πατρίδα τους όσο και
στην προσπάθειά τους να κάνουν
το πολυπόθητο ταξίδι. Οι αιτίες των
ταξιδιών τους είναι σύνθετες. Οι
μετανάστες από χώρες της δυτικής
Αφρικής, όπως η Σενεγάλη ή η Γκά-
να, προσπαθούν να ξεφύγουν από
τις συνθήκες ακραίας ανέχειας. Αν-
τίθετα οι πρόσφυγες από την ανα-
τολική Αφρική και τη Μέση Ανατολή
επιζητούν να γλιτώσουν από δικτα-
τορίες, όπως στην Ερυθραία, ή πο-
λέμους, π.χ. στη Συρία, στη Σομαλία
και στο Ιράκ. Σύμφωνα με τις τε-
λευταίες πληροφορίες, 450.000 έως
μισό εκατομμύριο πρόσφυγες πε-
ριμένουν αυτήν τη στιγμή στη Λι-
βύη για να πραγματοποιήσουν το
επικίνδυνο πέρασμα στην άλλη
πλευρά της Μεσογείου.

Ξ. Κ.

«Οδύσσεια» για τους πρόσφυγες και στη γη της Ευρώπης
Οι προτάσεις της Κομισιόν για δικαιότερη κατανομή τους συναντούν σθεναρή αντίσταση από πολλές χώρες της Ε.E.

Αριθμός ρεκόρ γυναικών, χριστιανών
και μελών της κουρδικής και αρμέ-
νικης κοινότητας κέρδισε έδρες στο
τουρκικό κοινοβούλιο κατά τις εκλο-
γές της περασμένης εβδομάδας, ση-
ματοδοτώντας μία σημαντική αλλαγή
σελίδας για την Τουρκία, που μέχρι
προσφάτως αντιμετώπιζε ως απειλή
απέναντι στην εθνική ενότητα την
πολιτική ενθάρρυνση της διαφορε-
τικότητας. Εμβληματική προσωπι-
κότητα της αλλαγής είναι η 27χρονη
Ντιλέκ Οτσαλάν, ανιψιά του ηγέτη
των Κούρδων ανταρτών, Αμπντουλάχ
Οτσαλάν, ο οποίος αφού καταδικά-
σθηκε σε απαγχονισμό, κατέληξε
εξόριστος στη νησιωτική φυλακή
Ιμραλί. Για τους περισσότερους Τούρ-
κους η επιτυχία της ανιψιάς του
Οτσαλάν φαντάζει εξωπραγματική.
«Πρώτα από όλα θεωρώ τον εαυτό
μου εκπρόσωπο των γυναικών και
των νέων», δήλωσε η ίδια στα τουρ-
κικά μέσα ενημέρωσης. «Μπορεί να
έχω κουρδική καταγωγή, αλλά θα
εκπροσωπήσω όλους όσοι έχουν
υποστεί εκμετάλλευση, καταπίεση,
αδιαφορία και όλους τους λαούς, τις
κουλτούρες, τις πεποιθήσεις και τις
γλώσσες» πρόσθεσε η Ντιλέκ Οτσα-
λάν. Το «άνοιγμα» προς τους Κούρ-

δους μπορεί να θεωρηθεί μία από
τις διαλλακτικές, φιλελεύθερες από-
πειρες μεταρρύθμισης του Ταγίπ
Ερντογάν κατά τα πρώτα χρόνια της
πρωθυπουργίας του. Το μέλλον αυτής
της ειρηνευτικής προσπάθειας δεν
είναι βέβαια ξεκάθαρο. Το κόμμα
της Ντιλέκ Οτσαλάν, το φιλοκουρδικό
Δημοκρατικό Κόμμα των Λαών (HDP)
ήταν εκείνο που στέρησε από το
κόμμα Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης
(AKP) του Ερντογάν την απόλυτη
κοινοβουλευτική πλειοψηφία και
κατ’ επέκταση μία άνετη πορεία προς
τη συνταγματική αναθεώρηση. Το
HDP προσέλκυσε τους απογοητευ-
μένους με τον αυταρχικό Τούρκο
πρόεδρο ψηφοφόρους.

Συνολικά 97 γυναίκες βουλευτές
εξελέγησαν την περασμένη Κυριακή
και αντιπροσωπεύουν το 17% του
τουρκικού κοινοβουλίου, που απο-
τελείται από 550 έδρες. «Στην Τουρκία
η συμμετοχή των γυναικών στην
πολιτική θεωρείται πολυτέλεια και
θα αγωνιστούμε για να αλλάξει αυτό»
τόνισε η Σελίνα Ντογκάν, η οποία
εξελέγη με το κεμαλικό κεντροαρι-
στερό Ρεπουμπλικανικό Λαϊκό Κόμμα
(CHP).

Εξάλλου, άγνωστο παραμένει εάν

το κόμμα Δικαιοσύνης θα σχηματίσει
κυβέρνηση μειοψηφίας ή εάν θα επι-
χειρήσει έναν κυβερνητικό συνα-
σπισμό. Πάντως, υπήρξε το μόνο με-
γάλο κόμμα που είδε τον αριθμό των
γυναικών βουλευτίνων του να υπο-
χωρεί, στέλνοντας μόνο 41 γυναίκες
στο κοινοβούλιο. Το HDP θα καλύψει
τις 30 από τις 80 συνολικά έδρες του
με γυναίκες αντιπροσώπους. Επίσης,
το Δημοκρατικό κόμμα των Λαών εί-
ναι το πρώτο κόμμα που έδωσε την
ευκαιρία σε έναν ομοφυλόφιλο υπο-
ψήφιο να διεκδικήσει μία έδρα στην
εκλογική αναμέτρηση. Ο ακτιβιστής
Μπαρίς Σουλού μπορεί να μην κα-
τόρθωσε να εκλεγεί, όμως η συμμε-
τοχή του στις εκλογές αποτελεί μία
καλή είδηση για την διατήρηση της
δημοκρατικής σταθερότητας.

Την ίδια στιγμή, τέσσερις ακόμα
βουλευτές που ανήκουν στη χριστια-
νική τουρκική μειονότητα εξελέγη-
σαν την Κυριακή: δύο με το HDP,
ένας με το CHP και ένας με το ΑΚΡ.
Οι χριστιανοί παραδοσιακά τίθενται
στο περιθώριο στη μουσουλμανική
Τουρκία. Ενας δικηγόρος της συρια-
κής μειονότητας, που εκλέχθηκε το
2011, αποτέλεσε τον πρώτο χριστιανό
σε τουρκική κυβέρνηση εδώ και μισό

αιώνα. Τα τρία περίπου εκατομμύρια
Ρομά της Τουρκίας θα αποκτήσουν
και εκείνα τον πρώτο κοινοβουλευ-
τικό τους αντιπρόσωπο, καθώς ο
38χρονος υποψήφιος του CHP Οζκάν
Πουρκού εκλέχθηκε με το κόμμα
του στη Σμύρνη. Δύο μέλη της εθνο-
τικής κοινότητας των Γιαζίντι κα-
τόρθωσαν να καταλάβουν δύο έδρες.
Η μία εκ των δύο βουλευτών, η Φε-
λεκνάς Ουκά, πρώην μέλος του ευ-
ρωπαϊκού κοινοβουλίου από τη Γερ-
μανία μαθαίνει ακόμη την τουρκική
γλώσσα και επιθυμεί να ορκιστεί
στη μητρική της γλώσσα, τα κουρ-
δικά. Στη νέα σύνθεση του τουρκικού
κοινοβουλίου συμμετέχουν και τρία
μέλη της αρμενικής κοινότητας. Ορι-
σμένοι Τούρκοι θεωρούν τους Αρ-
μένιους προδότες και τους κατηγο-
ρούν ότι συκοφαντούν παγκοσμίως
την Τουρκία για τη γενοκτονία του
1915. «Δεν έχει σημασία πόσοι Αρ-
μένιοι βρίσκονται στο κοινοβούλιο,
αυτό που έχει σημασία είναι η στάση
μας» σχολίασε ο νεοεκλεγείς βου-
λευτής αρμενικής καταγωγής Γκαρό
Παϊλάν, ο οποίος ελπίζει, όπως και
η Ντιλέκ Οτσαλάν, ότι θα αλλάξει τα
τουρκικά πολιτικά πράγματα.

REUTERS

Ηδη, η συμπεριφορά της Αγκυρας
μετά τις εκλογές προβληματίζει.
Την περασμένη Τρίτη, το τουρκικό
κατασκοπευτικό πλοίο «Tσαρνταλί»
εισήλθε στο πεδίο βολής Ανδρου
κατά τη διάρκεια ελληνικής άσκη-
σης με πραγματικά πυρά. Την Πέμ-
πτη, η Αγκυρα εξέδωσε οδηγία
προς ναυτιλλομένους (NAVTEX) με
την οποία δέσμευσε για ασκήσεις
μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου, μεγάλη
περιοχή στο μέσο του Αιγαίου -με-
ταξύ Λέσβου, Αϊ-Στράτη, Αλοννή-
σου και Σκύρου- παρόμοια με αυτή
που είχε δεσμεύσει και τον Φε-
βρουάριο, αλλά τότε είχε συμπερι-
λάβει στις συντεταγμένες και μέρος
της Λήμνου, κίνηση που επέτρεψε
στον υπ. Εξωτερικών Ν. Κοτζιά, να
πετύχει την απόσυρσή της έπειτα
από κινητοποίηση προς τον ΟΗΕ, το
ΝΑΤΟ και την Ε.Ε. Η νέα δέσμευση
έρχεται στην καρδιά της τουριστι-
κής περιόδου και ενώ έχουν ξεκινή-
σει συνομιλίες για ΜΟΕ. Η Αγκυρα
εξέδωσε NAVTEX και για πόντιση
από το ιταλικό σκάφος EXPLORA
υποθαλάσσιων καλωδίων από αύ-
ριο μέχρι τις 18 Ιουνίου, σε περιοχή
μεταξύ Ρόδου και Καστελλορίζου
εντός των ελληνικών χωρικών υδά-
των, που αμφισβητεί η Τουρκία.
Τέλος, ενώ οικοδομείται νέο κλίμα
στην Κύπρο μετά την εκλογή Ακιν-
τζί στην ηγεσία των Τουρκοκυ-
πρίων, η Αγκυρα εξέδωσε NAVTEX
για έρευνες του «Μπαρμπαρός»
βορειοδυτικά της νήσου, αν και όχι
εντός της κυπριακής ΑΟΖ.

Προκλήσεις στο Αιγαίο

<<<<<<

Η συνάντηση του 
Τούρκου προέδρου 
με τον Ντενίζ Μπαϊκάλ
και τα πιθανά σενάρια
συνεργασίας.

Ανεμος αλλαγής στο τουρκικό Κοινοβούλιο

Η απώλεια της αυτοδυναμίας από το κυβερνών Kόμμα Δικαιοσύνης και Αναπτυξης έπληξε τον Τούρκο πρόεδρο 
Ταγίπ Ερντογάν, που με τον αυταρχισμό του προκάλεσε την οργή μεγάλου μέρους της κοινωνίας.
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Βόλτα στην κοιλάδα των κερασιών 
και των παραδοσιακών γεύσεων!

Μουτουλλάς

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 21 ΙΟΥΝΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Των PETER BAKER,
STEVEN ERLANGER
THE NEW YORK TIMES

Ο πόλεμος στην Ουκρανία, που έθε-
σε τη Ρωσία σε τροχιά αντιπαρά-
θεσης με τη Δύση, όπως κατέδειξε
η πρόσφατη σύνοδος κορυφής του
G7, δεν διεξάγεται μόνο με τανκς,
πυροβολικό και στρατιώτες. Σε
αυξανόμενο βαθμό, η Μόσχα επι-
στρατεύει πολύ διαφορετικά όπλα:
χρήματα, ιδεολογία και παραπλη-
ροφόρηση. Αμερικανοί και Ευρω-
παίοι αξιωματούχοι μιλούν για
συντονισμένη εκστρατεία της Μό-
σχας στο εσωτερικό της Δύσης,
όπου χρηματοδοτεί πολιτικά κόμ-
ματα και κινήματα, προσπαθώντας
ταυτόχρονα να προβάλει τη δική
της εκδοχή για την ουκρανική κρί-
ση στα δυτικά μέσα ενημέρωσης.
Στόχος του Κρεμλίνου φαίνεται
να είναι ο διχασμός και η αποστα-
θεροποίηση της Ε.Ε.

Θεωρητικά, θα του αρκούσε να
προσεταιριστεί έστω και ένα κρά-
τος-μέλος, ώστε να εμποδίσει την
παράταση των κυρώσεων σε βάρος
της Ρωσίας, οι οποίες εκπνέουν
στα τέλη Ιουνίου.

Στη σύνοδο κορυφής του G7,
στο Ελμαου της Βαυαρίας, την πε-
ρασμένη Κυριακή και Δευτέρα, ο
πρόεδρος Ομπάμα πέτυχε την ευ-
θυγράμμιση των Ευρωπαίων σε

μια σκληρή γραμμή έναντι της
Μόσχας. Τις προηγούμενες ημέρες,
Αμερικανοί αξιωματούχοι είχαν
εκφράσει ανησυχία για τις προ-
σπάθειες του Πούτιν να διαιρέσει
την Ευρώπη.

«Στην προσπάθειά του να βγει
από το κλουβί (των κυρώσεων),
το Κρεμλίνο καταβάλλει επίμονες
προσπάθειες εξαγοράς και προ-
σεταιρισμού πολιτικών δυνάμεων,
χρηματοδοτώντας δεξιά και αρι-
στερά, αντισυστημικά κόμματα

στην Ευρώπη», δήλωσε ο αντι-
πρόεδρος των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν,
στη διάρκεια ομιλίας του στο Ιν-
στιτούτο Μπρούκιγκς, στην Ουά-
σιγκτον. Την άποψη αυτή συμ-
μερίζεται και η βρετανική κυβέρ-
νηση. «Ασφαλώς ανησυχούμε για
τον παράγοντα “ρωσικό χρήμα”,
καθώς βλέπουμε ότι υπάρχει μια
ξεκάθαρη ρωσική στρατηγική επι-
λογής των “αδελφών” δυνάμεων

που μπορεί να αποδειχθούν ευά-
λωτες αναφορικά με την απόφαση
του Ιουνίου» για παράταση των
κυρώσεων, δήλωσε την περασμέ-
νη εβδομάδα ο Βρετανός υπουργός
Εξωτερικών, Φίλιπ Χάμοντ.

Πρόσθετα μέτρα
Παραμένει αβέβαιο εάν η στρα-

τηγική του Κρεμλίνου στεφθεί με
επιτυχία. Η ισχυρότερη χώρα της
Ε.Ε., η Γερμανία, θα ταχθεί υπέρ
της παράτασης των κυρώσεων έως
τον Ιανουάριο του 2016, κατά την
προσεχή Σύνοδο Κορυφής της
Ενωσης, στις 25 και 26 Ιουνίου.
Είναι απίθανο τα μικρότερα κρά-
τη-μέλη να αψηφήσουν το Βερο-
λίνο. Ωστόσο, δεν υπάρχει μεταξύ
των Ευρωπαίων ιδιαίτερη όρεξη
για πρόσθετες κυρώσεις, όπως θα
επιθυμούσαν οι Αμερικανοί.

Η ρωσική προσπάθεια άσκησης
επιρροής στις ευρωπαϊκές υποθέ-
σεις παίρνει διάφορες μορφές. Πα-
ραδοσιακά, η Ρωσία χρησιμοποιεί
τον ρόλο της ως βασικού ενεργει-
ακού προμηθευτή της Ευρώπης
για την άσκηση πολιτικής πίεσης.
Αυτό το διάστημα, πιέζει χώρες
της νοτιοανατολικής Ευρώπης,
συμπεριλαμβανομένης της Ελλά-
δας, να υποστηρίξουν έναν νέο
αγωγό φυσικού αερίου, που υπό-
σχεται οικονομικά οφέλη. Τα ογ-
κώδη κεφάλαια ρωσικών ολιγαρ-

χών στην Κύπρο οδήγησαν πολ-
λούς να βλέπουν το νησιωτικό
έθνος ως χρηματοπιστωτικό φυ-
λάκιο της Μόσχας.

Επί σειρά ετών, η Ρωσία κατα-
βάλλει σημαντικά ποσά για την
προβολή των θέσεών της σε εφη-
μερίδες και ιστοσελίδες 26 χωρών.
Τελευταία, έχει βαλθεί να επεκτεί-
νει το τηλεοπτικό δίκτυο Russia
Today, που εκπέμπει στα αγγλικά
και σε άλλες τρεις γλώσσες.

Αμερικανοί και Ευρωπαίοι κα-
τηγορούν το Κρεμλίνο ότι χρημα-
τοδοτεί οικολογικά κινήματα στην

Ευρώπη, ενθαρρύνοντας κινητο-
ποιήσεις εναντίον της εκμετάλ-
λευσης σχιστολιθικού πετρελαίου
και φυσικού αερίου, που ανταγω-
νίζεται τα ρωσικά συμφέροντα.
Το τελευταίο διάστημα, η Ρωσία
φαίνεται να βρίσκει κάποια απή-
χηση σε Ελλάδα, Ουγγαρία, Τσεχία,
ή ακόμη και σε Ιταλία και Γαλλία.
Απευθύνεται όχι μόνο στους πα-
ραδοσιακούς αριστερούς συμμά-
χους της εποχής του Ψυχρού Πο-
λέμου, αλλά ακόμη και σε ακρο-
δεξιές δυνάμεις που εναντιώνονται
στην Ε.Ε. και συμμερίζονται τη

συντηρητική γραμμή του Πούτιν
εναντίον της υποτιθέμενης «ηθικής
παρακμής» της Δύσης. 

Το πιο τρανταχτό παράδειγμα
είναι το Εθνικό Μέτωπο της Μαρίν
Λεπέν στη Γαλλία, που έλαβε δά-
νειο 11,7 εκατομμυρίων δολαρίων
από ρωσοτσεχική τράπεζα. Ρε-
πορτάζ του γερμανικού Τύπου
υποστηρίζουν ότι το αντιευρω-
παϊκό κόμμα AfD επωφελήθηκε
από αγορά χρυσού, σε προνομιακά
χαμηλές τιμές, από τη Ρωσία. Το
AfD πάντως αρνήθηκε τις κατη-
γορίες.

Ιδεολογία και
ρούβλια απέναντι 
στις κυρώσεις
Κοινό μέτωπο πέτυχε ο Mπάρακ Ομπάμα στο G7, 
ενώ ο Πούτιν επιχειρεί να διχάσει την Ευρωπαϊκή Ενωση

<<<<<<

Δυτικοί αξιωματούχοι
μιλούν για συντονισμέ-
νη εκστρατεία της Μό-
σχας στην Ευρώπη, 
όπου χρηματοδοτεί 
και κόμματα.

Αμερικανοί και Ευρωπαίοι αξιωματούχοι κάνουν λόγο για συντονισμένη εκστρατεία του Βλαντιμίρ Πούτιν στο εσωτερικό
της Δύσης, σε μια προσπάθεια να προβάλει τη δική του εκδοχή για την ουκρανική κρίση στα δυτικά μέσα ενημέρωσης.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Ευρύτατο πρόγραμμα επενδύσεων ύψους 64 δισ. δολαρίων προτείνει η κυβέρνηση της Βραζιλίας, το οποίο θα αφορά μεγάλα δημόσια
έργα. Με τη μέθοδο αυτή η Πρόεδρος της χώρας Ντίλμα Ρούσεφ (στη φωτογραφία με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη) ευελπιστεί να
ενεργοποιήσει ξανά τον μηχανισμό της οικονομίας και να την ανασύρει από την ύφεση. Μετά την ανακοίνωση του προγράμματος, τόσο το ρεάλ,
το εθνικό νόμισμα της Βραζιλίας, όσο και οι τιμές των μετοχών ενισχύθηκαν. Εως το 2018, πάντως, η κυβέρνηση προσβλέπει να συγκεντρώσει
περί το ένα τρίτο του ποσού από τον προτεινόμενο στόχο. Εκείνη τη χρονιά ολοκληρώνεται και η δεύτερη θητεία της Ντίλμα Ρούσεφ. Σελ. 10

AF
P

Introduction to Fund Administration for Alternative Investment Funds

Thursday, 25 June 2015  |  Hilton Park Cyprus | Time: 9:00 – 17:30 

For more information and registration please visit our website www.pwc.com.cy

Who should attend the course?
Fund managers and Fund administrators   |  Cyprus Investment Firms (EPEYS)   |   Family offices   |   Fund auditors  |   Lawyers and fiduciary service providers

RSVP by Friday, 19 June 2015

Πρόσω ολοταχώς για επενδυτικό νόμο
Αρχές του 2016 αναμένεται η εφαρμογή, εν αναμονή των εισηγήσεων ξένων εμπειρογνωμόνων

ΔΙΕΘΝΗ 

Απελευθέρωση
απολύσεων 
στην Ινδία.
Σελ. 10

X.A.K.
-0,88%

Α Π Ο Ψ Η / Tου ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

«…όπως έχουμε διακηρύξει και δη-
μόσια δεν είμαστε αντίθετοι σε οποι-
αδήποτε προσπάθεια εκσυγχρονι-
σμού και αναμόρφωσης του δημό-
σιου τομέα, υπό τη σαφή προϋπό-
θεση ότι οι επιβαλλόμενες μεταρ-
ρυθμίσεις θα πρέπει να προωθηθούν
στη βάση της αρχής της νομιμότητας
και στο πλαίσιο των αρχών του κοι-
νωνικού διαλόγου και των θεσμο-
θετημένων οργάνων και διαδικα-
σιών», έγραφε ο Γλαύκος Χατζηπέ-
τρου σε πρωτοχρονιάτικο μήνυμά
του προς τα μέλη της ΠΑΣΥΔΥ περί
τις αρχές του έτους. 

Αν η ΠΑΣΥΔΥ αποδεχθεί τις αλ-
λαγές που προτείνει η κυβέρνηση
διά του υφυπουργού παρά τω προ-
έδρω, θα αποδείξει πως όντως είναι
πλέον έτοιμα τα μέλη της να αλλά-
ξουν μοντέλο και νοοτροπία. Από
πλευράς κυβέρνησης, διαμηνύεται
πως υπάρχουν κάποια περιθώρια
υποχωρήσεων σε ορισμένα σημεία,

στα πλαίσια του διαλόγου και της
ανταλλαγής απόψεων, αλλά αυτά
είναι περιορισμένα. 

Το καίριο σημείο στο οποίο υπάρ-
χουν αντιδράσεις εντός ΠΑΣΥΔΥ
και στις κλαδικές, αφορά τις προ-
αγωγές για διευθυντικές και επι-
στημονικές θέσεις μετά από εξετά-
σεις. Την ίδια ώρα τα ακαδημαϊκά
προσόντα θα έχουν μεγαλύτερη βα-
ρύτητα από την πείρα, από τις ει-
σηγήσεις του διευθυντή αλλά και
τη βαθμολογία της ΕΔΥ. Με άλλα
λόγια, η αρχαιότητα φεύγει ανεπι-
στρεπτί. Φανταστείτε εκεί που με-
τρούσες χρόνια για να πάρεις την
προαγωγή να πρέπει πλέον να προ-
σπαθείς να αποδείξεις την αξία σου
με συγκρίσιμα κριτήρια και αντα-
γωνιζόμενος άλλους. Τι πιο φυσιο-
λογικό θα διερωτηθούν αρκετοί.
Έλα όμως που όταν είσαι συνηθι-
σμένος αλλιώς κι έχεις εμπεδώσει
μια διαφορετική νοοτροπία μπορεί

να δυσκολευτείς να το χωνέψεις;
Γύρω στους 85 κλάδους έχει η ΠΑ-
ΣΥΔΥ. Ο καθένας με τον πρόεδρο,
τον αντιπρόεδρο και τα μέλη του,
που δεν θα ήταν αδόκιμο να κάνουμε
την εικασία πως οι πλείστοι θα επη-
ρεαστούν από αυτή την αλλαγή.
Μερικές φορές ο όρος αντικειμενικά
και αξιόπιστα κριτήρια είναι ιδιαι-
τέρως εύηχος αλλά όταν μας αφορά
άμεσα δύσκολα καταπίνεται. Οι δη-
μόσιοι υπάλληλοι άκουσαν πολλά
κατά τα χρόνια της μεγάλης κρίσης.

Ωστόσο, παρά τις αντιδράσεις, τις
απειλές και κάποιες κινητοποιήσεις
δέχθηκαν τις όποιες μειώσεις και
επιπτώσεις στα εργασιακά τους δι-
καιώματα χωρίς να δημιουργήσουν
ιδιαίτερα προβλήματα και αυτό είναι
προς τιμήν τους. Πλέον, έχουν ακόμα
μία χρυσή ευκαιρία να αποδείξουν
πως δεν βρίσκονται εκεί απλώς και
μόνο επειδή είναι καλά τα ωράρια
(και είναι πολλοί που δουλεύουν
εκτός ωρών εργασίας στο δημόσιο
ασχέτως αν δεν σηκώνουν το τη-
λέφωνο ούτε τις κανονικές ώρες) ή
επειδή μια θέση στο δημόσιο κάποτε
ήταν όνειρο ζωής. Έχουν την ευ-
καιρία να αποδείξουν ότι είναι δια-
τεθειμένοι να σταθούν επί ίσοις
όροις απέναντι από κάθε υπάλληλο
του ιδιωτικού τομέα ή ακόμα και
καλύτερα. Έχουν την ευκαιρία να
διακόψουν εκείνο τον τρελό ρυθμό
προσφυγών στο Ανώτατο Δικαστή-
ριο που σε μεγάλο βαθμό συμβάλλει

στη συμφόρηση του δικαστικού συ-
στήματος. Ακόμα πιο τραγικό είναι
το γεγονός πως οι πλείστες προ-
σφυγές είναι πετυχημένες. Άλλο
ένα δείγμα του προβληματικού συ-
στήματος προαγωγών. 

Οι τρεις πρώτοι σκοποί του Κα-
ταστατικού της ΠΑΣΥΔΥ αναφέρουν:  

● Η βελτίωση των όρων και συν-
θηκών απασχόλησης και η προστα-
σία των επαγγελματικών συμφε-
ρόντων και δικαιωμάτων των δη-
μοσίων υπαλλήλων, με συλλογικές
διαπραγματεύσεις με τη δημόσια
Αρχή ή και με άλλα νόμιμα μέσα.

● Η εξύψωση του πνευματικού,
ηθικού και επαγγελματικού επιπέδου
των μελών.

● Η καλλιέργεια και ανάπτυξη συ-
ναδελφικών σχέσεων ανάμεσα στα
μέλη.

Αυτοί είναι οι τρεις βασικοί πα-
ράγοντες που οι δημόσιοι υπάλληλοι
πληρώνουν συνδρομή στην ΠΑΣΥ-

ΔΥ και έχω την εντύπωση πως η φι-
λοσοφία των αλλαγών που προτεί-
νονται θα συμβάλει στην επίτευξη
των βασικών σκοπών στην οποία
οι δημόσιοι υπάλληλοι ανήκουν.
Μπορεί να επικεντρώθηκα στο θέμα
των προαγωγών γιατί φαίνεται πως
αυτό συγκεντρώνει τις μεγαλύτερες
αντιδράσεις αλλά συνολικά η πρώτη
φάση μέτρων που προτείνεται θα
έρθει να δώσει στους δημόσιους
υπαλλήλους το ορθότερο πλαίσιο
εργασίας το οποίο μπορεί στο παρόν
στάδιο κάποιοι να φοβούνται αλλά
όταν εμπεδωθεί θα δώσει τα εχέγγυα
σε όσους πραγματικά θα ξεχωρίσουν
από το πλήθος. Από προσωπική εμ-
πειρία, με πλείστους λειτουργούς
του δημοσίου που έχω επαφή θεωρώ
πως είναι εξαίρετοι (με δικά μου
κριτήρια) τεχνοκράτες που δεν θα
έχουν κανένα πρόβλημα να μπουν
σε μία ανταγωνιστική διαδικασία
με τον οποιονδήποτε.

Ιδού η μεταρρύθμιση...

Εργα κάθε βεληνεκούς
ζητούν οι κατασκευαστές
Στάση αναμονής για υλοποίηση των μέ-
τρων και παραχώρηση κινήτρων, τα οποία
θα μπορούσαν να τονώσουν τον κατα-
σκευαστικό τομέα, τηρούν εργολάβοι και
οικοδόμοι, οι οποίοι χαιρετίζουν τις κυ-
βερνητικές εξαγγελίες για έργα. Σελ. 12

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ

Αναγκαία η ανάπτυξη 
του αθλητικού τουρισμού
Στα 30 εκατ. ευρώ εκτιμάται η συνεισφο-
ρά του αθλητικού τουρισμού στην Κύπρο,
ενώ διαβλέπεται και περαιτέρω ανάπτυξη
του τομέα. Η επίτευξη του πιο πάνω στό-
χου στηρίζεται στην υλοποίηση από την
Κυβέρνηση της επικαιροποιημένης στρα-
τηγικής για την περίοδο 2014-2020. Σελ. 7

ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ

Το delivery αύξησε
τον τζίρο της McDonald’s
Τα αναμενόμενα απέδωσε το delivery για
την McDonald’s Κύπρου, 15 μήνες μετά την
εφαρμογή της υπηρεσίας. Παρά τη διεθνή
υποχώρηση στον τζίρο των εστιατορίων, η
κυπριακή εταιρεία παρατηρεί μόνο ελα-
φριά πτώση εξαιτίας των συνθηκών στην
οικονομία και της μείωσης της αγοραστικής
δύναμης των καταναλωτών. Σελ. 6

YΠΗΡΕΣΙΕΣ

ΣΕΛΚ: Αναζητούν διάδοχο 
του Γιάννου Χαριλάου
Αλλαγή σκυτάλης επίκειται στην επόμενη
Γενική Συνέλευση του Συνδέσμου Εγκε-
κριμένων Λογιστών Κύπρου, αφού ο Γιάν-
νος Χαριλάου μετά από δύο χρόνια στην
προεδρία δεν πρόκειται να διεκδικήσει εκ
νέου τη θέση. Σελ. 4

Τη διευκόλυνση των στρατηγικών επεν-
δύσεων προωθεί η Κυβέρνηση, η οποία
βρίσκεται ολοένα και πιο κοντά στη θέ-
σπιση επενδυτικού νόμου σε συνδυασμό
με την εξεύρεση μηχανισμού, ο οποίος
θα συμβάλει στην επιτάχυνση και απλο-
ποίηση των διαδικασιών σχετικά με τις

απαιτούμενες αδειοδοτήσεις για έργα.
Σε ολοήμερο εργαστήριο, με τη συμμε-
τοχή ξένων εμπειρογνωμόνων, οι οποίοι
ανέλαβαν να εκπονήσουν μελέτη για τη
διευκόλυνση των στρατηγικών επενδύ-
σεων, τονίστηκε ότι αναμένεται ριζική
βελτίωση των διαδικασιών που ακολου-

θούνται. Οι εμπειρογνώμονες πρόκειται
να υποβάλουν μέχρι τέλος Ιουλίου τις
προκαταρκτικές συστάσεις τους, που
θα κοινοποιηθούν στους φορείς του κυ-
βερνητικού και του δημόσιου τομέα,
από τους οποίους θα αναμένουν και πάλι
τις δικές τους εισηγήσεις, ούτως ώστε

να καταθέσουν την τελική μελέτη τους
επόμενους μήνες. Το νομικό και διαδι-
καστικό πλαίσιο, το οποίο θα περιλαμ-
βάνει παράλληλα και τον μηχανισμό τα-
χείας αδειοδότησης, εκτιμάται ότι θα
τεθεί σε πλήρη εφαρμογή στις αρχές
του 2016. Σελ. 3

Η Βραζιλία επενδύει μέσω αποκρατικοποιήσεων

<<<<<<<

Γύρω στους 85 κλάδους
έχει η ΠΑΣΥΔΥ. Ο καθέ-
νας με τον πρόεδρο, τον
αντιπρόεδρο και τα μέ-
λη του, που θα επηρεα-
στούν από τις αλλαγές.

Χορός εκατομμυρίων
γύρω από τον ELA
Μπορεί για την Τράπεζα Κύπρου η μετα-
φορά του ELA από τη Λαϊκή να ήταν ένα
μεγάλο βαρίδι και για το οποίο κάνει έν-
τονες προσπάθειες αποπληρωμής, ωστόσο,
για την Κεντρική Τράπεζα αλλά και για
τα δημόσια ταμεία κατ’ επέκταση, είχε
ουσιαστικά οφέλη. Η σταδιακή και ταχύ-
τερα του αναμενόμενου αποπληρωμή του
αποτελεί μία ιδιαίτερα καλή εξέλιξη τόσο
για τον οργανισμό όσο και για τα μηνύματα
που στέλνει για την πορεία του χρημα-
τοοικονομικού συστήματος, εντούτοις,
από πλευράς εσόδων, Κεντρική και δη-
μόσια ταμεία βγαίνουν χαμένα. Σελ. 4

Θα συνεχίσουμε
τον διάλογο για
τη μεταρρύθμιση
Ο ΓΓ της ΠΑΣΥΔΥ στην «Κ» 

Την πρόθεση της ΠΑΣΥΔΥ να συνεχίσει
το διάλογο με την Κυβέρνηση για το
θέμα της μεταρρύθμισης, εξέφρασε με
δήλωσή του στην «Κ» ο ΓΓ της ΠΑΣΥΔΥ
Γλαύκος Χατζηπέτρου διευκρινίζοντας,
ωστόσο, ότι τα θέματα που τέθηκαν στο
τραπέζι της συζήτησης την περασμένη
Τρίτη, θα πρέπει να συζητηθούν με τα
μέλη της Συντεχνίας. Σελ. 5
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Αυτό που διδαχθήκαμε από τη
χρηματοπιστωτική κρίση είναι
πως οι εσφαλμένες αντιλήψεις
έχουν την ικανότητα να επι-
βιώνουν. Αδιακρίτως του πόσες
ενδείξεις τις διαψεύδουν, του
πόσο συχνά έχουν διαψευσθεί
οι παραπλανητικές προβλέψεις
στις οποίες βασίζονται, οι
εσφαλμένες αντιλήψεις επα-
νέρχονται. Και διαμορφώνουν
την πολιτική.

Τι είναι αυτό που καθιστά
μια ιδέα εσφαλμένη; Γενικά το
να ηχεί σοβαρή, να επικαλείται
μεγάλες αιτίες που εξηγούν
μεγάλα συμβάντα, τεχνικά ζη-
τήματα όπως τα προβλήματα
που δημιουργούνται από ένα
κοινό νόμισμα όταν δεν υπάρ-
χει κοινός προϋπολογισμός.
Πρέπει, επίσης, να απαλλάσσει
τις επιχειρήσεις και τους πλού-
σιους από την ευθύνη για όσα
πήγαν στραβά και να προωθεί
σκληρές θυσίες για τους απλούς
ανθρώπους. Στις αντιλήψεις
αυτές δεν συγκαταλέγεται η
αλήθεια ότι η οικονομική κα-
ταστροφή προκλήθηκε από
την ανεπάρκεια ρυθμίσεων
στον κλάδο των χρηματοπι-
στωτικών και έχει οξυνθεί από
τις πολιτικές λιτότητας.

Αντιθέτως, εμπίπτει στην
κατηγορία αυτή η θεωρία ότι
υπάρχει έλλειψη κατάλληλων
δεξιοτήτων και όχι έλλειψη
θέσεων εργασίας. Εν ολίγοις,
ότι έχουμε τους λάθος εργα-
ζόμενους για την παγκοσμιο-
ποιημένη εποχή της υψηλής
τεχνολογίας μολονότι τίποτε
δεν δείχνει ότι η έλλειψη αυτή
των κατάλληλων επαγγελμα-
τιών αποτρέπει την ανάκαμψη.
Ενα ακόμη παράδειγμα εσφαλ-
μένης αντίληψης είναι η κα-
τηγορηματική πεποίθηση πως
οι δημόσιες δαπάνες για τη
στήριξη των πλέον αδύναμων
είναι η κυρίως αιτία των οικο-
νομικών προβλημάτων μας.
Στις ΗΠΑ ευτυχώς η άποψη
αυτή φαίνεται, προς το παρόν
τουλάχιστον, να έχει αγνοηθεί.
Στη Βρετανία, όμως, εξακο-
λουθεί να επικρατεί. Στον πρό-
σφατο εκλογικό θρίαμβο του
Συντηρητικού Κόμματος συ-
νέβαλαν καθοριστικά τα ΜΜΕ
επαναλαμβάνοντας διαρκώς
ότι η χρηματοπιστωτική κρίση
προκλήθηκε από τις υπερβο-

λικές δημόσιες δαπάνες. Δεν
χρειάζεται σχεδόν καμία προ-
σπάθεια για να αποδείξει κα-
νείς ότι ο ισχυρισμός αυτός εί-
ναι παράλογος σε όλα τα επί-
πεδα. Πρώτον, η χρηματοπι-
στωτική κρίση ήταν παγκό-
σμια. Μήπως οι υπερβολικές
δαπάνες του Γκόρντον Μπρά-
ουν προκάλεσαν τη «φούσκα»
των ακινήτων στη Φλόριντα
και στην Ισπανία; Επιπλέον,
όλοι αυτοί οι ισχυρισμοί περί
ανευθυνότητας ξαναγράφουν
την ιστορία, αφού πριν από
την κρίση το χρέος της Βρε-
τανίας ήταν χαμηλό και το έλ-
λειμμά της αρκετά μικρό. Η
δημοσιονομική της πολιτική
ουδέποτε τρόμαξε τις αγορές,
που εξακολούθησαν ευχαρί-
στως να αγοράζουν βρετανικά
ομόλογα παρά τις ιστορικά χα-
μηλές αποδόσεις τους.

Και όμως αυτά λέγονται συ-
νέχεια και παρουσιάζονται όχι
ως απόψεις αλλά ως αντικειμε-
νικά γεγονότα. Και το κακό εί-
ναι ότι οι ηγέτες της Βρετανίας
φαίνεται να πιστεύουν και οι
ίδιοι την προπαγάνδα τους. Ο
Τζορτζ Οσμπορν, Βρετανός
υπουργός Οικονομικών και αρ-
χιτέκτονας της λιτότητας στη
χώρα, ανακοίνωσε την πρόθε-
σή του να μονιμοποιήσει αυτήν
την πολιτική. Η Βρετανία, δή-
λωσε, πρέπει να θεσπίσει νόμο
που θα υποχρεώνει την κυβέρ-
νηση να παρουσιάζει πρωτο-
γενές πλεόνασμα. Δεν δίνει λά-
θος λύση στα προβλήματα της
Βρετανίας αλλά σε εκείνα που
δεν έχει, ενώ αγνοεί και οξύνει
όσα έχει. Ο συνδυασμός μιας
αποδυναμωμένης οικονομίας,
θεαματικά αυξημένης παρα-
γωγικότητας και αρνητικού κό-
στους δανεισμού υποδηλώνει
πως είναι καιρός να αυξηθούν
οι επενδύσεις σε τομείς όπως
οι υποδομές. Ισως κάποιοι ανα-
γνώστες θεωρήσουν πως αν-
τιμετωπίζω ως ειλικρινείς όσους
υποστηρίζουν αυτές τις ιδέες.
Ολες αυτές οι εμμονές με το
έλλειμμα δεν είναι απλώς προ-
σχήματα για την περικοπή των
κοινωνικών προγραμμάτων;
Ασφαλώς και είναι, αλλά το
πρόβλημα δεν εξαντλείται εκεί.
Οι άκρως εσφαλμένες ιδέες επι-
βιώνουν και κυβερνούν τον κό-
σμο μας.

ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Ενα παγόβουνο αρχίζει να λιώνει
σιγά σιγά στην Ισλανδία. Το σκαν-
διναβικό κράτος αποφάσισε να λάβει
τα πρώτα μέτρα για τη σταδιακή
κατάργηση των ελέγχων στην κί-
νηση κεφαλαίων που υιοθετήθηκαν
προ επταετίας.

Στη χρηματοπιστωτική κρίση που
κλιμακώθηκε μετά την κατάρρευση
της Lehman Brothers τον Σεπτέμ-
βριο του 2008, κατέρρευσαν οι τρεις
ισχυρότερες τράπεζες της Ισλανδίας
και η κυβέρνηση ζήτησε οικονομική
βοήθεια από το Διεθνές Νομισματικό
Ταμείο (ΔΝΤ).

Ωστόσο, οι Ελληνες που μπορεί
να καταλήξουν στην εφαρμογή μιας
«νοτιότερης» εκδοχής των ελέγχων
στην κίνηση κεφαλαίων θα πρέπει
να είναι επιφυλακτικοί ως προς αυτό
το ενδεχόμενο. Διότι είναι πολύ πιο
δύσκολη η κατάργηση των ελέγχων
στην κίνηση κεφαλαίων σε σχέση
με την επιβολή τους, όπως ανακα-
λύπτει η Ισλανδία.

Το Ρέικιαβικ εξετάζει σήμερα μέ-
τρα για να αποτρέψει τη μαζική
εκροή κεφαλαίων που είναι δεσμευ-
μένα εντός των συνόρων της χώρας
εδώ και μια επταετία. Οι πιστωτές
των τριών χρεοκοπημένων τραπε-
ζών –Glitnir, Landsbanki και Kau-
pthing– αλλά και οι επενδυτές της
Ισλανδίας κατέχουν περιουσιακά

στοιχεία 1,2 τρισ. ισλανδικών κο-
ρονών ή 8 δισ. ευρώ. Αντανακλούν,
περίπου, το 15% του ΑΕΠ της χώρας
και παραμένουν ακινητοποιημένα
εντός συνόρων από το 2008. Η κυ-
βέρνηση ανακοίνωσε, αρχές Ιου-
νίου, ότι σκοπεύει άμεσα ή έμμεσα
να φορολογήσει εκείνους που θα
αποπειραθούν να πάρουν από τη
χώρα κεφάλαια που τους οφείλονται
από τις χρεοκοπημένες τράπεζες.
Πρόταση της κυβέρνησης είναι να
επιβάλει φόρο έως και 39% σε εκεί-
νους που θα επιθυμήσουν να «εξα-
γάγουν» τα κεφάλαιά τους από τη
χώρα. Είναι σαφές ότι η απομά-
κρυνση των ελέγχων θα είναι χρο-
νοβόρα διαδικασία.

Δίχως αμφιβολία, οι έλεγχοι στην
κίνηση κεφαλαίων βοήθησαν την
οικονομία της Ισλανδίας. Ηταν ένα
απαραίτητο μέτρο το 2008, επειδή

η ονομαστική αξία των τριών ισχυ-
ρότερων τραπεζών της χώρας ήταν
δεκαπλάσια του ΑΕΠ της.

Η πραγματική αξία τους ήταν αρ-
κετά χαμηλότερη και, τελικά, οι τρά-
πεζες χρεοκόπησαν. Οι έλεγχοι στην
κίνηση κεφαλαίων έδωσαν χρόνο
στην κυβέρνηση να ξεκαθαρίσει
την κατάσταση στον τραπεζικό κλά-
δο χωρίς να καταφύγει σε σπασμω-
δικές κινήσεις, που θα μπορούσαν
να οδηγήσουν σε μεγαλύτερη σύγ-
χυση.

Η ύφεση στην οικονομία της Ισ-
λανδίας ήταν αρκετά σοβαρή και
βαθιά. Χρειάστηκαν αρκετά χρόνια
για να ανακάμψει η οικονομία. Μόνο
μέσα στο τρέχον έτος, το ΑΕΠ θα
ξεπεράσει τα επίπεδα προ του 2008.
Ομως, η κυβέρνηση της Ισλανδίας,
η οποία υποβλήθηκε σε σκληρό δα-
νειοδοτικό πρόγραμμα του ΔΝΤ της
τάξεως των 2,15 δισ. δολαρίων, έπρε-
πε να λάβει κάποιες σκληρές απο-
φάσεις, που έφεραν αποτελέσματα.
Ο προϋπολογισμός και το ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών βρίσκονται
σε πλεόνασμα, ενώ τα συναλλαγ-
ματικά αποθέματα έχουν σήμερα
ανασυγκροτηθεί έως ένα βαθμό.

Η Ελλάδα μπορεί να ατενίζει αυτό
το σενάριο ως απαραίτητο μέτρο
για να αποφευχθεί η τραγική εξάντ-
ληση της ρευστότητας στην οικο-

νομία. Οι τράπεζες της χώρας ήδη
αντιμετωπίζουν προβλήματα, διότι
οι καταθέσεις κυμαίνονται στο χα-
μηλότερο επίπεδο μιας δεκαετίας.
Αλλά οι έλεγχοι στην κίνηση κεφα-
λαίων μπορούν να δώσουν μόνο
μια ανάσα. Δεν μπορούν να αντι-
καταστήσουν σοβαρές μεταρρυθ-
μίσεις.

Πέραν τούτου, οι αφερέγγυες τρά-
πεζες δεν είναι το βασικό πρόβλημα
της Ελλάδας. Πρέπει να βρεθεί μια
λύση στο πρόβλημα της μη βιωσι-
μότητας του ελληνικού χρέους και
των αδύναμων θεσμών του κρά-
τους.

Μία από τις βασικές προκλήσεις
της χώρας είναι να ξανακερδίσει
την εμπιστοσύνη των επενδυτών,
προκειμένου να αποκτήσει πρόσβα-
ση στις αγορές. Στην περίπτωση
της Ελλάδας, οι έλεγχοι στην κίνηση
κεφαλαίων θα καθυστερήσουν ως
προς την επίλυση όλων αυτών των
ζητημάτων.

Στην Ισλανδία, οι έλεγχοι στην
κίνηση κεφαλαίων ήταν μέρος της
λύσης. Μπορεί, τελικά, να είναι μια
αναπόφευκτη εξέλιξη για την Ελλάδα
εάν παύσει η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα να στηρίζει το τραπεζικό
σύστημα της χώρας. Αλλά θα απο-
τελούσαν μέρος του προβλήματος
και όχι της λύσης.

Παράδοξο
Η Επιτροπή Νομικών της Βουλής, στην οποία
συμμετέχουν και αρκετοί βουλευτές, δικηγόροι
στο επάγγελμα, θεωρεί πως τα 2000 ευρώ νομι-
κής αρωγής προς τους κατόχους αξιογράφων εί-
ναι πολύ λίγα. Μπορεί και να είναι, αλλά όσοι εί-
ναι δικηγόροι στο επάγγελμα θα ήταν ορθότερο
να μείνουν εκτός της διαδικασίας.  

••••
Ο Ross
Αν νομίζετε πως η μεγάλη έγνοια του Wilbur
Ross είναι η Τράπεζα Κύπρου και τα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια, γελιέστε. Αυτήν την περίοδο, ο
αμερικανός μεγιστάνας κυριολεκτικά καίγεται
για την επένδυσή που έκανε στην Eurobank πριν
από περίπου ένα χρόνο και η οποία πλέον κρέ-
μεται από τις αποφάσεις της κυβέρνησης Τσίπρα
και των διεθνών δανειστών. 

••••
Τα νύχια!
Τρώνε τα νύχια τους, σύμφωνα με πληροφορίες
μας οι Bill Gates, Mark Zuckerberg κι άλλοι αφού
το ενδεχόμενο το Τεχνολογικό Πάρκο να κατα-
σκευαστεί στο ΣΟΠΑΖ, αντί στο Πεντάκωμο ανα-
τρέπει τους σχεδιασμούς τους σε παγκόσμιο επί-
πεδο. Η τοποθεσία της επόμενης Silicon Valley
είναι εξαιρετικά μεγάλης σημασίας για τους τε-
χνολογικούς κολοσσούς που κάθονται σε αναμ-
μένα κάρβουνα παρακολουθώντας τις εξελίξεις
στο… κέντρο μεταξύ Δύσης και Ανατολής. 

••••
Κάνουν πίσω
Η διαφοροποίηση των όρων του διαγωνισμού
σε σχέση με την εκμετάλλευση των χώρων στο
παλιό λιμάνι Λεμεσού φαίνεται πως θα λειτουρ-
γήσει αποτρεπτικά για κάποιους από τους ενδια-
φερόμενους οι οποίοι θεωρούν πως δεν είναι ο
ορθός τρόπος για εκμετάλλευση των 40 κατα-
στημάτων. Το ενδιαφέρον που τελικά θα επιδειχ-

θεί αλλά κυρίως η εξέλιξη της περιοχής θα κρί-
νει κατά πόσο είχαν δίκαιο ή όχι.  

Tα McDonald’s
Στροφή στην επικοινωνιακή τους πολιτική φαί-
νεται πως εφαρμόζουν τα McDonald’s και στην
Κύπρο αφού το τελευταίο διάστημα, το κύριο μή-
νυμα που εκπέμπουν τόσο μέσω πινακίδων όσο
και με άλλους τρόπους, επικεντρώνεται στην
ποιότητα των προϊόντων που χρησιμοποιούν. Η
μεγαλύτερη εταιρεία παγκοσμίως στον τομέα
της εξήγγειλε σημαντικές αλλαγές σε παγκόσμιο
επίπεδο πρόσφατα, απόρροια των χαμηλών πω-
λήσεων που καταγράφονται τους τελευταίους
μήνες και του έντονου ανταγωνισμού που αντι-
μετωπίζει.

••••

Ιδού η Ρόδος
Άντε να δούμε αν οι κλαδικές της ΠΑΣΥΔΥ θα
αποδεχθούν τις αλλαγές που προτείνει η κυ-
βέρνηση, διά χειρός Κωνσταντίνου Πετρίδη, σε
σχέση με τα εργασιακά κεκτημένα στο δημόσιο.
Γιατί άλλο να ξέρεις πως κάθε μερικά χρόνια
έχεις σίγουρη την προαγωγή επειδή είσαι ο πα-
λιός κι άλλο να πρέπει να καθίσεις σε γραπτές
εξετάσεις κι αν αξίζεις να πας στο επόμενο στά-
διο των προφορικών. Πρόβλεψη: Οι ταγοί της
οργάνωσης θα επικαλεστούν κενά ζητώντας πε-
ραιτέρω διαβούλευση με στόχο να παραπέμ-
ψουν το θέμα στις ελληνικές καλένδες κι ό,τι
προκύψει. Αν θα το πετύχουν θα εξαρτηθεί και
από το αν οι πολιτικοί αρχηγοί σταθούν στον
πούντο τους. 

••••
Aφαντη
Μία από τις ελάχιστες ευκαιρίες των Μέσων
Ενημέρωσης να απευθύνουν ερωτήματα στην
Διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας, φέτος, για
πρώτη φορά, μετά από πολλά χρόνια δεν δόθη-
κε. Η Διοικήτρια αποφάσισε να μην παρουσιάσει
σε διάσκεψη Τύπου την ετήσια έκθεση του 2014
όπως γινόταν τόσα χρόνια. Δεν έχουν ιδιαίτερη
σημασία οι λόγοι που επικαλέστηκε αφού κανείς
δεν θα πιστέψει πως δεν μπόρεσε να βρει μία
ώρα κάποια στιγμή. Φαίνεται πως η λογοδοσία
της, γίνεται μόνο επιλεκτικά και μέσω τηλεφώ-
νου άντε και μερικές φορές μέσω φαξ.  

••••
Ο άρχοντας 
Μπορεί ο Χρίστος Παναγίδης να εκλέγηκε νέος
γενικός γραμματέας της ΕΤΥΚ αλλά δεν πρέπει
να ξεχνάμε ποιος πραγματικά κάνει κουμάντο.
Όπως σημειώνει και η ΕΤΥΚ: «Με βάση το κατα-
στατικό μας, ο συν. (σ.σ. σύντροφος) Λοΐζος Χα-
τζηκωστής, εξακολουθεί ως Επίτιμος Πρόεδρος
να προΐσταται της Οργάνωσής και η καταλυτική
του παρουσία αποτελεί το εχέγγυο για την αντι-
μετώπιση των όποιων προκλήσεων». Έτσι…

Αποθεματικά
Οι αξιώσεις μετόχων των
επιχειρήσεων, οι οποίες αν-
τανακλούν αυξήσεις επί της
αξίας των οικονομικών στοι-
χείων μιας επιχείρησης κατά
τον ισολογισμό. Τα αποθέμα-
τα των προσόδων ανέρχονται

όταν φυλάσσεται από την επιχείρηση μέρος
από το κέρδος, αφού εισπραχθούν οι φόροι,
προκειμένου να υπάρχει χρηματική κάλυψη
της απόκτησης επιπλέον οικονομικών στοι-
χείων, αντί να γίνεται η πληρωμή υπό τη
μορφή μερισμάτων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
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Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της SWAHA PATTANAIK / REUTERS

Οι έλεγχοι στην κίνηση κεφαλαίων βγαίνουν δύσκολα

Και πόσο καιρό θα κάνετε πρόεδρος της Εθνικής Τράπεζας είπαμε;

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Tου PAUL KRUGMAN/THE NEW YORK TIMES

Οι εσφαλμένες
αντιλήψεις επιβιώνουν

ΚΥ
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Στην περίπτωση της Ισ-
λανδίας ήταν μέρος της
λύσης, αλλά για την Ελλά-
δα ένα τέτοιο μέτρο θα
προκαλούσε τελικά με-
γαλύτερα προβλήματα.
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Ολοένα και πιο κοντά στη θέσπιση επεν-
δυτικού νόμου σε συνδυασμό με την
εξεύρεση μηχανισμού, ο οποίος θα διευ-
κολύνει την υλοποίηση στρατηγικών
επενδύσεων, επιταχύνοντας και απλο-
ποιώντας ταυτόχρονα τις διαδικασίες
σχετικά με τις απαιτούμενες αδειοδοτήσεις
για έργα στρατηγικής σημασίας, βρίσκεται
η Κυβέρνηση. Στο πλαίσιο των ευρύτερων
προσπαθειών για διοικητική μεταρρύθ-
μιση, ανάπτυξη και δημιουργία θέσεων
εργασίας, ιδιαίτερη έμφαση και προτε-
ραιότητα δίνεται στον τομέα των επεν-
δύσεων. Στην παρουσίαση για τα απο-
τελέσματα ολοήμερου εργαστηρίου, τα
οποία εξασφάλισε η «Κ», με τη συμμετοχή
εξωτερικών εμπειρογνωμόνων, οι οποίοι
προσελήφθησαν με χρηματοδότηση από
την Ομάδα Στήριξης της ΕΕ για την Κύπρο
και ανέλαβαν να εκπονήσουν μελέτη για
τη διευκόλυνση των στρατηγικών επεν-
δύσεων, τονίστηκε ότι αναμένεται ριζική
βελτίωση των διαδικασιών που ακολου-
θούνται, στις οποίες οφείλεται η καθυ-
στέρηση που παρατηρείται μέχρι την
εξασφάλιση όλων των αναγκαίων αδειών.
Στη συνάντηση για την παρουσίαση των
αποτελεσμάτων του εργαστηρίου παρευ-
ρέθηκαν σημαντικοί παράγοντες του
ιδιωτικού τομέα, οι οποίοι κατέθεσαν τις
προτάσεις τους για τις στρατηγικές επεν-
δύσεις. Οι εμπειρογνώμονες, David Re-
geczi, επικεφαλής σύμβουλος του ανα-
γνωρισμένου οίκου παροχής συμβουλευ-
τικών υπηρεσιών Oxford Intelligence,
και ο PeterMcDermott, ειδικός σε θέματα

πολιτικής για άμεσες ξένες επενδύσεις,
βρέθηκαν την περασμένη εβδομάδα στην
Κύπρο,  πραγματοποιώντας σειρά συ-
ναντήσεων με εμπλεκόμενους φορείς
του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα,
με στόχο να εξετάσουν την υφιστάμενη
κατάσταση κατά την υλοποίηση στρα-
τηγικών επενδύσεων, να εντοπίσουν
προβλήματα και αδυναμίες, προκειμένου
να καταθέσουν τις εισηγήσεις τους για
βελτίωση των δεδομένων. Σε αυτό το
πλαίσιο, διαβεβαίωσαν μετά το τέλος του
εργαστηρίου ότι προτίθενται να υποβά-
λουν μέχρι τέλος Ιουλίου τις προκαταρ-
κτικές συστάσεις τους, που θα κοινοποι-
ηθούν στους φορείς του κυβερνητικού
και του δημόσιου τομέα, από τους οποίους
θα αναμένουν και πάλι τις δικές τους ει-
σηγήσεις, ούτως ώστε να καταθέσουν
την τελική μελέτη τους επόμενους μήνες.
Με βάση τα αποτελέσματα της μελέτης
θα καθοριστεί το κατάλληλο νομικό και
διαδικαστικό πλαίσιο για τη διευκόλυνση
των στρατηγικών επενδύσεων, το οποίο
θα περιλαμβάνει παράλληλα και μηχα-
νισμό ταχείας αδειοδότησης (fast track).
Στόχος αυτής της μεγαλεπήβολης προ-
σπάθειας, η οποία φιλοδοξεί να αντιμε-
τωπίσει αποτελεσματικά τις γραφειοκρα-
τικές παθογένειες δεκαετιών και το υπερ-
βολικά ρυθμισμένο σύστημα αδειοδότη-
σης επενδύσεων και άλλων έργων που
εφαρμόζεται στην Κύπρο, είναι η δημι-
ουργία ενός σταθερού και διαφανούς νο-
μικού και διαδικαστικού πλαισίου, που
θα διέπει τη διαδικασία αδειοδότησης
των στρατηγικών επενδύσεων, επιταχύ-
νοντας ταυτόχρονα τις διαδικασίες. Οσον

αφορά το χρονοδιάγραμμα για την κα-
τάληξη και εφαρμογή του εν λόγω πλαι-
σίου, θα πρέπει έως το τέλος του χρόνου,
να έχει ολοκληρωθεί είτε ο επενδυτικός
νόμος είτε ο μηχανισμός, που θα ρυθμίζει
τις στρατηγικές επενδύσεις, ενώ το νομικό
και διαδικαστικό πλαίσιο εκτιμάται ότι
θα τεθεί σε πλήρη εφαρμογή στις αρχές
του 2016, με την κυβέρνηση να είναι
έτοιμη να ανταποκριθεί στα χρονικά
πλαίσια που έχουν καθοριστεί.

Διευρυμένος ο όρος
Σχετικά με τον όρο στρατηγικές επεν-

δύσεις, από κυβερνητικής πλευράς, το-
νίζεται η ανάγκη όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερης διεύρυνσής του, ούτως
ώστε σε αυτόν να συγκαταλέγονται
όσο το δυνατό περισσότερα σημαντικά
έργα, τα οποία θα συμβάλουν στη γε-
νικότερη προσπάθεια για ανάκαμψη

της κυπριακής οικονομίας. 
Ωστόσο, όπως τονίστηκε στο ειδικό

εργαστήρι, για να οριστεί μία επένδυση
ως στρατηγική θα πρέπει, μεταξύ άλλων,
να προσθέτει αξία στην οικονομία, να
προνοεί την ύπαρξη των αναγκαίων
κεφαλαίων, να δημιουργεί προοπτικές
ευρύτερης ανάπτυξης, όπως επίσης
από την επένδυση να προκύπτουν νέες
θέσεις εργασίας. 

Βέβαια ο ορισμός για τις στρατηγικές
επενδύσεις δεν έχει μέχρι στιγμής συγ-
κεκριμενοποιηθεί. 

Η θέσπιση επενδυτικού νόμου εν-
τάσσεται στο πλαίσιο διευκόλυνσης
των στρατηγικών επενδύσεων, της επι-
τάχυνσης των διαδικασιών και τη δη-
μιουργία του λεγόμενου one stop shop,
δηλαδή της εξασφάλισης όλων των απα-
ραίτητων αδειοδοτήσεων από ένα ση-
μείο, φορέα, οργανισμό ή υπηρεσία.

Νομοθεσία για
διευκόλυνση
επενδύσεων
Ξένοι εμπειρογνώμονες καταθέτουν μέχρι
τέλος Ιουλίου τις πρώτες εισηγήσεις

Ετοιμότητα 
για αλλαγές
Με καλή πρόθεση για αλλαγή των δεδομένων πι-
στώνουν οι ξένοι εμπειρογνώμονες φορείς και κυ-
βερνητικά τμήματα, με τους οποίους ήρθαν σε
επαφή τις τελευταίες ημέρες. Οι εμπειρογνώμονες,
οι οποίοι αντάλλαξαν απόψεις τόσο με τον δημόσιο
όσο και τον ιδιωτικό τομέα, σε μία προσπάθεια να
γνωρίσουν εις βάθος τη δημόσια υπηρεσία, τις δια-
δικασίες και τις πρακτικές που ακολουθούνται, ανα-
γνωρίζουν ότι η κρατική μηχανή είναι έτοιμη να
προχωρήσει σε βελτιωτικές αλλαγές, χαρακτηρίζοντας
ταυτόχρονα σημαντικές τις προτάσεις των ιδιωτών.
Ωστόσο, οι συγκριμένες μέχρι στιγμής εισηγήσεις
τους συνοψίζονται στην εφαρμογή μηχανισμού τα-
χείας αδειοδότησης, καθώς και στην επιτάχυνση
και βελτίωση των διαδικασιών, την ώρα που έκαναν
λόγο για εξαιρετικά αργούς ρυθμούς, στους οποίους
κινούνται εδώ και χρόνια οι διαδικασίες σχετικά
με εξασφάλιση αδειοδοτήσεων για έργα και επεν-
δύσεις. Παράλληλα, προτείνουν, μεταξύ άλλων, να
διεξάγονται και να εξετάζονται παράλληλα οι δια-
δικασίες και οι αιτήσεις και όχι η μία μετά την άλλη,
με στόχο την ταχύτερη ολοκλήρωσή τους, ενώ ει-
σηγούνται την περαιτέρω αξιοποίηση της ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης, η οποία αναμένεται να συμ-
βάλει στη μείωση της γραφειοκρατίας. 

Επισημαίνοντας ότι η Κύπρος θα πρέπει να κα-
ταστεί πιο ανταγωνιστική ως επιχειρηματικό κέντρο,
οι εμπειρογνώμονες τονίζουν την ανάγκη για κα-
λύτερη επικοινωνία και συνεργασία μεταξύ τμημάτων
και υπηρεσιών του δημόσιου τομέα, σύμπτυξη των
απαιτούμενων αδειών για έναρξη ενός έργου, όπως
η πολεοδομική και η οικοδομική, καθώς και υποβολή
όσο το δυνατό περισσότερων αιτήσεων ηλεκτρονικά,
έτσι ώστε να αποφεύγονται ως ένα βαθμό τα λάθη
ή/και οι ελλείψεις που παρουσιάζονται στις υφι-
στάμενες έντυπες αιτήσεις. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα αποτελεί ότι η πλειοψηφία των αιτήσεων,
που υποβάλλονται από εν δυνάμει επενδυτές, επι-
στρέφονται σε πρώτη φάση στους ίδιους προκειμένου
να συμπεριληφθούν επιπρόσθετες λεπτομέρειες
και στοιχεία, που με τη σειρά τους θα σταλούν και
πάλι στα αρμόδια τμήματα για να εξεταστούν,
γεγονός που αναπόφευκτα οδηγεί σε επιβράδυνση
των διαδικασιών. Συν τοις άλλοις, όπως λέχθηκε
από τους εμπειρογνώμονες, δεν νοείται ότι η επί-
σπευση των διαδικασιών θα σημαίνει ταυτόχρονα
ότι θα διεξάγονται και βεβιασμένα ή πρόχειρα, ενώ
καθίσταται αναγκαία η εποικοδομητική συνεργασία
με τον ιδιωτικό τομέα, με στόχο τη διόρθωση των
στρεβλώσεων και την επιτάχυνση των αδειοδοτή-
σεων για επενδύσεις, που αναμένεται να ενισχύσουν
την οικονομία.

Με βάση τα αποτελέσματα της μελέτης που θα διενεργήσουν οι εμπειρογνώμονες θα
καθοριστεί το κατάλληλο νομικό και διαδικαστικό πλαίσιο για τη διευκόλυνση των
στρατηγικών επενδύσεων, με στόχο να τεθεί σε πλήρη εφαρμογή στις αρχές του 2016.
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Μπορεί για την Τράπεζα Κύπρου
η μεταφορά του ELA από τη Λαϊκή
να ήταν ένα μεγάλο βαρίδι που
άδικα επωμίστηκε και για το οποίο
κάνει έντονες προσπάθειες απο-
πληρωμής, ωστόσο, για την Κεν-
τρική Τράπεζα αλλά και για τα δη-
μόσια ταμεία κατ’ επέκταση, είχε
ουσιαστικά οφέλη. Μπορεί η στα-
διακή και ταχύτερα του αναμενό-

μενου αποπληρωμή του από μέ-
ρους της τράπεζας να αποτελεί
μία ιδιαίτερα καλή εξέλιξη τόσο
για τον οργανισμό όσο και για τα
μηνύματα που στέλνει για ολό-
κληρη την πορεία του χρηματο-
οικονομικού συστήματος, εντού-
τοις, από πλευράς εσόδων τόσο η
Κεντρική όσο και τα δημόσια τα-
μεία βγαίνουν χαμένα. 

Όπως προκύπτει από τα αποτε-
λέσματα της Κεντρικής Τράπεζας

για το 2014, η μείωση του ELA από
πλευράς Τράπεζας Κύπρου κατά
τη διάρκεια του έτους, είχε ως απο-
τέλεσμα να μειωθούν και τα έσοδα
της ΚΤ από σχετικούς τόκους κατά
87.4 εκ. ευρώ. Συγκεκριμένα, η
Κεντρική έλαβε από την Τράπεζα
Κύπρου τόκους 137 εκ. ευρώ ενώ
το 2013 οι τόκοι ανήλθαν σε 224
εκ. ευρώ. Αυτό συνέβαλε ώστε τα
συνολικά έσοδα από τόκους της
ΚΤ από απαιτήσεις σε ευρώ να
ανέλθουν σε 205.4εκ. ευρώ έναντι
314.2εκ.ευρώ. «Το επιτόκιο το οποίο
επιβάλλει η ΚΤΚ είναι ψηλότερο
από το επιτόκιο το οποίο το Ευρω-
σύστημα ορίζει για την παροχή
οριακής διευκόλυνσης (marginal
lending facility). Το περιθώριο κα-
θορίζεται λαμβάνοντας υπόψη και
τυχόν εισηγήσεις του Διοικητικού
Συμβουλίου της ΕΚΤ», σύμφωνα
με την Κεντρική Τράπεζα. Η μείωση
των τόκων από τον ELA είχε ση-
μαντικό αντίκτυπο και στο ποσό
που θα δώσει η Κεντρική στο Πάγιο
Ταμείο της Δημοκρατίας το οποίο
για το 2014 θα περιοριστεί σε 133
εκ. ευρώ από 181.4 εκ. ευρώ το
2013. 

Όπως χαρακτηριστικά αναφέ-
ρεται στο Πλαίσιο Δημοσιονομικής
Πολιτικής, τα δημόσια έσοδα το
2015 αναμένεται να μειωθούν κατά
3,1% και να φθάσουν σε απόλυτους
αριθμούς τα 6837 εκ. ευρώ σε σχέση

με έσοδα ύψους 7053 εκ. ευρώ το
2014, λόγω κυρίως της καταβολής
μειωμένου μερίσματος από την
Κεντρική Τράπεζα κατά περίπου
50 εκ. ευρώ σε σχέση με το 2014,
της αναμενόμενης σταδιακής μεί-
ωσης των εισπράξεων του φόρου
προστιθέμενης αξίας ως αποτέλε-
σμα της τροποποίησης του πλαι-
σίου εφαρμογής της σχετικής νο-
μοθεσίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο
καθώς και της εφαρμογής της Οδη-
γίας για την ανάκαμψη και την εξυ-
γίανση πιστωτικών ιδρυμάτων που
προνοεί τη μεταφορά του τραπε-
ζικού τέλους στο Ευρωπαϊκό Ταμείο
Εξυγίανσης.

Υπενθυμίζεται πως στο τέλος
του 2014 ο ELA στην Τράπεζα Κύ-
πρου ήταν στα 7.4 δισ. ευρώ ενώ

στο τέλος του 2013 ήταν στα 9.5
δισ. ευρώ. 

Συνεχίζει η μείωση
Αξίζει να σημειωθεί πως πλέον

η Τράπεζα Κύπρου οφείλει ELA 5.9
δισ. ευρώ αφού προχώρησε τις τε-
λευταίες μέρες σε αποπληρωμή επι-
πλέον 500 εκ. ευρώ που προήλθαν
από την αποπληρωμή μέρους του
ομολόγου της Λαϊκής από την κυ-
βέρνηση. Μετά από αυτήν την κί-
νηση, η τράπεζα αποπλήρωσε ELA
1.5 δισ. ευρώ το πρώτο μισό του
2015 και αναμένονται και άλλες
αποπληρωμές εντός του έτους αν
συνεχιστεί η ροή καταθέσεων και
παράλληλα η τράπεζα προχωρήσει
τους σχεδιασμούς για δανεισμό
από τις αγορές. 

Με τη νέα μείωση του ELA αλλά
και του απευθείας δανεισμού από
την ΕΚΤ κατά 250 εκ. ευρώ, η τρά-
πεζα είναι πολύ κοντά να «πιάσει»
από τώρα το σχετικό στόχο από-
δοσης που προβλέπει το σχέδιο
αναδιάρθρωσης. Συγκεκριμένα,
στόχος ήταν μέχρι το 2017 το πο-
σοστό του δανεισμού από το ευ-
ρωσύστημα να μειωθεί κάτω από
25% του ισολογισμού και μέχρι
το τέλος Μαρτίου 2015 η τράπεζα
είχε καταφέρει να το μειώσει στο
29% από 31% στο τέλος του 2014.
Με τις νέες αποπληρωμές τόσο
ELA όσο και χρέους προς την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική απευθείας, το
αναφερόμενο ποσοστό πρέπει
ήδη να βρίσκεται εντός στόχων
απόδοσης.    

Μπορεί το Πάγιο Ταμείο και κατ’
επέκταση τα δημοσιονομικά να
απολάμβαναν ισχυρό μέρισμα από
την Κεντρική Τράπεζα τα τελευταία
χρόνια, ωστόσο, αντίστοιχα ψηλό
ήταν και το επιτόκιο που πλήρωνε
το δημόσιο προς την Τράπεζα Κύ-
πρου λόγω του ομολόγου στήριξης
της Λαϊκής που κληρονόμησε η
τράπεζα. Μόνο το 2014, η τράπεζα
έλαβε σε τόκους 130 εκ. ευρώ από
το κράτος σε σχέση με το ομόλογο
της Λαϊκής. Το ποσό των τόκων
που κατάβαλλε μειώθηκε σημαν-
τικά μετά την πρώτη αποπληρωμή
το καλοκαίρι του 2014 κι αναμένεται
να μειωθεί κι άλλο με την πρόσφατη
αποπληρωμή και την αλλαγή των
όρων που θα διέπουν το υπόλοιπο
ποσό.

Τη συνέχιση της εξάρτησης του το-
μέα παροχής υπηρεσιών στην Κύ-
προ από τη ρωσική αγορά κατα-
δεικνύουν στοιχεία που δημοσιο-
ποίησε η Εurostat. To ισοζύγιο υπη-
ρεσιών της Κύπρου με τη Ρωσία
ανήλθε στο 1 δις ευρώ αφού οι εξα-
γωγές υπηρεσιών άγγιξαν το 1.4
δισ. ευρώ και οι εισαγωγές τα 350
εκ. ευρώ. Χαρακτηριστικό είναι
πως από το σύνολο των εξαγωγών
υπηρεσιών εκτός Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που ανήλθαν το 2014 σε 3.6
δισ. ευρώ οι εξαγωγές στη Ρωσία
ήταν με διαφορά περισσότερες από
αυτές στις ΗΠΑ (304 εκ. ευρώ) και
την Ελβετία (142 εκ. ευρώ). 

Υπηρεσίες αξίας 39 εκ. ευρώ
εξήχθησαν προς τον Καναδά και
32 εκ. ευρώ προς την Κίνα. Οι ει-
σαγωγές υπηρεσιών ύψους 350 εκ.
ευρώ από τη Ρωσία, ήταν και πάλι
οι περισσότερες με διαφορά σε σχέ-
ση με άλλες χώρες εκτός ευρωπαϊ-
κής ένωσης. Οι συνολικές εισαγωγές
υπηρεσιών ανήλθαν στα 2.2 δισ.
ευρώ και πέραν από τη Ρωσία, πε-
ριλαμβάνουν εισαγωγές 110 εκ. ευ-
ρώ από τις ΗΠΑ, 69 εκ. ευρώ από
την Ινδία, 55εκ. ευρώ από την Κίνα
και 52 εκ. ευρώ από την Ελβετία.
Αξίζει να σημειωθεί πως από τους
βασικούς εταίρους της Κύπρου
στον τομέα των υπηρεσιών, οι μο-
ναδικές χώρες με τις οποίες το ισο-
ζύγιο είναι αρνητικό είναι η Ινδία
(60 εκ. ευρώ), η Κίνα (23 εκ. ευρώ),
το Χονγκ Κονγκ (13 εκ. ευρώ) και
η Ιαπωνία (4 εκ. ευρώ). Προφανώς
οι σχέσεις με την Ινδία επηρεά-
στηκαν από το γεγονός πως το 2013

η χώρα ενέταξε την Κύπρο σε «μαύ-
ρη φορολογική λίστα» και έκτοτε
το θέμα έχει παγώσει με αποτέλε-
σμα η παροχή υπηρεσιών προς τη
χώρα της Άπω Ανατολής να έχουν
εκμηδενιστεί. 

Την τελευταία πενταετία, οι εξα-
γωγές υπηρεσιών από την Ε.Ε. κα-
τέγραψαν σημαντική άνοδο της
τάξης του 29%. Συγκεκριμένα από
568.7 δισ. ευρώ το 2010 ανήλθαν
σε 734.8 δισ. ευρώ το 2014. Αντί-
στοιχη αύξηση κατέγραψε και η
εισαγωγή υπηρεσιών (27%) αφού
ανήλθε σε 583.4 δισ.ευρώ από 458
δισ. ευρώ. Πάντως, το ισοζύγιο
στον τομέα, το 2014 μειώθηκε στα

151.4δισ. ευρώ από 178.1δισ. ευρώ
το 2013. Από τα στοιχεία της Eu-
rostat, διαφαίνεται η έντονη εμ-
πορική σχέση μεταξύ Ε.Ε. και Ηνω-
μένων Πολιτειών και σ’ αυτόν τον
τομέα αφού οι εξαγωγές υπηρεσιών
έφτασαν τα 193 δισ. ευρώ που αν-
τιστοιχούν στο 26% των εξαγωγών
εκτός Ε.Ε. Υπηρεσίες αξίας 103.5
δισ. ευρώ εξάγονται στην Ελβετία
και 31.7 δισ. ευρώ στην Κίνα. Αν-
τίστοιχη είναι η εικόνα και στις ει-
σαγωγές υπηρεσιών αφού 182 δισ.
ευρώ προέρχονται από τις ΗΠΑ,
65.7 δισ. ευρώ από την Ελβετία και
22.6 δισ. ευρώ από την Κίνα. 

ΑΝΤΩΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Αλλαγή σκυτάλης επίκειται στην
επόμενη Γενική Συνέλευση του Συν-
δέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών
Κύπρου, αφού ο Γιάννος Χαριλάου
μετά από δύο χρόνια στην προεδρία
δεν πρόκειται να διεκδικήσει εκ
νέου τη θέση. Μάλιστα, μετά από
20 χρόνια παρουσίας στο Σύνδεσμο,
δεν διεκδικεί επανεκλογή. Αποχωρεί
επίσης ο CEO της Deloitte Χρίστης
Χριστοφόρου, ο οποίος διετέλεσε
πρόεδρος του Συνδέσμου τη διετία
2003-2005 και συμπλήρωσε τέσσερις
συνεχόμενες τριετείς θητείες στο
Διοικητικό Συμβούλιο. Ενόψει της
Ετήσιας Γενικής Συνέλευσης του
Συνδέσμου, που θα διεξαχθεί την
Τετάρτη 1η Ιουλίου, υπέβαλαν υπο-
ψηφιότητα 9 άτομα για πλήρωση
οκτώ θέσεων. Αξίζει να σημειωθεί
πως οι Μάριος Σκανδάλης και Σπύρος
Σπύρου οι οποίοι θεωρούνται ως μη
ασκούντες το επάγγελμα θα διορι-
στούν εάν λάβουν έστω και μία θε-
τική ψήφο, αφού προβλέπεται πως
ο αριθμός των μελών που δεν ασκούν
το επάγγελμα πρέπει να είναι τέσ-
σερις και αυτή τη στιγμή στο συμ-
βούλιο υπάρχουν μόνο δύο. 

Από την άλλη, εφτά ασκούντες
το επάγγελμα υπέβαλαν υποψηφιό-
τητα.  Πρόκειται για τους:  Ανδρέας
Ανδρέου (Deloitte),  Δημήτρης Βάκης
(KPMG),  Πιερής Μάρκου (Deloitte),
Μιχάλης Μαυρομμάτης (Nexia
Poyiadjis), Μαρία Παστελλοπούλου
(Pastellopoullou, Karlettides), Φί-
λιππος Ραπτόπουλος (EY), Νίκος Χει-
μαρίδης (PwC). Οι εκλογικές διερ-
γασίες τόσο για την εκλογή στο ΔΣ
όσο και για την προεδρία του Συν-

δέσμου είναι σε εξέλιξη. To 2014,
εγγράφηκαν στον ΣΕΛΚ 160 νέα μέ-
λη και ο αριθμός τους στο τέλος του
έτους έφτασε τους 3555 σε σύγκριση
με 3400 στο τέλος του 2013.

Σε αντίθεση με το 2013, ο ΣΕΛΚ
το 2014 κατέγραψε πλεόνασμα
217χιλ. ευρώ. Τόσο λόγω της αύξησης
των συνδρομών από μέλη στο 1,1εκ.
ευρώ από 912,7χιλ. ευρώ το 2013
όσο και επειδή το 2013 ο Σύνδεσμος
κατέγραψε απομείωση της επένδυ-

σης σε χρηματοοικονομικά περιου-
σιακά στοιχεία 385,7χιλ. ευρώ και
101χιλ. ευρώ λόγω απομείωσης κα-
ταθέσεων στη Λαϊκή Τράπεζα. Στις
26 Μαρτίου 2013 ο Σύνδεσμος κα-
τείχε καταθέσεις ύψους 745χιλ.
ευρώ στην Τράπεζα Κύπρου και
201χιλ. ευρώ στην Λαϊκή Τράπεζα.
Ως αποτέλεσμα της απόφασης του
Eurogroup στις 25 Μαρτίου 2013
και των μετέπειτα διαταγμάτων της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου
για την Τράπεζα Κύπρου, οι τραπε-
ζικές καταθέσεις του Συνδέσμου
υπέστησαν απομείωση. Ποσό ύψους
306χιλ. ευρώ επί των καταθέσεων
στην Τράπεζα Κύπρου που αντι-
στοιχεί στο 47,5% των μη εξασφα-
λισμένων καταθέσεων, μετατράπηκε
σε 306χιλ. μετοχές της Τράπεζας
Κύπρου, €1,00 έκαστη ενώ ποσό
ύψους €101χιλ. επί των καταθέσεων

στην Λαϊκή Τράπεζα, υπέστησαν
πλήρη απομείωση.

Αξίζει να σημειωθεί πως ο ΣΕΛΚ
έχει ενισχύσει το εποπτικό του πλαί-
σιο με τη θέσπιση ενός μηχανισμού
αξιολόγησης του κινδύνου όλων
των οίκων που αδειοδοτούνται από
το Σύνδεσμο στη βάση ενός risk
based approach. Παράλληλα, το
Συμβούλιο αποφάσισε να εισαγάγει
μια πρόσθετη εποπτική διαδικασία
η οποία επικεντρώνεται σε θέματα
ξεπλύματος παράνομου χρήματος
και συμμόρφωσης με τις Οδηγίες
και Κανονισμούς του Συνδέσμου.
Το έργο αυτό, το οποίο θα είναι πρό-
σθετο προς την εποπτική διαδικασία
για τους ελεγκτές, έχει ανατεθεί
στο Association of Chartered Cer-
tified Accountants και το σχετικό
συμβόλαιο υπογράφτηκε τον Απρί-
λιο 2015. Στα ίδια πλαίσια, το Συμ-
βούλιο αποφάσισε τη διακοπή του
σχεδίου Quality Checked. Η επο-
πτική διαδικασία για το ξέπλυμα
παράνομου χρήματος, σημειώνεται,
καλύπτει σχεδόν όλες τις ενότητες
του σχεδίου Quality Checked, συ-
νεπώς κρίθηκε ότι είναι πιο πρακτικό
και προς το συμφέρον τόσο του
Συνδέσμου όσο και των εποπτευο-
μένων, να αποφευχθεί διπλή επο-
πτική υποχρέωση και κόστος για
περίπου το ίδιο αντικείμενο. Ό σύν-
δεσμος αναφέρει πως όσοι λογιστές
έλαβαντη διάκριση Quality Checked
θα μπορούν να συνεχίσουν να την
προβάλλουν μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου
2018, οπότε και οφείλουν να τερ-
ματίσουν κάθε αναφορά σε αυτό.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ο κύκλος 
του χρήματος 
για τον ELA
Από την Κύπρου στην Κεντρική, από
εκεί στο ΥΠΟΙΚ και ξανά στην Κύπρου

<<<<<<<

Η Κεντρική έλαβε 
από την Τράπεζα 
Κύπρου τόκους για τον
ELA 137 εκατ. ευρώ ενώ 
το 2013 οι τόκοι ανήλ-
θαν σε 224 εκατ. ευρώ.

Τα εκατομμύρια που συνδέονται με τον ELA έκαναν ένα μεγάλο κύκλο το 2014

ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ

ΤΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ

133
εκατ. ευρώ

Μέρισμα Κεντρικής
στο Πάγιο Ταμείο 139

εκατ. ευρώ

Τόκοι προς Τράπεζα Κύπρου
για ομόλογο Λαϊκής

137
εκατ. ευρώ

Τόκοι προς
Κεντρική Τράπεζα

έναντι οφειλών ELA

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Το 2014 οι εξαγωγές υπηρεσιών άγγιξαν το 1.4 δισ. ευρώ και οι
εισαγωγές τα 350 εκ. ευρώ. 

Σχέση εξάρτησης με τη Ρωσία Αλλαγή σκυτάλης στον ΣΕΛΚ

<<<<<<<

Δεν διεκδικεί 
εκ νέου διορισμό 
ο Γιάννος Χαριλάου.
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Της ΕΜΙΛΥΣ ΜΙΝΤΗ

Μετά από μια έντονη περίοδο διερ-
γασιών και το κλείσιμο κρίσιμων
κεφαλαίων, όπως η νομοθεσία για
τις εκποιήσεις και το πλαίσιο για
την αφερεγγυότητα, η Κυβέρνηση
βρίσκεται ενώπιον νέων προκλή-
σεων. Προκλήσεις που μπορεί να
αποτελούν εν μέρει μνημονιακές
δεσμεύσεις αλλά από την άλλη χα-
ρακτηρίζονται και ως ένα μεγάλο
στοίχημα για την Κυβέρνηση και
ειδικότερα ως προς την επίτευξη

των στόχων που έχει θέσει η Προ-
εδρία. Τα τρία μεγάλα κεφάλαια που
ανοίγουν σε επίπεδο πολιτικής αλλά
και αναδιοργάνωσης του δημοσίου,
πέρασαν ήδη στην πρώτη γραμμή
των προτεραιοτήτων της Κυβέρνη-
σης, η οποία ευελπιστεί ότι πριν
από το τέλος της Κοινοβουλευτικής
Συνόδου θα κατορθώσει να καλύψει
μεγάλο μέρος της διαδρομής. Σε επί-
πεδο αποκρατικοποιήσεων τα πράγ-
ματα δεν φαίνεται να είναι τόσο εύ-
κολα υπό την έννοια ότι διαπιστώ-
νεται χάσμα απόψεων σε επίπεδο
πολιτικό με την πλειοψηφία των πο-
λιτικών κομμάτων. Σε ό,τι αφορά δε

το ΓεΣΥ και τη μεταρρύθμιση του
δημοσίου, ο διάλογος έχει ξεκινήσει.
Στην πρώτη περίπτωση διεξάγεται
έντονη συζήτηση γύρω από το ζή-
τημα της αυτονόμησης των νοση-
λευτηρίων με τον Υπουργό Υγείας
να ευελπιστεί σε ολοκλήρωση του
διαλόγου πριν το τέλος του Ιούνη
προκειμένου να κατατεθούν στη
Βουλή τα νομοσχέδια. Αν και ο στό-
χος για το ΓεΣΥ έχει μετατεθεί για
το 2017, εντούτοις το ζήτημα της
αυτονόμησης είναι προαπαιτούμενο
για την υλοποίησή του. 

Η ΠΑΣΥΔΥ
Στα βαθιά αναμένεται να εισέλθει

ο διάλογος με την ΠΑΣΥΔΥ γύρω
από το επίμαχο ζήτημα της μεταρ-
ρύθμισης του δημόσιου τομέα. Ήδη,
την εβδομάδα που διανύσαμε, πραγ-
ματοποιήθηκε η πρώτη συνάντηση
μεταξύ του Υφυπουργού παρά των
Προέδρω και της Μικτής Επιτροπής
Προσωπικού, όπου ο Κωνσταντίνος
Πετρίδης παρουσίασε τα πλάνα αλλά
και τους στόχους της Κυβέρνησης.
Οι προτάσεις της Κυβέρνησης σπά-
ζουν πολλά από τα στεγανά που επι-
κρατούσαν εδώ και δεκαετίες στη
δημόσια υπηρεσία και αφορούν κυ-
ρίως προτάσεις που σχετίζονται με
την πρόσληψη νέων υπαλλήλων, το
σύστημα προαγωγών, την αξιολό-
γηση αλλά και την εναλλαξιμότητα.
Ο διάλογος μεταξύ των δυο πλευρών
φαίνεται να βαίνει σε καλό δρόμο
αν και διαπιστώνονται και κάποιες
πρώτες αντιδράσεις από τα μέλη
της Συντεχνίας, ειδικότερα σε θέματα
προαγωγών στη δημόσια υπηρεσία.
Παρά ταύτα όμως, η ηγεσία της ΠΑ-

ΣΥΔΥ δηλώνει σεβασμό στο διάλογο.
Τις επόμενες μέρες αναμένεται να
ενταθεί το ενδιαφέρον γύρω από τη
θέση και τη στάση που θα τηρήσουν
τα μέλη της Συντεχνίας μετά της
ενημέρωσης που θα τύχουν, ενόψει
και των προθέσεων της Κυβέρνησης
για ολοκλήρωση του διαλόγου και
κατάθεση των σχετικών νομοσχε-
δίων στη Βουλή πριν το κλείσιμο
για τις θερινές διακοπές. 

Την πρόθεση της ΠΑΣΥΔΥ να συ-
νεχίσει το διάλογο εξέφρασε σε δη-
λώσεις του στην «Κ» ο ΓΓ της ΠΑ-
ΣΥΔΥ κ. Γλαύκος Χατζηπέτρου δι-
ευκρινίζοντας ότι τα θέματα που

έχουν τεθεί στο τραπέζι των συζη-
τήσεων θα πρέπει να κοινοποιηθούν
στα μέλη της Συντεχνίας εφόσον,
αν και διαβεβαίωσε εκ νέου για τις
συγκλίσεις που θα διαπιστώνονται,
εντούτοις δεν παρέλειψε να επιση-
μάνει ότι υπάρχουν και κάποιες  ανη-
συχίες. Ο κ. Χατζηπέτρου υπενθύμισε
ότι τα τελευταία χρόνια τα μέτρα
που λήφθηκαν σε επίπεδο εργαζο-
μένων ήταν μονόπλευρα και άδικα,
προσθέτοντας ότι έχει γίνει προ-
σφυγή στη δικαιοσύνη για τη  νο-
μιμότητα των μέτρων. Σημειώνοντας
ότι η ΠΑΣΥΔΥ βρίσκεται εν αναμονή
των αποφάσεων της Ολομέλειας,

πρόσθεσε ότι θα γίνει σεβαστή η
οποιαδήποτε απόφαση του Δικα-
στηρίου. Σχολίασε ακόμα ότι επί
των συγκεκριμένων θεμάτων έχουν
εκδοθεί τέτοιες αποφάσεις και στην
Κύπρο και σε άλλες χώρες με τις
οποίες, όπως είπε, «έχουν δικαιωθεί
οι υπάλληλοι». 

Ικανοποιημένη η Κυβέρνηση
Ικανοποιημένη από την εξέλιξη

του διαλόγου με την ΠΑΣΥΔΥ εμ-
φανίζεται και η Κυβέρνηση ειδικό-
τερα για τις συγκλίσεις που διαπι-
στώνονται, αναφέρουν στην «Κ»
κυβερνητικές πηγές σχολιάζοντας
παράλληλα ότι «έχουν γίνει και κά-
ποιες υποχωρήσεις που μερικά χρό-
νια πριν δεν θα γίνονται αποδεκτές».
Οι ίδιες πηγές σημειώνουν, μεταξύ
άλλων, ότι «η Τρόικα απαιτούσε πιο
σκληρά μέτρα, περικοπές και φο-
ρολογίες, πιο αυστηρά συστήματα
αξιολόγησης και περισσότερες ποινές
σε όσους δεν ήταν αποδοτικοί καθώς
και κατάργηση της μονιμότητας με
συμβόλαια». 

Από τις μέχρι τώρα συζητήσεις
σε επίπεδο προτάσεων της Κυβέρ-
νησης, κυρίαρχο ζήτημα αναδει-
κνύεται το άνοιγμα των θέσεων κλί-
μακας Α11 και Α13 ώστε να κατα-
στούν πρώτου διορισμού και προ-
αγωγής. Με αυτή την έννοια θα μπο-
ρούν να διεκδικήσουν θέσεις υπάλ-
ληλοι από το δημόσιο αλλά και υπο-
ψήφιοι από τον ιδιωτικό τομέα. Ει-
σάγονται επίσης γραπτές εξετάσεις.   

Σε ό,τι αφορά το σύστημα αξιο-
λόγησης το οποίο ο Υφυπουργός
παρά τω Προέδρω χαρακτήρισε ως
«ισοπεδωτικό», με βάση τον προ-

γραμματισμό της Κυβέρνησης, αν-
τικαθίσταται με ένα σύγχρονο σύ-
στημα αξιολόγησης, το οποίο εισάγει
μηχανισμούς για την ενθάρρυνση
της διαφοροποίησης του προσωπι-
κού κατά τη βαθμολόγηση, με την
ασφαλιστική δικλείδα ότι δεν θα
είναι όλοι εξαίρετοι. 

Το νέο σύστημα αξιολόγησης θα
βασίζεται σε κλίμακα βαθμολογίας
από το 1-100. Θα χρησιμοποιείται
τόσο για την ανάπτυξη και κατάρτιση
του προσωπικού αλλά θα σχετίζεται
και με την ανέλιξή του στις θέσεις
προαγωγής, ώστε το προσωπικό να
επιβραβεύεται για το ζήλο και την
πρόοδό του.  

Σε σχέση με την κινητικότητα,
εξετάζεται – ακόμη νομικά- σύστημα
μετατάξεων των δημοσίων υπαλ-
λήλων από μια υπηρεσία σε άλλη,
ούτως ώστε οι δομές της δημόσιας
υπηρεσίας να μπορούν να μεταβάλ-
λονται ανάλογα με τις ανάγκες, κάτι
που δεν μπορεί να γίνει σήμερα.
Αναφορικά με την διεύρυνση της
κινητικότητας στον ευρύτερο δη-
μόσιο τομέα, όπως ανέφερε ο κ. Πε-
τρίδης, κάτι που τέθηκε έντονα από
την ΠΑΣΥΔΥ εδώ και αρκετό καιρό
και συζητήθηκε εκτενώς στα πλαίσια
του κοινωνικού διαλόγου αφορά την
διασφάλιση του εργασιακού καθε-
στώτος και των εργασιακών δικαιω-
μάτων των υπαλλήλων του δημόσιου
τομέα που ενδεχόμενα να μεταφερ-
θούν σε οργανισμούς ιδιωτικού δι-
καίου αλλά και το αντίστροφο, των
υπαλλήλων ημικρατικών οργανι-
σμών που ενδεχόμενα να μεταφερ-
θούν στον δημόσιο τομέα ως απο-
τέλεσμα σειράς μεταρρυθμίσεων. 

Πρώτα διάλογος και μετά αποφάσεις
Παρά τις συγκλίσεις που διαπιστώνονται, υπάρχουν τομείς που προβληματίζουν την ΠΑΣΥΔΥ για τη μεταρρύθμιση

Οι πιθανές επιπτώσεις πάνω στην
κυπριακή οικονομία από μια έξο-
δο της Ελλάδας από το ευρώ είναι
δύσκολο να εκτιμηθούν επακρι-
βώς καθώς εκτός από τα καθαρά
οικονομικά, εμπλέκονται ψυχο-
λογικοί και πολιτικοί παράγοντες,
που σίγουρα δεν μπορούμε να
τους αξιολογήσουμε με ακρίβεια.
Σίγουρα μια τέτοια εξέλιξη είναι
ανεπιθύμητη και η Κύπρος κα-
ταβάλλει κάθε προσπάθεια να
αποφευχθεί, γιατί αυτό δεν θα
είναι καλό για κανένα, ιδιαίτερα
όμως για την Ελλάδα και ευρύ-
τερα την ΕΕ.

Σαν ΚΕΒΕ, ωστόσο, έχουμε
κάνει κάποιες εκτιμήσεις που
δείχνουν ότι ένα τέτοιο ενδε-
χόμενο αναμένεται ότι θα επη-
ρεάσει τις εμπορικές σχέσεις
των δύο χωρών, οι οποίες είναι
πολύ στενές και συμποσούνται
σε αρκετά εκατομμύρια ευρώ. 

Οι εγχώριες εξαγωγές προϊόν-
των προς την Ελλάδα κατά το
2014 ήταν γύρω στα 210 εκ ευρώ,
ενώ οι εξαγωγές υπηρεσιών έφθα-
σαν τα 280 εκ ευρώ. Οι εισαγωγές
από την Ελλάδα κατά την ίδια
περίοδο κυμάνθηκαν στα 1,2 δις
ευρώ, δημιουργώντας ένα εμπο-
ρικό πλεόνασμα της τάξης των
700 εκ. ευρώ προς όφελος της
Ελλάδας.

Έξοδος της Ελλάδας από το
ευρώ και επιστροφή στη δραχ-
μή, αναμένεται να συνοδευτεί
μεσοπρόθεσμα τουλάχιστον
με δραστική υποτίμηση της
δραχμής αλλάζοντας άρδην τις
εμπορικές σχέσεις.

Η υποτίμηση αναμένεται να
οδηγήσει σε επιδείνωση της οι-
κονομικής κατάστασης στην Ελ-
λάδα υποβαθμίζοντας την αγο-
ραστική δύναμη των ελλαδικών
επιχειρήσεων αλλά και πολιτών
και κατ  επέκταση την ικανό-
τητα τους να αγοράζουν εισα-
γόμενα προϊόντα. Εκτός από τη
σημαντική αύξηση του κόστους
αγοράς αναμένεται να παρατη-
ρηθεί έλλειψη ξένου συναλλάγ-
ματος περιορίζοντας ακόμα πε-
ρισσότερο τις δυνατότητες ει-
σαγωγών.

Σε τέτοια περίπτωση αναμέ-
νεται δραστική στροφή προς τα

εγχώρια παραγόμενα προϊόντα,
εξέλιξη που θα οδηγήσει
στην απώλεια εξαγωγών και για
αρκετούς Κύπριους εξαγωγείς,
γεγονός που θα δημιουργήσει
πρόσθετα προβλήματα. Προϊόντα
λοιπόν και υπηρεσίες που μπο-
ρούν να παραχθούν στην Ελλάδα
και εμπεριέχουν ψηλό ποσοστό
εγχώριας προστιθέμενης αξίας
θα είναι πιο ανταγωνιστικά στις
διεθνείς αγορές και θα έχουν αυ-
ξημένη διεισδυτικότητα στις ξέ-
νες αγορές, περιλαμβανομένης
και της Κύπρου.

Δεδομένου ότι οι δύο χώρες
παράγουν σε μεγάλο βαθμό ομο-
ειδή προϊόντα, και η Ελλάδα έχει
μεγαλύτερες εξαγωγικές δυνα-
τότητες, αναμένεται να αποκτή-
σει ακόμα μεγαλύτερο ανταγω-
νιστικό πλεονέκτημα λόγω της
υποτίμησης.

Ανάλογο πρόβλημα αναμένεται
να δημιουργηθεί και στον τομέα
των υπηρεσιών, ιδιαίτερα του
τουρισμού που αφορά το μεγα-
λύτερο μερίδιο των εξαγωγικών
μας υπηρεσιών. Η Ελλάδα απο-
τελεί μια αρκετά σημαντική αγο-
ρά (101.000 Έλληνες επισκέφτη-
καν την Κύπρο το 2014) η
οποία όμως περιορίστηκε λόγω
της μακροχρόνιας οικονομικής
κρίσης (ήταν 140.000 το 2007). Αν-
τίστοιχα, το 2014 επισκέφτηκαν
την Ελλάδα πέραν από 452.000
Κύπριοι τουρίστες.

Δεδομένου του μεγάλου αντα-
γωνιστικού πλεονεκτήματος της
Ελλάδας, τυχόν έξοδος από το
ευρώ θα καταστήσει το τουρι-
στικό προϊόν της Ελλάδας πολύ
πιο ανταγωνιστικό διεθνώς
και την Κύπρο πολύ ακριβότε-
ρη και μή ελκυστική για τους Ελ-
λαδίτες, μειώνοντας ακόμα πε-
ρισσότερο το τουριστικό ρεύμα
προς την Κύπρο. Την ίδια ώρα,
οι διακοπές των Κυπρίων στην
Ελλάδα θα είναι φθηνότερες άρα
είναι πιθανό να δούμε αύξηση
του εξερχόμενου τουρισμού προς
την Ελλάδα, αυξάνοντας και πάλι
τις αρνητικές επιπτώσεις για την
Κύπρο.

Ο κ. Μάριος Τσιάκκης είναι Γενικός
Γραμματέας του ΚΕΒΕ.

Α Ρ Θ Ρ Ο
Του ΜΑΡΙΟΥ ΤΣΙΑΚΚΗ

Κύπρος και 
ενδεχόμενο Grexit

<<<<<<<

Μεταρρύθμιση, 
ΓεΣΥ και αποκρατικο-
ποιήσεις τα τρία μεγάλα
κεφάλαια για την 
Κυβέρνηση εν μέσω 
καλοκαιρινής περιόδου. Σεβασμό στο διάλογο δηλώνει ο ΓΓ της ΠΑΣΥΔΥ Γλαύκος Χατζηπέτρου. 
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Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Σε αλλαγή στρατηγικής προχώρησε η
McDonald’s Κύπρου σε μια προσπάθεια
να προσαρμοστεί στην αλλαγή συνη-
θειών του καταναλωτών και αναγνω-
ρίζοντας την ανάγκη για περαιτέρω
βελτίωση της εξυπηρέτησής του, προ-
σθέτοντας την υπηρεσία παράδοσης
των παραγγελιών στα σπίτια. Οι αρχικοί
δισταγμοί για την υπηρεσία delivery
κάμφθηκαν στην πορεία, καθώς απέ-
δωσε τα αναμενόμενα και 15 μήνες
από την έναρξη της εφαρμογής της
κρίνεται τουλάχιστον επιτυχημένη,
προσθέτοντας σημαντικά στον τζίρο
της εταιρείας. Μιλώντας στην «Κ» ο

γενικός διευθυντής της McDonald’s
Κύπρου, Ρένος Ανδρέου, τονίζει ότι
επειδή ακριβώς ο Κύπριος καταναλωτής
επιδεικνύει ιδιαίτερη προτίμηση στο
delivery, την ώρα που ενδεχομένως
να χανόταν μέρος από τον τζίρο λόγω
της μη παροχής αυτής της υπηρεσίας,
η εταιρεία πήρε την εν λόγω απόφαση,
η οποία λειτούργησε προς όφελός τόσο
της ίδιας όσο και των καταναλωτών.
«Μιας και η υπηρεσία ξεκίνησε από
την Αυστραλία και εμπεδώθηκε αργό-
τερα στη Μέση Ανατολή, είχαμε εν-
θαρρυνθεί από τα κεντρικά γραφεία
της McDonald’s στο Ντουμπάι προ-
κειμένου να παράσχουμε και εμείς
υπηρεσίες delivery», αναφέρει ο κ. Αν-
δρέου, σημειώνοντας ότι παρά τις αρ-
χικές επιφυλάξεις, η εταιρεία είναι ιδι-
αίτερα ευχαριστημένη, αφενός για

τους νέους πελάτες που κερδίζει και
αφετέρου για τους σταθερούς υποστη-
ρικτές της, που φαίνεται να είναι ικα-
νοποιημένοι για την ταχύτητα και την
ποιότητα εξυπηρέτησης.

Σταθερά drive through
Από τα εστιατόρια της εταιρείας, το

φαγητό μεταφέρεται με μοτοσυκλέτες,
σε ειδικά διαμορφωμένο χώρο με θερ-
μαινόμενη θήκη, ενώ λόγω των συστη-
μάτων πλοήγησης (GPS), οι οδηγοί
έχουν ευκολότερη πρόσβαση στα σπίτια
των πελατών. Παρόλο που η μέση ώρα
παράδοσης είναι τα 30 λεπτά, εντούτοις
το φαγητό φτάνει στον προορισμό του
ενίοτε στα 10-15 λεπτά, διατηρώντας
τη θερμοκρασία και την ποιότητά του.
Υπολογίζεται ότι από την έναρξη της
εφαρμογής του delivery, έχει προστεθεί

10% στον τζίρο των εστιατορίων, που
παρέχεται η υπηρεσία, με τις προσδο-
κίες για το μέλλον να είναι αισιόδοξες.
Η υπηρεσία προσφέρεται σε 9 από τα
συνολικά 18 εστιατόρια της McDonald’s
Κύπρου, καθώς ιδιαίτερα στα malls δεν
μπορεί να εφαρμοσθεί, ενώ στα μελ-
λοντικά πλάνα της εταιρείας είναι η
παροχή της υπηρεσίας σε ακόμη 2-3
εστιατόρια. Παρόλο που φαίνεται να
είναι μία μεγάλη επένδυση, εντούτοις
η απόσβεση είναι σχετικά γρήγορη,
καθώς το delivery συνεισφέρει σημαν-
τικά στον τζίρο ενός εστιατορίου.Βέβαια,
αν και μετά από την πρόσφατη διαφή-
μιση για το Mc delivery η ζήτηση στα
συγκεκριμένα εστιατόρια άρχισε ν’ αυ-
ξάνεται, ωστόσο το drive through πα-
ραμένει ο αγαπημένος τρόπος παραγ-
γελίας. 

Όσον αφορά σε άλλη διαφημιστική
καμπάνια, η εταιρεία, η οποία πραγ-
ματοποιεί σχετικές μετρήσεις ανά τρί-
μηνο, παρατήρησε μικρές διαφορο-
ποιήσεις στις απόψεις των καταναλω-
τών για την ποιότητα του φαγητού,
με αποτέλεσμα να θέλει να υπενθυμίσει
στο κοινό ότι δεν έχει χάσει ούτε ένα
1% από την προσφερόμενη ποιότητα.
Μέσω της διαφήμισης, η McDonald’s
Κύπρου υπενθυμίζει ότι το ψωμί που
χρησιμοποιείται είναι κυπριακό υψηλής
ποιότητας, οι πρώτες ύλες για το μπι-
φτέκι (burger) είναι 100% βοδινό με
μόνο λίγο αλάτι και πιπέρι, για το McCh-
icken είναι 90% κοτόπουλο, με λίγο
νερό και αλεσμένο ψωμί, ενώ το λάδι
είναι 100% φυτικό, φιλτράρεται καθη-
μερινά και ανανεώνεται κάθε 3 ημέρες,
με τη συνταγή να παραμένει η ίδια.

Εξοπλισμός
γαλακτοβιομηχανιών με
πείρα άνω των 40 ετών
Εγχώριες και ξένες βιομηχανίες, που δραστηριοποιούνται στον
τομέα της γαλακτοκομίας, εξοπλίζει με μηχανήματα κυπριακή
εταιρεία, με έδρα τη Λευκωσία. Για περισσότερα από 40 χρόνια η
εταιρεία «Χριστάκης Αγαθαγγέλου Λτδ» παρέχει στις κυπριακές γα-
λακτοβιομηχανίες όλο τον απαραίτητο εξοπλισμό για την παραγωγή
γαλακτοκομικών προϊόντων. Η εταιρεία, η οποία ασχολείται με την
κατασκευή μηχανημάτων για τη βιομηχανία τροφίμων και ποτών,
μεταξύ άλλων για ελαιόλαδα, χυμούς, κρασιά, οινοπνευματώδη και
νερά, εξειδικεύεται στην παροχή μηχανικού εξοπλισμού σε γαλα-
κτοβιομηχανίες. 

Όσον αφορά στον γενικό εξοπλισμό για τα γαλακτοκομικά προϊόντα,
τα μηχανήματα της εταιρείας χρη-
σιμοποιούνται στο μεγαλύτερο μέ-
ρος της παραγωγής, παρέχοντας
το βυτιοφόρο που συλλέγει το γάλα
για να το μεταφέρει στην εκάστοτε
βιομηχανία, τις σιλοφόρες δεξα-
μενές στις οποίες αποθηκεύεται
το γάλα, τα μηχανογραφικά συ-
στήματα υποδοχής γάλακτος, κα-
θώς και την επεξεργασία γάλακτος,
από την παστερίωση και τον δια-
χωρισμό μέχρι την ομογενοποίηση
και την τυποποίηση. Για τις γραμμές
παραγωγής τυριών παρέχονται κά-
δοι τυριών, διαχωριστικά πηγμένου
γάλακτος για τυρί και ορού γάλα-
κτος, συστήματα πίεσης και επε-
ξεργασίας χαλλουμιού και αναρής,
όπως επίσης συστήματα αλμυρί-
σματος και αποστείρωσης, ενώ
όσον αφορά στις γραμμές παρα-
γωγής γιαουρτιού, προσφέρονται
λύσεις για την παραγωγή ελληνικού
στραγγιστού γιαουρτιού και φυσι-
κού στραγγιστού γιαουρτιού. Εκτός
από τις ντόπιες γαλακτοβιομηχα-
νίες, η «Χριστάκης Αγαθαγγέλου
Λτδ» επενδύει ιδιαίτερα σε συνεργασίες με εταιρείες του εξωτερικού,
κυρίως στον τομέα των γαλακτοκομικών και των ελαιολάδων, ανα-
γνωρίζοντας ότι παρόλο που η κυπριακή αγορά δείχνει σημάδια
ανάκαμψης, εντούτοις οι εξαγωγές αποτελούν τον βασικότερο
πυλώνα δραστηριοποίησης. Μιλώντας στην «Κ» ο γενικός διευθυντής
της εταιρείας, Άγγελος Αγαθαγγέλου επισημαίνει ότι ο εξοπλισμός
φτάνει σε χώρες όπως ο Λίβανος, η Ιορδανία, η Σαουδική Αραβία,
το Ντουμπάι, η Ρωσία, η Αυστραλία, οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής,
η Αγγλία, η Βουλγαρία, η Ουγγαρία και η Ελλάδα.

Ερωτηθείς κατά πόσο η Ελλάδα αποτελεί κύρια αγορά για την
εταιρεία, ο κ. Αγαθαγγέλου εξηγεί ότι παρόλο που μέχρι στιγμής η
δραστηριοποίηση στην ελληνική αγορά δεν είναι ιδιαίτερα έντονη,
εντούτοις ευελπιστεί ότι μετά από τη σύναψη συνεργασιών με ελ-
ληνικές εταιρείες θα γίνει εφικτή η πιο δυναμική είσοδος στον τομέα
των γαλακτοκομικών προϊόντων. 

Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Πλήγμα καταγράφεται στον τομέα
των αρτοποιείων την τελευταία
διετία, με τους παράγοντες της
αγοράς να κάνουν λόγο μέχρι και
για αποδεκατισμό. Η αγορά είχε
ήδη επηρεαστεί έντονα, τον Ιούλιο
του 2014, μετά το κλείσιμο μιας
ιστορικής εταιρείας για τον κλάδο
της αρτοποιίας, της Παγκύπριας
Εταιρείας Αρτοποιών.

Από την άλλη, η συρρίκνωση
του κλάδου, η οποία οδήγησε σε
λουκέτο 140 από τα συνολικά 400
αρτοποιεία, κατά τους τελευταίους
18 μήνες, δεν φαίνεται να έχει τέ-

λος, την ώρα που εκφράζονται ανη-
συχίες για περαιτέρω επιδείνωση
της κατάστασης. Μιλώντας στην
«Κ» ο πρόεδρος του Παγκύπριου
Συνδέσμου Αρτοποιών Λάκης Σαβ-
βίδης τονίζει ότι δύο από τους κύ-
ριους παράγοντες, οι οποίοι συνέ-
βαλαν στην υποχώρηση των πω-
λήσεων και της κατανάλωσης προ-
ϊόντων αρτοποιείου, είναι αφενός
η τοποθέτηση νησίδων σε εμπο-
ρικούς δρόμους της Κύπρου, σε
αντίθεση με άλλες ευρωπαϊκές χώ-
ρες, οδηγώντας έτσι στο κλείσιμο
το ένα κατάστημα μετά το άλλο,
και αφετέρου η εφαρμογή του δι-
ευρυμένου ωραρίου των καταστη-
μάτων. «Η κατανάλωση συγκεν-
τρώνεται κυρίως σε μεγάλα εμπο-
ρικά κέντρα υπεραγορές, όπου δια-
τίθενται σε χαμηλές τιμές, ενδε-
χομένως και κάτω του κόστους, τα
είδη που πωλούνται στα αρτοποι-
εία», αναφέρει ο κ. Σαββίδης, ση-
μειώνοντας ότι έχει παρατηρηθεί
τεράστια μείωση στην κατανάλωση

και τις πωλήσεις ψωμιού, όχι μόνο
την Κυριακή αλλά και τις υπόλοιπες
μέρες, εξαιτίας των νέων ωραρίων,
που εφαρμόζονται στα καταστή-
ματα.

Ο Σύνδεσμος Αρτοποιών μαζί με
άλλες 11 οργανώσεις, φορείς και
συνδέσμους, μέλη της ΠΟΒΕΚ,
έχουν εκφράσει έντονες διαφωνίες
για την τροπή που έχει πάρει η
ρύθμιση του ωραρίου των κατα-
στημάτων, μετά και την αναφορά
του Προέδρου κατά της νομοθεσίας
που ψήφισε η Βουλή, καθώς και
την έκδοση διατάγματος, βάσει
του οποίου τα καταστήματα εξα-
κολουθούν να παραμένουν ανοιχτά
την Κυριακή. Μάλιστα, προσφάτως
η ΠΟΒΕΚ επέδωσε σχετικό υπό-
μνημα, καλώντας τόσο τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας όσο και τη Βουλή
να ενεργήσουν αποφασιστικά, ώστε
να εξευρεθεί η χρυσή τομή και να
επέλθει η ισορροπία στο λιανικό
εμπόριο. Παράλληλα, ο Σύνδεσμος
Αρτοποιών εκτιμά ότι η πλειοψηφία

του κοινοβουλίου συμμερίζεται τις
απόψεις του και ότι θα πρέπει να
υπάρξει ουσιαστική λύση, στο πλαί-
σιο της νομοθεσίας που έχει πρό-
σφατα πάρει το πράσινο φως από
την Ολομέλεια της Βουλής. 

Διέξοδος οι εξαγωγές
Ολοένα και περιορίζεται η κα-

τανάλωση ψωμιού στα αρτοποιεία,
παρόλο που οι τιμές φαίνεται να
είναι αρκετά ανταγωνιστικές, ξε-
κινώντας από το 90 σεντ το κιλό
και φτάνοντας μέχρι το 1,60 ευρώ
το κιλό, τη στιγμή που το αντίστοιχο
ψωμί σε χώρες μέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ενωσης πωλείται σε αισθητά
υψηλότερο κόστος, καθώς κυμαί-
νεται από 5 μέχρι 12 ευρώ. Οι κα-
ταναλωτές που επιλέγουν τα αρ-
τοποιεία για το καθημερινό τους
ψωμί είναι εκείνοι που αναζητούν
είτε μία ξεχωριστή ποιότητα είτε
παραμένουν πιστοί σε συγκεκρι-
μένο είδος ή/και μάρκα, ενώ ση-
μαντικό ρόλο διαδραματίζει η τιμή

του προϊόντος. Ερωτηθείς κατά πό-
σο την περίοδο του Πάσχα παρα-
τηρήθηκε βελτίωση των δεδομέ-
νων, ο πρόεδρος του Συνδέσμου
Αρτοποιών χαρακτήρισε περίεργο
το συγκεκριμένο χρονικό διάστημα,
μιας και παρόλο που για περίοδο
10 ημερών οι πωλήσεις ενδέχεται
να αυξήθηκαν κατά 10-15% σε σχέ-
ση με τις προηγούμενες μέρες, εν-
τούτοις το διάστημα που ακολουθεί
οι πωλήσεις υποχωρούν έντονα.
Από την άλλη, αν και τα πλάνα επέ-
κτασης φαίνεται να παγώνουν επί
του παρόντος, ωστόσο μερίδα εται-
ρειών βρίσκει διέξοδο στις εξαγωγές
προϊόντων αρτοποιείου, καθώς η
εσωτερική αγορά δεν αποδίδει τα
αναμενόμενα. Παράγοντες της αγο-
ράς εξήγησαν στην «Κ» ότι οι εξα-
γωγικές δραστηριότητες αποδει-
κνύονται σωτήριες τόσο για το σύ-
νολο των εμπορικών κλάδων όσο
και για τον συγκεκριμένο τομέα,
διατηρώντας ουσιαστικά εν ζωή
τις κυπριακές εταιρείες.

<<<<<<<

Με μηχανήματα για
το μεγαλύτερο μέρος
της παραγωγής
εφοδιάζει τις βιομη-
χανίες η «Χριστάκης
Αγαθαγγέλου Λτδ».

<<<<<<<

Το διευρυμένο
ωράριο συνέβαλε
στη συρρίκνωση
της αγοράς, λέει ο Σύν-
δεσμος Αρτοποιών.

<<<<<<<

Η εταιρεία έχει παγώσει
προς το παρόν τους σχε-
διασμούς επέκτασής της,
αναμένοντας την ανάκαμ-
ψη της οικονομίας.

Σε τροχιά καθίζησης τα αρτοποιεία
Πτωτικά κινούνται οι πωλήσεις τους τελευταίους 18 μήνες, με τα λουκέτα να φτάνουν τα 140

Ο Σύνδεσμος Αρτοποιών μαζί με άλλες 11 οργανώσεις, φορείς και συνδέσμους, μέλη της ΠΟΒΕΚ, έχουν εκφράσει
έντονες διαφωνίες για την τροπή που έχει πάρει η ρύθμιση του ωραρίου των καταστημάτων, μετά και την αναφορά του
Προέδρου κατά της νομοθεσίας που ψήφισε η Βουλή, καθώς και την έκδοση διατάγματος από την υπουργό Εργασίας.

Απέδωσε το delivery για την McDonald’s
Αυξημένος τζίρος στα εστιατόρια που εφαρμόστηκε η υπηρεσία, παρά τη γενικότερη μικρή μείωση της κερδοφορίας

Ίδιο το πελατολόγιο
μειωμένο το βαλάντιο

Παρά τη διεθνή υποχώρηση στον τζίρο των εστιατορίων
McDonald’s, που επέφερε την αλλαγή του CEO του ομί-
λου, ο οποίος προχώρησε σε πλήρη αναδιάρθρωση, η κυ-
πριακή εταιρεία δεν φαίνεται να έχει επηρεαστεί στον
ίδιο βαθμό, παρατηρώντας μόνο ελαφριά πτώση στην
κερδοφορία εξαιτίας των συνθηκών στην κυπριακή οικο-
νομία και της μείωσης της αγοραστικής δύναμης και των
εξόδων των καταναλωτών. «Δεν έχουμε απολέσει πελά-
τες, αλλά διαπιστώθηκε κάποια μείωση του τζίρου και της
κερδοφορίας, καθώς το βαλάντιο του Κύπριου έχει συρρι-
κνωθεί και ο μέσος όρος δαπάνης σε κάθε γεύμα έχει μει-
ωθεί», επισημαίνει ο κ. Ανδρέου, διευκρινίζοντας ότι το
πελατολόγιο παραμένει σχεδόν το ίδιο και εκείνο που πα-
ρατηρείται είναι η προτίμηση σε μικρότερα γεύματα.
Εξάλλου, η εταιρεία παρακολουθώντας τις εξελίξεις και
τις πρακτικές που ακολουθούνται στις διεθνείς αλυσίδες
McDonald’s, όπως επίσης τον εγχώριο ανταγωνισμό και
προσαρμοζόμενη με τις αλλαγές στις ανάγκες των κατα-
ναλωτών, προτίθεται σε μερικά χρόνια να εισάγει μια και-
νοτόμα υπηρεσία, που ήδη εφαρμόζεται σε εστιατόρια
του εξωτερικού. Το «create your own taste» ή «make your
own sandwich», το οποίο ξεκίνησε από τα εστιατόρια της
Αυστραλίας, δίνει τη δυνατότητα στον πελάτη, μέσω ειδι-
κής οθόνης, να επιλέξει το είδος ψωμιού, υλικού και σάλ-
τσας, φτιάχνοντας ουσιαστικά το δικό του γεύμα. Πληρώ-
νοντάς το είτε με πιστωτική κάρτα είτε με μετρητά, φτάνει
στο ταμείο και σε 1-2 λεπτά μπορεί να το παραλάβει. Πα-
ράλληλα, εξαιτίας της οικονομικής κατάστασης στη χώρα,
καθώς και της μείωσης των κερδών της εταιρείας, η οποία
επέλεξε την πολιτική της απορρόφησης των εξόδων, μέ-
σω της οποίας αποφεύχθηκε η επιβολή αυξήσεων στις τι-
μές για τους καταναλωτές, η McDonald’s Κύπρου έχει πα-
γώσει προς το παρόν τους σχεδιασμούς επέκτασής της,
αν και υπήρχαν πλάνα για προσθήκη ενός εστιατορίου
ετησίως για τα επόμενα τρία χρόνια. «Παρακολουθούμε
τις οικονομικές εξελίξεις, έχουμε πρόθεση να επεκτα-
θούμε, αλλά μέσα σε δύσκολους καιρούς οφείλουμε να
είμαστε υπομονετικοί, να εργαζόμαστε για τη βελτίωση
των υφιστάμενων εστιατορίων και μετά την ανάκαμψη
της κυπριακής οικονομίας να μελετήσουμε κατά πόσο
μπορούμε να προχωρήσουμε σε επέκταση», σημειώνει
στην «Κ» ο γενικός διευθυντής της McDonald’s Κύπρου.

Αν και μετά από την πρόσφατη διαφήμιση για το Mc delivery η ζήτηση στα 9 εστιατόρια που παρέχεται η υπηρεσία άρχισε να
αυξάνεται, ωστόσο το drive through παραμένει ο αγαπημένος τρόπος παραγγελίας, δηλώνει στην «Κ» ο γενικός διευθυντής της
McDonald’s Κύπρου, Ρένος Ανδρέου.
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ΣΥΝΔΕΘΕΙΤΕ ΜΕ ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ

ΖΗΤΗΣΤΕ ΤΟ ΑΠΟ ΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ Ή ΕΓΓΡΑΦΕΙΤΕ ΣΥΝΔΡΟΜΗΤΕΣ 

Κώστας Κληρίδης και Ρίκκος Ερωτοκρίτου 
έφτασαν στα άκρα

Το τρένο μπήκε
στις ράγες

Που θα οδηγήσει 
η κόντρα στη 
Γενική Εισαγγελία

Η επιστροφή 
στην ανάπτυξη 
και οι προκλήσεις

ΚΥΠΡΙΑΚO ΩΡΑ ΜΗΔΕΝ

Πάμε για λύση ή 
α νέο αδιέξοδο;

Α

ΖΗΤΗΣΤΕ ΤΟ ΑΠ

δ
ά

ΣΥΝΔΕΘΕΙΤΕ ΜΕ ΤΗΝ ΕΦΑ

ΤΗΣΤΕ ΤΟ ΑΠ

ΣΥΝΔΕΥΝΔ

ώστας ΚληρίδώΚώ
έφτασαν στα άέφέφ

Της ΕΜΙΛΥΣ ΜΙΝΤΗ

Η ανάγκη για στροφή σε νέες εναλ-
λακτικές μορφές τουρισμού με τις
οποίες θα επιτευχθεί και βελτίωση
της ανταγωνιστικότητας του του-
ριστικού προϊόντος αποκτά όλο
και μεγαλύτερη διάσταση τόσο ως
προς  την αύξηση των αφίξεων όσο
και ως προς την πάταξη της επο-
χικότητας. Τομείς όπως ο αθλητικός
τουρισμός παρουσιάζουν πολύ κα-
λές προοπτικές αφού σύμφωνα με
στοιχεία του ΠΑΣΥΞΕ (Παγκύπριου
Συνδέσμου Ξενοδόχων) πρόκειται
για ένα τομέα που αποφέρει στην
οικονομία πέραν των €30 εκατ.
ετήσια.

Όπως αναφέρεται σε σχετική έκ-
θεση του Συνδέσμου, ο αθλητικός
τουρισμός αποφέρει πολλαπλά κοι-
νωνικο-οικονομικά οφέλη ενώ συ-
νεισφέρει παράλληλα και στην επι-
μήκυνση της τουριστικής περιόδου.
Προσθέτει ακόμα ότι η επίτευξη του
πιο πάνω στόχου στηρίζεται στην
κατάρτιση και υλοποίηση από την
Κυβέρνηση της επικαιροποιημένης
στρατηγικής για την περίοδο 2014-
2020 για ανάπτυξη του αθλητικού
τουρισμού στην Κύπρο, καθώς πρό-
κειται για ένα τομέα που αποφέρει
στην οικονομία πέραν των €30 εκατ.

ετήσια. Σύμφωνα με την έκθεση του
ΠΑΣΥΞΕ, τα αθλήματα έχουν ιεραρ-
χηθεί από τον ΚΟΤ ανάλογα με τις
προοπτικές ανάπτυξής τους στην
Κύπρο και ως προτεραιότητα θεω-
ρούνται το ποδόσφαιρο, η ποδηλα-
σία, η κολύμβηση, οι καταδύσεις,
το τένις και ο στίβος με ιδιαίτερη
έμφαση στο μαραθώνιο και το τρία-
θλο, καθώς και το γκολφ. 

Ιδιαίτερα σημαντικό ρόλο ως προς
την ανάπτυξη του αθλητικού του-
ρισμού στην Κύπρο διαδραματίζει
το καλό κλίμα της χώρας, αφού κατά
την πρώτη τριμηνία εκάστου έτους
φιλοξενούνται ομάδες από διάφορες
χώρες της Κεντρικής και Βόρειας
Ευρώπης και κυρίως από το Ηνωμένο
Βασίλειο, τη Ρωσία, την Ελβετία,
την Ολλανδία, τη Νορβηγία, τη Γαλ-
λία, το Βέλγιο, το Ισραήλ και τη Γερ-
μανία, οι οποίες έρχονται για προ-
ετοιμασία και ξεκούραση. 

Ενδιαφέρον για γκολφ
Στον τομέα της ανάπτυξης του

αθλητικού τουρισμού, ιδιαίτερη δυ-
ναμική έχει αποκτήσει και το άθλημα
του γκολφ. Ήδη διοργανώθηκαν
δυο διεθνή τουρνουά γκολφ από
την Κυπριακή Ομοσπονδία Γκολφ,
το Cyprus Amateur Men’s Open και
το CyprusAmateurSeniors. Το 2015

θα διοργανωθεί στην Κύπρο και το
Ευρωπαϊκό Τουρνουά Γκολφ EGA
Men’s Club Trophy με συμμετοχές
από 28 χώρες και με στήριξη του
ΚΟΤ. Πηγές τουρισμού γκολφ για
την Κύπρο είναι το Ηνωμένο Βασί-
λειο, η Γερμανία, οι Βόρειες Χώρες,
η Γαλλία, η Ολλανδία, η Αυστρία και
η Ελβετία. Επισημαίνεται ότι το 2014
παίχτηκαν περίπου 103.000 γύροι
(GolfRounds) σημειώνοντας περίπου
9% αύξηση σε σχέση με το 2013.

Πάντως, όπως αναφέρεται στη
σχετική έκθεση, η Κύπρος έχει ήδη
αρχίσει να αναγνωρίζεται ως ένας
ανερχόμενος προορισμός γκολφ με
ιδανικές κλιματολογικές συνθήκες,
ποιοτική υποδομή διαμονής και
ψηλό επίπεδο υπηρεσιών, ενώ η
ανάπτυξη του τουρισμού γκολφ συμ-
βάλλει ιδιαίτερα στη βελτίωση της
εποχικότητας (περίοδος αιχμής για

γκολφ θεωρείται η περίοδος Σεπτεμ-
βρίου-Μαΐου.  Σημαντική θεωρείται
και η απόφαση για δημιουργία γη-
πέδου γκολφ στα σύνορα Αγίας Νά-
πας-Πρωταρά, η κατασκευή του
οποίου υπολογίζεται να αρχίσει το
2016, ένα έργο το οποίο όπως εκτι-
μάται, θα συμβάλει στην απάμβλυν-
ση της εποχικότητας της ελεύθερης
επαρχίας Αμμοχώστου. 

Πέραν του γκολφ, πολύ καλές προ-
οπτικές παρουσιάζει ο ποδηλατικός
τουρισμός, ενώ η Κύπρος περιλαμ-
βάνεται ήδη σε αρκετά προγράμματα
μεγάλων διοργανωτών ταξιδιών και
προβάλλεται σαν ελκυστικός ποδη-
λατικός προορισμός.  Εκτός από τον
ποδηλατικό τουρισμό προοπτικές
ανάπτυξης έχει επίσης ο καταδυτικός
τουρισμός, ενώ σύμφωνα με τα στοι-
χεία που δημοσιεύει ο ΠΑΣΥΞΕ υπάρ-
χουν 3 εκατομμύρια ενεργοί δύτες

στην Ευρώπη. Στην Κύπρο υπάρχουν
54 καταδυτικά κέντρα, τεχνητοί
ύφαλοι, καθώς και αξιόλογα ναυάγια
π.χ. το Ζηνοβία. 

Πέραν του αθλητικού τουρισμού,
η ανάπτυξη του θρησκευτικού του-
ρισμού μπορεί να  αποφέρει πολ-
λαπλά κοινωνικο-οικονομικά οφέλη,
σημειώνει στην  έκθεσή του ο Σύν-
δεσμος των Ξενοδόχων τονίζοντας
ότι υποστηρίζει τις προσπάθειες
του ΚΟΤ στην περαιτέρω ανάπτυξή
του και προώθηση της Κύπρου ως
προορισμού για θρησκευτικές πε-
ριηγήσεις. Στις πρόνοιες του Στρα-
τηγικού Σχεδίου Τουρισμού του
ΚΟΤ για την περίοδο 2011-2015, τό-
σο ο θρησκευτικός τουρισμός, όσο
και ο προσκυνηματικός τουρισμός
έτυχαν μελέτης στα πλαίσια του
Σχεδίου Δράσης για τον Πολιτιστικό
Τουρισμό.

Ακυρώσεις
από Ρωσία
Τη μερίδα του λέοντος του αθλη-
τικού τουρισμού απολαμβάνει κυ-
ρίως η ελεύθερη επαρχία Αμμο-
χώστου και η Λάρνακα ένεκα και
των αναγκαίων σύγχρονων εγκα-
ταστάσεων και υποδομών που
διαθέτουν, ενώ αυξανόμενο μερί-
διο απολαμβάνουν τα τελευταία
χρόνια τόσο η Πάφος, όσο και η
Λεμεσός. Αξίζει να σημειώσουμε
πως σύμφωνα με την έκθεση του
ΠΑΣΥΞΕ, κατά την χειμερινή πε-
ρίοδο 2014-15, παρουσιάστηκε
μείωση στον αθλητικό τουρισμό
της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώ-
στου ένεκα της μη καθόδου ρωσι-
κών ποδοσφαιρικών ομάδων, που
ενώ είχαν προβεί σε κρατήσεις
στα ξενοδοχεία για σκοπούς προ-
ετοιμασίας, τελικά  ακύρωσαν την
άφιξη τους λόγω του ψηλού κό-
στους που προέκυψε από την
υποτίμηση του ρουβλιού έναντι
του ευρώ. Συναφώς κατά την τε-
λευταία χειμερινή περίοδο, την
Ελεύθερη Επαρχία Αμμοχώστου
επισκέφθηκαν για προετοιμασία
περίπου 60 ποδοσφαιρικές ομά-
δες, ενώ άλλες χρονιές αυτές
ανέρχονταν σε 80-90 ομάδες.
Εξίσου αισθητά περιορισμένη
ήταν και η κάθοδος ποδοσφαιρι-
κών ομάδων και στη Λάρνακα. 
Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η
Κύπρος έχει γίνει γνωστή και σαν
χώρος φιλοξενίας σημαντικών
διεθνών συναντήσεων που επιχο-
ρηγήθηκαν από τον ΚΟΤ, όπως,
μεταξύ άλλων, ο διεθνούς εμβέ-
λειας ποδηλατικός αγώνας Cyprus
Sunshine Cup, το Cyprus Marath-
on Λεμεσού, το VW Cyprus Cycling
Tour, το ποδοσφαιρικό Cyprus Wo-
men’s Cup, το Τουρνουά Ακαδη-
μιών Αγίας Νάπας, το πρωτάθλη-
μα ιστιοπλοϊας νέων, καθώς και
παγκόσμιοι αγώνες σκοποβολής
ενώ με βάση και τα στοιχεία του
ΚΟΤ, το 2015 αναμένεται να φιλο-
ξενηθούν 120 ομάδες εκ των
οποίων 70 για ποδόσφαιρο και 50
άλλων αθλημάτων.

Ο ποδηλατικός τουρισμός παρουσιάζει μεγάλες προοπτικές και περιλαμβάνεται στα προγράμματα των οργανωτών
ταξιδιών, ενώ το 2016 εκτιμάται ότι θα αρχίσει η κατασκευή γηπέδου γκολφ στην Αγία Νάπα. 
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Sales and Customer Support Officer 

Ζητείται άτομο για την εταιρεία Pafilia Property Developers Ltd
στη Πάφο, για τη θέση Sales and Customer Support Officer

με άριστη γνώση στη κινέζικη γλώσσα. 

Για περαιτέρω πληροφορίες παρακαλώ όπως
επικοινωνήσετε στο τηλέφωνο 26 – 848 800.
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Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

Πτώση έως 50% εμφάνισαν σε κά-
ποιες περιοχές της χώρας οι πλη-
ρότητες στα ενοικιαζόμενα δωμάτια
και διαμερίσματα κατά την έναρξη
της φετινής σεζόν εξαιτίας της ανά-
σχεσης της τουριστικής ζήτησης
που καταγράφεται καθ’ όλο το διά-
στημα που βρίσκεται στον αέρα η
επίτευξη συμφωνίας με τους εταί-
ρους αλλά και της έξαρσης του φαι-
νομένου λειτουργίας παράνομων
καταλυμάτων.

Ο πρόεδρος της Συνομοσπονδίας
Επιχειρηματιών Ενοικιαζόμενων
Δωματίων και Διαμερισμάτων Ελ-
λάδος κ. Κωνσταντίνος Μπρεντάνος
αναφέρει ότι τα μικρά τουριστικά
καταλύματα της χώρας, η συντρι-
πτική πλειοψηφία των οποίων απο-
τελούν οικογενειακές επιχειρήσεις,
δέχονται μεγάλη πίεση από την οι-
κονομική αβεβαιότητα που έχει εν-
σκήψει στη χώρα λόγω της καθυ-
στέρησης επίτευξης συμφωνίας με
τους εταίρους. Παράλληλα, σημει-
ώνει ότι σε πολλές τουριστικές πε-
ριοχές παρουσιάζει έξαρση το φαι-
νόμενο τουριστικής ενοικίασης κα-
ταλυμάτων χωρίς ειδικό σήμα λει-
τουργίας, γεγονός που συνιστά μία
από τις μεγαλύτερες εστίες φορο-
διαφυγής στη χώρα. Οπως εκτιμά ο
αριθμός των παράνομων κλινών σε
πάσης φύσεως καταλύματα ξεπερνά,
πλέον, τις 200.000. Η συνομοσπον-
δία, προσθέτει ο κ. Μπρεντάνος,
είναι έτοιμη να προσφέρει υπηρεσίες
στην κατεύθυνση πάταξης του φαι-
νόμενου της παραοικονομίας στον
χώρο των καταλυμάτων, το οποίο
πλήττει ευθέως τις νομίμως λειτουρ-
γούσες επιχειρήσεις του κλάδου.
Την καταπολέμηση της λειτουργίας

των παράνομων καταλυμάτων ζη-
τούν και οι κατά τόπους Ομοσπονδίες
- μέλη της Συνομοσπονδίας.

Εξάλλου, στοιχεία που συγκέν-
τρωσε η συνομοσπονδία από μέλη

της στην περιφέρεια δείχνουν ότι
η φετινή σεζόν ξεκίνησε αρνητικά
για τον κλάδο των ενοικιαζόμενων
δωματίων σε αρκετές περιοχές
της χώρας. Πολλά είναι τα κατα-
λύματα ενοικιαζόμενων δωματίων
σε Κάλυμνο, Κάρπαθο, Λέρο και
Καστελλόριζο που καθυστέρησαν
να ανοίξουν λόγω έλλειψης ζήτη-
σης για κρατήσεις, ενώ οι πληρό-
τητες στα καταλύματα της Ρόδου
που λειτούργησαν παρουσίασαν
πτώση έως 50%. Στην Πελοπόν-
νησο οι αφίξεις των ενοικιαζόμε-
νων δωματίων μειώθηκαν κατά

15% και οι πληρότητες κατά 20%.
Στην Κεφαλονιά διαπιστώθηκε
πτώση κατά 20% τόσο στις αφίξεις
όσο και στις κρατήσεις των ενοι-
κιαζόμενων δωματίων. Στη Σάμο
οι πληρότητες των καταλυμάτων
τον περασμένο μήνα εμφάνισαν
πτώση κατά 50% σε σχέση με τον
Μάιο του 2014. Επίσης, στα Χανιά
παρουσιάστηκε μεγάλη υστέρηση
στον ρυθμό ανόδου των αφίξεων,
οι οποίες ξεκίνησαν με αύξηση
κατά 106% τον Μάρτιο και συνέ-
χισαν με αυξήσεις 2% τον Απρίλιο
και 0,4% τον Μάιο.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ

Σε άμεση αύξηση του δημόσιου
χρέους κατά περίπου 100 δισ. ευρώ
θα οδηγούσε μια ρήξη με τους
εταίρους, καθώς η ρευστότητα
που έχει διατεθεί στις ελληνικές
τράπεζες μέσω του ELA, βαρύνει
τον ισολογισμό της Τράπεζας της
Ελλάδος (ΤτΕ) και όχι της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ).
Ετσι μια αδυναμία των τραπεζών
να επιστρέψουν τα χρήματα που
έχουν αντλήσει, θα πλήξουν την
ΤτΕ και κατ’ επέκταση το ελληνικό
Δημόσιο.

Επιπλέον περίπου 100 δισ. ευρώ
δάνεια επιχειρήσεων και νοικοκυ-
ριών έχουν δοθεί από τις τράπεζες
ως εγγυήσεις στο ευρωσύστημα
για να μπορέσουν να λάβουν ρευ-
στότητα μέσω του ELA, που ση-
μαίνει ότι περίπου το 55% των συ-
νολικών δανείων που έχουν οι τρά-
πεζες στα βιβλία τους έχουν υπο-
θηκευτεί στο ευρωσύστημα. «Στην
ουσία πρόκειται», σημειώνει επι-
τελικό στέλεχος τράπεζας στην
«Κ», «για το σύνολο των υγιών δα-
νείων, δηλαδή όσα εξυπηρετούνται
κανονικά, των επιχειρήσεων και
των νοικοκυριών».

Με άλλα λόγια, τα πλέον υγιή
επιχειρηματικά και στεγαστικά δά-
νεια έχουν ενεχυριαστεί στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος και το ευρωσύ-
στημα -ως εγγυήσεις για την άντ-
ληση ρευστότητας- και τα οποία
μπορούν να αποτελέσουν βάση
μελλοντικών νομικών απαιτήσεων.
Σημειώνεται ότι οι εγχώριες τρά-
πεζες έχουν αντλήσει από το ELA
περίπου 80 δισ. ευρώ, ωστόσο έχουν
προσφέρει εγγυήσεις ύψους του-
λάχιστον 100 δισ. ευρώ, καθώς για
λόγους ασφαλείας η ΕΚΤ επιβάλει
μια απομείωση, ένα «κούρεμα»
στην ονομαστική τιμή των ενεχύ-
ρων. Οπως εκτιμούν στελέχη τρα-
πεζών οι εγγυήσεις αυτές μπορούν
να αποτελέσουν βάση μελλοντικών
νομικών διεκδικήσεων κι απαιτή-
σεων εναντίον της χώρας μας, στην
ακραία περίπτωση μιας ρήξης.

Οι επιτελείς των τραπεζών, πάν-
τως, υπογραμμίζουν ότι όλα αυτά

δεν αποτελούν τίποτα παραπάνω
παρά ακραίες θεωρητικές προσεγ-
γίσεις σημειώνοντας ότι η συμφω-
νία είναι μονόδρομος. Υπογραμμί-
ζουν ότι το μέγεθος των επιπτώ-
σεων ενός Grexit θα ήταν ανυπο-
λόγιστο όχι μόνο για τη χώρα τώρα
αλλά και για τις μελλοντικές γενιές
και εκτιμούν ότι βρίσκεται εκτός
του φάσματος των διαθέσιμων επι-
λογών. Το ζητούμενο είναι, σημει-
ώνουν, να ολοκληρωθεί γρήγορα
η συμφωνία ώστε να αποφύγουμε
την περιπέτεια επιβολής κεφαλαι-
ακών περιορισμών. Αν συμβεί κάτι
τέτοιο, σημειώνουν, θα είχε πολύ
μεγάλες επιπτώσεις στις επιχειρή-
σεις και γενικά την οικονομική
δραστηριότητα, προκαλώντας σοκ
στην ήδη εύθραυστη οικονομία.

Δημοσίευμα του Reuters ανέφερε
χθες ότι η ΕΚΤ ήδη προετοιμάζεται
για την προοπτική διακοπής της
παροχής ρευστότητας στις ελλη-
νικές τράπεζες σε περίπτωση που
η χώρα αθετήσει τις πληρωμές.
Σύμφωνα με το δημοσίευμα, το τέ-
λος Ιουνίου θα είναι η ημερομηνία
ορόσημο για τη χώρα. Σημειώνεται

ότι όσο οι συζητήσεις και οι δια-
βουλεύσεις βρίσκονται σε εξέλιξη,
η ΕΚΤ δεν θα μπορούσε να προ-
χωρήσει σε διακοπή της χρηματο-
δότησης των ελληνικών τραπεζών
δεδομένου ότι είναι βιώσιμες με
επαρκή αποθέματα εγγυήσεων.

Οπως εκτιμούν στελέχη τραπε-
ζών αν δεν υπάρξει άμεσα συμφω-
νία και με δεδομένες τις συνεχιζό-
μενες, σε καθημερινή βάση, εκροές

καταθέσεων η επιβολή κεφαλαι-
ακών περιορισμών δεν αποτελεί
παρά θέμα ημερών.

Σημειώνεται ότι σήμερα οι κα-
ταθέσεις εκτιμάται ότι έχουν συρ-
ρικνωθεί στα 128 δισ. ευρώ έναντι
164 δισ. ευρώ που ήταν στο τέλος
του περασμένου Νοεμβρίου (πριν
από την προκήρυξη εκλογών τον
περασμένο Δεκέμβριο).
Jpapadogiannis@kathimerini.gr

Τι θα γίνει αν διακοπεί ο ELA
στις ελληνικές τράπεζες από ΕΚΤ
Το χρέος θα αυξηθεί κατά 100 δισ. – Τα μισά υγιή δάνεια έχουν ενεχυριαστεί

Πτώση έως 50% παρουσιάζουν οι πληρότητες στα μικρά
τουριστικά καταλύματα κατά την έναρξη της φετινής σεζόν

Φερέγγυες και με επαρκή ρευστότητα χαρακτήρισε τις ελληνικες
τράπεζες η επικεφαλής του Ενιαίου Ευρωπαϊκού Μηχανισμού (SSM)
των τραπεζών κ. Ντανιέλ Νουί. Σε συνέντευξή της υπογράμμισε ότι
δεν έχει καμία αμφιβολία για τις ελληνικές τράπεζες τις οποίες χα-
ρακτήρισε φερέγγυες και με επαρκή ρευστότητα, ενώ υπογράμμισε
ότι η Τράπεζα της Ελλάδος έχει κάνει καλή δουλειά τα τελευταία
χρόνια για την ανακεφαλαιοποίηση και αναδιάρθρωση του χρηματο-
πιστωτικού τομέα. Οπως σημείωσε η καλή κατάσταση των ελληνι-
κών τραπεζών αποτυπώθηκε και στα αποτελέσματα του πρόσφατου
stress test. Η επικεφαλής του Ενιαίου Ευρωπαϊκού Μηχανισμού ση-
μείωσε ακόμα ότι οι ελληνικές τράπεζες είχαν περάσει δύσκολες
φάσεις και στο παρελθόν αλλά ποτέ πιο πριν δεν ήταν τόσο καλά
εξοπλισμένες γι’ αυτό.

Ντανιέλ Νουί: Φερέγγυες οι ελληνικές τράπεζες

<<<<<<

Εξαρση παρουσιάζει 
το φαινόμενο τουριστι-
κής ενοικίασης καταλυ-
μάτων χωρίς ειδικό 
σήμα λειτουργίας.

Πολλά είναι τα καταλύματα ενοικιαζόμενων δωματίων σε Κάλυμνο, Κάρπαθο, Λέρο και Καστελλόριζο που καθυστέ-
ρησαν να ανοίξουν λόγω έλλειψης ζήτησης.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Ανάχωμα στην περαιτέρω αύξηση
της ανεργίας αποτελεί η ενίσχυση
της εξαγωγικής δραστηριότητας
των επιχειρήσεων, καθώς δημι-
ουργεί νέες θέσεις εργασίας και
μάλιστα σε αρκετές περιπτώσεις
αυτές καλύπτονται από υψηλού
μορφωτικού επιπέδου και πλού-
σιας κατάρτισης προσωπικό.

Σύμφωνα με έκθεση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για τη σχέση
μεταξύ εξαγωγών και απασχόλη-
σης, η οποία δημοσιοποιήθηκε
πριν από λίγες ημέρες, οι εξαγωγές
της Ελλάδας σε Ευρωπαϊκή Ενω-
ση και τρίτες χώρες έχουν δημι-
ουργήσει 500.100 θέσεις εργασίας
(στοιχεία 2011) εκ των οποίων
το 95% είναι εντός της Ελλάδας.
Αξίζει, μάλιστα, να σημειωθεί ότι
η αύξηση των θέσεων εργασίας
που σχετίζονται με τις ελληνικές
εξαγωγές ήταν σχεδόν 172% σε
σύγκριση με το 1995 (184.100 θέ-
σεις εργασίας).

Υπολογίζεται εξάλλου ότι άλλοι
18.000 Ελληνες απασχολούνται
σε επαγγέλματα που σχετίζονται
με τις εξαγωγές άλλων χωρών της
Ευρωπαϊκής Ενωσης προς τρίτες
χώρες, ενώ στην υπόλοιπη Ε.Ε.
εκτιμάται ότι έχουν δημιουργηθεί
37.000 θέσεις εργασίας που σχε-
τίζονται με τις ελληνικές εξαγωγές
οι οποίες πραγματοποιούνται σε
κράτη εκτός της Ε.Ε.

Το 74% των θέσεων εργασίας
στην Ελλάδα που συνδέονται με
την εξωστρέφεια των επιχειρή-
σεων εντοπίζονται στον κλάδο
των υπηρεσιών. Ακολουθεί σε
μεγάλη απόσταση ο κλάδος της
μεταποίησης (16%) και στην τρίτη
θέση ο πρωτογενής τομέας (10%).
Η σύγκριση με τα αντίστοιχα πο-
σοστά στην Ε.Ε. επιβεβαιώνει
στην πραγματικότητα το γεγονός
ότι η εξωστρέφεια της ελληνικής
οικονομίας βασίζεται κυρίως στον

κλάδο των υπηρεσιών και δη του
τουρισμού και πολύ λιγότερο σε
αυτούς που θεωρούνται «καθα-
ρόαιμοι» παραγωγικοί κλάδοι,
όπως είναι η βιομηχανία και η
αγροτική-κτηνοτροφική παρα-
γωγή. Έτσι, οι περισσότερες θέ-
σεις και δη το 60% των θέσεων
εργασίας στην Ε.Ε. στον εξαγω-
γικό κλάδο εντοπίζονται στη με-
ταποίηση, ακολουθούν οι υπη-
ρεσίες με 35% και μόλις το 5%
των θέσεων εργασίας του εξα-
γωγικού κλάδου σχετίζονται με
τον πρωτογενή τομέα παραγω-
γής.

Σύμφωνα με την έρευνα, το
44% των εργαζομένων στον εξα-
γωγικό κλάδο στην Ελλάδα είναι
μεσαίου μορφωτικού επιπέδου
και δεξιοτήτων και μόλις το 20%
χαρακτηρίζεται ως υψηλά καταρ-
τισμένο προσωπικό. Θα πρέπει,
ωστόσο, να επισημάνουμε ότι ει-
δικά τα στοιχεία για τη μόρφωση,
την κατάρτιση και τις δεξιότητες
του ανθρώπινου δυναμικού που
απασχολείται στις εξαγωγικές
επιχειρήσεις είναι του 2009. Η
στροφή των ελληνικών επιχειρή-
σεων τα τελευταία χρόνια και ει-
δικά από το 2010 κι έπειτα στις
αγορές του εξωτερικού - τις οποίες
είδαν ως διέξοδο στη συρρίκνωση
της εγχώριας ζήτησης είχε ως
αποτέλεσμα τη βελτίωση του επι-
πέδου των στελεχών και απλών
εργαζομένων που έχουν ως κύριο
αντικείμενο απασχόλησης τις εξα-
γωγές.

Την περίοδο 1995-2011 οι θέ-
σεις εργασίας που συνδέονται
με τις εξαγωγές στο σύνολο της
Ε.Ε. αυξήθηκαν κατά 67%, φτά-
νοντας τα 31,1 εκατομμύρια. Σύμ-
φωνα με την έρευνα, οι θέσεις
εργασίας που συνδέονται με τις
εξαγωγές αμείβονται καλύτερα
σε σχέση με τις θέσεις εργασίας
στους υπόλοιπους κλάδους της
οικονομίας.

Συνεχίστηκε και τον Μάρτιο η
άνοδος της συνολικής οικοδο-
μικής δραστηριότητας, καθώς
όπως ανέφερε χθες η Ελληνική
Στατιστική Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ), εκ-
δόθηκαν 1.218 οικοδομικές άδει-
ες, που αντιστοιχούν σε 247,5
χιλιάδες τ.μ. επιφάνειας και
1.069,5 χιλιάδες κυβικά μέτρα
όγκου, μεγέθη που συνιστούν
αύξηση κατά 19,1% στον αριθμό
των οικοδομικών αδειών, κατά
32,2% στην επιφάνεια και κατά
33,1% στον όγκο, σε σχέση με
τον αντίστοιχο μήνα του 2014.
Αντίστοιχα, το μέγεθος της ιδιω-
τικής οικοδομικής δραστηριό-
τητας, στο σύνολο της χώρας
άγγιξε τις 1.207 οικοδομικές άδει-
ες, που αντιστοιχούν σε 242,8
χιλιάδες τ.μ. επιφάνειας και
1.052,4 χιλιάδες κυβικά μέτρα
όγκου, εμφάνισε δηλαδή βελ-
τίωση κατά 19,5% στον αριθμό
των οικοδομικών αδειών, κατά
34,5% στην επιφάνεια και κατά
35,6% στον όγκο, σε σχέση με
τον αντίστοιχο μήνα του προ-
ηγούμενου έτους.

Ετσι, συνεχίστηκε η θετική
πορεία που καταγράφηκε και
κατά το πρώτο δίμηνο, όταν η
συνολική οικοδομική δραστη-
ριότητα καταγράφει αύξηση κατά
1,8% στον αριθμό των οικοδο-
μικών αδειών, κατά 27,6% στην
επιφάνεια και κατά 30,9% στον
όγκο, σε σχέση με το αντίστοιχο
δίμηνο του 2014. Σε κάθε περί-
πτωση, συνολικά κατά το πρώτο
φετινό τρίμηνο, η συνολική οι-
κοδομική δραστηριότητα πα-
ρουσίασε αύξηση κατά 7,9%
στον αριθμό των οικοδομικών
αδειών, κατά 29,3% στην επι-
φάνεια και κατά 31,7% στον όγ-
κο, σε σχέση με το αντίστοιχο
περυσινό διάστημα. Αντίστοιχα,
η ιδιωτική οικοδομική δραστη-
ριότητα αυξήθηκε κατά 8,7%
στον αριθμό των οικοδομικών
αδειών, κατά 27,8% στην επι-

φάνεια και κατά 29,2% στον όγ-
κο.

Ασφαλώς, ο λόγος για την πο-
ρεία αυτή δεν είναι η αγορά κα-
τοικίας, αλλά οι επενδύσεις που
γίνονται κατά κανόνα τη συγκε-
κριμένη περίοδο του έτους, για
την ανακαίνιση, αναβάθμιση, ή
επέκταση των τουριστικών κα-
ταλυμάτων ανά την επικράτεια,
αλλά και των κινήσεων ανάπτυξης
μεγάλων εμπορικών καταστημά-
των, κυρίως στον κλάδο του λια-
νεμπορίου. Σύμφωνα με τα στοι-
χεία της Ελληνικής Στατιστικής
Αρχής, η μεγαλύτερη άνοδος της
δραστηριότητας καταγράφηκε
στη βόρεια και τη νησιωτική Ελ-
λάδα.

Επίσης, φορείς της αγοράς ακι-
νήτων επισημαίνουν ότι είναι
τόσο μεγάλη η καθίζηση που έχει
σημειωθεί στην οικοδομή, που
ακόμα και μικρή άνοδος της σχε-
τικής δραστηριότητας, είναι ικανή
για να δείξει μεγάλη άνοδο στα
σχετικά μεγέθη.

Σημειωτέον ότι κατά την πε-
ρίοδο των τελευταίων 12 μηνών,
δηλαδή από τον Απρίλιο του 2014
έως τον Μάρτιο του 2015, η συ-
νολική οικοδομική δραστηριό-
τητα διαμορφώθηκε σε 13.613
οικοδομικές άδειες, που αντιστοι-
χούν σε 2.740,1 χιλιάδες τ.μ. επι-
φάνειας και 11.845,8 χιλιάδες κυ-
βικά μέτρα όγκου. Παρατηρήθηκε
δηλαδή, μείωση κατά 11,8% στον
αριθμό των οικοδομικών αδειών,
κατά 5,4% στην επιφάνεια, αλλά
και αύξηση κατά 0,4% στον όγκο
σε σχέση με την αντίστοιχη πε-
ρίοδο Απριλίου 2013 - Μαρτίου
2014. Την ίδια χρονική περίοδο,
η ιδιωτική οικοδομική δραστη-
ριότητα, εμφανίζει στο σύνολο
της χώρας, πτώση κατά 11,3%
στον αριθμό των οικοδομικών
αδειών, κατά 2,7% στην επιφά-
νεια και άνοδο κατά 3,2% στον
όγκο.

Ν. Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τουριστικά καταλύματα και
εμπορικά καταστήματα τόνωσαν
την οικοδομή τον Μάρτιο

Οι εξαγωγικές
επιχειρήσεις αύξησαν
την απασχόληση
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Ευρύτατο πρόγραμμα επενδύσεων
ύψους 64 δισ. δολαρίων προτείνει
η κυβέρνηση της Βραζιλίας, το
οποίο θα αφορά μεγάλα δημόσια
έργα. Με τη μέθοδο αυτή η πρό-
εδρος της χώρας Ντίλμα Ρούσεφ
ευελπιστεί να ενεργοποιήσει ξανά
τον μηχανισμό της οικονομίας και
να την ανασύρει από την ύφεση.
Μετά την ανακοίνωση του προ-
γράμματος, τόσο το ρεάλ, το εθνικό
νόμισμα της Βραζιλίας, όσο και οι
τιμές των μετοχών ενισχύθηκαν.
Εως το 2018, πάντως, η κυβέρνηση
προσβλέπει να συγκεντρώσει περί

το ένα τρίτο του ποσού από τον
προτεινόμενο στόχο. Εκείνη τη
χρονιά ολοκληρώνεται και η δεύ-
τερη θητεία της Ντίλμα Ρούσεφ.

Αναφορικά με το τρέχον έτος,
θα δοθούν προς πώληση δικαιώματα
χρήσης λιμανιών, τεσσάρων αυτο-
κινητοδρόμων, ενώ θα βελτιωθούν
και οι συνθήκες προς επένδυση
στα σιδηροδρομικά δίκτυα της χώ-
ρας. Το δε 2016 αναμένεται να αρ-
χίσει η δημοπράτηση των αερο-
δρομίων. Το σκεπτικό της προέδρου
είναι να αποταθεί στους επενδυτές,
ώστε να αποκομίσει από αυτούς

πόρους και να εκσυγχρονίσει τις
υποδομές της Βραζιλίας, δεδομένου
ότι εκείνη ταυτόχρονα προβαίνει
σε δραστική περικοπή δημοσίων
δαπανών. Στόχος της, να μειώσει
τα ελλείμματα και το δημόσιο χρέος.
«Υπάρχει τεράστια ζήτηση για βελ-
τίωση των υποδομών στη Βραζιλία»,
επισημαίνει ο υπουργός Σχεδια-
σμού, Προϋπολογισμού και Διαχεί-
ρισης Νέλσον Μπαρμπόζα. «Η αύ-
ξηση των επενδύσεων στη βραζι-
λιάνικη οικονομία πρέπει να διεκ-
περαιωθεί από τον ιδιωτικό τομέα».

Αξίζει να αναφερθεί ότι το προ-

ηγούμενο πρόγραμμα υποδομών
της Ντίλμα Ρούσεφ, το οποίο προ-
έβλεπε συμμετοχή στα κέρδη, δεν
ανταποκρίθηκε στις προσδοκίες.
Το 2012 το παρουσίασε, αλλά έκτοτε
δεν διενεργήθηκε ούτε μία δημο-
πρασία από τις δεκατέσσερις που
προβλέπονταν στο πεδίο των σι-
δηροδρομικών συνδέσεων. Το 2013,
επιπλέον, η προγραμματισμένη δη-
μοπρασία για μία υπερταχεία 11,3
δισ. δολαρίων, που θα συνέδεε το
Σάο Παολο με το Ρίο ντε Τζανέιρο,
αναβλήθηκε.

BLOOMBERG

Ο Ινδός πρωθυπουργός Ναρέντρα
Μόντι δρομολογεί τη μεγαλύτερη
μεταρρύθμιση εργατικού δικαίου
που έχει γίνει στην ιστορία της ανε-
ξάρτητης Ινδίας σε μια προσπάθεια
να δημιουργήσει εκατομμύρια θέ-
σεις εργασίας στον μεταποιητικό
τομέα. Παίρνει, όμως, έτσι, το ρίσκο
να προκαλέσει πολιτικές αντιδρά-
σεις που θα μπορούσαν να εμπο-
δίσουν άλλες κρίσιμες μεταρρυθ-
μίσεις. Πηγές του ινδικού υπουρ-
γείου Εργασίας δήλωσαν στο Ρόι-
τερς ότι ετοιμάζεται νομοσχέδιο
που προτείνει χαλάρωση των αυ-
στηρών κανόνων για τις απολύσεις
ενώ παράλληλα δυσχεραίνει τη δη-
μιουργία εργατικών συνδικάτων.

Οι αλλαγές, εάν εγκριθούν από
το Κοινοβούλιο της χώρας, θα είναι
η μεγαλύτερη οικονομική μεταρ-
ρύθμιση που έχει γνωρίσει η Ινδία
από το 1991, οπότε άνοιξε την οι-
κονομία της. Αναμένεται, όμως,
να προσκρούσει στις σθεναρές
αντιστάσεις του Κοινοβουλίου και
των εργατικών συνδικάτων. Ο Ιν-
δός ηγέτης προσπαθεί επίμονα να
διευκολύνει τις επιχειρήσεις ώστε
να ενισχυθεί η τρίτη σε μέγεθος
οικονομία της Ασίας.

Αντιδράσεις
Σύμφωνα με τον Ρατζίβ Μπισβάς,

οικονομολόγο της IHS Global Insight
με ειδίκευση σε θέματα Ασίας-Ει-
ρηνικού, ο Μόντι δεν έχει άλλη επι-
λογή παρά να προωθήσει αυτά τα
μέτρα. «Χωρίς αυτές τις μεταρρυθ-
μίσεις, η οικονομία θα περιέλθει
σε στασιμότητα και οι επενδυτές
θα στραφούν αλλού» σχολιάζει και
προσθέτει πως «δεν μπορεί κανείς
να επικαλείται τις πολιτικές αντιρ-
ρήσεις ως δικαιολογία για να μη
λάβει σκληρές αποφάσεις». Από
τον Μάιο του περασμένου έτους,
οπότε ανέλαβε τα ηνία της Ινδίας,
ο κ. Μόντι έχει προωθήσει μια σειρά
μέτρων με στόχο να περιορίσει τα
εμπόδια που θέτει στις επιχειρήσεις

η εργατική νομοθεσία, αλλά ο φόβος
της πολιτικής αναταραχής από τις
αντιδράσεις των εργατικών συνδι-
κάτων τον ανάγκασε να αναθέσει
στις πολιτείες της Ινδίας την ευθύνη
για την αναδιάταξη του εργατικού
δικαίου. Τώρα επιχειρεί να επεκτεί-
νει τη μεταρρύθμιση σε εθνικό επί-
πεδο. Αυτή προβλέπει πως μια μο-
νάδα παραγωγής που απασχολεί
λιγότερους από 300 υπαλλήλους θα
μπορεί να προχωρεί σε απολύσεις
χωρίς πρότερη έγκριση της κυβέρ-
νησης. Με την υφιστάμενη νομο-
θεσία όσες μονάδες απασχολούν
100 και πλέον εργαζομένους πρέπει
να πάρουν έγκριση για να προχω-
ρήσουν σε απολύσεις. Το υπουργείο,
όμως, τόνισε πως αν απελευθερω-
θούν αυτές οι απολύσεις, οι εργο-

δότες θα πρέπει να καταβάλουν
τριπλάσιες αποζημιώσεις.

Βασικός μισθός
Οι επιχειρήσεις ζητούν εδώ και

καιρό να αυξηθεί το όριο των απο-
λύσεων καθώς οι πολιτειακές αρχές
σπανίως δίνουν την άδειά τους για
απολύσεις, με αποτέλεσμα να δυ-
σκολεύονται οι επιχειρήσεις να αν-
τιδράσουν σε μια ύφεση και να
αναγκάζονται να παραμείνουν πε-
ριορισμένες σε μέγεθος. «Θα διευ-
κολύνει την επιχειρηματικότητα
ενώ θα προσφέρει ασφάλεια και
περίθαλψη σε κάθε εργαζόμενο»,
σχολιάζουν παράγοντες του υπουρ-
γείου. Το νομοσχέδιο θα έχει ολο-
κληρωθεί στις επόμενες τρεις - τέσ-
σερις εβδομάδες και θα έρθει στο

Κοινοβούλιο για έγκριση. Οι σχε-
διαζόμενες αλλαγές θα δυσχεράνουν
τη δημιουργία εργατικών συνδικά-
των και τις απεργίες, αλλά θα δώ-
σουν σε όλους τους εργαζομένους
το δικαίωμα στον βασικό μισθό.

Η Παγκόσμια Τράπεζα υποστη-
ρίζει πως η Ινδία έχει μία από τις
πλέον ανέλικτες αγορές εργασίας
στον κόσμο. Επιβαρύνεται έτσι
ο τομέας της μεταποίησης που
αντιπροσωπεύει το 16% της ιν-
δικής οικονομίας των δύο τρισ.
δολαρίων, όταν το αντίστοιχο πο-
σοστό στην Κίνα είναι 32%. Το
2009 περίπου το 84% των ινδικών
επιχειρήσεων μεταποίησης απα-
σχολούσαν λιγότερους από 50
υπαλλήλους όταν το αντίστοιχο
ποσοστό στην Κίνα ήταν 25%.

Η Ινδία βάζει φρένο στα συνδικάτα
και απελευθερώνει τις απολύσεις
Προωθείται η μεγαλύτερη μεταρρύθμιση εργατικού δικαίου στη χώρα

Οι εταιρείες που έφυγαν, δύσκολα επιστρέφουν
Του ROBIN MAC
REUTERS BREAKINGVIEWS

Οι κινεζικές εταιρείες θα δυσκολευ-
τούν να επιστρέψουν στην πατρίδα
από την Αμερική. Η εκρηκτική άνο-
δος των κινεζικών χρηματιστηρίων
έχει παρακινήσει τουλάχιστον 14
κινεζικές εταιρείες με συνολική κε-
φαλαιοποίηση 16,5 δισ. ευρώ να
αποχωρήσουν από τις αμερικανικές
αγορές. Ομως το άκαμπτο κανονι-
στικό πλαίσιο καθιστά δύσκολη
την εισαγωγή τους στα κινεζικά
χρηματιστήρια. Μετά την εκρη-
κτική άνοδο η μέση τιμή μετοχής
στο χρηματιστήριο της Σαγκάης
είναι 168 φορές πάνω από τα κέρδη
της εταιρείας, σύμφωνα με αναλυτές
της Credit Suisse. Στον Nasdaq η
σχετική αναλογία είναι 20 φορές.
Το γεγονός ότι οι επενδυτές δεν
κατανοούν πολύ καλά τις κινεζικές
εταιρείες, τα απογοητευτικά εται-
ρικά αποτελέσματα και τα λογιστικά
σκάνδαλα, επηρέασαν αρνητικά
την τιμή των μετοχών τους. Η με-
τοχή της Renren, η οποία θεωρούν-
ταν κάποτε το Facebook της Κίνας,
βρίσκεται σήμερα 80% χαμηλότερα
από την τιμή εισαγωγής στο χρη-

ματιστήριο. Η μετοχή της εταιρείας
κατασκευής εφαρμογών Sungy Mo-
bile έχει υποχωρήσει κατά 65%
στα δύο χρόνια που μεσολάβησαν
από τότε που εισήλθε στο αμερι-
κανικό χρηματιστήριο. Μπορεί οι
εισηγμένες στις ΗΠΑ κινεζικές εται-
ρείες ηλεκτρονικών παιχνιδιών να
τα πηγαίνουν σχετικά καλά, αλλά
σίγουρα εξακολουθούν να φθονούν
την Beijing Kunlun Tech η κεφα-
λαιοποίηση της οποίας πενταπλα-
σιάστηκε από τον περασμένο Ια-
νουάριο οπότε και εισήχθη στο
χρηματιστήριο της Σενζέν. Παρόλα
αυτά το ταξίδι της επιστροφής στην
πατρίδα δεν είναι απλό. Κάθε άλλο.
Υποθέτοντας ότι οι Αμερικανοί μέ-
τοχοι θα αποδεχτούν την προσφορά
εξόδου από το χρηματιστήριο, οι
κινεζικές εταιρείες θα πρέπει να
διαλύσουν τα επενδυτικά οχήματα
που είχαν χρησιμοποιήσει ώστε
να μπουν στο ξένο χρηματιστήριο.
Στη συνέχεια θα πρέπει να περι-
μένουν τρία χρόνια προτού κατα-
θέσουν αίτηση για είσοδο σε κάποιο
κινεζικό χρηματιστήριο. Μέχρι
τότε κάλλιστα μπορεί να έχει πε-
ράσει ο επενδυτικός πυρετός από
τα κινεζικά χρηματιστήρια.

Δημόσιες επενδύσεις με έσοδα αποκρατικοποιήσεων

Νέα μονάδα
της Visa
ειδικά
για startups
Ενα νέο διεθνές τμήμα ανάπτυξης
και καινοτομίας, το Visa Europe
Collab, λανσάρει η Visa Europe με
στόχο να προσφέρει στις startups
επιχειρήσεις και στους νέους επι-
χειρηματίες στον κλάδο της τεχνο-
λογίας τα εργαλεία για τη δημιουρ-
γία υπηρεσιών που θα μεταβάλουν
τους τρόπους πληρωμών των πο-
λιτών. Το τμήμα Visa Europe Collab
ξεκίνησε στο Λονδίνο και θα επε-
κταθεί στο Tελ Αβίβ και το Βερολίνο.
Αναφερόμενος στην πρωτοβουλία,
ο συνιδρυτής του Visa Europe Col-
lab Στιβ Πέρι σημείωσε ότι «η Visa
έχει τη δυνατότητα να βοηθήσει
καινοτόμους επιχειρηματίες να
αναπτύξουν τις ιδέες τους. Εχουμε
50 χρόνια τεχνογνωσίας καθώς και
τις διασυνδέσεις και την κλίμακα
που προσφέρεται από περισσότερες
από 3.000 ευρωπαϊκές τράπεζες-
μέλη και χρηματοπιστωτικούς ορ-
γανισμούς. Πλέον, μέσα από το
καινοτόμο αυτό τμήμα, θα μπορέ-
σουμε να δημιουργήσουμε ένα δί-
κτυο συνεργατών και μια κοινότητα
που θα μας βοηθήσει να παράσχου-
με στις startups επιχειρήσεις και
στους νέους επιχειρηματίες την
καθοδήγηση, τις συμβουλές και
την εμπειρία που χρειάζονται για
να μεταφέρουν τις ιδέες τους από
τον σχεδιασμό στο λανσάρισμα».

Κατά το πρώτο έτος λειτουργίας,
το τμήμα Visa Europe Collab θα διε-
ρευνήσει τουλάχιστον 20 νέες ιδέες
μέσα από το «πρόγραμμα καινοτο-
μίας», το οποίο διαρκεί 100 ημέρες,
ξεκινώντας από την αξιολόγηση της
ιδέας, τη διερεύνηση της αγοράς
και τον σχεδιασμό. Μετά την ολο-
κλήρωση αυτής της φάσης, οι εμ-
πορικά βιώσιμες ιδέες θα μετατρα-
πούν σε υπηρεσίες, οι οποίες θα
μπορούν να προωθηθούν στις τρά-
πεζες-μέλη της Visa, στους εμπόρους
και τους καταναλωτές σε όλη την
Ευρώπη. Το μεγάλο εύρος συνερ-
γατών του τμήματος Visa Europe
Collab συμπεριλαμβάνει την εταιρεία
σχεδιασμού Seren, το πανεπιστήμιο
Cass Business School και την εταιρεία
Digital Catapult. «Το κλειδί του Visa
Europe Collab είναι η συνεργασία»,
προσθέτει ο Στιβ Πέρι. «Σκοπός μας
δεν είναι η εξαγορά των startups ή
η αγορά μετοχών, αλλά να προσφέ-
ρουμε στις πιο καινοτόμους επιχει-
ρήσεις της Ευρώπης καθοδήγηση
και πρόσβαση σε μια κοινότητα πα-
ρόμοιων οργανισμών, που επιδιώ-
κουν να μεταβάλουν προς το καλύ-
τερο τη σχέση των πολιτών με τις
πληρωμές. Μέσα από το πρόγραμμα
καινοτομίας των 100 ημερών, οι νέοι
επιχειρηματίες θα έχουν την ευκαι-
ρία να συνεργαστούν με κορυφαίους
επαγγελματίες στον χώρο των πλη-
ρωμών, να κάνουν τις ιδέες τους
πραγματικότητα και γνωστές στο
ευρύ κοινό και να δημιουργήσουν
μια βάση εν δυνάμει πελατών από
κορυφαίες τράπεζες της Ευρώπης».

Κομισιόν κατά
της Amazon
για το ebook
Στο στόχαστρο της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής τίθεται εκ νέου ο
αμερικανικός κολοσσός διαδι-
κτυακού εμπορίου της Amazon,
διότι θεωρείται ότι παραβιάζει
τον θεμιτό ανταγωνισμό με τις
πρακτικές της στη διανομή της
συσκευής ηλεκτρονικής ανά-
γνωσης (ebook). Σε αρχικό στά-
διο, όπως διευκρίνισε η Κομι-
σιόν, η έρευνά της θα εστιάσει
στις μεγαλύτερες αγορές στην
Ευρώπη, όπου τα ηλεκτρονικά
βιβλία απευθύνονται σε αγγλό-
φωνους και γερμανόφωνους
αναγνώστες. Συνολικά, μιλών-
τας στη Γηραιά Ηπειρο η Αma-
zon παραμένει η μεγαλύτερη
εταιρεία στη διανομή ηλεκτρο-
νικών βιβλίων. Στόχος των Ευ-
ρωπαίων αξιωματούχων είναι
να εξετάσουν συγκεκριμένες
ρήτρες στις συμβάσεις της αμε-
ρικανικής εταιρείας με τους
επιμέρους εκδοτικούς οίκους,
οι οποίες ρήτρες φαίνεται να
κρατούν τη συγκεκριμένη δρα-
στηριότητα απομονωμένη από
τον ανταγωνισμό. Κι αυτό προ-
κύπτει από το ότι στις ρήτρες
προβλέπεται η Amazon να έχει
το δικαίωμα να ενημερώνεται
για τυχόν ευνοϊκότερους ή
εναλλακτικούς όρους, οι οποίοι
παρέχονται από τους εκδοτι-
κούς οίκους στους ανταγωνι-
στές της. Επιπλέον, προβλέπε-
ται πως ο αμερικανικός όμιλος
θα έχει το δικαίωμα να εξασφα-
λίσει όρους και προϋποθέσεις
τουλάχιστον τόσο καλούς όσο
και οι ανταγωνιστές του.
Με αυτά κατά νουν, η Ευρωπαϊ-
κή Επιτροπή θεωρεί πως οι εν
λόγω ρήτρες στρεβλώνουν τον
ανταγωνισμό στο πεδίο της δια-
νομής ηλεκτρονικών βιβλίων
(ebook) και, εάν όντως η έρευ-
νά της επαληθεύσει την υπο-
ψία αυτή, τότε η Amazon θα
κριθεί ένοχη για αθέμιτο αντα-
γωνισμό. Η αρμόδια επίτροπος
για θέματα ανταγωνισμού
Μαργκρέθ Βέσταγκερ επιση-
μαίνει χαρακτηριστικά: «Η
Amazon έχει αναπτύξει μία επι-
τυχημένη επιχειρηματική δρα-
στηριότητα, η οποία προσφέρει
διεξοδικές υπηρεσίες, συμπε-
ριλαμβανομένης της ηλεκτρονι-
κής ανάγνωσης. Οι έρευνές μας
δεν θέτουν αυτό το ζήτημα υπό
αμφισβήτηση. Εντούτοις, είναι
καθήκον και ευθύνη μας να δια-
σφαλίσουμε πως οι διακανονι-
σμοί τους οποίους κάνει η Ama-
zon με τους εκδοτικούς οίκους
δεν πλήττουν τους καταναλω-
τές με το να αποτρέπoυν άλ-
λους διανομείς ηλεκτρονικών
βιβλίων να καινοτομούν και να
ανταγωνίζονται αποτελεσματι-
κά την ίδια».

Στόχος της προέδρου Ρούσεφ είναι να ενεργοποιήσει ξανά τον μηχανισμό
της οικονομίας και να την ανασύρει από την ύφεση.
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Μετά την εκρηκτική άνοδο, η μέση τιμή μετοχής στο χρηματιστήριο της
Σαγκάης είναι 168 φορές πάνω από τα κέρδη της εταιρείας, σύμφωνα με
αναλυτές της Credit Suisse

Στόχος του πρωθυπουργού Ναρέντρα Μόντι είναι η δημιουργία εκατομμυρίων νέων θέσεων εργασίας στη μεταποίηση.
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Το τμήμα Visa Europe Collab ξεκί-
νησε στο Λονδίνο και θα επεκταθεί
στο Τελ Αβίβ και το Βερολίνο.
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Οι μεγαλύτερες εκροές από τη χρη-
ματοπιστωτική κρίση του 2008 πα-
ρουσιάστηκαν αυτή την εβδομάδα
στις αναδυόμενες αγορές, με τους
επενδυτές να αποσύρουν τα μεγα-
λύτερα ποσά από μετοχές κινεζικών
εταιρειών έπειτα από τις τεράστιες
εισροές των προηγούμενων τριών
εβδομάδων. Συνολικά, οι εκροές κε-
φαλαίων διαμορφώθηκαν στα 9,3
δισ. δολάρια την εβδομάδα που έληξε
Πέμπτη, εκ των οποίων τα 7,1 δισ.
δολάρια ρευστοποιήθηκαν από θέ-
σεις σε κινεζικά χρηματιστήρια. Αυ-
τές οι εκροές από την Κίνα ακολού-
θησαν μετά από τρεις εβδομάδες
όπου καταγράφηκαν μεγάλες εισ-
ροές, συμπεριλαμβανομένων 4,6
δισ. δολαρίων την τελευταία εβδο-
μάδα του Μαΐου. Από τις αγορές της
Λατινικής Αμερικής έφυγαν 442
εκατ. δολάρια.

Αυτή η απότομη αλλαγή ισορρο-
πιών παραπέμπει σε προειδοποίηση
της Παγκόσμιας Τράπεζας ότι οι
αναδυόμενες αγορές είναι αντιμέ-
τωπες με μια «διαρθρωτική επιβρά-
δυνση» που μπορεί να διαρκέσει
χρόνια, όσο οι ώριμες οικονομίες
ανακτούν τις δυνάμεις τους και επι-
ταχύνουν τους ρυθμούς ανάπτυξης.
Ενδεικτικό είναι ότι μέσα στην πε-
ρασμένη εβδομάδα, μεγάλες εται-
ρείες της δύσης δανείστηκαν 18
δισ. δολ. μέσω εταιρικών ομολο-
γιακών εκδόσεων υψηλής βαθμο-
λογίας. Η εξέλιξη αυτή είναι χαρα-
κτηριστική της μετακίνησης κεφα-
λαίων από τον αναδυόμενο στον
ανεπτυγμένο κόσμο.

Μετά τη χρηματοπιστωτική κρίση
του 2008, οι επενδυτές στράφηκαν
στις αναδυόμενες αγορές για υψη-

λότερες αποδόσεις αφού η Ομοσπον-
διακή Τράπεζα των ΗΠΑ (Fed) μείωσε
σε ιστορικά χαμηλά επίπεδα το κό-
στος δανεισμού για να στηρίξει την
ανάκαμψη της οικονομίας και η Ευ-
ρωζώνη βρίσκονταν εγκλωβισμένη
στη δική της κρίση χρέους. Ολα
αυτά τα χρόνια, οι επενδυτές δανεί-
ζονταν φθηνά σε δολάρια και αγό-
ραζαν περιουσιακά στοιχεία στις
αναδυόμενες αγορές, αποκομίζοντας
σημαντικά κέρδη από τις υψηλότερες
αποδόσεις.

Αυτό το σκηνικό πρόκειται να
ανατραπεί αργά ή γρήγορα διότι
αναμένεται η πρώτη αύξηση των
επιτοκίων από τη Fed μετά από χρό-

νια. Οπότε οι επενδυτές μετατρέπουν
τα κεφάλαιά τους σε δολάρια, με
αποτέλεσμα το αμερικανικό νόμισμα
να έχει ενισχυθεί κατά 8,6% έναντι
του ρουβλίου, 5,9% έναντι του πέσο
Κολομβίας και 3,2% έναντι του ρινγ-
κίτ Μαλαισίας. Παράλληλα, η ενί-
σχυση των ευρωπαϊκών οικονομιών
αποτελεί πρόσθετο πόλο έλξης για
τους επενδυτές.

Πολλοί λόγοι ανησυχίας
Πέραν από τη γενικότερη συγκυ-

ρία, ωστόσο, υπάρχουν και ειδικοί
λόγοι που ισχύουν σε συγκεκριμένες
περιπτώσεις. Στη Ρωσία, παραδείγ-

ματος χάριν, οι κυρώσεις της Δύσης
έχουν πλήξει την επενδυτική εμπι-
στοσύνη στην οικονομία, αποδυ-
ναμώνοντας το ρούβλι. Στην Κίνα
παρουσιάζεται εδώ και ένα χρόνο
εντυπωσιακή άνοδος των χρηματι-
στηρίων παρά την επιβράδυνση της
οικονομίας, καθώς οι επενδυτές
έχουν τη δέσμευση της κυβέρνησης
ότι θα συνεχίζει να παρέχει μέτρα
στήριξης.

Οι γενικοί δείκτες των χρηματι-
στηρίων της Σαγκάης και της Σενζέν
έχουν υπερδιπλασιάσει τα κέρδη
τους το τελευταίο 12μηνο. Είναι μα-
κράν τα χρηματιστήρια με τις υψη-
λότερες αποδόσεις στον κόσμο, με
τον γενικό δείκτη της Σαγκάης να
κυμαίνεται σε επίπεδα 25,7 φορές
των τρεχόντων κερδών των εται-
ρειών. Στην Κίνα, οι ιδιώτες επεν-
δυτές εκπροσωπούν το 80% του τζί-
ρου συναλλαγών, ενώ το γεγονός
ότι η κυβέρνηση διατηρεί σε χαμηλά
επίπεδα το κόστος δανεισμού εν-
θαρρύνει την άνοδο των μετοχών.
Μερίδα αναλυτών θεωρεί πως το
ράλι αυτό στην Κίνα δεν θα εξαντ-
ληθεί σύντομα.

Οι εκροές κεφαλαίων που σημει-
ώθηκαν αυτήν την εβδομάδα μπορεί
να αντανακλούν μια ανακατανομή
κεφαλαίων από τις αναδυόμενες
στις ώριμες αγορές. «Οι επενδυτές
στις αγορές επιτοκίων ανησυχούν
μήπως η άνοδος του δολαρίου και
των αποδόσεων στα ευρωπαϊκά πε-
ριουσιακά στοιχεία μπορεί να εν-
θαρρύνουν μια ανακατανομή των
κεφαλαίων προς τις ώριμες αγορές
και μακριά από τις αναδυόμενες»,
αναφέρεται σε σημείωμα της Societe
Generale.

Η ανομοιογένεια που χαρακτηρίζει
την ομάδα των χωρών BRICS, την
οποία έχουν επισημάνει επανει-
λημμένως οικονομικοί και πολι-
τικοί αναλυτές χαρακτηρίζοντας
το εγχείρημά τους καταδικασμένο,
πρόκειται να αναδυθεί μέσα στο
τρέχον και το επόμενο έτος σύμ-
φωνα με τις εκτιμήσεις του ΟΟΣΑ.
Αναφερόμενος όχι μόνον στις
BRICS αλλά γενικότερα στις ανα-
δυόμενες στην έκθεσή του για
τις προοπτικές της παγκόσμιας
οικονομίας, ο διεθνής οργανισμός
προεξοφλεί μεγάλες αποκλίσεις
στους ρυθμούς ανάπτυξής τους.
Επισημαίνει, παράλληλα, πως πολ-
λές αναδυόμενες οικονομίες θα
αντιμετωπίσουν δυσκολίες στην
εξυπηρέτηση του χρέους τους
όταν αυτό είναι σε ξένο νόμισμα.

Καθώς βρίσκεται σε εξέλιξη η
αλλαγή οικονομικού μοντέλου στην
Κίνα, ο ΟΟΣΑ προεξοφλεί περαι-
τέρω επιβράδυνση της κινεζικής
οικονομίας με τον τομέα των υπη-
ρεσιών να επωμίζεται σημαντικό-
τερο ρόλο, υποκαθιστώντας τις
επενδύσεις και την αγορά ακινήτων
ως κύριο μοχλό της οικονομίας.
Στον αντίποδα προβλέπει πως θα
βρεθούν άλλες αναδυόμενες οικο-
νομίες με τη Ρωσία, που έχει πληγεί
από το φθηνό πετρέλαιο και τις
κυρώσεις της Δύσης, να ανακάμ-
πτει σε θετικούς έστω και χαμηλούς
ρυθμούς ανάπτυξης το 2016 όπως
και τη Βραζιλία. Σταθερή προβλέπει
πως θα παραμείνει η ανάπτυξη
στην Ινδία τόσο το τρέχον όσο και
το επόμενο έτος, ενώ θα επιταχυν-
θεί στην Ινδονησία το υπόλοιπο
του 2015 και το 2016.

Επισημαίνει, πάντως, πως οι
υποτιμήσεις των νομισμάτων πολ-
λών εκ των αναδυόμενων οικο-
νομιών έχουν αυξήσει το κόστος
εξυπηρέτησης του χρέους τους
όταν αυτό είναι σε ξένο νόμισμα.
Οπως υπογραμμίζει, τα τελευταία
χρόνια πολλές αναδυόμενες οι-
κονομίες έχουν αυξήσει την έκ-
θεσή τους σε χρέος σε ξένο νό-
μισμα, αν και η έκθεσή τους αυτή

είναι χαμηλότερη ως ποσοστό
του ΑΕΠ τους σε σύγκριση με τα
αντίστοιχα επίπεδα προ της κρί-
σης των ασιατικών οικονομιών
του 1997. Ιδιαιτέρως έχουν αυ-
ξήσει τον δανεισμό τους σε ξένο
νόμισμα πολλές επιχειρήσεις των
αναδυόμενων οικονομιών αλλά
δεν θα αποτελέσει πρόβλημα η
αύξηση του κόστους εξυπηρέτη-
σης αυτού του χρέους για όσες
επιχειρήσεις έχουν έσοδα σε ξένο
νόμισμα όπως συμβαίνει συνήθως
στις επιχειρήσεις όσων χωρών
εξάγουν εμπορεύματα.

Πολλές από τις χώρες αυτές
έχουν, όμως, πληγεί από τη μεί-
ωση των τιμών των εμπορευμά-
των, οπότε θα ενταθούν οι δυ-

σκολίες στην εξυπηρέτηση του
χρέους τους αν οι επενδυτές επι-
χειρήσουν να αποφύγουν τη δια-
κινδύνευση και αυξηθούν οι εκρο-
ές κεφαλαίων. Οπως, πάντως,
επισημαίνει ο διεθνής οργανι-
σμός, τον Απρίλιο συνεχίσθηκαν
οι εισροές στις αναδυόμενες οι-
κονομίες από επενδύσεις χαρτο-
φυλακίου. αν και η τάση αντι-
στράφηκε ελαφρώς τον Μάιο χω-
ρίς να έχει παρατηρηθεί ουσια-
στική διόρθωση στις αγορές με-
τοχών και χρέους των σημαντι-
κότερων αναδυόμενων. Στην Κί-
να ειδικότερα το χρηματιστήριο
έχει σημειώσει συνολική άνοδο
άνω του 30% από τις αρχές του
έτους μετά τα κέρδη 60% με τα
οποία έκλεισε το δεύτερο εξάμηνο
του περασμένου έτους.

Η επιβράδυνση φέρνει
στην επιφάνεια
τις αντιθέσεις των BRICS

Η επιβράδυνση της κινεζι-
κής οικονομίας επηρεάζει
τον υπόλοιπο αναδυόμενο
κόσμο λόγω της μεγάλης
υποχώρησης στη ζήτηση για
πρώτες ύλες. Τον Μάιο, οι
εισαγωγές πρώτων υλών,
συμπεριλαμβανομένου του
χάλυβα, του πετρελαίου και
των σιδηρομεταλλευμάτων
σημείωσαν μεγάλη πτώση,
καθώς η βιομηχανική παρα-
γωγή υποχώρησε επί τρίτο
συναπτό μήνα τον Μάιο.
Αναλυτικότερα, ο δείκτης δι-
ευθυντών προμηθειών της
HSBC/Markit διαμορφώθη-
κε τον Μάιο στις 498,1 μο-
νάδες.
Οι συνολικές εισαγωγές
υποχώρησαν κατά 16,2% τον
Απρίλιο και κατά 18,1% τον
Μάιο σε ετήσια βάση. Η επι-
βράδυνση της κινεζικής οι-
κονομίας προβληματίζει
τους αναλυτές της αγοράς
λόγω, επίσης, της συσσώ-
ρευσης χρεών.
«Η αύξηση του χρέους της
Κίνας την τελευταία πενταε-
τία είναι μεγαλύτερη συγκρι-
τικά με κάθε άλλη αναπτυσ-
σόμενη χώρα του κόσμου
στη μεταπολεμική ιστορία»
παρατηρεί ο Ραχίρ Σάρμα,
επικεφαλής αναδυόμενων
αγορών στη Morgan Stanley
Investment Management.

Νέος γύρος φυγής κεφαλαίων
από τις αναδυόμενες οικονομίες
Εκροές 9,3 δισ. δολ. την τελευταία εβδομάδα, οι υψηλότερες από το 2008

Καθώς βρίσκεται σε εξέλιξη η αλλαγή οικονομικού μοντέλου στην Κίνα, ο
ΟΟΣΑ προεξοφλεί περαιτέρω επιβράδυνση της κινεζικής οικονομίας με τον
τομέα των υπηρεσιών να επωμίζεται σημαντικότερο ρόλο, υποκαθιστώντας
τις επενδύσεις και την αγορά ακινήτων ως κύριο μοχλό της οικονομίας.
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Κλειδί τα εμπορεύματα

<<<<<<

Οι αναδυόμενες αγορές
είναι αντιμέτωπες με μια
«διαρθρωτική επιβρά-
δυνση» προειδοποιεί 
η Παγκόσμια Τράπεζα.

<<<<<<

Οι μεγάλες αποκλίσεις
στους ρυθμούς
ανάπτυξής τους 
θα γίνουν εμφανείς 
τόσο φέτος όσο και 
στη διάρκεια του 2016
εκτιμά ο ΟΟΣΑ.

Μικρότερες, ισχυρότερες και με μεγαλύτερα κέρδη
Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΑΚΟΥ

Οι νέες τάσεις στον επιχειρηματικό
κόσμο σε ευρωπαϊκή και διεθνή
κλίμακα συμπυκνώνονται στις λέξεις
«περιστολή» και «προτεραιότητα
σε πρωτεύουσες δραστηριότητες».
Οι διοικήσεις αποσκοπούν να επι-
τύχουν ανάπτυξη, να βελτιώσουν
τις αποδόσεις για τους μετόχους
τους, αλλά και τις επιδόσεις των
χαρτοφυλακίων των εταιρειών τους.

Η αρχή έγινε από τις τράπεζες,
oι οποίες επιδιώκουν να απαλλαγούν
από περιουσιακά στοιχεία, ώστε να
μπορέσουν να εξασφαλίσουν τις
αναγκαίες προδιαγραφές κεφαλαι-
ακής επάρκειας. Μετά ακολούθησαν
και άλλοι κλάδοι. Προσφάτως, η De-
utsche Bank αποφάσισε να αυτο-
νομήσει τις δραστηριότητες λιανικής
τραπεζικής, που διατηρούσε και
έτσι πούλησε την PostBank, ενώ ο
χρηματοπιστωτικός κολοσσός της
βρετανικής HSBC μειώνει τον αριθμό
των υποκαταστημάτων του στις
ΗΠΑ και τις δραστηριότητες ιδιω-
τικής τραπεζικής στην Ελβετία.

Ο πολυσχιδής όμιλος καταναλω-

τικών ειδών της Procter & Gamble
βρίσκεται αυτήν την περίοδο σε
διαπραγματεύσεις για τη διάθεση
των δραστηριοτήτων του στα καλ-
λυντικά (σήματα Max factor, Co-
verGirl κ.λπ.), την αρωματοποιία
και την περιποίηση μαλλιών (σήματα
Wella, Clairol κ.λπ.). Ο Α. Τζ. Λάφλεϊ,
επικεφαλής της P&G, μέσω της απο-
επένδυσης επιδιώκει να εξοικονο-
μήσει πόρους, καθώς και να απαλ-
λαγεί από δευτερεύουσες δραστη-
ριότητες. Κατά το 54% των διευθυ-
νόντων συμβούλων, που συμμετεί-
χαν σε έρευνα της Ernst & Υoung,
οι στρατηγικής σημασίας πωλήσεις
περιουσιακών στοιχείων αναμένεται
να αυξηθούν το 2016. Οσες δε εται-
ρείες απηλλάγησαν από ελάσσονες
δραστηριότητές τους, σε ποσοστό
66% είδαν να αυξάνεται η αποτί-

μηση των περιουσιακών στοιχείων,
που τους απέμειναν. Επιπλέον, με
αυτό τον τρόπο οι εταιρείες έχουν
τη δυνατότητα να μειώσουν σε πρώ-
τη φάση το λειτουργικό τους κόστος
και το κόστος παραγωγής, ώστε με-
ταγενέστερα να αναζητήσουν ανά-
πτυξη σε νέες αγορές.

Τέσσερις αιτίες
Οπως επισημαίνει στην «Κ» ο κ.

Στάθης Ανδριανάκης, Partner στο
τμήμα Transactions & restructuring
Services της Deloitte, οι βασικοί
παράγοντες οι οποίοι οδηγούν τις
επιχειρήσεις σε κινήσεις εσωτερι-
κής συσπείρωσης είναι:

α) ο έντονος ανταγωνισμός, ο
οποίος απαιτεί από την εταιρική
διοίκηση να ασχοληθεί αρκετό χρό-
νο με τις κύριες δραστηριότητες.
Ορισμένες φορές οι δευτερεύουσες,
επίσης, απαιτούν χρόνο και απο-
σπούν τη διοίκηση από τους στρα-
τηγικούς της στόχους,

β) τα χαμηλά περιθώρια κέρδους
όσων δραστηριοτήτων είναι προς
πώληση και η τάση να υπάρξει επι-
κέντρωση σε πιο κερδοφόρες,

γ) η πώληση των δευτερευουσών
δραστηριοτήτων, ώστε τα έσοδα
να διοχετευθούν σε αποπληρωμή
δανείων και, τέλος,

δ) o χαμηλότερος όγκος δραστη-
ριοτήτων σε συγκεκριμένες αγορές
λόγω ύφεσης. Στην περίπτωση της
Ελλάδας, λόγου χάριν, η ζήτηση
νέων αυτοκινήτων μειώθηκε δρα-
στικά λόγω κρίσης και η αγορά
αυτή συρρικνώθηκε πάνω από 70%.
Αντιστοίχως, η μείωση της ζήτησης
από την αγορά της Κίνας για τα
είδη πολυτελείας λόγω της επιβρά-
δυνσης της ζήτησης και της εκ-
στρατείας της κυβέρνησης κατά
της διαφθοράς οδηγεί τον οίκο
LVMH να ενισχύσει περαιτέρω την
παρουσία του σε άλλα πεδία, εξα-
γοράζoντας την ιστορική εφημερίδα
Le Parisien. Ηδη ο LVMH διαθέτει
μιντιακό βραχίονα με τον όμιλο
Groupe Les Echos. Aπό την πλευρά
της η ιδιοκτήτρια εταιρεία της Le
Parisien, την πωλεί, ώστε να εστιά-
σει στον αθλητισμό: στην αθλητική
εφημερίδα της L’Equipe και την
ανάληψη μεγάλων διοργανώσεων
στη Γαλλία.

<<<<<<<

Γιατί πολυεθνικοί
γίγαντες αποφασίζουν
να περιορίσουν
δραστηριότητες.

O χρηματοπιστωτικός κολοσσός της HSBC μειώνει τον αριθμό υποκαταστη-
μάτων στις ΗΠΑ και τις δραστηριότητες ιδιωτικής τραπεζικής στην Ελβετία. 
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ΣΥΝΤΟΜΑ

Του ΜΑΡΙΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ

Διευρύνεται η συρρίκνωση του
κατασκευαστικού τομέα δύο
και πλέον χρόνια μετά το πά-
γωμα των δραστηριοτήτων
στην οικοδομική βιομηχανία.
Παρά τα σκαμπανεβάσματα και
ενίοτε τη μικρή αύξηση του
αριθμού των αδειών οικοδομής,
ο εργοληπτικός κόσμος εξακο-
λουθεί ν’ αντιμετωπίζει δυσκο-
λίες, με συνεπακόλουθα την
απώλεια θέσεων εργασίας και

τη δυσκολία είσπραξης των
οφειλών από έργα που έχουν
ολοκληρωθεί.

Στην 20ή Ετήσια Γενική Συ-
νέλευση της Ομοσπονδίας Συν-
δέσμων Εργολάβων Οικοδομών
Κύπρου (ΟΣΕΟΚ) έγινε κατα-
γραφή της κατάστασης, με τους
παρευρισκόμενους να τονίζουν
την ανάγκη για βελτίωση των
δεδομένων, αναζητώντας τρό-
πους, οι οποίοι θα συμβάλουν
στην ανάκαμψη του κλάδου
και θα δημιουργήσουν νέες
προοπτικές σε μία βιομηχανία,

που παραμένει σε ύφεση. Σε
δηλώσεις του στην «Κ» ο πρό-
εδρος της ΟΣΕΟΚ, Κώστας Ρου-
σιάς, εξηγεί ότι παρόλο που οι
αριθμοί καταδεικνύουν αύξηση
του ΑΕΠ, εντούτοις δεν κατα-
γράφεται οποιαδήποτε αξιοση-
μείωτη αλλαγή στην οικοδομική
βιομηχανία, η οποία τηρεί στά-
ση αναμονής για υλοποίηση
των μέτρων, τα οποία θα μπο-
ρούσαν να τονώσουν τον κα-
τασκευαστικό τομέα. «Εφόσον
η Κυβέρνηση δεν φαίνεται να
διαθέτει πόρους για ανάπτυξη

έργων, θα μπορούσε να παρα-
χωρήσει κίνητρα σε ιδιώτες για
περιορισμένη χρονική περίοδο,
προκειμένου να κινηθεί η αγο-
ρά», δηλώνει ο κ. Ρουσιάς, ανα-
φέροντας ως κίνητρα τη μείωση
του συντελεστή ΦΠΑ για πε-
ρίοδο δύο ετών, την ενεργειακή
αναβάθμιση κτιρίων και τη δι-
ευκόλυνση της επένδυσης στην
πράσινη ανάπτυξη τόσο για
επιχειρήσεις όσο και σε οικίες,
η οποία αναμένεται να αποφέ-
ρει παράλληλα και εξοικονό-
μηση ενέργειας, όπως επίσης

και την παραχώρηση μειωμέ-
νου συντελεστή για τον φόρο
εισοδήματος σε όσους επενδύ-
σουν σε μεγάλες αναπτύξεις ή
έστω στην κατασκευή ενός σπι-
τιού. «Σε περίπτωση που δεν
δοθούν κίνητρα στους πολίτες,
τότε καθίσταται δύσκολη μία
επένδυση υπό αυτές τις συν-
θήκες, την ώρα που αρκετοί
από όσους προτίθενται να απο-
κτήσουν ένα ακίνητο, αναμέ-
νουν τη βελτίωση των συνθη-
κών στην αγορά», τονίζει σχε-
τικά.

Του ΝΙΚΟΥ ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στάση αναμονής τήρησε η πλειονότητα
των ελληνικών εταιρειών ακινήτων κατά
το φετινό πρώτο τρίμηνο, αναφορικά με
τις κινήσεις απόκτησης νέων ακινήτων,
ενώ το σύνολο του κλάδου προχώρησε

σε κινήσεις «συντήρησης», έως ότου η
οικονομία επιστρέψει στον φυσιολογικό
ρυθμό της και κυρίως έως ότου απομα-
κρυνθεί ο κίνδυνος εξόδου της χώρας
από την Ευρωζώνη. Σε κάθε περίπτωση,
όσοι φορείς της αγοράς εκτιμούσαν ότι
το 2015 θα αποτελέσει ένα ακόμα έτος
προς την κατεύθυνση της ανάκαμψης
του κλάδου των επαγγελματικών ακινήτων
(γραφεία, εμπορικά κέντρα/καταστήματα
και αποθηκευτικές εγκαταστάσεις logi-
stics), κυρίως δε όσον αφορά την άνοδο

των αξιών και των ενοικίων, φαίνεται
πως διαψεύστηκαν στην πράξη, ως απο-
τέλεσμα των πολιτικών εξελίξεων.

Πλέον, οι διοικήσεις των εταιρειών
αναπροσαρμόζουν τα πλάνα τους και κι-
νούνται σαφώς πιο «αμυντικά» στην αγο-
ρά, προχωρώντας σε πολύ επιλεκτικές
κινήσεις αγοράς νέων ακινήτων και μόνον
εφόσον τα κτίρια αυτά έχουν αξιόλογους
μισθωτές, οι οποίοι δεν θα επηρεαστούν
εύκολα, ούτε στην περίπτωση εξόδου της
Ελλάδας από την Ευρωζώνη. Αρχής γε-

νομένης από τις εταιρείες επενδύσεων
σε ακίνητα (ΑΕΕΑΠ), η Trastor, η οποία
πλέον βρίσκεται υπό τον πλήρη έλεγχο
της Τράπεζας Πειραιώς, εμφάνισε βελ-
τιωμένα οικονομικά μεγέθη κατά το πρώτο
τρίμηνο, με τα έσοδα από ενοίκια να ανέρ-
χονται σε 1,1 εκατ. ευρώ, έναντι 1 εκατ.
ευρώ το αντίστοιχο περσινό διάστημα.
Τα κέρδη μετά από φόρους υποχώρησαν
ελαφρώς και διαμορφώθηκαν σε 694.000
ευρώ, έναντι 666.000 ευρώ. Οσον αφορά
την αξία του χαρτοφυλακίου ακινήτων

του ομίλου, παρέμεινε σταθερή σε σχέση
με το τέλος του 2014 σε 74,8 εκατ. ευρώ.

Αλλαγές στο χαρτοφυλάκιο
Αξίζει να σημειωθεί ότι η Trastor δρο-

μολογεί την πλήρη αναδιάρθρωση του
χαρτοφυλακίου των ακινήτων της, ενώ
προτίθεται να αναζητήσει και νέους θε-
σμικούς και στρατηγικούς επενδυτές,
είτε εγχώριους είτε από το εξωτερικό.
Αυτό προκύπτει από το ενημερωτικό δελ-
τίο που έχει καταθέσει η Τράπεζα Πει-
ραιώς, με αφορμή την υποχρεωτική δη-
μόσια πρόταση που έχει υποβάλει και η
οποία βρίσκεται σε εξέλιξη. Η αύξηση
του ποσοστού της Τράπεζας Πειραιώς
προήλθε ως αποτέλεσμα συμφωνίας με
την Pasal Development, κατόχου του
37% των μετοχών της Trastor μέχρι πρό-
τινος. Στόχος της Πειραιώς είναι να ενι-
σχύσει σημαντικά το χαρτοφυλάκιο της
εταιρείας, προκειμένου να καταστήσει
την Trastor περισσότερο ελκυστική για
τους επενδυτές. Στο πλαίσιο αυτό, φορείς
της αγοράς ακινήτων εκτιμούν ότι είναι
πολύ πιθανή η εξαγορά κάποιων από τα
ακίνητα που έχει συσσωρεύσει η Πειραιώς
από την απορρόφηση των δραστηριοτή-
των της Τράπεζας Κύπρου στην Ελλάδα,
της Marfin, αλλά και της Αγροτικής.

Νέος διευθυντής 
στο γραφείο Λεμεσού
για τον όμιλο ΔΑΝΟΣ

Την ενίσχυσή του με την τοποθέτηση του
Νικόλα Παπαδόπουλου ως διευθυντή του
γραφείου του στη Λεμεσό ανακοίνωσε ο
όμιλος ΔΑΝΟΣ. Όπως αναφέρεται σε σχετι-
κή ανακοίνωση, ο κ. Παπαδόπουλος «είναι
καταξιωμένος στον κλάδο του real estate,
για το έργο του στον τομέα της διαχείρισης
ακίνητης περιουσίας και έχει αναπτύξει, με
την πάροδο των χρόνων, μια επιτυχημένη
καριέρα και φήμη, ενώ έχει καθιερωθεί ως
ένας από τους σπουδαιότερους συμβού-
λους ακινήτων στην Κύπρο». Είναι απόφοι-
τος διοίκησης επιχειρήσεων με μεταπτυχια-
κό στη διαχείριση ακινήτων, διαθέτει μεγά-
λη εμπειρία ως σύμβουλος ακίνητης περι-
ουσίας, ενώ έχει ασχοληθεί στο παρελθόν,
με μεγάλη επιτυχία, με την απόκτηση / διά-
θεση και μίσθωση κάθε είδους ακινήτων
στην Κύπρο. Όσον αφορά στην ανάθεση κα-
θηκόντων στον νέο διευθυντή του γραφεί-
ου της Λεμεσού ο διευθύνων σύμβουλος
της εταιρείας ΔΑΝΟΣ, Πάνος Δανός δήλω-
σε: «για να συνεχίσει να δραστηριοποιείται
με επιτυχία στο νέο περιβάλλον του real
estate, λόγω των υφιστάμενων οικονομικών
συνθηκών, η εταιρεία πρέπει να αναβαθμί-
ζει την εταιρική της ανταγωνιστικότητα και
το ανθρώπινο δυναμικό της». Προς αυτή την
κατεύθυνση, πρόσθεσε ο κ. Δανός, προσλή-
φθηκε ο κύριος Νικόλας Παπαδόπουλος.

Μικρή αύξηση
στις άδειες οικοδομής 
Με άνοδο της τάξεως του 1% σε σχέση με
το πρώτο τρίμηνο του 2014 κινήθηκαν οι
άδειες οικοδομής που εκδόθηκαν κατά την
περίοδο Ιανουαρίου – Μαρτίου 2015, οι
οποίες ανήλθαν στις 1.265. Σύμφωνα με
στοιχεία που εξέδωσε τη Δευτέρα η Στατι-
στική Υπηρεσία Κύπρου, η συνολική αξία
των αδειών αυτών αυξήθηκε κατά 4,8%,
ενώ το συνολικό εμβαδόν κατά 23,4%, την
ώρα που ο αριθμός των οικιστικών μονά-
δων, που αναμένεται να ανεγερθούν σημεί-
ωσε σημαντική αύξηση σε ποσοστό 48,2%.
Εξάλλου, ο αριθμός των αδειών οικοδομής
που εκδόθηκαν από τις δημοτικές αρχές και
τις επαρχιακές διοικήσεις κατά τον φετινό
Μάρτιο ανήλθε στις 460, με τη συνολική
αξία των αδειών να φτάνει τα 70 εκατ. ευρώ
και το συνολικό εμβαδόν τις 71.300 τετρα-
γωνικά μέτρα. Παράλληλα, με τις άδειες
που εκδόθηκαν τον Μάρτιο, προβλέπεται να
ανεγερθούν συνολικά 297 οικιστικές μονά-
δες. Σημειώνεται ότι οι άδειες οικοδομής
συνιστούν σημαντική ένδειξη για τη μελ-
λοντική δραστηριότητα στον κατασκευαστι-
κό τομέα.

Νέα έργα αναμένει
η οικοδομική βιομηχανία
Πιέσεις εξακολουθεί να δέχεται ο κατασκευαστικός τομέας,
χαιρετίζοντας, ωστόσο, τις κυβερνητικές εξαγγελίες

Οι εταιρείες υψηλής τεχνολογίας εξε-
λίσσονται στην πλέον δυναμική κα-
τηγορία επιχειρήσεων αναφορικά
με την ενοικίαση γραφειακών χώρων
στην Ευρώπη, ακολουθώντας τη
σχετική τάση που ισχύει εν πολλοίς
και στις ΗΠΑ, όπου οι εταιρείες του
κλάδου, μαζί με εκείνες του χρημα-
τοπιστωτικού τομέα, αποτελούν
τους δύο σημαντικότερους «πελά-
τες» των εταιρειών ανάπτυξης και
εκμετάλλευσης κτιρίων γραφείων.

Σύμφωνα με έρευνα της Colliers
International που επικαλείται και
ο ΣΕΠΕ (Σύνδεσμος Επιχειρήσεων
Πληροφορικής & Επικοινωνιών)
σε σχετική του αναφορά, συνολικά

το 2014, οι εταιρείες τεχνολογίας
και τηλεπικοινωνιών κατέλαβαν
το 22% των διαθέσιμων προς ενοι-
κίαση γραφείων στην Ευρώπη, μι-
σθώνοντας χώρους συνολικής επι-
φάνειας 954.000 τ.μ., με αποτέλεσμα

να αποτελέσουν τους μεγαλύτερους
καταναλωτές στην αγορά επαγγελ-
ματικής στέγης. Μάλιστα, το σχε-
τικό ποσοστό είναι αυξημένο κατά
8% σε σχέση με τον προηγούμενο
χρόνο.

Ακολούθησαν ο κλάδος «Επιχει-
ρήσεις και άλλες υπηρεσίες» με
20%, ο χρηματοοικονομικός τομέας
με 18% και εκείνος των κατασκευών
με 14%. Οι δημόσιες υπηρεσίες κα-
τέλαβαν μερίδιο 10% στη συνολική
ζήτηση. Μάλιστα, οι αναλυτές προ-
βλέπουν περαιτέρω τόνωση της ζή-
τησης για διαθέσιμους χώρους γρα-
φείων από τις εταιρείες του κλάδου
της τεχνολογίας και τηλεπικοινω-

νιών. Σύμφωνα με την Colliers In-
ternational, το Βερολίνο αποτελεί
τον υπ’αριθμόν ένα προορισμό για
τις εταιρείες τεχνολογίας, με τον
κλάδο να ελέγχει πλέον το 20% των
μισθωμένων χώρων στη γερμανική
πρωτεύουσα. Συνολικά, το 2014,
μισθώθηκαν γραφεία 132.000 τ.μ.,
μια άνοδος της τάξεως του 30% σε
σχέση με τον προηγούμενο χρόνο.
Δυναμικά κινήθηκε και η αγορά
του Αμστερνταμ, με τις εταιρείες
του κλάδου να ενοικιάζουν γραφει-
ακούς χώρους συνολικά 80.000 τ.μ.,
μέγεθος που αντιστοιχεί στο 30%
των γραφείων που μισθώθηκαν
στην ολλανδική πρωτεύουσα το

2014. Η βελτίωση σε σχέση με το
2013 άγγιξε το 13%. Ανάλογη εικόνα
καταγράφεται και στο Δουβλίνο
της Ιρλανδίας – παραδοσιακά ένας
από τους δημοφιλέστερους προ-
ορισμούς στην Ευρώπη για τις εται-
ρείες του κλάδου.

Στον αντίποδα, στο Λονδίνο ση-
μειώθηκε υποχώρηση της τάξεως
του 20% σε σχέση με το 2013, καθώς
μισθώθηκαν 330.000 τ.μ. έναντι
415.000 τ.μ. Πάντως, η ζήτηση προ-
έρχεται σε μεγάλο βαθμό από αμε-
ρικανικές εταιρείες, αλλά και από
εταιρείες του κλάδου του ηλεκτρο-
νικού εμπορίου, όπως π.χ. η Amazon
στο Δουβλίνο.

<<<<<<<

Οι εταιρείες τεχνολο-
γίας και τηλεπικοινω-
νιών κατέλαβαν το 22%
των διαθέσιμων προς
ενοικίαση γραφείων
στην Ευρώπη.

<<<<<<<

Προχωρούν σε πολύ επιλε-
κτικές κινήσεις αγοράς νέων
ακινήτων και μόνο εφόσον
τα κτίρια αυτά έχουν αξιόλο-
γους μισθωτές.

<<<<<<<

Σε ανακοίνωση έρ-
γων και στις υπόλοι-
πες επαρχίες, μετά
την Πάφο, ευελπι-
στεί η ΟΣΕΟΚ.

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος ασχολείται με τη
διαχείριση ακίνητης περιουσίας, ενώ έχει
καθιερωθεί ως ένας από τους σπουδαιότε-
ρους συμβούλους ακινήτων στην Κύπρο.

Τεχνολογία, ο καλύτερος πελάτης της αγοράς γραφείων στις ΗΠΑ

Σύμφωνα με την Colliers
International, το Βερολίνο αποτελεί
τον υπ’αριθμό ένα προορισμό για τις
εταιρείες τεχνολογιών.

Σε στάση αναμονής οι ελληνικές επενδυτικές ακινήτων

Oσοι φορείς της αγοράς εκτιμούσαν ότι το 2015 θα αποτελέσει ένα ακόμα έτος προς την
κατεύθυνση της ανάκαμψης του κλάδου των επαγγελματικών ακινήτων (γραφεία, εμπορικά
κέντρα/καταστήματα και αποθηκευτικές εγκαταστάσεις logistics), φαίνεται πως διαψεύστη-
καν στην πράξη λόγω των πολιτικών εξελίξεων.

«Λανθασμένη
η εκ των προτέρων
καταδίκη»
Από την άλλη, η Ομοσπονδία χαι-
ρετίζει την εξαγγελία του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας για υλο-
ποίηση έργων στην επαρχία Πά-
φου, επικροτώντας τη θέση της
Κυβέρνησης και ευελπιστώντας
ότι θα ακολουθήσουν οι σχετικές
εξαγγελίες και για τις υπόλοιπες
επαρχίες. Οι εργολάβοι πιστώ-
νουν το κράτος με καλή πρόθεση,
δηλώνοντας ετοιμότητα να συμ-
βάλουν στην αποπεράτωση τέτοι-
ων έργων σε ολόκληρη την Κύ-
προ, είτε μικρής είτε μεγάλης εμ-
βέλειας. Ωστόσο, αναγνωρίζουν
ότι απαιτείται συνολική αύξηση
της οικοδομικής δραστηριότητας,
διευκρινίζοντας ότι η κατασκευή
ενός δρόμου δεν είναι από μόνη
της αρκετή για να απαμβλύνει τα
υψηλά επίπεδα ανεργίας του κλά-
δου, καθώς δεν προϋποθέτει
απαραίτητα την απασχόληση αρ-
κετών εργατών.
Όσον αφορά στα όσα είδαν το
φως της δημοσιότητας για διε-
ρεύνηση υποθέσεων κατά εργο-
ληπτικών εταιρειών από την Επι-
τροπή Προστασίας Ανταγωνι-
σμού, η ΟΣΕΟΚ επισημαίνει ότι σε
κανένα μέλος της δεν έχει επιδο-
θεί καν κατηγορητήριο, εκτιμών-
τας ότι «με τον τρόπο που παρου-
σιάστηκε το όλο θέμα, με τη δη-
μοσίευση των ονομάτων των εται-
ρειών, λανθασμένα έχουν δικα-
στεί και καταδικαστεί στη συνεί-
δηση του κοινού». Δηλώνοντας
«υπέρμαχος της εφαρμογής του
νόμου και των σωστών διαδικα-
σιών», εντούτοις η Ομοσπονδία
διαμαρτύρεται για τη δυσφήμιση
των μελών της, πριν την όποια
αποδεδειγμένη παρανομία τους,
όπως επίσης και για το πλήγμα
που δέχεται το όνομα και το κύ-
ρος του εργολήπτη γενικότερα. 

Ο πρόεδρος της ΟΣΕΟΚ εξηγεί ότι δεν καταγράφεται οποιαδήποτε αξιοσημείωτη αλλαγή στην οικοδομική
βιομηχανία, η οποία τηρεί στάση αναμονής για υλοποίηση των μέτρων, τα οποία θα μπορούσαν να τονώ-
σουν τον κατασκευαστικό τομέα.
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Το έντεχνο
τραγούδι
χρειάζεται
ανανέωση 
Με αφορμή τις συναυλίες της στην Κύπρο,
η Ελένη Τσαλιγοπούλου μιλά στην «Κ»
για την συνεργασία με τους Bo az Musique

Συνέντευξη στον
ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Η Ελένη Τσαλιγοπούλου ανήκει σε εκείνη
την ομάδα καλλιτεχνών με την στόφα
της μεγάλης φωνής με κύριο χαρακτη-
ριστικό την ευελιξία στο ρεπερτόριό
της. Μία από τις πιο χαρακτηριστικές
φωνές του ελληνικού πενταγράμμου
που ξεκίνησε την καριέρα της στις
αρχές της δεκαετίας του ’80 ως η τρα-
γουδίστρια με την αγγελική φωνή που
ερμήνευε στίχους του Βιτσέντζου Κορ-
νάρου από τον «Ερωτόκριτο», θήτευσε
δίπλα στον Μάνο Χατζιδάκι τραγου-
δώντας στον «Σείριο» στην Αθήνα κα-
τεβαίνοντας από την γενέτειρά της τη
Νάουσα και απ’ εκεί και πέρα ξεκίνησε
μία μεγάλη καριέρα με τραγούδια και
δισκογραφίες σταθμούς. Το πλούσιο
ρεπερτόριό της, όπως αναφέρει και η
ίδια στην συνέντευξη που παραχώρησε
για την «Κ» είναι η φαρέτρα της σήμερα
σε αυτή την δύσκολη εποχή που δια-
νύουμε. Η ερμηνεύτρια με την αγγελική
φωνή, τα κατσαρά μαλλιά, τα παραπα-
νίσια κιλά που ερμήνευε δημοτικά και
σμυρναίικα την δεκαετία του ’80 και
του ’90 με τον δίσκο της  «Αλλάζει κάθε
που βραδιάζει» το 1999 δίνει μία νέα
πνοή στο έντεχνο τραγούδι. Κάποιο
την κατηγόρησαν για ξεστράτισμα από
τον δρόμο που ξεκίνησε, η ίδια όμως,
δεν απαρνιέται ποτέ τις καλλιτεχνικές
ρίζες και καταβολές της δηλώνοντας
ευθαρσώς πως το έντεχνο χρειάζεται
σήμερα ανανέωση. Τον δρόμο της ανα-
νέωσης ακολούθησε και η ίδια ξεκι-
νώντας την συνεργασία της με την
μπάντα των Bo az Musique την οποία
θα μας συστήσει σε δύο μουσικές της
παραστάσεις σε Λευκωσία και Λεμεσό
τις επόμενες μέρες. 
-Η συνεργασία σας με την μπάντα
των Bo az Musique αποτελεί ένα βήμα
ανανέωσης της μουσικής σας πορείας; 

-Αυτή η μπάντα για μένα δηλώνει
δημιουργικότητα, ανανέωση και κάνει
πράξη όλη την ανήσυχη διάθεση μου
των τελευταίων χρόνων. Ο μαγικός ήχος
απ’ τις απόκοσμες δυτικές κιθάρες δένει
θαυμάσια με το αγαπημένο κανονάκι

και μου δίνει την δυνατότητα ενός ήχου
που καλύπτει όλο το μεγάλο φάσμα του
ελληνικού τραγουδιού που εκπροσωπώ.
Επίσης είμαι χαρούμενη επειδή δισκο-
γραφώ και νέα τραγούδια με δικές μου
μουσικές, με τους Bo az Musique.
-Τι θα δει και τι θα ακούσει το κοινό
στην Κύπρο στην επερχόμενή σας
συναυλία;

-Bo az είναι ο άνεμος, το αεράκι, το
πέρασμα απ’ τον Βόσπορο προς την
Δύση. Αυτό ακριβώς, λοιπόν, με ένα
μοναδικό τρόπο. Με ένταση, με ευγέ-
νεια, αλλά κυρίως με μνήμη. Και βεβαίως
με την αισθητική των Bo az.
-Κατάγεστε από τη βόρεια Ελλάδα, τη
Νάουσα. Πως βρεθήκατε το 1987 στον
Σείριο του Χατζιδάκι με την άφιξή
σας στην Αθήνα;

-Ήταν ο πιο σημαντικός λόγος που
κατέβηκα στην Αθήνα, ο Σείριος και ο
Χατζηδάκις. Τότε με κάλεσε ο Σπανου-
δάκης και τραγούδησα τρία υπέροχα
τραγούδια του. Με τον Χατζηδάκι μί-
λησα πολύ λίγο αλλά αυτό έφτανε για
να πάρω σημαντικές αποφάσεις για το
μέλλον μου από τους πιο απλούς, σοφούς
και γενναιόδωρους ανθρώπους που
γνώρισα.
-Φέτος συμπληρώνονται 90 χρόνια
από τη γέννηση του Χατζιδάκι. Τι ση-
μαίνει για εσάς αυτός ο άνθρωπος και
καλλιτέχνης; 

-Έδειξε σε όλους μας πως ισορροπεί
ένας καλλιτέχνης του μεγέθους του
ανάμεσα στην τέχνη του και στη ζωή
του. Για μένα είναι το πιο σημαντικό

πράγμα. Από τον Χατζηδάκι κρατάω
κυρίως την μουσική και την αισθητική
του.
-Αν ξεκινούσατε σήμερα την καριέρα
σας θα συμμετείχατε σε κάποιο τη-
λεοπτικό μουσικό παιχνίδι όπως για
το Voice; 

-Αυτό που θα ήθελα είναι να μην είναι
μόνο ένα τηλεοπτικό show και κάποια
από αυτά τα ταλαντούχα παιδιά να βοη-
θηθούν από τις εταιρείες, τους παρα-
γωγούς, αλλά και από συνθέτες, στι-
χουργούς, τραγουδιστές, τώρα στο ξε-
κίνημα τους. Και το πιο σωστό είναι να
δημιουργηθούν οι δικές τους παρέες
για να μιλήσουν με τον δικό τους τρόπο
για την εποχή μας.
-Πως αντιμετωπίζει σήμερα ένας καλ-
λιτέχνης της δικής σας γενιάς τα νέα
δεδομένα στη μουσική βιομηχανία.
Δεν γίνονται δίσκοι, παραγωγές, οι
εμφανίσεις μειώθηκαν και η μουσική
πλέον διοχετεύεται ηλεκτρονικά και
μέσω διαδικτύου. Πως επιβιώνουν

σήμερα οι καλλιτέχνες;
-Εμείς έχουμε ήδη το ρεπερτόριο μας,

είναι βασικό αυτό. Αλλά η μη ύπαρξη
της δισκογραφίας, μας χαλαρώνει κιόλας.
Δηλαδή, μπορούμε να παίρνουμε χρόνο
και να κάνουμε δισκογραφία όταν πραγ-
ματικά υπάρχει λόγος και σ’ αυτό βοη-
θάει πολύ το διαδίκτυο. Επίσης, είναι
πιο σωστό αυτό που συμβαίνει με τα
live. Καλύτερα λιγότερα.
-Το μέλλον της μουσικής είναι ευοίωνο;
Είστε αισιόδοξη;

-Η ιστορία του κόσμου λέει ότι σε
εποχές κρίσεων εξελίσσεται η Τέχνη,
απλά πρέπει να είμαστε αισιόδοξοι και
υπομονετικοί γι’ αυτή την άχαρη με-
ταβατική περίοδο που περνάμε.
-Πέραν της φωνής και της δουλειάς
ο Τύπος ασχολήθηκε τόσο με το στυλ
όσο και την εμφάνισή σας. Ξεκινήσατε
διαφορετικά και σε κάποια φάση κά-
ποιοι είπαν «η Τσαλιγοπούλου έγινε
ποπ». Τελικά το στυλ τι ρόλο έπαιξε
στην καριέρα σας και η Τσαλιγοπούλου

είναι έντεχνη, ποπ ή λαϊκή;
-Ο δίσκος «Αλλάζει κάθε που βραδιά-

ζει» έσκασε σαν βόμβα, τότε, και απέ-
δειξε μετά από τόσα χρόνια την δια-
χρονικότητα του. Όσο για το έντεχνο
τραγούδι, συνέβαλα κι εγώ σε αυτό,
αλλά τώρα χρειάζεται κι αυτό ανανέωση.
Αισθάνομαι ότι οι ταμπέλες στην μου-
σική δεν χρειάζονται. Αυτό που χρει-
άζεται ειναι αισθητική και καλά τρα-
γούδια.

Η Ελένη Τσαλιγοπούλου συνεργάζεται πια με την μπάντα των Bo az Musique που για την ίδια δηλώνει δημιουργικότητα, ανανέωση και κάνει
πράξη όλη την ανήσυχη διάθεσή της των τελευταίων χρόνων, δηλώνει στην «Κ». 

info
Συναυλίες Ελένης Τσαλιγοπούλου και Bo az
Musique: Σάββατο 19 Ιουνίου, Πλατεία Κέν-
τρου Κοινωνικών Δραστηριοτήτων, Πανεπι-
στημιούπολη Πανεπιστημίου Κύπρου, Λευ-
κωσία στις 9.00μμ. Είσοδος: 10-15 ευρώ.
Πληρ. 22894000. Κυριακή 21 Ιουνίου, θέα-
τρο Ριάλτο στην Λεμεσό στις 8.30μμ. Είσο-
δος: 13-16 ευρώ. Πληρ. 77777745. 

“Η ιστορία του κόσμου λέει
ότι σε εποχές κρίσεων εξε-
λίσσεται η Τέχνη, απλά πρέ-
πει να είμαστε αισιόδοξοι
και υπομονετικοί γι’ αυτή
την άχαρη μεταβατική πε-
ρίοδο που περνάμε.
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Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

…Σε τι ωφέλησε ο Σόλωνας τους
Αθηναίους απαλάσσοντάς τους
από την υποθήκευση του σώματος
και της ελευθερίας τους; Οι οφει-
λέτες (εξακολουθούν να) είναι δού-
λοι όλων των δανειστών τους...

…Για τους δανειστές μπορούμε
να πούμε: Υπάρχει τόκος πριν τον
τόκο, κι υπάρχει κι άλλος τόκος.
Κι έπειτα περιγελούν τους φιλο-
σόφους που λένε ότι τίποτα δεν
γεννιέται από το τίποτα. Γιατί στην
περίπτωσή τους, από κάτι που
ούτε υπάρχει ούτε υπήρξε, γεν-
νιέται τόκος…

…Θέλω να δείξω σ’ όσους σπεύ-
δουν να δανειστούν πόση ντροπή
φέρνει αυτό και πόση στέρηση
ελευθερίας, καθώς και ότι ο δα-
νεισμός είναι πράξη υπέρτατης
αφροσύνης και μαλθακότητας.
Έχεις; Μην δανείζεσαι, γιατί δεν
σου λείπουν. Δεν έχεις; Μην δα-
νείζεσαι, γιατί δεν θα ξεπληρώσεις
ποτέ το χρέος σου…

…Στη φτώχεια που πολλά κακά
φέρνει μαζί της, μην προσθέτεις
και τις ταλαιπωρίες του δανεισμού

και του χρέους, αλλά και μην της
στερείς το μόνο που υπερέχει του
πλούτου, την ξεγνοιασιά. Γιατί
τότε προκύπτει η γελοία κατάστα-
ση της παροιμίας: Δεν μπορώ να
κουβαλήσω την κατσίκα, φορτώ-
στε στους ώμους μου το βόδι…

…Αν αρκούμασταν στα απα-
ραίτητα, οι δανειστές δεν θα υπήρ-
χαν ως είδος. Τους δανειστές τους
δημιούργησε η τρυφή (καλοπέ-
ραση), όπως ακριβώς και τους χρυ-
σοχόους, τους αργυροχόους, τους
αρωματοποιούς και τους βαφείς
υφασμάτων. Διότι χρεωνόμαστε
για να πληρώσουμε όχι το ψωμί
και το κρασί, μα εξοχικές κατοικίες,
δούλους, μουλάρια, ανάκλιντρα
και τραπεζώματα, καθώς και για
να χρηματοδοτούμε, χωρίς καμία
συγκράτηση, θεάματα για τις πό-
λεις, επιδιδόμενοι σε στείρους και
δυσάρεστους ανταγωνισμούς. Άν-
θρωπος όμως που μπλέκει μια φο-
ρά, μένει χρεώστης για πάντα και,
σαν άλογο που του έχουν φορέσει
χαλινάρι, δέχεται στη ράχη του
τον ένα αναβάτη μετά τον άλλο...

...Οι οφειλέτες δανειζόμενοι από
τον έναν για να πληρώσουν τον
άλλον και μετακυλώντας τα χρέη
τους, φορτώνονται όλο και περισ-
σότερους τόκους και δυσχεραίνουν
όλο και πιο πολύ τη θέση τους.
Και δεν διαφέρουν σε τίποτα από
ανθρώπους που πάσχουν από χο-
λέρα, ασθένεια που, όχι μόνο δύ-
σκολα θεραπεύεται, αλλά και που
προκαλώντας στους ασθενείς εμε-
τούς, τους κάνει να αποβάλλουν
το φάρμακο που τους έχει δώσει
ο γιατρός, με αποτέλεσμα να γί-
νονται διαρκώς όλο και πιο άρρω-
στοι.

Έτσι και οι οφειλέτες, δεν φρον-
τίζουν να γλιτώσουν οριστικά από
τα χρέη και, κάθε φορά που φτάνει
η στιγμή, με οδύνη και σπαραγμό
πληρώνουν τον τόκο, που ευθύς
αμέσως τον διαδέχεται άλλος, προ-
καλώντας καινούργιους πονοκε-
φάλους και ναυτίες. Ενώ θα έπρεπε
να απαλλαγούν από τις οφειλές
τους και να ζήσουν υγιείς και ελεύ-
θεροι…

… «Μα θα μείνω χωρίς δούλους,

χωρίς σπιτικό και χωρίς στέγη;».
Σαν να λέει στον γιατρό ένας άρ-
ρωστος με σώμα πρησμένο από
την ασθένεια: «Μα θα μείνω ισχνός
και άσαρκος;». Γιατί όχι, αν έτσι
θα είσαι υγιής; Μείνε κι εσύ χωρίς
δούλους για να μη γίνεις δούλος
ο ίδιος. Και χωρίς περιουσία για
να μην γίνεις περιουσία του άλ-
λου…

…Και οι οφειλέτες δεν πουλάνε
τα δικά τους χωράφια, ούτε τα
δικά τους σπίτια, αλλά του δανει-
στή, που με τον νόμο τον κατέ-
στησαν κύριό τους. «Μα τον Δία»,
λένε. «Τη γη αυτή μου την άφησε
ο πατέρας μου». Μα και την ελευ-
θερία και την αξιοπρέπεια, που
θα πρέπει να είναι για σένα πιο
σημαντικές, ο πατέρας σου τις
έδωσε. Και το πόδι και το χέρι ο
γεννήτοράς σου το έκανε, αλλά,
άμα σαπίσει, πληρώνεις γιατρό
να σου το κόψει…

Πλούταρχος (45-120 μ.Χ.) «Περί
του μη δειν δανείζεσθαι», σε μετά-
φραση Πολυξένης Παπαπάνου.

ΕΠΙΣΗΣ | Του ΚΩΣΤΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Aτζέντα

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
America is hard to See
whitney.org
Οσοι επισκέπτονται τη Νέα Υόρκη,
σπεύδουν στο νέο μουσείο Whitney. Εί-
ναι ευτυχής συγκυρία να έχει κανείς τη
δυνατότητα να επισκεφθεί ένα νέο
αξιοθέατο στο Μανχάταν και να δει από
κοντά την εξέλιξη ενός, ήδη, διάσημου
μουσείου. Το Whitney Museum, που
εξαρχής παρακολουθεί την αμερικανική
τέχνη, παρουσιάζει για όλο το καλοκαίρι
τη χορταστική, εξαντλητική έκθεση με
τίτλο «America is hard to See». Η έκθε-
ση, που παρουσιάζει υλικό από τις συλ-
λογές του μουσείου, χρησιμοποιεί ως
ευκαιρία το νέο κτίριο για να αποκαλύ-
ψει μια νέα ανάγνωση της ιστορίας της
τέχνης στις Ηνωμένες Πολιτείες από την
αρχή του 20ού αιώνα έως τις μέρες μας.
Με 600 έργα τέχνης στη θέα των επι-
σκεπτών, το Whitney προκαλεί μέσα
από αυτήν την ανθολόγηση νέες προ-
σεγγίσεις πάνω στα θέματα, στις ιδέες,
στις εμμονές και στις αγαπημένες πε-
ριοχές της αμερικανικής τέχνης εδώ και
εκατό χρόνια. Είναι ένας διάλογος σε
εξέλιξη.

ΟΣΛΟ
Νορβηγικό ντιζάιν ’70s
www.nasjonalmuseet.no
H σκανδιναβική αισθητική γραμμή έχει
πιστούς από τα τέλη του 19ου αιώνα, αλ-
λά μεταπολεμικά απογειώθηκε. Στο
Εθνικό Μουσείο του Οσλο, μία καινούρ-
για έκθεση παρουσιάζει τα σχέδια αλλά
και τον αισθητικό κόσμο του διάσημου
Νορβηγού αρχιτέκτονα Sverre Fehn για
το σκανδιναβικό περίπτερο στην Παγκό-
σμια Εκθεση της Οζάκας το 1970.

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Η μινατούρα του Βατερλώ
www.hermitage.nl
O κύριος Πιετ Πρίνσεν επιθεωρεί με ικα-
νοποίηση ένα δικό του επίτευγμα της τέ-
χνης του μοντελισμού: την αναπαράστα-
ση της μάχης του Βατερλώ, που συνέβη
πριν από 200 χρόνια. Την επέτειο αυτή
τιμάει το Μουσείο Ερμιτάζ του Αμστερν-
ταμ παρουσιάζοντας αυτήν την εξαιρετι-
κή μινιατούρα, πάνω στην οποία ο Πιετ
Πρίνσεν εργάστηκε επί 30 χρόνια.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ – ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Η Αναγέννηση του Χάρλεμ
www.metmuseum.org
Η διαρκής επαναξιολόγηση του έργου δη-
μιουργών εξάπτει το ενδιαφέρον. Ο Aaron
Douglas (1899-1979), εκπρόσωπος της λε-
γόμενης «αναγέννησης του Χάρλεμ», έγι-
νε αντικείμενο προσοχής τόσο από το Me-
tropolitan Museum of Art όσο και από τη
National Gallery of Art της Ουάσιγκτον
που αγόρασαν από ένα έργο του. Τα έργα
είχε στην κατοχή του συλλέκτης, ο οποίος
τα είχε αγοράσει το 1978 από τον ίδιο τον
καλλιτέχνη. Τα έργα είναι το «Let My Peo-
ple Go» (π. 1935-1939, Metropolitan Muse-
um of Art) και η «Ημέρα της Κρίσεως»
(1939, National Gallery of Art).

MATIEΣ ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ

Eπιμέλεια: ΜΙΧΑΛΗΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
art@kathimerini.com.cy

ΑΦΙΕΡΩΜΑ 

Η Αικατερίνη Κορνάρο πάει στην όπερα

Μετά από ένα γεμάτο από εμφανίσεις
χειμώνα στην Ελλάδα και την Ευρώπη με
την ευρωπαϊκή του περιοδεία που κρά-
τησε ένα μήνα, ο συμπατριώτης μας τρα-
γουδοποιός Αλκίνοος Ιωαννίδης παίρνει
τη «Μικρή Βαλίτσα» και κάνει αρχή στην
καλοκαιρινή του περιοδεία με τέσσερις
συναυλίες στην Κύπρο. Μαζί του, μετά
από καιρό, παλιοί και καινούριοι φίλοι
μουσικοί, παρουσιάζουν στη σκηνή τρα-
γούδια από τον νέο του δίσκο καθώς και
υλικό από την προηγούμενη δισκογραφία
του και διασκευές άλλων δημιουργών. Η
ιδιαίτερη μουσική, ηχητική και τεχνική
προσέγγιση είναι αποτέλεσμα της ομαδι-
κής εργασίας των εξαιρετικών συνεργα-
τών του που θα απολαύσουμε μαζί του
επί σκηνής. Σάββατο 20 Ιουνίου, Αρχαίο
Θέατρο Κουρίου, Λεμεσός, Κυριακή 21
Ιουνίου, Παττίχειο Δημοτικό Αμφιθέατρο
Λάρνακας, Τρίτη 23 και Τετάρτη 24 Ιουνί-
ου, Αμφιθέατρο Σκαλί Αγλαντζιάς, Λευ-
κωσία. Ώρα Έναρξης: 9.00μμ.

ΧΟΡΟΣ 
Κλασικά και
σύγχρονα έργα
Το Moscow Fine Arts Ballet θα πα-
ρουσιάσει στο Αρχαίο Θέατρο Κουρί-
ου μία βραδιά μπαλέτου με αριστουρ-
γηματικά έργα από το κλασικό και
σύγχρονο ρεπερτόριο. Το πρόγραμμα
περιλαμβάνει έργα όπως «Ο Καρυο-
θραύστης», καθώς και σκηνές από τις
παραστάσεις μπαλέτου «Κλεοπάτρα»,
«Echo of Duncan», «Under the Sky of
Tango» και άλλες. Τετάρτη 17 Ιουλίου,
Αρχαίο Θέατρο Κουρίου στις 8.30μμ.
Πληρ. 99381612, 99236057.

14.6.15-20.6.15

ΦΕΣΤΙΒΑΛ
Εικόνες και όψεις του
εναλλακτικού κινηματογράφου
Το φεστιβάλ που εστιάζει στην πειραματική πλευρά της 7ης
Τέχνης, προβάλλοντας ταινίες δημιουργών προερχόμενων
από διαφορετικές κουλτούρες. Κοινό σημείο των ταινιών
τους: «μια κατακτημένη ανεξαρτησία, ένα ελεύθερο βλέμμα
απέναντι σε κάθε στερεότυπο με κεντρικό άξονα την εξε-
ρεύνηση των αισθητικών και φορμαλιστικών δυνατοτήτων
της οπτικοακουστικής τέχνης και, κυρίως, το σαρκασμό και
την απομυθοποίηση του κατεστημένου». Το Φεστιβάλ είναι
μια πρωτοβουλία του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού,
σε συνεργασία με την Brave New Culture και το Point Centre
for Contemporary Art. Από 18 Ιουνίου μέχρι 24 Ιουνίου με
στο θέατρο Ένα στη Λευκωσία. Έναρξη προβολών στις
8.30μμ. Πληρ. στη σελίδα του φεστιβάλ στο facebook.  

Το Λεβέντειο Δημοτικό Μουσείο Λευκωσίας
με την ευκαιρία της ανανέωσης της αίθου-
σας «Αικατερίνη Κορνάρο», οργανώνει δύο
εκδηλώσεις με τίτλο «Η Αικατερίνη Κορνά-
ρο πάει στην Όπερα». Αφορμή για την εκ-
δήλωση δίνει η σπάνια παρτιτούρα της όπε-
ρας με τίτλο «Η βασίλισσα της Κύπρου», Die
Königin von Cypern/La Reine de Chypre,
που εκτίθεται στην Αίθουσα «Αικατερίνη
Κορνάρο». Κύριο μέρος του προγράμματος
θα αποτελέσει οπερατικό δρώμενο με
άριες από την όπερα «Η βασίλισσα της Κύ-
πρου» με  εκτελεστές επαγγελματίες μου-
σικούς από τη Γερμανία. Το μουσικό μέρος
του προγράμματος εισάγει η διάλεξη «Με-
λοδραματικές προσλήψεις της ιστορίας: η
Αικατερίνη Κορνάρο πάει στην Όπερα» της
καθηγήτριας Άγγελ Νικολάου-Κονναρή,
καρπός της εκτεταμένης έρευνας της για
την συγκεκριμένη όπερα. Οι εκδηλώσεις
θα λάβουν χώρα την Τρίτη 16 και την Τε-
τάρτη 17 Ιουνίου με διάλεξη, ξεναγήσεις
και άριες από την ομώνυμη όπερα από τις
6.30μμ μέχρι τις 8.45μμ και τις δύο μέρες.
Είσοδος ελεύθερη. Πληρ. 22661475.

ΜΟΥΣΙΚΗ 
H Βάκια Σταύρου σε
Λευκωσία και Λεμεσό 
Η γνωστή Κύπρια ερμηνεύτρια και τραγουδοποι-
ός Βάκια Σταύρου θα βρεθεί αυτή την εβδομάδα
στην Κύπρο μετά από ένα χειμώνα πετυχημένων
συναυλιών σε θέατρα του Παρισιού, του Βερολί-
νου, του Μονάχου και της Κολωνίας για να μας
παρουσιάσει μια ατμοσφαιρική μουσική παρά-
σταση που αναμιγνύει γλώσσες, διαλέκτους και
συναισθήματα. Ένα μικρό δείγμα από τα πολύ
καινούργια της τραγούδια αλλά και από τα παλαι-
ότερα που καθιέρωσαν και την πορεία της, κα-
θώς και αγαπημένα της τραγούδια από κορυφαί-
ους συνθέτες. Τετάρτη 17 Ιουλίου, Θέατρο Ριάλτο
στην Λεμεσό και Πέμπτη 18 Ιουνίου στο αρχοντι-
κό της οδού Αξιοθέας στο πλαίσιο του Πολιτιστι-
κού Φεστιβάλ του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

“Μείνε κι εσύ χωρίς
δούλους για να μη
γίνεις δούλος ο ίδιος.
Και χωρίς περιουσία
για να μην γίνεις περι-
ουσία του άλλου…

Έκθεση γύρω από την όπερα για την Κορνάρο θα παρουσιάζεται επίσης στο μικρό χώρο «Το
Κουτί της Πανδώρας» με σχετικά εκθέματα.

ΣΥΝΑΥΛΙΑ 

Στην Κύπρο «Μικρή Βαλίτσα» με τον Αλκίνοο

«Μη δειν δανείζεσθαι…»

ΜΟΥΣΙΚΗ 
Monsieur Doumani
στην Αξιοθέα
Το δημοφιλές και πλέον διεθνές κυ-
πριακό σχήμα των Monsieur Doumani
με αφορμή την κυκλοφορία του δεύ-
τερου τους ψηφιακού δίσκου Sikoses
θα βρεθεί ξανά στο αρχοντικό της
οδού Αξιοθέας για μία συναυλία στο
πλαίσιο του 18ου Πολιτιστικού Φεστι-
βάλ του Πανεπιστημίου Κύπρου. Δια-
τηρώντας ως βάση τους την κυπριακή
παραδοσιακή μουσική, συνθέτουν
νέα κομμάτια με επιρροές από τη
μουσική παράδοση της Νότιας Ιτα-
λίας, των Σκανδιναβικών και των Βαλ-
κανικών χωρών, εμπλουτίζοντας τον
ήχο τους με ηλεκτρονικά στοιχεία.
Κυριακή 14 Ιουνίου, αρχοντικό οδού
Αξιοθέας, Παλιά Λευκωσία στις
8.30μμ. Πληρ. 22894531, 22894532.
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Το περιοδικό 
για τον πολιτισμό 

του κρασιού.
 200 οινικές 
προτάσεις, 

συνδυάσμένες 
με εύκολους, 

πεντανόστιμους 
μεζέδες 

για βραδιές 
οινοποσίας.

ΟΙΝΟΧΟΟΣ

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 21 ΙΟΥΝΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΤΟ ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ

Του ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Καλλιεργώντας την αρχή ότι το πα-
νεπιστήμιο είναι ταυτόχρονα χώρος
γνώσης και πολιτισμού το Ευρωπαϊκό
Πανεπιστήμιο Κύπρου προχώρησε
στη θεσμοθέτηση ετήσιου πολιτι-
στικού μήνα.  Αυτό το καλοκαίρι ο

πρώτος Πολιτιστικός Μήνας, που θα
διαρκέσει μέχρι τις 12 Ιουλίου, είναι
αφιερωμένος στο έργο και την προ-
σωπικότητα του Μάνου Χατζιδάκι.
Με αφορμή τα 90 χρόνια από τη γέν-
νηση του το Ευρωπαϊκό Πανεπιστή-
μιο τιμά τον μεγάλο δημιουργό που
έθεσε με την ευαισθησία και την αι-
σθητική της μουσικής του την σφρα-
γίδα του όχι μόνο στο σύγχρονο πο-
λιτισμό της Ελλάδας αλλά και ολό-
κληρου του κόσμου. Πρωτοπόρος
στην τέχνη του, ο Χατζιδάκις σημά-
δεψε με τη ζωή και το έργο του τα
μουσικά δρώμενα μιας ολόκληρης
εποχής, ξεπερνώντας τα σύνορα της
Ελλάδας. Κατά τη διάρκεια του Πο-
λιτιστικού Μήνα έχουν προγραμμα-
τιστεί μεταξύ άλλων συναυλίες, κι-

νηματογραφικές προβολές με τη μου-
σική του, αριθμός διαδραστικών και
μη εκδηλώσεων. Το πολυήμερο αφιέ-
ρωμα θα ολοκληρωθεί με μία συναυ-
λία από τρεις νέους σημαντικούς και
ενεργούς Κύπριους μουσικούς που
θα ερμηνεύσουν επί σκηνής έργα
του μεγάλου Έλληνα μουσικοσυν-
θέτη. Ο Γιάννης Κουτής στο ούτι,
την κιθάρα και το τραγούδι, η Ελε-
ωνόρα Ρούσου στο φλάουτο και στο
τραγούδι και ο Νικόλας Τρύφωνος
στο κοντραμπάσο θα αναμείξουν τα
ηχοχρώματά τους δημιουργώντας
μουσικά τοπία με γνώμονα τις πλού-
σιες αρμονίες και τις λυρικές μελωδίες
της αγαπημένης μουσικής του Μάνου
Χατζιδάκι. Οι τρεις  καλλιτέχνες οι
οποίοι κλείνουν τον Πολιτιστικό Μή-

να του Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου
με την συναυλία «Τρίπτυχο Μάνος
Χατζιδάκις» μοιράζονται στην «Κ»
σκέψεις και συναισθήματα για τον
μουσικό που τους ενέπνευσε, μάγεψε,
ταξίδεψε και συντροφεύει τόσο την
καλλιτεχνική όσο και την προσωπική
τους πορεία μέχρι σήμερα.   

Info: H συναυλία «Τρίπτυχο
Μάνος Χατζιδάκις» θα πραγ-

ματοποιηθεί την Κυριακή 12 Ιουλίου
στο πάρκο «Τάκης Ζεμπύλας» που
βρίσκεται στην ενορία Χρυσελεού-
σας παρά την οδό Κάσου, Ρόδου, Τε-
νέδου στον Στρόβολο στις 8.30μμ.
Είσοδος ελεύθερη. Ολόκληρο το
πρόγραμμα στην ιστοσελίδα
www.euc.ac.cy

1925-2015: 90 χρόνια Μάνος Χατζιδάκις 
Ένας μήνας αφιερωμένος στον μεγάλο Έλληνα μουσικοσυνθέτη από το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου  

«Χάρτινο το φεγγαράκι, ψεύτικη η ακρογια-
λιά, αν με πίστευες λιγάκι θα’ σαν όλα αλη-
θινά». Ο Χατζηδάκις, από τότε που θυμάμαι
τον εαυτό μου ως ακροατή, είχε την ικανό-
τητα να ζωντανεύει τον ψυχικό πυρήνα των

διαστάσεων, των
αισθήσεων, των
συλλογισμών. Τον
φαντάζομαι να μι-
λάει τη δική του
γλώσσα στις πρό-
βες, να προβλημα-

τίζει δημιουργικά και να καθοδηγεί τους συ-
νεργάτες του με το ιμπρεσιονιστικό του τα-
περαμέντο, να ακούει και να μετουσιώνει τα
σχήματα, τα χρώματα, τα γύρω του όλα σε
μουσική. Μου αφήνει πάντα μια γλυκιά νο-
σταλγία και μια θερμή αγάπη, σαν να ξέρω
χρόνια αυτή τη μουσική, σαν να ήμαστε πα-
λιοί γνώριμοι σε μια άλλη ζωή. Μου δίνει
περιθώριο να την αφουγκραστώ και να την
κάνω δική μου, ίσως επειδή γνωρίζω, κατά
βάθος, πως είναι η μυστική μας κληρονομιά.

Ελεωνόρα Ρούσου, Μουσικός

Η μυστική μας
κληρονομιά, η μουσική του 

Η μουσική του Μάνου Χατζιδάκι ανέκαθεν είχε την
δύναμη με έναν αβίαστα φυσικό τρόπο να με κα-
θηλώνει και να με μετατοπίζει νοητικά σε έναν
άλλο κόσμο, σε μια άλλη διάσταση. Σε έναν τόπο
όπου η βαθιά ευαισθησία και η πλούσια μελωδικό-

τητα βρίσκονται σε πλήρη
αρμονία με τον δυναμισμό
και την λυρικότητα που χα-
ρακτηρίζει την μουσική του
Χατζιδάκι. Δυστυχώς, δεν
είχα την ευκαιρία να γνω-
ρίσω κατ’ ιδίαν τον μεγάλο

αυτό συνθέτη αλλά με κάποιο μαγικό τρόπο η μου-
σική του φαντάζει τόσο οικεία στη ψυχή και στα
αυτιά μου. Είχα βέβαια την μεγάλη τύχη να μαθη-
τεύσω δίπλα σε έναν συνεργάτη του Χατζιδάκι, τον
κιθαριστή και σπουδαίο συνθέτη Κώστα Γρηγορέα.
Ίσως ενδόμυχα να είναι και ο Χατζιδάκις ένας λόγος
που αγάπησα πολύ τον ήχο της κλασσικής κιθάρας.
Σας παροτρύνω να ακούσετε τον δίσκο του Κώστα
Γρηγορέα «Τετράδιο για κιθάρα», με ιδιαίτερες εκτε-
λέσεις για σόλο κιθάρα της μουσικής του Μάνου
Χατζιδάκι.     

Γιάννης Κουτής, Μουσικός 

Αρμονία ευαισθησίας
και μελωδικότητας

Για μένα ο Μάνος Χατζιδάκις είναι ένας από τους
κορυφαίους Έλληνες μουσικοσυνθέτες. Είναι ο
πρώτος που συνέδεσε με το έργο του τη λόγια με
τη λαϊκή μουσική παράδοση. Άφησε πίσω του πάνω
από 300 τραγούδια, 67 θεατρικά έργα, 76 κινημα-

τογραφικά, 10 μπαλέτα και
πολλά άλλα. Το έργο του άλ-
λαξε την αισθητική του ελ-
ληνικού τραγουδιού. Χωρίς
αυτόν η ελληνική μουσική
σκηνή θα ήταν κατά πολύ
φτωχότερη. Οι Εσπερινοί, ο

μελοποιημένος Έλιοτ, τα τραγούδια με το Γκάτσο,
η Πορνογραφία, τα ρεμπέτικα. Όλα αυτά συνθέτουν
ένα μεγάλο καλλιτέχνη, που χωρίς αυτόν η μουσική
στον ελλαδικό χώρο θα ήταν πολύ διαφορετική.
Εμένα προσωπικά κάτι που με στιγμάτισε όσων
αφορά στον Χατζιδάκι ήταν η διάλεξη του για το
ρεμπέτικο το 1949. Ο 24χρονος τότε Χατζιδάκις τά-
ραξε τα νερά δίνοντας μια προφητική διάλεξη κατά
την άποψη μου, για το περιφρονημένο τότε είδος
τραγουδιού ξεκινώντας βασικά την αποπεριθωριο-
ποίηση του ρεμπέτικου.

Νικόλας Τρύφωνος, Μουσικός 

Σύνδεση λόγιας και λαϊκής
μουσικής παράδοσης 

<<<<<<<

Πρωτοπόρος στην τέχνη του, ο
Μάνος Χατζιδάκις σημάδεψε
με τη ζωή και το έργο του τα
μουσικά δρώμενα μιας ολό-
κληρης εποχής, ξεπερνώντας
τα σύνορα της Ελλάδας. 

Ο Μάνος Χατζιδάκις έθεσε - με την ευαισθησία και την αισθητι-
κή της μουσικής του - την σφραγίδα του όχι μόνο στο σύγχρονο
πολιτισμό της Ελλάδας αλλά και ολόκληρου του κόσμου.
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ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΓΙΩΡΓΟΣ ΣΥΜΠΑΡΔΗΣ
Μεγάλες γυναίκες
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. Μ 112

«Εχεις μαγειρέψει τίποτα
να φάμε;», μια ερώτηση
του νεαρού Σταύρου και μια
τρομακτική ομοιότητά του
με τον παπά της ενορίας
όπου εκκλησιάζεται ήταν
ικανή συνθήκη για να ανοί-
ξει την κουζίνα της, το σπίτι

της και εν τέλει την καρδιά της η Σοφία, μια με-
σήλικη διαζευγμένη γυναίκα που ζει στο κέν-
τρο της Αθήνας, μόνη, ανάμεσα σε μετανά-
στες, γυναίκες της Εκκλησίας και απωθημένες
επιθυμίες. Η κατσαρόλα γίνεται η αφορμή για
να εμπλακεί σε μια ιστορία που ταράζει τη ζωή
της με καταλυτικό τρόπο. Ο Γιώργος Συμπάρ-
δης γράφει μια νουβέλα για τα όμοια και τα αν-
τίθετα. ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΚΑΖΟΥΟ ΙΣΙΓΚΟΥΡΟ
Ο θαμμένος γίγαντας
μετ. Αργυρώ Μαντόγλου
εκδ. Ψυχογιός, σελ. 440

Την εποχή των θρύλων, λί-
γο μετά τον θάνατο του βα-
σιλιά Αρθούρου, σ’ ένα χω-
ριό που μια μυστηριώδης
ομίχλη καλύπτει κι επηρεά-
ζει τη μνήμη, ένα ηλικιωμέ-
νο ζευγάρι αποφασίζει ν’
αναζητήσει τον γιο του που

αχνά θυμάται πως έφυγε πριν από πάρα πολ-
λά χρόνια. Καθ’ οδόν ο Αξλ και η Μπέατρις θα
συναντήσουν έναν ιππότη κι ένα κυνηγημένο
παιδί, που πρέπει να πεθάνει γιατί οι συγχω-
ριανοί του νομίζουν πως το ’χει δαγκώσει ένας
δράκος. Ο πολυβραβευμένος συγγραφέας
δημιουργεί και πάλι μιαν ιστορία υποβλητικής
ατμόσφαιρας. ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΤΖΟΝΑΘΑΝ ΛΕΘΕΜ
Οι κόκκινες βασίλισσες
μετ. Ελένη Ηλιοπούλου
εκδ. Κέδρος, σελ. 478

Ο δεξιοτέχνης αφηγητής
Τζόναθαμ Λέθεμ περιγρά-
φει με τόλμη την ιστορία
των Αμερικανών ριζοσπα-
στών της Αριστεράς, από τις
πρώτες μεταπολεμικές δε-
καετίες έως και τις μέρες
μας και το κίνημα Occupy. Η

οικογενειακή ιστορία της Ρόουζ Ζίμερ, της
«κόκκινης βασίλισσας» του Σανισάιντ του
Κουίνς, αποτελεί τον άξονα γύρω από τον οποίο
παρακολουθούμε τη δύσκολη εξέλιξη του κομ-
μουνιστικού κινήματος –στο πιο αντικομμουνι-
στικό περιβάλλον του κόσμου–, τις διώξεις του
Μακαρθισμού και το κίνημα για τα δικαιώματα
των Αφροαμερικανών. ΑΙΜΙΛΙΟΣ ΧΑΡΜΠΗΣ

ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ ΜΥΘΙΣΤΟΡΗΜΑ
ΦΙΛΙΠ ΚΕΡ, Το ψοφίμι
μετ. Δημ. Κωνσταντίνου
εκδ. Ολκός, σελ. 312

Στην Αγία Πετρούπολη
δολοφονείται ο πιο διά-
σημος Ρώσος δημοσιο-
γράφος. Τη διαλεύκανση
του εγκλήματος αναλαμ-
βάνει ο Γκρούσκο, επικε-
φαλής της Υπηρεσίας
Δίωξης του Οργανωμένου

Εγκλήματος, καθώς όλα τα σημάδια δεί-
χνουν τη μαφία. Μόνο που οι μαφίες προ-
έρχονται από πολλές μεριές, από διάφορες
πρώην σοβιετικές δημοκρατίες. Ο Φίλιπ Κερ
είναι από τους πιο δημοφιλείς ξένους συγ-
γραφείς στο ελληνικό αναγνωστικό κοινό.
«Το ψοφίμι» επανακυκλοφορεί από τις ίδιες
εκδόσεις και θεωρείται κλασικό αστυνομικό
μυθιστόρημα. ΟΛΓΑ ΣΕΛΛΑ

ΕΚΛΑΪΚΕΥΜΕΝΗ ΕΠΙΣΤΗΜΗ
DAVID BERLINSKI
Ο βασιλιάς του άπειρου χώρου
Ο Ευκλείδης και τα στοιχεία του
μετ. Γιώργος Κυριακόπουλος
εκδ. Τραυλός, σελ. 204

Εχοντας επιβιώσει για πά-
νω από 2.000 χρόνια, τα
ευκλείδεια «Στοιχεία» προ-
καλούν δέος. Οχι μόνο διότι
αποτελούν το πιο επιτυχη-
μένο εγχειρίδιο μαθηματι-
κών από καταβολής κό-
σμου, αλλά και διότι διαθέ-

τουν την εξής ιδιαιτερότητα: χωρίς να έχει
ανακαλύψει κάτι που δεν ήταν έως τότε γνω-
στό, ο Ευκλείδης κατόρθωσε να συγκεντρώσει
τις σκόρπιες έως τότε προτάσεις της Γεωμε-
τρίας και να τις διατυπώσει σε ένα αυστηρά
συνεκτικό σύστημα.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

500ΛΕΞΕΙΣ ΜΕ ΤH ΡΟΥΛΑ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Γεννήθηκε στην Καλαμάτα το 1955 και
σπούδασε Γαλλική Φιλολογία στην Αθήνα.
Είναι δημοσιογράφος και παράλληλα γρά-
φει θέατρο. Το τελευταίο της έργο «Οδός
Πολυδούρη» παίχτηκε φέτος για δεύτερη
χρονιά. Αυτόν το μήνα θα κυκλοφορήσει
από τις εκδόσεις «Πόλις», σε δική της
μετάφραση, το «Για να μη χάνεσαι στη
γειτονιά», το νέο μυθιστόρημα του Πατρίκ
Μοντιανό (Νόμπελ Λογοτεχνίας 2014).

Ποια βιβλία έχεις αυτόν τον καιρό πλάι
στο κρεβάτι σου;
Τα προσφάτως διαβασμένα. Οσα συνε-
χίζουν να με απασχολούν και τα θέλω
δίπλα μου μέχρι να αποφασίσω να δια-
βάσω κάτι άλλο. Αυτό το διάστημα έχω
τις «Μεγάλες Γυναίκες» του Γιώργου
Συμπάρδη και το «Οι ιστορίες θα μας
σώσουν» του Μιχάλη Μητσού.
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα ήθε-
λες να είσαι και γιατί;
Η Λότε στη Βαϊμάρη του Τόμας Μαν ή ο
Σίμορ από το «Ψηλή σηκώστε στέγη ξυ-
λουργοί» του Σάλιντζερ. Γιατί είναι τα
πιο υπέροχα πλάσματα του κόσμου. Θα
έπρεπε να είχαν παντρευτεί.
Με ποιον συγγραφέα θα ήθελες να δει-
πνήσεις;
Θα ήθελα καφέ και πολλά τσιγάρα με τη
Λούλα Αναγνωστάκη. Θα ήθελα, επίσης,
να γινόταν και να ερχότανε ο Δημήτρης
Κεχαΐδης να με πάει βόλτα με το mini
morris του, να μιλάμε και να γελάμε χωρίς
να τρώμε και να πίνουμε τίποτα.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σε
έκανε να θυμώσεις;
Ενός νέου σε ηλικία συγγραφέα που
έγραφε συνέχεια «ανακούρκουδα» και
«ολάκερο».
Και το τελευταίο που σε συγκίνησε;
Με ενθουσίασε, πες καλύτερα. Η συλ-
λογή διηγημάτων «Γκιάκ» του Δημοσθέ-

νη Παπαμάρκου.
Αρθρογραφείς και σχολιάζεις χρόνια.
Ποιους θεωρείς ότι επηρεάζουν οι αρ-
θρογράφοι; Διαμορφώνουν, και ποιους;
Αλίμονό μου αν είχα κατά νου να επη-
ρεάσω ή να διαμορφώσω. Καλύτερα ν’
άνοιγε η γη να με καταπιεί. Η αρθρο-
γραφία για μένα είναι το αλάνθαστο
κόλπο να φαντάζομαι τον τέλειο συνο-
μιλητή και να συνάπτω σχέσεις μαζί
του.
Η δημοσιογραφική γραφή πόσο σε βοή-
θησε στο πεδίο της θεατρικής γραφής;
Μετέφερες κάτι από τη μία στην άλλη;
Καμία σχέση. Εντελώς διαφορετικά
γρανάζια, άλλο dress code. Στη δημο-
σιογραφία προσέρχομαι ευπρεπώς, με
ένδυμα κοκτέιλ, γιατί μας βλέπει κι ο
κόσμος. Στο θέατρο είμαι με τη ρόμπα
και τις παντόφλες μου.
Είχες δει πολύ θέατρο ή είχες διαβάσει
πολύ θέατρο πριν καταπιαστείς με δικά
σου έργα;
Είχα δει και είχα διαβάσει αρκετά, αλλά
όχι και πάρα πολύ. Τα δικά μου άρχισαν
να γράφονται κάπου ενδιάμεσα, τη
στιγμή που συνδέθηκα λίγο καλύτερα
με το αρχαίο δράμα και το θέατρο του
παραλόγου.
Τι σε κάνει να χαλαρώνεις, να ονειρεύεσαι
και να ελπίζεις;
Περνάω απέραντες ώρες επίσημης
απραξίας. Με πρώτον τον ύπνο, αυτές
είναι ο πιο εποικοδομητικές ώρες της
ζωής μου. Επίσης, είμαι εξαρτημένη
από τον ήχο του πληκτρολογίου μου,
που είναι ένα αγκωνάρι παλιάς τεχνο-
λογίας. Οποτε το κοπανάω, μου φτιά-
χνει το κέφι. Ισως αυτός να είναι ο λό-
γος που μ’ αρέσει το κινέζικο θέατρο
και ο σαματάς που κάνουν τα κρουστά
του. Παλιά έπαιζα λίγο πιάνο και ακορν-
τεόν. Μια μέρα ελπίζω να γίνω ντράμερ.

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

«Μαύρες τρύπες» και «σκουληκότρυπες»
Aν και προσπαθούσα εδώ και αρκετό καιρό,
μόλις πρόσφατα κατόρθωσα, επιτέλους, να
δω την κινηματογραφική ταινία «Interstel-
lar», που έπαιζε στους κινηματογράφους
τον περασμένο Νοέμβριο. Στην ταινία αυτή,
επιστημονικός σύμβουλος και δημιουργός
της αρχικής ιδέας ήταν ο Kip Thorne, επί
πολλά χρόνια καθηγητής Θεωρητικής Φυ-
σικής στο Ινστιτούτο Τεχνολογίας της Κα-
λιφόρνιας (Cal Tech), ενώ οι «χωροχρονικές
σήραγγες» και οι «μαύρες τρύπες» παίζουν
πρωταγωνιστικό ρόλο. Μια «μαύρη τρύπα»
είναι πραγματικά ένα από τα πιο μυστηριώδη
ουράνια αντικείμενα, στο εσωτερικό των
οποίων οι νόμοι της Φυσικής δεν έχουν
καμιά υπόσταση. Οι «μαύρες τρύπες» δη-
μιουργούνται όταν άστρα με υλικά πολλα-
πλάσια της ύλης που έχει ο Ηλιος φτάσουν
στο τέλος της ζωής τους και αναγκαστούν
να καταρρεύσουν και να εκραγούν. Η έκρηξη
αυτή, που ονομάζεται «σουπερνόβα», είναι
ένα από τα πιο βίαια φαινόμενα στο Σύμπαν,
με αποτέλεσμα την αστραπιαία κατάρρευση
του άστρου και τη δημιουργία μιας «μαύρης
τρύπας». Πρόκειται για ένα «αντικείμενο»
που προβλέπεται από τη Θεωρία της Βαρύ-
τητας του Αλμπερτ Αϊνστάιν, σύμφωνα με
την οποία κάθε άστρο ή πλανήτης, καθετί
το υλικό στο Σύμπαν, δημιουργεί μια πα-
ραμόρφωση στον χωρόχρονο γύρω του. Η
παραμόρφωση, μάλιστα, αυτή είναι ανάλογη
με την ποσότητα των υλικών που περιλαμ-
βάνει.

Στα γιγάντια άστρα η κατάρρευση συ-
νεχίζεται ακάθεκτη έως ότου το άστρο πε-
ριοριστεί σ’ ένα «ιδιόμορφο χωροχρονικό
σημείο» που ονομάζεται «μοναδικότητα».
Σύμφωνα, δηλαδή, με τις εξισώσεις της Γε-
νικής Σχετικότητας, στο «ιδιόμορφο» αυτό
σημείο η πυκνότητα είναι άπειρη, ο χώρος
έχει άπειρη καμπυλότητα και ο χρόνος
«σταματά» να υπάρχει. Η δύναμη της βα-
ρύτητας μιας «μαύρης τρύπας», δηλαδή,
παραμορφώνει τον χωρόχρονο γύρω της

σε τέτοιο βαθμό, ώστε ούτε κι αυτό ακόμη
το φως να μην μπορεί να διαφύγει από την
ελκτική της δύναμη. Για να γίνει κατανοητό
το γεγονός αυτό, πάρτε, για παράδειγμα,
τη βαρύτητα της Γης. Για να διαφύγει κάποιος
από τη βαρυτική έλξη της Γης, χρειάζεται
έναν πύραυλο που θα κινείται με ταχύτητα
40.000 χιλιομέτρων την ώρα (δηλαδή με 11
χλμ. το δευτερόλεπτο). Μ’ αυτή την ταχύ-
τητα, ο πύραυλος κινείται τόσο γρήγορα,
ώστε η βαρυτική δύναμη της Γης δεν μπορεί
να τον τραβήξει πίσω στην επιφάνεια. Στην
περίπτωση, όμως, μιας «μαύρης τρύπας»,
η απαιτούμενη ταχύτητα διαφυγής υπερ-
βαίνει την ίδια την ταχύτητα του φωτός
(300.000 χιλιόμετρα το δευτερόλεπτο). Γι’
αυτό ακόμη και μία αχτίδα φωτός δεν μπορεί
να «τρέξει» αρκετά γρήγορα για να ξεφύγει.
Αυτό σημαίνει ότι ο εντοπισμός μιας «μαύρης
τρύπας» μπορεί να γίνει μόνο από την επί-
δραση που αυτή έχει στη γύρω της περιοχή
και σε κάποιο γειτονικό της άστρο. Γιατί
αφού τα περισσότερα άστρα στο Σύμπαν
είναι μέλη διπλών και πολλαπλών αστρικών
συστημάτων, υπάρχει περίπτωση ένα από
τα δύο άστρα ενός ζευγαριού να εξελιχθεί
σε «μαύρη τρύπα», κι έτσι εάν βρίσκεται
αρκετά κοντά στο άλλο άστρο η δύναμη
της τεράστιας βαρύτητάς της θα τραβήξει
τα υλικά του συντρόφου της σαν μια από-
κοσμη διαστημική ρουφήχτρα. Τα αστρικά
υλικά συγκεντρώνονται σ’ έναν παχύ «δίσκο
επικάθισης» γύρω από τη «μαύρη τρύπα»,
σε μια τελευταία προσπάθεια ν’ αποφύγουν
το αναπόφευκτο. Μάταια όμως, γιατί σύν-
τομα η βαρυτική δύναμη της «μαύρης τρύ-
πας» τα τραβάει με επιταχυνόμενο ρυθμό
στην απύθμενη άβυσσό της, εκπέμποντας
στα πρόθυρα τεράστιες ποσότητες ακτίνων
Χ, που είναι το κύκνειο άσμα των καταδι-
κασμένων σε αφανισμό υλικών. Αυτές τις
ακτινοβολίες μπορούμε να παρατηρήσουμε
άνετα με τα διαστημικά μας τηλεσκόπια
και να εντοπίσουμε έτσι την ύπαρξη μιας

«μαύρης τρύπας», αλλά και να υπολογίσουμε
την ποσότητα των υλικών που διαθέτει.

Θα αναρωτιέστε, όμως: «Πού πηγαίνουν
όλα αυτά τα υλικά που εισχωρούν στη μαύρη
τρύπα»; Αφού η βαρυτική δύναμη της «μαύ-
ρης τρύπας» μάς εμποδίζει να εισχωρήσουμε
στο εσωτερικό της, δεν υπάρχει τρόπος να
γνωρίζουμε τον μελλοντικό πραγματικό
προορισμό των υλικών που εισχωρούν στο
εσωτερικό της.

Το γεγονός, όμως, αυτό δεν εμποδίζει
τους θεωρητικούς Φυσικούς να κάνουν τις
δικές τους υποθέσεις. Μία από τις υποθέσεις
αυτές είχε επεξεργαστεί ο ίδιος ο Αϊνστάιν
με τον συνεργάτη του Nathan Rosen το
1935, και η οποία ονομάστηκε «Γέφυρα
Αϊνστάιν-Ρόζεν». Το 1957, ο περίφημος
Αμερικανός θεωρητικός Φυσικός John Ar-
chibald Wheeler έδωσε στις κοσμικές αυτές
σήραγγες την ονομασία «σκουληκότρυπες»,
αλλά απέδειξε ότι δεν μπορούν να παρα-
μείνουν σταθερές. Σύμφωνα με την άποψη
αυτή, οι «μαύρες τρύπες» θα μπορούσαν
να σχηματίζουν παράξενες κοσμικές σή-
ραγγες, οι οποίες ίσως να οδηγούν σε κάποιο
άλλο άγνωστο Σύμπαν, με το οποίο δεν
υπάρχει καμιά άλλη επικοινωνία, ούτε και
τρόπος επιστροφής. Παράλληλα, μια άλλη
εκδοχή, προτείνει τη σύνδεση μιας «μαύρης
τρύπας» με άλλα σημεία του δικού μας Σύμ-
παντος.

Σημεία, δηλαδή, που απέχουν μεταξύ
τους όχι μόνο στον χώρο αλλά και στον
χρόνο. Φυσικά, αφού ο χρόνος και ο χώρος
είναι έννοιες που δεν έχουν καμιά υπόσταση
στο εσωτερικό μιας «μαύρης τρύπας», υπάρ-
χει πιθανότητα κάποτε στο μέλλον, και με
την κατάλληλη τεχνολογία, να γίνουν οι
«μαύρες τρύπες» το κλειδί των μελλοντικών
μας μετακινήσεων στην προσπάθειά μας
να εξερευνήσουμε ολάκερο το Σύμπαν.

* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι επίτιμος διευ-
θυντής του Ευγενίδειου Πλανητάριου.

KΡΙΤΙΚΗ / Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Ενας κόσμος εξ αρχής
ΙΩΑΝΝΑ ΜΠΟΥΡΑΖΟΠΟΥΛΟΥ
Ο δράκος της Πρέσπας Ι. Η κοιλάδα
της λάσπης,
εκδ. Kαστανιώτη, σελ. 580

Η ελληνική πεζογραφία δεν δια-
θέτει σπουδαία παράδοση στις
συναρπαστικές φανταστικές
εξιστορήσεις, στις αφηγήσεις
που στήνουν πλούσια σκηνικά,
που φτιάχνουν χαρακτήρες κι
επινοούν περιπέτειες που κό-
βουν την ανάσα. Η μυθιστοριο-
γραφία μας τείνει να είναι, θα
έλεγε κανείς, περισσότερο αυ-
τοβιογραφικά βιωματική και μο-
νοφωνική ως προς τη σύνθεση.
Γι’ αυτό και η 47χρονη Ιωάννα
Μπουραζοπούλου, με τα τρία
μυθιστορήματα των τελευταίων
οκτώ χρόνων, μοιάζει να μην
αντλεί τόσο απ’ το ελληνικό όσο
απ’ το αγγλοσαξονικό και γαλ-
λικό υπέδαφος των κλασικών
περιπετειωδών αφηγημάτων
που, όταν τα διαβάζαμε στα νιά-
τα μας, ήταν ικανά να μας κρα-
τήσουν ξάγρυπνους ολόκληρη
τη νύχτα.

Αν το «Τι είδε η γυναίκα του
Λωτ» (2007) εκτυλισσόταν στη
Νεκρά Θάλασσα και στο Παρίσι
του μέλλοντος και «Η ενοχή της
αθωότητας» (2011) σε μεσαι-
ωνικής παράδοσης μικρές ευ-
ρωπαϊκές πόλεις, η σημερινή
«Κοιλάδα της λάσπης», που απο-
τελεί πρώτο μέρος της τριλογίας

«Ο Δράκος της Πρέσπας», εκτυ-
λίσσεται στις όχθες της τριε-
θνούς βαλκανικής λίμνης. (Στα
Βαλκάνια και σε μια μελλοντική
Αθήνα εκτυλισσόταν και το πρω-
τολειακό «Μπουντουάρ του Να-
δίρ», 2003). Στα σκοτεινά νερά
της Πρέσπας απο-
καλύπτεται, λοι-
πόν, πως βρήκε
καταφύγιο ένας
επιθετικός δρά-
κος. Η ζωή αλλάζει
άρδην, χωριά εκ-
κενώνονται, ερευ-
νητές καταφθά-
νουν, καινούργιες
θεωρίες πλάθον-
ται μαζί με ανθη-
ρότατες τουριστι-
κές βιομηχανίες σ’ έναν κόσμο
που κυβερνάται από μια Παγ-
κόσμια Τράπεζα Ανάπτυξης και
τον πανίσχυρο αυταρχικό διοι-
κητή της. (Η αντικατάσταση
των πολιτικών από συγκεντρω-
τικές κοινοπραξίες και διαχει-
ριστικές συντεχνίες με ανεξέ-
λεγκτους ύπατους αρμοστές
αποτελεί αγαπημένο θέμα της
Μπουραζοπούλου). Κατά τη συ-
νήθειά της, η προικισμένη μυ-
θιστοριογράφος φιλοτεχνεί τον
κόσμο εξ αρχής – τις ευφάντα-
στες ομάδες που εγκαταστάθη-
καν στη νότια βροχερή όχθη
της λίμνης, γεμάτες κωμικές ιδε-
οληψίες χριστιανικής, αρχαι-

οελληνικής αλλά και επιστημο-
νικοφανούς εμπνεύσεως, στην
προσπάθειά τους να επιλύσουν
το μυστήριο του δράκου. Με τις
ποιητικές δοξασίες και τις μυη-
τικές τελετουργίες τους, οι πε-
ζογράμματοι, οι Μηνισίτες, οι

Τρεις Παίδες Εν Κα-
μίνω, οι Αίεν Αίεν,
οι Εξελικτικιστές,
οι Ηρακλείδες ή οι
Αργοναύτες της Νύ-
χτας είναι ολόψυχα
αφιερωμένοι στις
δρακολογικές θεω-
ρίες τους, που εν-
τέλει ισοδυναμούν
με απόπειρες ανί-
χνευσης των πρώ-
των αρχών του κό-

σμου. Το ισχυρό χαρτί της πε-
ζογράφου είναι ότι παράλληλα
προς τη δραματική πλοκή που
εξελίσσεται με απροσδόκητες
ανατροπές και αναπάντεχες εκ-
πλήξεις, οι πρωτεϊκές της περι-
πέτειες ποτέ δεν είναι αθώες,
αλλά προσφέρονται για αναγω-
γές σε πολύ σοβαρά ζητήματα
– στις μυστικές οδούς της κα-
θυπόταξης που χρησιμοποιεί η
ακόρεστη δίψα της κάθε εξου-
σίας, στα ύπουλα παιχνίδια που
παίζει ο νους και στους ιδεολο-
γικούς επικαθορισμούς που αθέ-
ατα μάς ρυθμίζουν. Κι αποτελεί
εξαιρετικό μυθιστορηματικό εύ-
ρημα γύρω από την προβλημα-

τική τού από πού αντλεί η εξου-
σία την ολέθρια ισχύ της, το γε-
γονός πως όχι το αληθινό τέρας
αλλά ο «δράκος» της Παγκόσμιας
Τράπεζας Ανάπτυξης, ο παντο-
δύναμος, επίφοβος και μισητός
Εκτορας Μόζερ θα εξολοθρευτεί
με λιγοστές απλές κινήσεις (η
τυραννοκτονία, άλλο προσφιλές
θέμα της Μπουραζοπούλου).

Ομολογώ, πάντως, πως το πιο
άρτιο, το πιο απολαυστικό, το
πιο αγαπημένο μυθιστόρημά
της εξακολουθεί να είναι για μέ-
να το ποιητικότατο «Τι είδε η
γυναίκα του Λωτ». (Και μια πλη-
ροφορία, ο κριτικογράφος της
εφημερίδας «Guardian» κατέ-
ταξε τον μεταφρασμένο «Λωτ»
ανάμεσα στα καλύτερα αγγλό-
φωνα μυθιστορήματα επιστη-
μονικής φαντασίας του 2013).
Στην «Ενοχή της αθωότητας»
η εγκεφαλικότητα βάραινε, ίσως,
λίγο περισσότερο πάνω στις
ζωντανές αισθήσεις, ενώ στην
«Κοιλάδα της λάσπης» οι ανα-
λογίες ορισμένων περιπετειών
με τρέχουσες σημερινές συν-
θήκες (όπως η δράση των ορ-
κωτών εφόρων, των επιθετικών
παραλίμνιων συνοριακών χω-
ρών ή της τρισβάρβαρης ομάδας
των Κιμμερίων) δείχνουν κάπως
απλοϊκά προφανείς. Αδημονού-
με, πάντως, για την περιπετει-
ώδη συνέχεια του άφαντου
«Δράκου της Πρέσπας».
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Η φωτογράφος Galia Nazaryants
γεννήθηκε στη Μόσχα και τα τε-
λευταία δεκαπέντε χρόνια ζει και
εργάζεται στην Κύπρο. Η δουλειά
της επικεντρώνεται στις ταξιδιω-
τικές περιπλανήσεις ανά τον κόσμο
και διαμοιράζεται μεταξύ του φω-
τογραφικού ρεπορτάζ και της καλ-

λιτεχνικής φωτογραφίας.
Το Κέντρο Φωτογραφίας 6x6

στην Λεμεσό παρουσιάζει την με-
γάλη φωτογραφική περιπλάνηση
της καλλιτέχνιδας Galia Naza-
ryants μέσα από ένα πανόραμα
απαθανατισμένων ανθρώπινων
στιγμών από τα Βαλκάνια μέχρι

την Ινδία. Η φωτογράφος Galia
Nazaryants ανακάλυψε τον συ-
ναρπαστικό κόσμο της φωτογρα-
φίας το 2003 όταν επέστρεψε στο
πανεπιστήμιο  για να σπουδάσει
σχεδιασμό εσωτερικού χώρου ενώ
στο παρελθόν εργαζόταν ως με-
ταφράστρια, όπου παρακολούθησε
ένα διετές πρόγραμμα φωτογρα-
φίας, στα πλαίσια ενός σφαιρικού
προγράμματος σπουδών. Έκτοτε,
η φωτογραφική μηχανή έγινε και
παραμένει το κύριο και πιο αγα-
πητό της μέσο δημιουργίας, ένα
εργαλείο ανακάλυψης και εξερεύ-
νησης του κόσμου. «Οι καλύτερες
μου φωτογραφίες δεν είναι κάτι
που θα συναντήσετε καθημερινά»
αναφέρει στο σημείωμα της έκ-
θεσης. «Είναι εικόνες που έβαλε
απλώς η μοίρα στον δρόμο μου
και ήμουν τυχερή που μου δόθηκε
η ευκαιρία να αιχμαλωτίσω τη
στιγμή για την υπόλοιπη ανθρω-
πότητα». Με αυτό τον τρόπο πε-
ριγράφει η ίδια η καλλιτέχνις τη
φωτογραφική της εμπειρία. Πέραν,
όμως, από τη φωτογραφία, στα
ενδιαφέροντά της συμπεριλαμ-
βάνονται ο κινηματογράφος, το
design, η αρχιτεκτονική και τα

ταξίδια. Είναι ιδιαίτερα σημαντικό
για την ίδια να μπορεί να ταξιδεύει
και να εμπνέεται από νέους κό-
σμους, καθώς αυτό είναι που δίνει
ζωντάνια στη ζωή της. Οι φωτο-
γραφίες της προέρχονται κυρίως
από τα μακρινά ταξίδια της και
τοποθετούνται κάπου μεταξύ φω-
τογραφικού ρεπορτάζ και καλλι-
τεχνικής φωτογραφίας. 

Διακρίσεις και βραβεία 
Το 2014 υπήρξε πολύ παραγω-

γικό για την Galia Nazaryants.
Αρχικά, έλαβε μέρος σε φωτογρα-
φικά σεμινάρια, εργαστήρια και
επισκέφθηκε δέκα χώρες σε ολό-
κληρο τον κόσμο. Οι φωτογραφίες
της από την Κωνσταντινούπολη
απέσπασαν το 1ο βραβείο στον
Διεθνή Διαγωνισμό «Documentary
Photography» της Βιέννης (Vienna
International Photo Awards). Για
το φωτογραφικό της έργο στα
Βαλκάνια κλήθηκε να συμμετάσχει
στον Σύνδεσμο Bucharest Urban
League of Photographers for the
Balkans (BULB). Η έκθεση αυτή
είναι μέρος ενός έργου σε εξέλιξη,
με τίτλο «ThewayweAre» κομμάτι
της οποίας θα δούμε και στην Κύ-

προ. Επιθυμία της ίδιας είναι να
δημιουργηθεί μία συλλογή, ένα
συλλεκτικό βιβλίο με μοναδικές
φωτογραφίες που να καταγράφει
τα κοινά χαρακτηριστικά μεταξύ
ανθρώπων που προέρχονται από
διαφορετικό υπόβαθρο και δια-
φορετική κουλτούρα. «Ως ανθρώ-
πινα όντα, είμαστε εκπληκτικά
διαφορετικοί μεταξύ μας» αναφέ-
ρει, «αλλά στην ουσία αγωνιζό-
μαστε για τις ίδιες αξίες: την ει-
ρήνη, την αγάπη, την ομορφιά».
Οι φωτογραφίες της Galia είναι
μία αναζήτηση της ομορφιάς στο
καθετί: στις μορφές, στα χρώματα,
στα τοπία, στα πρόσωπα και, κυ-
ρίως, στις καρδιές των ανθρώπων
ενώ συμμερίζεται απόλυτα αυτό
που είπε κάποτε ο Ντοστογιέφκσυ:
«Η ομορφιά θα σώσει τον κόσμο». 

“Οι φωτογραφίες της Galia εί-
ναι μία αναζήτηση της ομορ-
φιάς στο καθετί: στις μορφές,
στα χρώματα, στα τοπία, στα
πρόσωπα και, κυρίως, στις
καρδιές των ανθρώπων. 

Από τα Βαλκάνια στην Ινδία 
Το Κέντρο Φωτογραφίας 6x6 παρουσιάζει την φωτογραφική περιπλάνηση της Galia Nazaryants ανά τον κόσμο 

i n f o
Έκθεση φωτογραφίας «Από τα Βαλκά-
νια στην Ινδία» της Galia Nazaryants.
Εγκαίνια Σάββατο 19 Ιουνίου στο Κέν-
τρο Φωτογραφίας 6x6, οδός Ηπείρου
19, Λεμεσός, στις 7.30μμ.
Πληρ. 25354810.  
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07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Πόσα ξέρεις - (E)
11.15 Πέτρινο ποτάμι - (E)
12.30 Η Κύπρος κοντά σας

Μια ζωντανή γέφυρα 
επικοινωνίας με τους
όπου γης Κύπριους. 

13.30 Aμύνεσθαι περί πάτρης 
Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 22ος Διαγωνισμός Κυ-

πριακού Τραγουδιού - (Ε)
Αφιερωμένο στο Γιώργο 
Κοτσώνη. Εκπομπή 1η 

15.45 Όταν λείπει η γάτα!
Κωμωδία, με τους 
Βασίλη Αυλωνίτη, 
Ρένα Βλαχοπούλου.        

17.00 Σπίτι στη φύση - (E)
Περιβαλλοντική εκπομπή.

17.40 Θαλασσογραφία
Μουσικό ταξίδι στο 
απέραντο γαλάζιο, στις 
ομορφιές της Ελλάδας. 

18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.15 Χωρίς αποσκευές - (E)

Ταξιδιωτική εκπομπή.
18.45 Το καφενείο - (E)

Κωμική σειρά με τους 
Κώστα Δημητρίου, Σταύ-
ρο Λούρα, κ.ά. Επεισ. 8ο.

19.20 Πατάτες 10 - (E)
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.15 Δείπνο με φίλους

Dinner with friends
Μαύρη κωμωδία με τους
Ντένις Κουέιντ, Άντι Μα-
κΝτάουελ, κ.ά.   

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.45 Ελληνική ταινία - (E)
01.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.00 Η Κύπρος κοντά σας - (E)
04.00 Αμύνεσθαι περί πάτρης

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000

07.20 Ευρωπαϊκοί αγώνες 
από το Μπακού

08.00 Παιδική ζώνη
α. Κάμελοτ β. Ο Όκι Ντοκ
γ. Φετς και τα ζωάκια 
δ. Κλίφορντ ε. Άρθουρ

10.00 Ευρωπαϊκοί αγώνες 
από το Μπακού

12.30 Παιδική ζώνη
α. Τιν Ντέις β. Ποκόγιο
γ. Ζίγκμπι δ. Οι περιπέ-
τειες του Σούπερ Μάριο
ε. Αστυνόμος Σαΐνης
στ. Ντένις ο τρομερός
ζ. Σαμπρίνα η μικρή μά-
γισσα η. Άρθουρ

15.30 Caitlin’s way, ΙI
Oικογενειακή σειρά.

16.00 Το αστέρι του ωκεανού
(Ocean star).

16.30 100 deeds for
Eddie MacDowed, I
Οικογενειακή σειρά.

17.00 Euromaxx - Επ.5ο.
17.30 Γευστικές περιπλανήσεις

(Tasty tales). Ντοκιμαν-
τέρ. Επ. 1ο: «Οι γκουρού
της Ινδικής κουζίνας».

18.00 Τετ - Α - Τετ - (Ε)
19.00 Είμαστε μόνοι 

στο σύμπαν;
(National Geiographic: 
«Journey to Europa»).

19.50 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (τουρκική) 
20.10 Η ελληνική μου κουζίνα
21.00 Nτετέκτιβ Βέρα: 

Οι ελαφοκυνηγοί      
Τηλεταινία μυστηρίου με 
την Μπρέντα Μπλέθιν.  

20.30 Σάββατο κι απόβραδο (E)
00.00 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.20 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειουργία
Απευθείας μετάδοση.

10.00 Κάν’ το όπως ο Άκης - (Ε)
Εκπομπή μαγειρικής
με τον Άκη Πετρετζίκη.

10.40 Una Φάτσα - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι, με τον 
Γιώργο Ρούσσο 
και την Ελένη Σιδερά.

11.30 Πίσω στο σπίτι - (E)
Ελληνική σειρά.

12.10 Ξένη ταινία
13.50 Ένας μήνας και κάτι - (E)

Ελληνική σειρά.
14.30 Επτά θανάσιμες 

πεθερές - (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά.

16.30 Eίσαι το ταίρι μου - (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά.

17.30 Dr. Iπποκράτης - (Ε)
Κυπριακή κωμική σειρά,
με τους Σταύρο Λούρα, 
Μιχάλη Σοφοκλέου, κ.ά. 

19.20 YOLO
Tηλεπαιχνίδι με τον 
Βαγγέλη Ευαγγέλου.      

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Κλείσε τα μάτια - (Ε)

Κοινωνική σειρά, με 
τους Πέμυ Ζούνη, Χρι-
στόφορο Παπακαλιάτη,
κ.ά. Επεισ. 13ο & 14ο.

23.00 Fame
Mιούζικαλ, με τους 
Νατούρι Νότον, 
Άσερ Μπουκ, κ.ά.          

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.40 Μπάτσο αγάπη μου - (Ε)

Κυπριακή σειρά.
02.00 Έχεις μέσον - (Ε)
04.00 Για σένα - (Ε)

Ψυχαγωγική εκπομπή, 
05.30 Ψίθυροι καρδιάς - (E)

Ελληνική σειρά.

MEGA        ΤHΛ.: 22477777

06.20 Πρωινή ενημέρωση
Ενημερωτική εκπομπή.

07.00 Oικογένεια 
Καράμπελα - (E)
Ελληνική σειρά.

07.50 Santa Γιολάντα - (E)
Κυπριακή σειρά. 

09.10 Summer Wipeout - (E)
10.00 Πρωινό ΣΟΥΚΟΥ

Νέα ψυχαγωγική
εκπομπή με την
Μαρία Μπεκατώρου.

13.00 Tύχη βουνό - (E)
14.50 Λόλα - (E)

Ελληνική σειρά, με τους
Άντα Λιβιτσάνου, Θανά-
ση Ευθυμιάδη, κ.ά.

16.30 Aίγια... Fuxia! - (E)
Κυπριακή σειρά.

17.45 Tα νέα του ANT1 σε 10’ 
18.00 Οι συμμαθητές

Κωμική σειρά με τους
Παύλο Χαϊκάλη, Μαριάν-
να Τουμασάτου.

19.30 Πρώτη σταγόνα - (E)
Κωμική σειρά με
τους Δώρα Κακουράτου, 
Λώρη Λοϊζίδη, κ.ά.

20.20 Tα νέα του ANT1 
21.20 The Voice - 5o Live

Talent show. 
00.50 Tίτλοι ειδήσεων
01.00 Ράδιο Αρβύλα

Σατιρική εκπομπή.
01.40 Άγγιγμα ψυχής - (Ε)

Ελληνική σειρά
με τους Σταύρο Ζαλμά,
Θεοφανία Παπαθωμά.

02.30 Ευτυχισμένες μέρες - (Ε)
Ελληνική σειρά.

03.20 Tα νέα του ANT1 - (Ε)
04.10 Εγκλήματα - (E)

Eλληνική σειρά, 
05.00 Έλα ν’ αγαπηθούμε - (E)

ANT1         ΤHΛ.: 22200200

06.45 Zωή ποδήλατο - (E)
Kυπριακή σειρά. 

08.30 Barbie Thumbelina
Tαινία κινουμένων σχε-
δίων στα ελληνικά. 

09.15 Champions League
09.45 Σπίτι μου σπιτάκι μου

Εκπομπή, με την Κων-
σταντίνα Σπυροπούλου.    

13.00 Οικογενειακές 
ιστορίες - (E)
Real life πρόγραμμα.

14.00 Τhe Social Media 
show - (E)

14.40 Άκου τι είπαν! - (E)
Με τον Χρ. Φερεντίνο.

15.20 Μην αρχίζεις
τη μουρμούρα - (E)
Ελληνική σειρά με τους
Αντώνη Αντωνίου, Ελένη
Κοκκίδου, κ.ά. 

16.10 7 ουρανοί και 
σύννεφα αλήτες - (E)
Κυπριακή σειρά, με τους
Όλγα Ποταμίτου, Σοφο-
κλή Κασκαούνια, κ.ά. 

16.55 Όσο κρατάει ένας καφές 
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τη Ρούλα Γεωργιάδου

17.45 Γεγονότα σε συντομία
17.55 Kόκκινο ποδήλατο

Ψυχαγωγική εκπομπή 
μαγειρικής με τον Αλέ-
ξανδρο Παπανδρέου.

18.40 Πάμε πακέτο - (E)   
20.25 Τομές στα γεγονότα
21.25 Show και αβλαβές - (E)

Σατιρική εκπομπή 
με τον Λούη Πατσαλίδη. 

10.50 Kρυφός Καιάδας - (E)
00.15 Γεγονότα σε τίτλους
00.20 Άκου τι είπαν! - (E)
02.10 CSI: Vegas, VII
03.00 Σπίτι μου σπιτάκι μου-(Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

07.00 Παιδική ζώνη
09.45 Στα καλά καθούμενα

Ψυχαγωγική εκπομπή.
13.55 Αποκαλυπτικά

Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.00 Tηλεαγορά 
18.35 Top ten 
19.00 EIΔHΣEIΣ
20.00 Μαρία της γειτονιάς

Τηλενουβέλα.
21.00 The Kidnapping

Δράμα.   
23.40 The principal

Περιπέτεια
00.45 Deadly pursuit
02.45 Demons from her past
04.30 National security
06.00 Τop Ten

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

NOVACINEMA 1
06.00 Cine News 06.50 Gone
In 60 Seconds 08.50 All The
King’s Men 11.00 Cine News
11.25 Last Vegas 13.15 Sapore
Di Te 15.00 Silicon Valley, II
15.40 Cine News 16.10 Home
Run 18.05 The Lunchbox 20.00
Labor Day 22.00 The Giver 23.50
St. Vincent 01.40 Stations Of
The Cross 03.35 Cine News
04.00 Game Of Thrones, V -
Εp. 10

NOVACINEMA 2
06.00 Cine News 07.00 A Lot
Like Love 08.50 Man Of The
House 10.30 Cine News 11.15
Evita 13.35 The Host 15.45 Δυο
γυναίκες, τρεις βαλίτσες κι εγώ
17.40 MAD On Novacinema
18.20 Με χωρίς γυναίκες 19.50
Transcendence 22.00 Indepen-
dence Day 00.30 The Railway
Man 02.30 Monster 04.20 Reds

NOVASPORTS 1
06.00 Διεθνής Φιλικός Αγώνας
Ποδοσφαίρου (Ιρλανδία-Αγγλία)
(Ε) 10.00 Πρωτάθλημα Γ’ Εθνι-
κής - 27η Αγωνιστική (Άρης-
Έβρος Σουφλίου) 12.00 Τουρ-
νουά Ποδοσφαίρου Coca Cola
Elite Neon Cup - Τελικός & Απο-
νομές (Μάντσεστερ Σ.-Παρτίζαν)
(Ε) 13.30 Ο Δρόμος προς το Ρίο
(Ε) 14.00 Ο Κόσμος του Ποδο-
σφαίρου (Ε)14.30 Γαλλικό Πρω-
τάθλημα Ποδοσφαίρου - 13η
Αγωνιστική (Παρί Σ.Ζερμέν-
Μαρσέιγ) 16.30 Πρωτάθλημα
Γ’ Εθνικής - 27η Αγωνιστική
(Άρης-Έβρος Σουφλίου) 18.30
Θερινό Open Κολύμβησης - Άλι-
μος (Live) 21.00 Στιγμιότυπα
ITU World Triathlon Series 21.55
Γαλλικό Πρωτάθλημα Ποδο-
σφαίρου - 13η Αγωνιστική (Παρί
Σ.Ζερμέν-Μαρσέιγ) 23.50 TO-
DAY

MAD          ΤHΛ.: 22472472

07.15 Εxtra Kids 
12.00 Ελληνική ταινία
14.00 Tαξίδι ζωής
16.00 Παιδική ζώνη
16.45 EIΔHΣEI (νοηματική) 
17.00 Ελληνική ταινία 
18.45 EIΔHΣEIΣ 
19.30 Ελληνική ταινία 
21.30 Μουσικό πρόγραμμα
22.30 Ελληνική ταινία
23.55 Ξένη ταινία
00.00 Υπαστυνόμος Ρεξ

(Ξένη σειρά)
01.00 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
01.30 Ελληνική ταινία
03.15 Το πάρτι της ζωής σου
04.00 Ελληνική ταινία

EXTRA TV   ΤHΛ.: 25715111

21.15 Dinner with friends 21.00 Nτετέκτιβ Βέρα 23.00 Fame 21.20 The Voice 21.25 Show και αβλαβές 21.15 Lethal Weapon17.30 Fashion Music Project

21.00 The Kidnapping

07.30 Παιδική ζώνη
13.00 Τηλεαγορά
13.30 Smart γεύσεις

Εκπομπή μαγειρικής. 
14.00 Το στραβόξυλο

Ελληνική ταινία.
15.45 Επίκαιρα - (Ε) 

Πολιτική εκπομπή.
17.00 Τηλεαγορά
18.00 Smart γεύσεις - (Ε) 
18.45 EIΔHΣEIΣ
19.00 Όμορφη μέρα - (Best of)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
20.00 Ανάδειξέ το - (Ε) 

Ενημερωτική εκπομπή.
20.50 EIΔHΣEIΣ
21.15 Lethal Weapon

Αστυνομική περιπέτεια, 
με τους Μελ Γκίμπσον, 
Ντάνι Γκλόβερ, κ.ά.       

23.15 Police Academy 2: 
Their First Assignment

00.00 On Air - (Ε) 
02.00 Επίκαιρα - (Ε) 

06.00 Wake Up... Hits 
08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer
12.00 MAD Greekz Top 10
13.00 Greeks Only Mixer
14.00 Breaking MAD 
15.00 Zone M
17.00 Mixer
17.30 Fashion Music Project   
18.00  Λάικ στα ελληνικά   
19.00  Hits Non Stop
20.00  OK @ Night
21.00 Στη Διαπασών  
23.00 Ζone M

ΤΑ ΜΥΣΤΙΚΑ ΤΩΝ ΑΡΙΘΜΩΝ: 1.6.2015 - 7.6.2015

Του ΜΙΧΑΛΗ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 

Ο Λώρης Λοϊζίδης έπειτα από την
τεράστια τηλεοπτική επιτυχία που
γνώρισε με την «Αίγια Φούξια» κι-
νούμενος στα γνώριμα εδάφη της
κωμωδίας φιλτραρισμένα μέσα από
ανθρώπινες ιστορίες, επέστρεψε
με μία γλυκιά κομεντί και ένα ισχυρό
καστ. Έχοντας στην φαρέτρα του
ισχυρά όπλα, όπως την Δώρα Κα-
κουράτου να οδηγεί το καστ, τον
Νικόλα Κουμίδη να κεντά στην
σκηνοθεσία, ένα πιασάρικο κεν-
τρικό στόρι με επιμέρους, καρτου-
νίστικους ήρωες να το διανθίζουν,
την γραφική κοινότητα των Λευ-
κάρων ως φόντο και φυσικά την

οικονομική στήριξη του ΑΝΤ1 που
φαίνεται πως έβαλε βαθιά το χέρι
στην τσέπη, ο Λώρης Λοϊζίδη κα-
τέφερε να γίνει ξανά το θέμα συ-
ζήτησης και πρώτος στον πίνακα
τηλεθέασης.

Η σειρά «Πρώτη Σταγόνα» δεν
αποτελεί παρθενογένεση, ούτε οι
συντελεστές της είναι οι θαυματο-
ποιοί της κυπριακής τηλεόρασης.
Η συγκεκριμένη ομάδα έκανε απλά
το αυτονόητο: εργάστηκε σκληρά
πάνω σε ένα όραμα ταλαντούχων
ανθρώπων οι οποίοι σεβόμενοι κυ-
ρίως τον εαυτό τους και το τηλεο-
πτικό κοινό κατάφεραν να αναμεί-
ξουν εκείνα τα στοιχεία που οδη-
γούν στην επιτυχία. Ένας τελει-
ομανής σκηνοθέτης, ο Νικόλας
Κουμίδης, ένα πιασάρικο ερωτικό
στόρι από τον Λώρη Λοϊζίδη με δό-
σεις μυστηρίου, ένα κάστ ταλαν-

τούχων ηθοποιών που έχουν μπρο-
στά τους ένα καλό κείμενο, χιούμορ,
λίγο μυστήριο και ένα πανέμορφο
εξωτερικό τοπίο που ενδυναμώνεται
από ένα ικανό διευθυντή φωτογρα-
φίας.

Η «Πρώτη Σταγόνα» αν και πα-
ρουσιάζει μερικές σεναριακούτύπου
αδυναμίες όπως για παράδειγμα
την υπερβολικά δοσμένη, σχεδόν
εξωπραγματικά κακιά σύζυγο η
οποία θα μπορούσε να δοθεί μέσα
από διαφορετικές δομές, εντούτοις
η σειρά είναι ό,τικαλύτερο και αξιο-
πρεπέστερο είδαμε τα τελευταία
χρόνια στην κυπριακή τηλεόραση.
Σφικτά δομημένες σκηνές, εξαιρε-
τικά κάδρα, όμορφα ειπωμένη ιστο-

ρία, σκηνοθετικά δομημένη, με
πλάνο και ήρωες ολοκληρωμένους
να ισορροπούν ανάμεσα στην πραγ-
ματικότητα και την φαντασία, σχε-
δόν βγαλμένοι από ένα σύγχρονο
παραμύθι. Οι δύο προηγούμενες
δουλειές του Λώρη Λοϊζίδη «Την
Πάτησα» και «Αίγια Φούξια» ήταν
τα εφόδια της ωριμότητας της δου-
λειάς του στην «Πρώτη Σταγόνα»
η οποία χωρίς φτιασιδώματα, φω-
νασκίες, υπερβολές και δηθενισμούς
κεντρίζει το ενδιαφέρον του τηλε-
θεατή με μοναδικό της μειονέκτημα
το σκάλωμα της ιστορίας στα τε-
λευταία επεισόδια. Η τελευταία
ανανεωτική προσπάθεια, με την
προσθήκη στο κάστ των Λένιας

Σορόκκου και Μαρίνου Κόνσολου
δεν ήταν και η καλύτερη δυνατή
λύση για την ενδυνάμωση της σει-
ράς. Ίσως, οι σκέψεις μίας δεύτερης
σεζόν της σειράς οδηγεί σε αυτή
την «κοιλιά» που παρατηρείται στα
τελευταία επεισόδια. Η «Πρώτη
Σταγόνα», όμως, πέραν των όποιων
αδυναμιών τηςεκπέμπει μία γλυκιά
μελαγχολία για όλα εκείνα που χά-
σαμε και επιστρέφουμε μετά από
χρόνια πίσω επιζητώντας τα και
πάλι. Αποτελεί τον καθρέφτη της
τρυφερής μας πλευράς, του αγνού
έρωτα, της χαμένης μας αθωότητας,
της αναγκαίας σήμερα αυθεντικό-
τητας των ανθρώπων, την αναζή-
τηση του πραγματικού μας εαυτού.
Η «Πρώτη Σταγόνα» είναι ένα πα-
νόραμα όλων εκείνων που χάνονται
και επιτακτικά επανέρχονται για
να μας δώσουν ξανά την δυνατό-
τητα να αναζητήσουμε τις ρίζες
μας, τον εαυτό μας, να «καλλιερ-
γήσουμε», να φυτέψουμε και να
κοπιάσουμε ξανά για να αποκτή-
σουμε εκείνη την πολυπόθητη πρώ-
τη σταγόνα, την μαγιά, που θα μας
οδηγήσει σε ένα καινούργιο κόσμο.
Αυτό αναζητεί ο ήρωας, αυτό έχασε
και ψάχνειη Τιμοθέακαι γύρω τους
όλοι εκείνοι οι ετερόκλητοι, αστείοι
και τραγικοί συνάμα ήρωες που τό-
σο πολύ μας μοιάζουν.

Ε Ι Δ Α Ν

Την τύχη
μου μέσα

Mega 01/06
20,9%

48.000

Πέτρινο
ποτάμι

ΡΙΚ1 04/06
29%

96.000

Πρώτη σταγόνα

ΑΝΤ1 01/06
41,5%

109.000

The Voice

ANT1 07/06
55,3%

126.000

Τελικός Champions
League

Σίγμα 06/06
49,7%

127.000

OTHERS: DreamBox, Nova Gr, Nova Cy, Ξένα κανάλια των CytaVision, Primetel, Cablenet. OTHER CY: Extra,
Capital, MADcy, Music Tv. CY PAY: LTV, LTV 1, 2, 3, LTV SPORTS 1, 2, CYTACINEMA, CYTASPORTS, NRG.

ΠΗΓΗ: NIELSEN AUDIENCE MEASUREMENT 

1
2
3
4
5
6
7
8

ΑΝΤ1 22,7%

OTHERS 21,7%

ΣΙΓΜΑ 16,7% 

ΡΙΚ1 14,1% 

MEGA 11,9%

OTHER CY 8,4% 

ΡΙΚ2 2,6% 

ΝΕΡΙΤ 1,9% 

Αναζητώντας την... «Πρώτη Σταγόνα»
Η τηλεοπτική σειρά του Λώρη Λοϊζίδη αν και με κοιλιά εξακολουθεί να αρέσει

Η «Πρώτη Σταγόνα» αποτελεί τον καθρέφτη της τρυφερής μας πλευράς, του αγνού έρωτα, της χαμένης μας αθωό-
τητας, την αναζήτηση του πραγματικού μας εαυτού. “Η «Πρώτη Σταγόνα» εί-

ναι ένα πανόραμα όλων
εκείνων που χάνονται
και επιτακτικά επανέρ-
χονται για να μας δώ-
σουν ξανά την δυνατό-
τητα να αναζητήσουμε
τις ρίζες μας.

ΑΝΤΙΘΕΤΟ ΠΛΑΝΟ

Πάμε η όχι
Γιουροβίζον
το 2016 
Το ΡΙΚ φαίνεται να βρίσκεται
σε σκέψεις για την συμμετοχή
της χώρας μας στον μεγάλο
μουσικό διαγωνισμό ο οποίο
κατά πάσα πιθανότητα δεν θα
πραγματοποιηθεί στην Στοκ-
χόλμη αλλά σε κάποια άλλη πό-
λη της σκανδιναβικής χώρας.
Σύμφωνα με πληροφορίες το
κρατικό κανάλι δεν φαίνεται
διατεθειμένο να ανανεώσει
την συμμετοχή της χώρας μας
αλλά ούτε να επαναλάβει το
περσινό επιτυχημένο τηλεοπτι-
κό κόνσεπτ Eurovision Song
Project για την επιλογή του εκ-
προσώπου μας την Γιουροβί-
ζιον. Ένα τηλεοπτικό προϊόν το
οποίο λάτρεψαν άλλες ευρω-
παϊκές χώρες, όπως η Μολδα-
βία και ζήτησαν από το ΡΙΚ να
τους παραχωρηθούν τα δικαιώ-
ματα και οι οδηγίες ώστε να το
χρησιμοποιούσουν στις χώρες
τους για την επιλογή του επό-
μενου εκπροσώπου τους στον
διαγωνισμό.    

Sex and
the city ξανά
Υπάρχουν κάποιες σειρές που
όσες φορές και αν τις δεις δεν
τις χορταίνεις. Μία από αυτές
είναι και το Sex and the city την
οποία θα προβάλει ξανά ως σι-
γουράκι τις καλοκαιρινές νύ-
χτες για νούμερα τηλεθέασης
το Σίγμα κάθε Δευτέρα, Τρίτη,
Πέμπτη και Παρασκευή στις
23.00.  
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα στη Λακατάμια 2 υπνο-
δωματίων, πλήρης επιπλωμένο, με όλα τα είδη
οικιακών συσκευών. 75τ.μ. και 15τ.μ. βεράντα,
στον 3ο όροφο με ανσασέρ σε ολοκαίνουργια
πολυκατοικία 1 ετών και με γκαράζ στεγασμένο.
Τηλέφωνο επικοινωνίας 99184295. Τιμή €370,00.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ γωνιακό διαμέρισμα 2 υπν., 6 ετών,
με σαλοτραπεζαρία, κουζίνα με όλα τα χρειώδη,
wc, μπάνιο, έξτρα wc και ντους στο 1 υπν., γύρω
βεράντες, a/c παντού, πάρκινγκ, αποθήκη. Μικρή
νέα οικοδομή, κοντά στο Πανεπιστήμιο Κύπρου,
περιοχή Κοιμητηρίου Κωνσταντίνου και Ελένης.
Ενοίκιο €370 και κοινόχρηστα, κατάλληλο και για
φοιτητές. Τηλ. 99623267, Λευκωσία.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ μεγάλο μονάρι, πλήρως επιπλωμένο
με όλες τις ηλεκτρικές συσκευές και κλιματιστικά
σε μικρή μοντέρνα πολυκατοικία κοντά στην Πα-
νεπιστιμιούπολη.Ιδανικό για φοιτητές. Τηλ. 99585045
Τάσος Νικολάου.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ διαμερίσματα 2 & 3 υπν. στον
Λυκαβηττό, επιπλωμένα ή μη, εντοιχισμένη κουζίνα,
θέρμανση, κλιματισμός, ηλιακός, χώρος στάθ-
μευσης, κλειστό σύστημα παρακολούθησης. Τηλ.
99682782.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ή πωλείται μοντέρνο διαμέρισμα,
υπερσύγχρονο, ανεξάρτητο, 170τ.μ., στον τρίτο
όροφο, συγκρότημα Laxia Boutique, με κοινόχρηστη
πισίνα. Μεγάλο μέτωπο, βεράντα 32τ.μ., κυρίως
υπνοδωμάτιο με γκαρνταρόμπα και χώρο υγείας
walkthrough, υπνοδωμάτιο en-suite, με πλήρη
ποιοτικό εξοπλισμό και φωτιστικά σώματα. Για
φωτογραφικό υλικό και άλλες πληροφορίες:

info@grandad.com.cy ή τηλέφωνο 99621380.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπν. 105 τ.μ. στην
περιοχή Παλουριώτισσας, έναντι Πύλης Αμμοχώ-
στου, σε άριστη κατάσταση. Εντοιχισμένη κουζίνα,
2WC, Storage Heaters, επιπλωμένο, Air Conditions
σε όλους τους χώρους, ηλιακό, αποθήκη και στε-
γασμένο χώρο στάθμευσης. Tιμή €400. Για πε-
ρισσότερες πληροφορίες στα τηλ. 99490942,
99566540.

ENOIKIAΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. (54 τ.μ.) στη
Μακεδονίτισσα, πίσω από τον Τύμβο. Βρίσκεται
σε ήσυχη περιοχή κοντά στο Πανεπιστήμιο Λευ-
κωσίας και διαθέτει χώρο στάθμευσης και μικρή
αποθήκη. Ενοίκιο €400. Τηλέφωνο επικοινωνίας
99693859.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ  στην Έγκωμη απέναντι από τα
φώτα του Hilton Park χώρος 2200τ.μ. από τα οποία
τα 1000τ.μ. είναι στεγασμένα. Ιδανικός χώρος για
οποιαδήποτε εργασία. Τηλ. 22673403, 99908143.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΟΙΚΟΠΕΔΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικιστικό τεμάχιο, 724 τ.μ., στην Αλάμπρα,
μεταξύ Παλαιού και Νέου δρόμου Λ/σίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 150.000  τηλ.99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ εξαιρετικό οικόπεδο 661 τ.μ στην περιοχή
Coloumbia-Γερμασόγεια. Εφάπτεται πεζόδρομου
και μεγάλου διαμορφωμένου χώρου πρασίνου.Με
τίτλο κι όλες τις παροχές. ΣΔ 100%. Μέχρι τρεις
ορόφους. Τιμή 370.000 ευρώ (συζητήσιμη). Τηλ
97742121.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο στην περιοχή της Αγίας Φύλας,
776τ.μ. με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% ΣΔ, 3 ορόφοι.
Τιμή 290.000 ευρώ. Τηλ 99787862. Email: e.zoi-

dou@gmail.com

ΠΩΛΕΙΤΑΙ oικόπεδο στο χωριό Ποταμιά, 580 τ.μ.
με τίτλο ιδιοκτησίας, 90% Συντελεστή Δόμησης,
σε εξαιρετική περιοχή με νέες κατοικίες. Τιμή
130.000 ευρώ. Τηλ. 99574611.

ΠΩΛEITAI ΟΙΚΙΣΤΙΚΟ ΤΕΜΑΧΙΟ ΚΑΤΑΛΛΗΛΟ ΓΙΑ
ΕΠΕΝΔΥΣΗ. Το οικιστικό τεμάχιο βρίσκεται στην
περιοχή Φοινικαριά. Ολικο εμβαδο 5,686 με Σ.Δ
20%.Τηλ : 96885030 ιδιοκτήτης.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργια, 2όροφη κατοικία, 4 υπν.,
214 τ. μ. σε 600 τ.μ. οικιστικό τεμάχιο, στην Αλάμπρα,

πάνω στον παλιό δρόμο Λευκωσίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 265.000   τηλ. 99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ καινούργιο διαμέρισμα, ισόγειο 2 υπνο-
δωματίων με A/C κοινή πισινα,2 parking και μεγάλη
βεράντα με κήπο στην περιοχή Τάφοι των Βασιλέων,
με τίτλο ιδιοκτησίας στην Παφο.Τιμη:130.000 Τηλ.
99425558 

ΠΩΛΕΙΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπνοδωματίων στο Κολόσσι
επιπλωμένο, με κλιματισμό σε όλους τους χώρους.
Διαθέτει αποθήκη και καλυμμένο χώρο στάθμευσης
σε πολύ καλή τιμή. Πληροφορίες 99009501

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ BMW 318ci Coope του 2000, manual,
leder, σε γκρί χρώμα σε πολύ καλη κατάσταση.
Τιμή €2,700. Τηλέφωνο επικοινωνίας 99184295

ΠΩΛΕΙΤΑΙ OPEL VECTRA 18CC, registration DAF,
1993, manual, airbags, air-condition, car radio,
silver color, special price: 800 euro only! Call
22101858.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ GolF IV Tdi Van 110 hp χρώματος ασήμι
3.500 ευρώ. Τηλ. 99997147.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ Toyota Starlet Glanza 13άρι turbo, χρώ-
ματος ασημί, γραμμένο και επιθεωρημένο, 4.500
ευρώ. Τιμή συζητήσιμη! 96766150 Λεμεσός.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ Mercedes e 220 CDI μοντέλο 2001
silver, MOT 5/2014, πρόσφατο γενικό service,
full extra, 5.500 ευρώ, λόγω αναχώρησης στο
εξωτερικό. Για περισσότερες πληροφορίες
99177507.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ αμάξι Renault Megane Cabrio, έτος
2006 16 άλογα, αρ. εγγραφής KJY, περασμένο
ΜΟΤ, σύστημα triptonic, leather, με αρκετά extra.
Τιμή 5.800 ευρώ. Τηλ. 99850944 Λεμεσός.

Ε Π Ι Σ Τ Η Μ Η - Τ Ε Χ Ν Ο Λ Ο Γ Ι Α

ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ
ΓΡΑΦΕΙΑ

Διατίθενται προς ενοικίαση
3 γραφεία 80τ.μ., 120τ.μ.,

150τ.μ. στην Λεωφόρο
Προδρόμου στη Λευκωσία.

Για πληροφορίες: 99788452

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ΤΑΒΕΡΝΑ
Πλήρως εξοπλισμένη ταβέρνα
με μεγάλο κύκλο εργασιών δια-
τίθεται για διαχείρηση με πολύ
λογικό ενοίκιο.

Πολύ καλή ευκαιρία
για επαγγελματίες

Σοβαρές προτάσεις μόνο

Αποταθείτε στο 99788452

Πωλείται προκατασκευασμένη οικία

Πωλείται προκατασκευασμένη οικία καινούργια, σύγχρονη
κατασκευή, βαραίου τύπου από μέταλλο και μπετόν, 77 τ.μ.
καθαρό και 18 τ.μ. βεράντα, 3 δωμάτια, 1 WC, σαλοκουζίνα.

Μεταφέρεται σε όλη την Κύπρο. Τιμή ευκαιρίας από
€66.150 τώρα €49.800 παραδίδεται με το κλειδί.

Πληροφορίες στα τηλ. 0030 6944905607
και 0030 2394052973

Πωλείται προκατασκευασμένη οικία

Πωλείται διώροφη προκατασκευασμένη οικία, καινούργια,
σύγχρονη κατασκευή, βαραίου τύπου από μέταλλο και

μπετόν, 145 τ.μ. καθαρό και 20 τ.μ. βεράντα, 3 δωμάτια, 3
WC, σαλοκουζίνα και αποθήκη. Μεταφέρεται σε όλη την

Κύπρο. Τιμή ευκαιρίας από €135.500 τώρα €104.800
παραδίδεται με το κλειδί.

Πληροφορίες στα τηλ. 0030 6944905607
και 0030 2394052973

Πωλείται ανεξάρτητη οικία
Πωλείται ανεξάρτητη οικία τύπου μεζονέτα, πάνω-κάτω,
275 τ.μ, με στεγασμένη αυλή 150 τ.μ, 4 υπνοδωμάτια και

επιπλέον αυτόνομη σοφίτα 25 τ.μ, με δικό της μπάνιο.
Περιοχή Αρχάγγελος, Λευκωσία.

Τιμή €370,000.
Για περισσότερες πληροφορίες καλέστε

στα τηλέφωνα 99680069, 99659259
μεταξύ των ωρών 18:00 – 20:00.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

Δημιούργημα της κοινωνίας των
«μεγάλων», η ατμοσφαιρική ρύ-
πανση των μεγαλουπόλεων πλήττει
ειδικά τη νέα ζωή, τα βρέφη και
τα μικρά παιδιά. Πυκνώνουν οι επι-
στημονικές μελέτες που φωτίζουν
τις αρνητικές επιδράσεις του σύγ-

χρονου νέφους των πόλεων στη
δημόσια υγεία. Το πλέον ανησυ-
χητικό όμως είναι η υπογράμμιση
πως τα πιο ευάλωτα άτομα στην
έκθεση σε τοξικό αέρα είναι τα μι-
κρά παιδιά, καθώς και τα έμβρυα
μέσα στην κοιλιά της μητέρας τους.
Δύο επιστημονικές μελέτες, η μία
από την Κίνα (σε συνεργασία με
Αμερικανούς ερευνητές) και η άλλη
από το Μεξικό, χτυπούν το καμ-
πανάκι του κινδύνου. Τι στα αλή-
θεια σημαίνει αυτό για την Ελλάδα,
που για δεύτερη χρονιά πνίγηκε
φέτος τον χειμώνα στην αιθαλο-
μίχλη;

Οι συγκεκριμένες μελέτες έχουν
γίνει σε δύο από τις πιο μολυσμένες
πόλεις του πλανήτη (στο Πεκίνο
και στην Πόλη του Μεξικού), αλλά
οι τάσεις που καταγράφουν έχουν
γενικότερη σημασία. Στην πρώτη
δημοσίευση, ερευνητική ομάδα
από το Πανεπιστήμιο της Μοντάνα,
με επικεφαλής την καθηγήτρια δρα
Λίλιαν Καλντερόν - Γκαρκιντουέ-
νιας, αποκάλυψε πως τα παιδιά που
ζουν σε μεγαλουπόλεις με υψηλή
ατμοσφαιρική ρύπανση αντιμετω-
πίζουν αυξημένο κίνδυνο για εγ-
κεφαλική φλεγμονή και νευροεκ-
φυλιστικές επιδράσεις, συμπερι-
λαμβανομένης της νόσου του Αλ-
τσχάιμερ και της νόσου του Πάρ-
κινσον.

Η μελέτη διαπίστωσε πως τα μι-
κροσκοπικά αιωρούμενα σωματίδια
του νέφους μπορούν όχι μόνο να
εισέλθουν στο αίμα, αλλά να οδη-
γήσουν σε μακροχρόνιες βλαβερές
επιπτώσεις, καθώς μπορούν να δια-
περάσουν τον αιματοεγκεφαλικό
φραγμό και να επηρεάσουν τους
νευρώνες του εγκεφάλου.

Ο αιματοεγκεφαλικός φραγμός

περιορίζει την είσοδο ουσιών στον
εγκέφαλο και στο κεντρικό νευρικό
σύστημα.

Σύγκριση δειγμάτων
H ερευνητική ομάδα από τη Μον-

τάνα ανέλυσε δείγματα από εγκε-
φαλονωτιαίο υγρό 58 ατόμων που
ζουν σε περιοχές του Μεξικού με
χαμηλή ρύπανση και τα συνέκρινε
με τα δείγματα 81 παιδιών που ζουν
στην Πόλη του Μεξικού. Η έρευνα
κατέγραψε όχι μόνο υψηλότερες
συγκεντρώσεις μετάλλων, που συν-
δέονται με την καύση, αλλά και
ανάπτυξη αυτοάνοσων αντιδρά-
σεων στα παιδιά που μεγαλώνουν
μέσα στη ρύπανση. Ειδικά τα αυ-
τοάνοσα συμπτώματα δυνητικά
μπορεί να συμβάλλουν στην εμ-
φάνιση νευροεκφυλιστικών νόσων.
Επίσης, η κατάρρευση του αιμα-
τοεγκεφαλικού φραγμού ανοίγει

τον δρόμο σε νευροτοξίνες, βακτή-
ρια και ιούς.

Στην Πόλη του Μεξικού έχει κα-
ταγραφεί αύξηση στις περιπτώσεις
σκλήρυνσης κατά πλάκας κατά
400%. Το ερώτημα είναι ποιος είναι
ο ρόλος της βαριάς ατμοσφαιρικής
ρύπανσης στην εξέλιξη αυτή.

Στην περίπτωση του Πεκίνου οι
ερευνητές χρησιμοποίησαν τους
Ολυμπιακούς Αγώνες του 2008 για
να πραγματοποιήσουν μια πολύ
εκτεταμένη έρευνα. Λόγω των Αγώ-
νων οι κινεζικές αρχές πήραν πολύ
αυστηρά μέτρα, με αποτέλεσμα να
πετύχουν μείωση της ρύπανσης
κατά 50% - 60%. Οι ερευνητές, με
επικεφαλής τον αναπληρωτή κα-
θηγητή επιδημιολογίας Ντέιβιντ
Ριτς του Ιατρικού Κέντρου του Πα-
νεπιστημίου του Ρότσεστερ στη
Νέα Υόρκη, μελέτησαν τα στοιχεία
64.000 γεννήσεων στο Πεκίνο, από

τη χρονιά των Αγώνων, αλλά και
ένα χρόνο πριν, καθώς και ένα χρό-
νο μετά τη διεξαγωγή τους. Τι κα-
ταγράφηκε; Οι γυναίκες που ήταν
έγκυες στη διάρκεια των Ολυμπια-
κών Αγώνων και των Παραολυμ-
πιακών που ακολούθησαν, γέννη-
σαν παιδιά με μεγαλύτερο βάρος,
σε σχέση με τις γυναίκες που ήταν
έγκυες τόσο πριν (2007), όσο και
μετά τους αγώνες (2009). Κατά μέσο
όρο, τα παιδιά που γεννήθηκαν το
2008, ήταν 23 γραμμάρια βαρύτερα
έναντι αυτών που γεννήθηκαν το
2007 και το 2009, αναφέρεται στη
δημοσίευση της ομάδας στο πε-
ριοδικό Environmental Health Per-
spectives. Δηλαδή, «η γενιά των
Ολυμπιακών Αγώνων», που οι μη-
τέρες τους ανέπνεαν κατά την πε-
ρίοδο της κύησης καθαρότερο αέρα,
γεννήθηκαν βαρύτερα.

«Η μελέτη μας δείχνει μια ξεκά-

θαρη σχέση ανάμεσα στις αλλαγές
στα επίπεδα ρύπανσης του αέρα
και στο βάρος του μωρού κατά τον
τοκετό», δήλωσε ο κ. Ριτς. Δεν έχει
απαντηθεί το ερώτημα μέσω ποιου
βιολογικού μηχανισμού καταλή-
γουμε σε αυτό το αποτέλεσμα (φλεγ-
μονές στη μητέρα, μεταβολές στη
λειτουργία του πλακούντα, μειωμέ-
νη παροχή θρεπτικών συστατικών
από τη μητέρα στο έμβρυο κ.ά.),
αλλά η σύνδεση είναι φανερή. Τα
λιποβαρή μωρά συνήθως γεννι-
ούνται πρόωρα και αντιμετωπίζουν
αυξημένους κινδύνους υγείας στο
μέλλον (π.χ. άσθμα).

Επόμενη μελέτη έδειξε ότι η επί-
δραση της ρύπανσης είναι μεγα-
λύτερη κατά τη διάρκεια του όγδοου
μήνα της εγκυμοσύνης, δηλαδή
την περίοδο που το έμβρυο παίρνει
βάρος και επιταχύνεται η ανάπτυξή
του.

Το νέφος
πλήττει
περισσότερο
παιδιά, έμβρυα
Σήμα κινδύνου εκπέμπουν δύο μελέτες
για τις επιπτώσεις της ρύπανσης

Δημόσιος
κίνδυνος
Η ρύπανση του αέρα είναι ο
μεγαλύτερος περιβαλλοντι-
κός κίνδυνος για τη δημόσια
υγεία, σύμφωνα με τον Παγ-
κόσμιο Οργανισμό Υγείας. Η
διαπίστωση αυτή έγινε πριν
από ένα χρόνο και τίποτα δεν
έχει συμβεί για να την αναι-
ρέσει. Ο ΠΟΥ στηρίζεται σε
στοιχεία που υπολογίζουν
πως το 2012 ένας στους οκτώ
θανάτους σε όλο τον κόσμο
οφείλεται στην έκθεση στην
ατμοσφαιρική ρύπανση. Πρό-
κειται για 7.000.000 άτομα!
Δραματική είναι η κατάσταση
στη Νοτιοανατολική Ασία και
τον Ειρηνικό, όπου πολύ με-
γάλη είναι η αρνητική επί-
δραση της ρύπανσης εντός
του σπιτιού, η οποία προκα-
λείται κυρίως από την καύση
ξυλείας για θέρμανση και μα-
γείρεμα. Το 2012, συνολικά
3,3 εκατομμύρια θάνατοι σε
αυτές τις περιοχές συνδέον-
ται με τη ρύπανση του αέρα
των εσωτερικών χώρων και
2,6 εκατομμύρια θάνατοι με
την εξωτερική ρύπανση. «Οι
φτωχές γυναίκες και τα παι-
διά πληρώνουν βαρύ τίμημα
από την εσωτερική ρύπανση
του αέρα, δεδομένου ότι
περνούν περισσότερο χρόνο
στο σπίτι και εισπνέουν κα-
πνό και αιθάλη από ξυλόσομ-
πες και μαγείρεμα με ξύλα»,
υπογραμμίζει η δρ Φλάβια
Μπουστρέο, βοηθός γενική
διευθύντρια για την οικογέ-
νεια.

“Αυξημένο κίνδυνο για
εγκεφαλική φλεγμονή
και νευροεκφυλιστικές
επιδράσεις αντιμετωπί-
ζουν παιδιά που ζουν σε
μεγαλουπόλεις με νέφος.

Οι μελέτες έχουν γίνει σε δύο
από τις πιο μολυσμένες πόλεις
του πλανήτη, στο Πεκίνο και στην
Πόλη του Μεξικού.
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